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جمعي از ايرانيان خارج از كشور در طوماري خطاب 
به دبيركل س��ازمان ملل و رييس سازمان جهاني 
بهداشت، خواستار اقدام جدي آنها در راستاي لغو 
تحريم ه��اي دارويي عليه ايران به ويژه در ش��رايط 
كنوني كه كشور با اپيدمي كرونا مواجه است، شدند. 
به گزارش ايرنا، در طوم��اري كه به ابتكار ابوالفضل 
فاتح مديرعامل اس��بق خبرگزاري ايسنا و با هدف 
تسهيل كمك ايرانيان خارج از كشور به ميهن خود 
تهيه شده، آمده است: تحريم هاي شديد مستقيم 
و غير مس��تقيم علي��ه دارو و تجهيزات پزش��كي 
مي تواند به گسترش ويروس و به خطر افتادن جان 
تعداد بيش��تري از هموطنان ما بينجام��د. به ويژه 
كه با افزايش تعداد بيم��اران، از ذخاي��ر دارويي و 
تجهيزاتي كشور كاسته خواهد شد.  در اين طومار 
خطاب به دبيركل سازمان ملل و مديركل سازمان 
جهاني بهداشت آمده اس��ت: آيا مطلع هستيد كه 
كوويد-۱۹ دني��ا را دچار يك اپيدم��ي خطرناك 
كرده اس��ت. ۳۱ ژانويه س��ازمان جهاني بهداشت 
اعلام وضعيت اضطراري كرد. اما به نظر مي رس��د 
كه دنيا درحالي مش��غول نوك كوه يخي است كه 
موسسات و مراكز بين المللي پيش بيني مي كنند 
اگر اقدامي صورت نگيرد به احتمال زياد اين ويروس 
منتشر خواهد شد. تهيه كننده اين طومار خواستار 
امضاي آن از س��وي ايرانيان خارج از كشور با هدف 
كمك به رف��ع تحريم ه��اي داروي��ي و تجهيزات 
پزش��كي عليه ايران شده س��ت. گزارش ها از ايران 
حاكي است كه ده ها نفر به اين ويروس مبتلا شده 

و اين رقم رو به افزايش اس��ت. اين طومار با اش��اره 
به تحريم هاي ظالمانه علي��ه ايران تصريح مي كند 
كه كش��ور با خطر كمبود مواد داروي��ي، اجناس و 
امكانات پزشكي لازم براي شناسايي، جلوگيري و 
درمان اين ويروس مواجه اس��ت. طومار يادشده از 
سازمان ملل و سازمان بهداشت جهاني مي خواهد 
تا هرچه سريع تر به موضوع لغو تحريم هايي كه در 
هر صورت بر روند مقابله با كوويد-۱۹ تاثير منفي 
خواهد گذاش��ت، توجه كنند. »اين اقدام مي تواند 
شامل لغو فوري تمام تحريم ها عليه اقلام پزشكي، 
دارويي، كيت ها و وس��ايل آزمايشگاهي شود« در 
اين طومار اشاره ش��ده كه ايرانيان خارج از كشور 
به دليل شرايط تحريم ها، مانند سابق امكان كمك 
رساني به داخل كشور را ندارند. اين در حالي است 
كه دسترسي به اقلام پزش��كي و بهداشتي فارغ از 
نژاد، مذهب و ملي��ت افراد از حقوق اوليه انس��ان 
به ش��مار مي رود. اين طومار هش��دار مي دهد كه 
هرگونه تاخير در لغو تحريم ها به نظام سلامت ايران 
آسيب زده و باعث مي ش��ود كه افراد آسيب پذير و 
بي گناه بهاي سنگين آن را بپردازند.  طومار يادشده 
تاكيد مي كند اين وظيفه انساني هر فرد است كه 
هرچه سريع تر اقدام درس��ت را صورت داده و مانع 
بروز فاجعه ش��ود.  در پايان اين طوم��ار از دبيركل 
سازمان ملل و مديركل س��ازمان جهاني بهداشت 
خواسته شده تا سريعا تمام اقدامات لازم را براي لغو 
تحريم ها و جلوگيري از شيوع بيشتر ويروس كويد-

۱۹ در ايران صورت دهند.

 درخواست ايرانيان خارج از كشور
حسين حقگو| براي لغو تحريم  دارويي

تحليلگر اقتصادي|
انسجام و مقبوليت تصميمات سياس��ت گذار در بدنه 
نظام تصميم گي��ري و تصميم س��ازي اصلي ضروري 
براي اجرا اين سياست هاست. والا به نوزادي مي مانند 
كه مرده به دنيا آمده باش��د. حدود يك ماه قبل معاون 
اول رييس جمهوري، بسته حمايت از توسعه صادرات 
غيرنفتي س��ال ۹۸ را اب��لاغ كرد. از جمله م��وارد اين 
بس��ته حمايتي، اختصاص حدود 7۸00ميليارد ريال 
به عنوان مشوق  صادراتي اس��ت. به غير از اين رقم، دو 
كانال ديگر ب��راي حمايت از ص��ادرات غيرنفتي از دو 
مسير »صندوق توسعه ملي« و »بانك ها« نيز از سوي 
سياست گذار تعريف شده اس��ت.  در همان زمان ابلاغ 
اين بسته حمايتي، از س��وي صادركنندگان و فعالان 
بخش خصوصي نقدهايي ب��ه آن وارد ش��د: از ناچيز 
بودن مش��وق هاي تخصيصي تا عدم پرداخت همين 
مبالغ تخصيص داده شده و پيچ و خم هاي اداري براي 
دريافت اين كمك ها و دير بودن زمان ابلاغ اين مصوبه 
و...  در عوض درخواست شد دولت به جاي صرف زمان 
و انرژي براي تدوين اين بسته هاي تشويقي صادراتي 
كه در نهايت عايدي مش��خصي براي صادركنندگان 
ندارد، موانع و ضوابط دست و پاگير را به حداقل برساند 
و فرآيند تجارت را تس��هيل كند؛ از جمل��ه ماليات بر 
ارزش اف��زوده را به موقع مس��ترد نماي��د، واردات در 
مقابل صادرات و ورود موقت را تسهيل كند و از اعمال 
ممنوعيت ه��اي ناگهاني و مقطعي در براب��ر واردات و 
صادرات پرهيز نمايد. صداهايي كه كمتر ش��نيده شد 
و مورد توجه قرار گرف��ت.  اخيرا اما آش به قول معروف 
آنقدر ش��ور ش��د كه حتي صداي نماين��ده دولت در 
شوراي گفت وگو را هم در مي آورد. آنچنان كه در اخبار 
آمده است، موضوع بسته حمايتي مشوق هاي صادرات 
غيرنفتي س��ال ۱۳۹۸ در ش��صت و ششمين جلسه 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي پايتخت 
و در اتاق تهران م��ورد بحث و گفت وگو ق��رار گرفت. 
نكته مهم و قابل توجه در اين جلسه، نقد تندي بود كه 
رييس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
به عنوان يكي از نمايندگان دولت در اين جلسه به اين 

بسته حمايتي وارد كرد و آن را به تمامي زير سوال برد .
اين مقام دولتي در اين جلس��ه گفت: »اين مشوق ها 
عمدتا نتوانس��ته كمكي به صادرات بكن��د. به طوري 
كه از س��ال ۱۳۸۹ معوقات بسياري به صادركنندگان 
وجود دارد و منابع مورد نياز براي پرداخت مش��وق ها 

به صادركنندگان تامين نش��ده است.« وي همچنين 
به عدم تغيير خاصي در بسته حمايتي مصوب امسال 
نس��بت به س��ال قبل و حت��ي كاهش مي��زان مبلغ 
تخصيصي اشاره و عنوان كرد: »بسته حمايت از توسعه 
صادرات غيرنفتي س��ال ۱۳۹۸ مانند بسته حمايتي 
سال ۱۳۹7 تدوين ش��ده و صرفا اعداد آن تغيير كرده 
اس��ت و اعتبار۱700 ميليارد توماني بس��ته حمايت 
از صادرات غيرنفتي س��ال ۱۳۹7، در س��ال ۱۳۹۸ به 
7۸0 ميليون تومان، يعني به كمتر از نصف تقليل پيدا 
كرده است و از همان مبلغ ۱700 ميليارد توماني سال 
قبل نيز تنه��ا 20 ميليارد تومان براي اع��زام و حضور 
در نمايش��گاه هاي خارجي تخصيص يافته اس��ت«. 
اين نماينده دولت در وزارت صم��ت و در مقام رييس 
س��ازمان اس��تاني اين وزارتخانه حتي بر ناكارآمدي 
اين بسته به واسطه ابلاغ ايين نامه هاي اجرايي آن در 
چند هفته به پايان سال نيز اش��اره كرده و گفته است: 
»مقرر بود كه سازمان توس��عه تجارت، آيين نامه اين 
دستورالعمل را تنظيم كند كه پيگيري هاي ما حاكي از 
آماده شدن اين آيين نامه هاست و اكنون وزير صنعت، 
معدن و تجارت بايد آن را ابلاغ كند كه البته در صورت 

ابلاغ آن، فرصتي تا پايان سال مالي وجود ندارد.«
اي��ن موضعگيري هاي صريح و روش��ن يك مقام مهم 
اجراي��ي دول��ت از سياس��ت گذاري قواي��ي كه خود 
نمايندگي دستگاهي مهم از آن را بر عهده دارد به چه 
معناست؟! براستي وقتي دستگاه زير مجموعه دولت، 
سياست هاي اين نهاد را نارسا، ناكارآمد، ناكافي و دير .. 
مي داند، چه توقعي از بخش خصوصي و صادركنندگان 
و فعالان اقتصادي مي توان داش��ت؟! سوال اساسي آن 
است كه تدوين و تصويب چنين مصوباتي كه قرار است 
در مهم ترين موضوع اقتصادي كش��ور در اين روزهاي 
كاهش ش��ديد درآمدهاي نفتي، يعني رونق صادرات 
غيرنفتي، گره گش��ا باشد، چه مس��ير و روشي را طي 
مي كند كه حتي بخش��ي مهم از همان دولت آن را بر 
نمي تابد و با نه��اد بيرون از آن، )ات��اق تهران( همصدا 
مي شود؟! اين تصميم گيري هاي جزيره اي اين سوال 
را ايجاد مي كند كه آيا ارجح نيس��ت كه دولت به جاي 
گفت وگ��و با بي��رون از خ��ود و هم انديش��ي با بخش 
خصوصي )كه البته در جاي خود بسيار ارزشمند است( 
ابتدا در درون خود و با اركان و دستگاه هاي دروني اش 
به گفت وگو بنش��يند و س��نگ هاي خ��ود را واكند تا 
ناظران از اين چند گانگي دچار ش��گفتي نش��وند؟! از 

قديم گفته اند چراغي كه به خانه رواست.....

شگفتي !
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

شگفتي !
مقبولي��ت  و  انس��جام 
تصميمات سياست گذار 
در بدن��ه نظ��ام تصميم 
 گيري و تصميم س��ازي 
اصلي ضروري براي اجرا 
اين سياست هاست. والا 
به ن��وزادي مي مانند كه 
مرده به دنيا آمده باش��د. 
حدود يك ماه قبل مع��اون اول رييس جمهوري، 
بس��ته حمايت از توس��عه صادرات غيرنفتي سال 
۹۸ را ابلاغ كرد. از جمله موارد اين بسته حمايتي، 
اختصاص ح��دود 7۸00ميليارد ري��ال به عنوان 
مشوق  صادراتي اس��ت. به غير از اين رقم، دو كانال 
ديگر براي حمايت از صادرات غيرنفتي از دو مسير 
»صندوق توس��عه ملي« و »بانك ها« نيز از سوي 
سياست گذار تعريف شده اس��ت.  در همان زمان 
ابلاغ اين بسته حمايتي، از سوي صادركنندگان و 
فعالان بخش خصوصي نقدهايي به آن وارد شد: از 

ناچيز بودن مشوق هاي تخصيصي...

حسين حقگو

 صفحه 2    

ايران

 كميسيون تلفيق دوباره 
بودجه 99 را بررسي مي كند

كليات بودجه ۹۹ ديروز در شرايطي براي دومين 
بار در تاريخ جمهوري اس��لامي رد ش��د كه هر دو 
تجربه از رد كليات بودجه در زمان زعامت مجلس 
دهم اتفاق افتاده اس��ت. نمايندگان مجلس دهم 
براي اولين بار با كليات بودجه ۱۳۹7 در دي ماه ۹6 
مخالفت كرده بودند و اين بار هم به كليات آخرين 
بودجه مورد بررس��ي در دوران نمايندگي خود در 
مجلس دهم نه گفتند تا بودجه ۹۹سمت و سوي 

جديدي را پيدا كند.مسيري كه ...

مسكن

3  فاز متفاوت بازار مسكن 
در سال 9۸

شهلا   روشني|
در حال حاض��ر در غياب خري��دار واقعي به علت 
افزايش قيمت ها اعتقاد به معجزه به معناي خريد 
گران به انگيزه گران تر فروختن به يك وصله ناجور 
در بازار مسكن تبديل شده است. آنچه به رغم نبود 
توان خريد در ۹0 درصد متقاضيان مصرفي منجر 
به تداوم رشد قيمت ها در بازار مسكن سال ۹۸ شد 
به قرار داشتن بازار معاملات در سيطره سفته بازان 
مربوط مي ش��ود. درواقع علت ادامه روند صعودي 
قيمت ها به رغ��م نب��ود تقاضاي مصرف��ي موثر، 
معاملات س��فته بازان و تقاضاي آنها است. همين 
موضوع يعني ادامه روند صعودي قيمت ها در بازار 
مسكن منجر به رس��يدن رابطه قيمتي مسكن و 
نرخ هاي موجود در بازار اجاره به بالاترين حد خود 
شده است. علت اين موضوع آن است كه ادامه روند 
افزايشي قيمت مسكن ناشي از بروز سفته بازي در 

اين بازار است اما به دليل مصرفي بودن بازار...
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روحاني در جلسه ستاد ملي مبارزه با كرونا:

دولتمردان اقدامات جديدي براي تنظيم بازار كالاها در دستور كار قرار دادند

 از روز شنبه همه  امور
 به روال عادي برمي گردد

اولتيماتوم به كاسبان »كرونا«

اخبار

وزير امورخارجه كشورمان با مقايسه شيوع ويروس 
كرونا با گسترش تروريسم در جهان گفت كه ايران 
خواهان همكاري بيشتر منطقه اي براي مقابله با 
اين بيماري اس��ت. به گزارش ايسنا، محمدجواد 
ظريف وزير امورخارجه كشورمان روز سه شنبه در 
حساب كاربري خود در توييتر نوشت: كوويد ۱۹ نيز 
مانند ساير ويروس ها - از جمله تروريسم - مرزي 
نمي شناسد و تفاوتي ميان اقوام و اديان قائل نيست. 
براي مبارزه با آن، ما هم نبايد تفاوتي قائل ش��ويم. 
ظريف ادامه داد: هم راستا با »اميد«، ايران خواهان 
همكاري هاي بيش��تر منطقه اي ازجمله تشكيل 

مركز مشترك كنترل و پيشگيري بيماري است.

 ظريف: كرونا  و  تروريسم
 مرز  نمي شناسد

وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت موافقت كرد تا 
كارت ه��اي بازرگاني كه تاريخ انقض��اي آنها از ۵ 
اسفند لغايت 2۹ اسفند ۹۸ است، تا 2۹ فروردين 
سال ۱۳۹۹ تمديد شود. به گزارش اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران، دبيركل اتاق 
بازرگاني ايران طي نامه اي به قائم مقام وزير صنعت، 
معدن و تجارت در امور بازرگاني درخواست كرد 
به دليل ش��يوع بيماري كرونا و ضرورت كاهش 
تردد فعالان اقتصادي، كارت ه��اي بازرگاني كه 
تاريخ انقضاي آنها از ۵ اسفند لغايت 2۹ اسفند ۹۸ 
است تا 2۹ فروردين سال ۱۳۹۹ تمديد شود. اين 
وزارتخانه نيز موافقت خود را با اين درخواست اعلام 
كرد. اتاق ايران طي نامه اي خط��اب به قائم مقام 
وزير صنعت، مع��دن و تجارت در ام��ور بازرگاني 
درخواست كرد با توجه به شيوع بيماري كرونا در 
كش��ور و به منظور اجتناب از حضور غيرضروري 
فعالان اقتصادي در محل اتاق هاي سراسر كشور، 
اعتبار كارت هاي بازرگاني سراسر كشور كه تاريخ 
انقضاي آنها از تاريخ ۵ اس��فند لغايت 2۹ اسفند 
۹۸ اس��ت، تا 2۹ فروردين ۱۳۹۹ به طور خودكار 
و بدون ني��از به ارايه مدرك ي��ا مراجعه حضوري 

متقاضي، تمديد   شود. 

 تمديد خودكار كارت هاي 
بازرگاني تا  ۲9 فروردين

ديپلماسي

ش��مخاني در واكنش به اظهارات مداخله جويانه 
پامپئو درباره آمار كرونا در ايران گفت: هنوز هيچ 
خبر دقيقي درباره حقيقت  عين  الاسد، هواپيماي 
جاسوسي در افغانس��تان و كش��ته هاي امسال 
آنفلوآنزا در امريكا از س��وي كاخ س��فيد منتشر 
نشده است. به گزارش فارس، علي شمخاني دبير 
شوراي عالي امنيت ملي ايران ديشب )سه شنبه( 
در واكنش به اظهارات مداخله جويانه وزير خارجه 
امريكا درباره آمار مبتلايان به كرون��ا در ايران در 
صفحه توييترش نوش��ت: »ابراز نگراني پامپئو از 
آنچه پنهان كاري  ايران  درب��اره  كرونا  مي خواند، 
در حالي اس��ت كه هنوز هيچ خبر دقيقي درباره 
حقيقت  عين  الاس��د ، هواپيماي جاسوس��ي در 
افغانستان، كشته هاي امسال آنفلوآنزا  در امريكا و... 
از سوي كاخ سفيد منتشر نشده است.« به گزارش 
فارس، پامپئو ديروز سه شنبه گفته ايالات متحده 
»به ش��دت نگران اس��ت« كه ايران ممكن است 
درباره شيوع كروناويروس جزيياتي را پنهان كرده 
باش��د.  وزير خارجه امريكا عنوان ك��رد: »ايالات 
متحده از اطلاعاتي كه نش��ان مي دهد حكومت 
ايران ممكن است مانع انتش��ار جزيياتي حياتي 
درباره شيوع اين بيماري در آن كشور شده باشد 

به شدت نگران است.«

واكنش شمخاني به اظهارات 
مداخله جويانه پامپئو

معاون مسوول سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا روز 
سه شنبه در آس��تانه برگزاري نشست كميسيون 
مش��ترك برجام گفت: همه به طور جمعي وظيفه 
داريم تا توافق هسته اي ايران را حفظ كنيم. »هلگا 
اشميد« روز سه ش��نبه در توييتي نوشت كه براي 
تدارك اولين نشست كميس��يون مشترك برجام 
در سال جديد 2020 ميلادي در وين به سر مي برد. 
وي هدف از برگزاري اين نشست را ادامه نظارت بر 
اجراي اين توافق توصيف كرد.  پانزدهمين نشست 
كميسيون مشترك برجام روز چهارشنبه )7 اسفند( 
در س��طح معاونين وزير و مديران سياسي ايران و 
گروه ۴ به علاوه يك به رياست خانم اشميد برگزار 
مي شود.  »سيد عباس موسوي« سخنگوي وزارت 
امور خارجه كشورمان پيش از اين تصريح كرده بود 
كه اين جلسه »نشست عادي و دوره اي كميسيون 
مشترك برجام است كه در س��طح معاونان وزرا و 
مديران سياس��ي برگزار خواهد ش��د.«  وي تأكيد 
كرد كه اين جلسه، ارتباطي با ساز وكار حل اختلاف 
برجام نداشته و جلسه عادي كميسيون مشترك 
است كه هر سه ماه يك بار برگزار مي شود. تروييكاي 
اروپايي )فرانس��ه، آلمان و انگليس( دو ماه پيش با 
ناديده گرفتن تعلل خود در اجراي كامل تعهداتشان 
در برجام، تلاش كردند تا با سوءاس��تفاده از كارت 
سوخته س��از وكار حل اختلاف، ايران را به اجراي 
كامل تعهدات��ش وادار كنند.  آنه��ا روز 2۴ دي ماه 
با صدور بيانيه اي تمايل خود را ب��راي فعال كردن 
اين ساز وكار كه برخي كارشناسان از آن به عنوان 
»مكانيسم ماشه« ياد مي كنند، اعلام كردند. با اين 
حال »جوس��پ بورل« مس��وول سياست خارجي 
اتحاديه اروپا اعلام كرده كه اين سازوكار هنوز فعال 
نشده اس��ت.  ايران بارها تاكيد كرده كه در صورت 
رفع تحريم ها و منتفع شدن از منافع برجام، آماده 

بازگشت به تعهدات برجامي خود است.

اشميد:  به طور جمعي وظيفه 
داريم برجام  را حفظ كنيم

جهان

حسني مبارك درگذشت
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مع��اون نظارت ب��ر اماكن عموم��ي پليس امنيت 
پايتخ��ت از ممنوعي��ت اس��تفاده از قلي��ان در 
قهوه خانه ها و سفره خانه هاي شهر تهران تا اطلاع 
ثانوي به علت ش��يوع بيماري كرونا در كشور خبر 
داد.  به گزارش روز س��ه شنبه پايگاه خبري پليس 
تهران، سرهنگ نادر مرادي با اعلام خبر ممنوعيت 
اس��تفاده از قليان در قهوه خانه ها، اظه��ار كرد: با 
توجه به شيوع ويروس كرونا، به اتاق اصناف، تمام 
اتحاديه ها و قهوه خانه هاي سنتي ابلاغ كرديم كه 
از اين به بعد ت��ا اطلاع ثانوي اس��تفاده از هر گونه 
قليان در اماكن مذكور ممنوع است. معاون نظارت 
بر اماكن عموم��ي پليس امنيت عموم��ي تهران 
بزرگ افزود: اين ابلاغ ب��ه تمام صنوفي كه اقدام به 
عرضه قليان مي كنند، انجام شده و در صورت عدم 
رعايت ضوابط توس��ط آنها، برخورد جدي و حتي 

پلمب صورت مي گيرد.  وي خاطرنش��ان كرد: اين 
ممنوعيت از امروز تا اطلاع ثانوي اجرايي مي شود. 
مع��اون نظارت ب��ر اماكن پلي��س امنيت عمومي 
پايتخت همچنين درباره لغو مراس��مات عروسي 
توسط شهروندان نيز گفت: تالارداران براي لغو رزرو 
تالار مجاز به دريافت هيچ وجهي نيستند. وي اعلام 
كرد: با توجه به ش��يوع ويروس كرونا و لزوم انجام 
اقدامات پيشگيرانه از آنجايي كه برخي افراد براي 
مراسم خود تالار رزرو كرده بودند و براي فسخ قرار 
داد برخي تالار داران از آنها مبلغي درخواست كرده 
بودند در اي��ن خصوص در نامه اي ب��ه اتاق اصناف 
ابلاغ شد كه اتحاديه تالارداران موظف هستند كل 
مبلغ بيعانه اي كه براي رزرو تالار دريافت كرده اند را 
عودت نمايند و براي فسخ قرارداد مجاز به دريافت 

هيچ وجهي نيستند.

عرضه قليان در قهوه خانه هاي پايتخت ممنوع شد

ايرانشهر

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 



روي موج خبر

   ارتش براي كمك به مقابله با كرونا كاملا 
آماده است؛ ارتش نيوز|

معاون هماهنگ كننده ارتش جمهوري اسلامي 
گفت: ارتش براي كمك به مقابله با كرونا كاملا 
آماده است. دريادار حبيب الله سياري درخصوص 
بيماري كرونا روز سه ش��نبه اظهار داش��ت: در 
اجراي دستور فرمانده كل ارتش امروز جلسه اي 
با وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي برگزار 
كرديم تا هماهنگي هاي مشترك براي استفاده 
از توانمندي ارتش ايران و كمك به ستاد مقابله 
با بيماري كرونا و اينكه اعلام كنيم در كنار مردم 
هستيم را اجرايي كنيم. معاون هماهنگ كننده 
ارتش اف��زود: همانطور كه وزير بهداش��ت بيان 
كرد، ما در سازمان ارتش جمهوري اسلامي ايران 
امكاناتي را براي رزم در صحنه هاي واقعي داريم. 
سياري خاطرنشان كرد: ما اين آمادگي را داريم 
كه اگر چنين بحران هايي در كشور اتفاق بيفتد، 
از اين ظرفيت هاي موجود در سازمان ارتش براي 
رفع آلودگي در سطح كلان و قرنطينه كردن در 
جايي اگر لازم باشد، اجراي آموزش يا خدماتي كه 
سامانه بهداشت و درمان ارتش جمهوري اسلامي 
ايران با وزارت بهداشت و درمان همكاري داشته و 

بتوانيم كمك هاي لازم را انجام دهيم.

   نوبخت ابتلاي ۴ نماينده به ويروس كرونا 
را رد كرد؛ ايسنا|

رييس كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس 
ابتلاي چهار نماينده به ويروس كرونا را رد كرد. 
علي نوبخت حقيقي در گفت وگو با ايسنا درباره 
اينكه آيا چهار نماينده مجلس مبتلا به ويروس 
كرونا شده اند، گفت كه چنين چيزي صحت نداد. 
وي ادامه داد: البته روز گذشته از كليه نمايندگاني 
كه به نحوي در مناطق آلوده به كرونا تردد داشتند، 
تست كرونا گرفته شد. رييس كميسيون بهداشت 
و درمان مجلس همچنين در واكنش به انتشار 
اخباري به نقل از او درباره ابتلا دو نماينده مجلس 
به كرونا گفت: چنين چيزي صحت ندارد. صحبت 
من درباره ابتلاي دو همكار پزش��كم به كرونا در 
بيمارستان مسيح دانشوري بود كه از آن به اشتباه 
برداشت ابتلاي دو نماينده مجلس شد كه صحت 
ندارد. ضمن آنكه اين دو پزشك نيز در حال درمان 
هستند. روز گذش��ته بعد از اعلام گرفتن تست 
كرونا از نمايندگان در پارلمان، برخي رس��انه ها 
از ابتلاي چهار نماينده مجلس به كرونا ويروس 

خبر داده بودند.

   بررسي صلاحيت »خاوازي« در كميسيون 
كشاورزي مجلس؛ تسنيم|

 عضو كميسيون كش��اورزي مجلس جزييات 
جلسه اين كميس��يون براي بررسي صلاحيت 
كاظم خ��اوازي وزير پيش��نهادي وزارت جهاد 
كشاورزي را تش��ريح كرد. علي محمد شاعري 
با اشاره به جلسه اين كميسيون، اظهار داشت: 
بررسي سوابق، برنامه ها و عملكرد گذشته آقاي 
كاظم خاوازي وزير پيشنهادي جهاد كشاورزي 
در دستوركار جلسه عصر روز گذشته كميسيون 
كشاورزي قرار داشت. وي افزود: آقاي خاوازي در 
اين جلسه گزارشي از سوابق، برنامه ها و عملكرد 
خود به اعضاي كميسيون كشاورزي ارايه كرد. 
عضو كميسيون كشاورزي مجلس با بيان اينكه 
اعضاي كميس��يون پس از اس��تماع و بررسي 
صلاحيت هاي وزير، جوان بودن و تخصص وي را 
از مزيت هاي وي براي تصدي وزارت جهاد اعلام 
كردند كه نظرشان نسبت به برنامه ها و عملكرد 
وي مثبت است، عنوان كرد: گزارش كميسيون 
كشاورزي به عنوان كميسيون تخصصي درباره 
جلس��ه امروز )ديروز(و بررسي صلاحيت آقاي 
خاوازي به هيات رييسه مجلس ارايه مي شود. 
شاعري با اش��اره به خواس��ته هاي نمايندگان 
از وزي��ر پيش��نهادي جهاد كش��اورزي، گفت: 
نمايندگان در اين جلس��ه از وزير پيش��نهادي 
خواستند تا مسائل مهمي مانند بيمه محصولات 
كش��اورزي، صادرات محصولات كش��اورزي، 
كنترل واردات، كنترل بازار، اختصاص وام كم 
به��ره به كش��اورزان و ... را اولويت وزارت جهاد 
كشاورزي قرار دهد. عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس اظهارداشت: احتمالًا در روزهاي يكشنبه 
يا دوشنبه هفته آينده در جلسه علني پارلمان 

صلاحيت وزير پيشنهادي بررسي شود.

   انتش�ار اخبار غيرواقع�ي و پنهانكاري 
هر دو مخل امنيت ملي است؛تعادل|

دبير ش��وراي عالي امنيت مل��ي در واكنش به 
سخنان احمد اميرآبادي، نماينده قم گفت: انتشار 
اخبار غير واقعي و پنهانكاري هر دو مخل امنيت 
ملي و زائل كننده س��رمايه اجتماعي است. علي 
شمخاني، دبير شوراي عالي امنيت ملي در توييتر 
نوشت: ديروز از دادستان كل كشور خواستم كه 
اظهارات آقاي اميرآبادي نماينده مردم ش��ريف 
قم در مجل��س را در م��ورد تع��داد مبتلايان و 
فوت شدگان كرونا در قم، صحت سنجي و نتيجه 
را به مردم اعلام كند. انتش��ار اخبار غيرواقعي و 
پنهانكاري هر دو مخل امنيت ملي و زائل كننده 

سرمايه اجتماعي است.

   هشتمين اجلاس مجلس خبرگان رهبري 
به زمان ديگري موكول شد؛ خبرآنلاين|

بنا بر تصمي��م هيات رييس��ه مجلس خبرگان 
رهبري، هشتمين اجلاس اين مجلس به زمان 
ديگري موكول شد. اطلاعيه دبيرخانه مجلس 
 خبرگان رهبري بدين شرح است: بسمه تعالي، 
به اطلاع نمايندگان محت��رم مجلس خبرگان 
رهبري مي رس��اند بنا بر تصميم هيات محترم 
رييسه در راستاي عمل به توصيه هاي پيشگيرانه، 
هشتمين اجلاس رسمي مجلس خبرگان كه قرار 
بود در روزهاي 13 و 14 اسفند 98 برگزار شود به 

زمان ديگري موكول گرديد.

ايران2

روحاني در نخستين جلسه ستاد ملي مبارزه با كرونا: 

لاريجاني با استفاده از آيين نامه داخلي مجلس مانع برگشت لايحه بودجه 99 به دولت شد

ازروزشنبههمهاموربهروالعاديبرميگردد

كميسيونتلفيقدوبارهبودجه99رابررسيميكند

رييس جمهوري گفت: همه موظف هستند از دستورات 
ستاد ملي مبارزه با كرونا اطاعت كنند و به عنوان يك امر 

لازم و ضروري مورد مراقبت قرار دهند.
به گزارش ايرنا، حسن روحاني عصر سه شنبه در نخستين 
جلسه ستاد ملي مبارزه با كرونا ضمن قدرداني از تلاش 
كاركنان بيمارستان ها و كادر درماني كه در مبارزه با كرونا 
فعال هستند، گفت: در جلسه روز سه شنبه به وزير بهداشت 
تاكيد كرديم كه خود پرسنل بيمارستاني هرگونه نيازي 
براي حفاظت خود دارند، آن نياز در اولويت باشد و اين كار 

سريعا انجام بگيرد. 
وي افزود: گزارشي كه وزير بهداشت در آغاز جلسه دادند 
گ��زارش اميدوار كننده اي بود چرا كه حركت به س��مت 
كنترل اين ويروس است. مراجعه كنندگان در بسياري از 
شهرهايي كه در روزهاي پيش زياد بوده به شدت كاهش 
پيدا كرده است. افرادي كه از بيمارستان مرخص مي شوند 
و تست آنها مثبت بوده و دوران درمان خود را گذرانده اند، 
هم افزايش پيدا كرده است كه اين دو خبر براي جامعه ما 
بسيار اميدوار كننده است. رييس جمهوري با بيان اينكه 
امكانات بهداشتي، پرس��نل متخصص و دلسوز ما جزو 
بخش هاي نمونه كشوري است، گفت: بخش بهداشت جزو 
بخش هايي است كه همه مردم مي توانند به طور كامل به 
آنها اعتماد كنن��د و در همه مقاطع فعال بودند و در چند 
ماه پيش هم كه ويروس آنفلوآنزا نوع بي جامعه ما را تهديد 

مي كرد به خوبي تلاش كردند و كنترل كردند.

بخشبهداشتودرماندركوتاهترينزمان
كروناراكنترلميكند

روحاني اضافه كرد: الان هم مطمئن هستيم اين پرسنل 
در كوتاه ترين زمان ممكن اين كنترل را انجام خواهند داد. 
مردم نبايد نگران باشند ضمن اينكه مردم بايد همكاري 

كامل كنند همانطور كه تا امروز همكاري كامل كردند.
وي با بيان اينكه دس��تورالعمل هاي لازم از سوي وزارت 
بهداشت و درمان صادر مي شود، افزود: صدا و سيما مرجع 
اصلي ما اس��ت و همه توصيه هايي ك��ه از طريق وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و توسط صدا و سيما 
اعلام مي شود براي مردم بايد اهميت داشته باشد و همه به 

آن توجه كنند و براي اجراي آن تلاش كنند. 
رييس جمهوري تاكيد كرد: كار و فعاليت در كشور بايد به 
صورت آنچه كه در ماه ها و هفته هاي گذش��ته بوده ادامه 
پيدا كند منتهي هركجا جمعيت و اجتماعي است همه 

مراقبت هاي لازم پزشكي را بايد انجام دهيم.
روحاني اضافه كرد: همه بايد به تمام مراقبت هاي بهداشتي 
كه توصيه مي ش��ود، عمل كنند. مدارس، دبيرس��تان، 

دانش��گاه و كارگاه ها همه بايد دقت كنند، مراقبت هاي 
پزشكي و بهداشتي را انجام بدهند اما همه بايد كار و فعاليت 
كنيم و اين يكي از نقشه ها و توطئه هاي دشمنان ما است 
كه با هراس افكني زياد در جامعه، كش��ور را به تعطيلي 
بكشانند. رييس جمهوري عنوان كرد: همه بايد مشغول 
كار خودمان باشيم و فعاليت كنيم. همه بايد مراقب باشيم 
و اگر موردي را ديديم يا ش��كي كرديم، فرد مش��كوكي 
بود، وي را به بيمارستان ببريم.روحاني خاطرنشان كرد: 
بيمارس��تان هاي ما مجهز هس��تند و در اين جلسه هم 
نيروهاي مسلح قول دادند كه از همه امكانات خود در اين 
زمينه اس��تفاده كنند حتي اگر وزارت بهداشت و درمان 
 نياز به پرس��نل بيشتر داشته باش��د، به خاطر خستگي 
شبانه روزي كه كار مي كنند، در اين جهت آماده هستند.

وي اضافه كرد: اگر تخت بيمارس��تاني مورد نياز باش��د، 
نيروهاي مسلح ما در اين خصوص هم آماده هستند. اگر 
در يك جايي بيمارستان صحرايي فوري مورد نياز باشد 
نيز اين نيرو كاملا آماده هستند. بنابراين نيروهاي مسلح 
به طور كامل در كنار اين س��تاد ملي و در كنار وزارتخانه 
هستند براي اينكه مشكلي براي درمان مردم پيش نيايد.

كسينبايدازشرايطسوءاستفادهكند
رييس جمه��وري گف��ت: مس��وولان وزارت صنع��ت 
معدن و تجارت در اين جلس��ه اطمين��ان دادند كه همه 
توليدكنن��دگان مواد ضدعفوني، ش��وينده و ماس��ك، 
متعهدانه شبانه روز فعاليت مي كنند و همه دو شيفت يا 

سه شيفت، ۲4 ساعته كار مي كنند.
روحاني با بيان اينكه مردم براي مواد ضدعفوني شوينده ها 
ماسك نبايد نگراني داشته باشند، افزود: بر اساس گزارش 
نيروي انتظامي، تعداد معدودي از ش��رايط سوءاستفاده 
كرده و اين مواد را انبار كرده بودند و مي خواس��تند از اين 

شرايط سوءاستفاده كنند كه با آنها برخورد شد.
وي تصريح كرد: تعزيرات حكومتي و قوه قضاييه با متخلفان 
برخورد مي كنند و نبايد كس��ي در اين مرحله حساس از 
شرايط موجود سوء استفاده كند.رييس جمهوري خواستار 
پرهيز مردم از حضور در اجتماعات غيرضروري شد و گفت: 
مردم هر جا واجب نيست، از اجتماع پرهيز كنند و حتي 
در اماكن متبركه كه براي ما بس��يار مقدس هستند هم 

توصيه هاي پزشكي و بهداشتي را رعايت كنند.

همهدستوراتستادمليمبارزهباكروناراامر
لازمتلقيكنند

وي در بخ��ش ديگري از س��خنانش تاكيد ك��رد: اگر 
دستوراتي را ستاد پيشگيري و مبارزه امروز تصميم گرفت 

و ابلاغ شد آن تصميم به عنوان يك امر لازم بايد همه تلقي 
كنند و از لحاظ شرعي چون مصوب شوراي عالي امنيت 
ملي است و رهبر معظم انقلاب تاييد كردند و گفتند بايد 
همه اطاعت كنند بنابراين همه بايد به عنوان يك امر لازم 
و ضروري مورد مراقبت قرار بدهند. روحاني اضافه كرد: هر 
جايي كه ستاد از شنبه لازم ديد اگر مدرسه، دبيرستان، 
دانشگاهي و محل اجتماعي يا مورد خاصي را تشخيص 
داد خودش اعلام مي كند بنابراين از روز شنبه همه روال ها 
با صورت عادي خواهد بود اگر مورد خاص و شرايط ويژه را 
ستاد ملي به آنها اعلام مي كند و اجتهاد در برابر نص نبايد 

داشته باشيم همه موظف هستند از ستاد اطاعت كنند.

اجتماعاتغيرضروريتشكيلنشود
روحاني گفت: توصيه ستاد ملي مديريت بيماري كرونا در 
كشور اين است كه اجتماعات غير ضروري انجام نگيرد، 
البته گاهي يك اجتماعي اس��ت كه ض��روري و واجب 
است كه آن مساله ديگري است، اما جايي كه مستحب 
است و واجب نيس��ت مراقبت كنند، حتي براي اماكن 

متبركه كه براي ما بسيار مقدس هستند و مورد توجه 
مردم ما هستند.

رييس جمهوري تاكيد كرد: همه بايد توصيه هاي پزشكي 
را مراع��ات بكنند، اجتماعي كمتري ش��كل بگيرد اگر 
جمعيتي تشكيل مي شود بايد مراقبت هاي بهداشتي 

رعايت شود.
روحاني با تاكيد بر اينكه س��تاد نس��بت به مراسم هاي 
اعتكاف مراعات توصيه هاي بهداشتي را اعلام كرده است 
به ايام اعزام راهيان نور در پايان سال اشاره كرد و گفت: 
خوشبختانه در ستاد ملي مبارزه با كرونا، تصميم گيري 
شد كه امسال اين برنامه تعطيل شود، نيروهاي مسلح نيز 

دستورات لازم را صادر كردند.

اعتمادمردمبرايمااصلاست
روحان��ي بر آموزش م��ردم براي پيش��گيري از ابتلا به 
بيماري كرونا تاكيد كرد و گفت: متخصصان و صداوسيما 

فعاليت ها براي آموزش مردم را افزايش دهند.
رييس دولت دوازدهم با بي��ان اينكه بايد واقعيت ها در 

مورد همه چيز به مردم گفته شود، افزود: اگر در موردي 
مبتلا داريم، به مردم گفته شود؛ اگر كسي خداي ناكرده، 
فوت كرده بايد به مردم اعلام ش��ود؛ اگر عده اي هستند 
كه از بيمارستان ها مرخص ش��ده اند و دوره بيماري را 

گذرانده اند به مردم اطلاع داده شود.
رييس جمهوري، اعتماد مردم را اصل دانس��ت و گفت: 
مردم بايد به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
كه از طريق صداوسيما درباره بيماري كرونا اطلاع رساني 
مي كند، اعتماد كنند و اين اعتماد سرمايه اصلي ماست.

روحاني درب��اره تاثيرات منفي فضاي مجازي نيز افزود: 
مردم به فض��اي مجازي و برخي رس��انه هاي معاند در 
دنيا كه حرف هاي عجيب غريب مي زنند، توجه نكنند و 
مسوولاني كه در زمينه فضاي مجازي مسووليت دارند، 
مسووليتشان را انجام دهند و ان شاء الله با همكاري يكديگر 

به سلامتي از اين مرحله حساس عبور خواهيم كرد.
رييس جمهوري گفت: اميدواريم با كمترين مشكلات 
بتوانيم از اين مساله كه براي كشور ما و براي بسياري از 

كشورهاي دنيا پيش آمده به سلامتي عبور كنيم.

كليات بودجه 99 ديروز در شرايطي براي دومين بار در 
تاريخ جمهوري اسلامي رد ش��د كه هر دو تجربه از رد 
كليات بودجه در زمان زعامت مجلس دهم اتفاق افتاده 
اس��ت. نمايندگان مجلس دهم براي اولين بار با كليات 
بودج��ه 1397 در دي ماه 96 مخالفت ك��رده بودند و 
اين بار هم به كليات آخرين بودجه مورد بررسي در دوران 
نمايندگي خود در مجلس دهم نه گفتند تا بوده 99سمت 
و سوي جديدي را پيدا كند.مسيري كه برخي معتقدند 
از نظر قانوني بايد به كميسيون تلفيق ختم شود و برخي 

هم از ارايه بودجه جديد خبر مي دهند.
اولين تصويري ك��ه از بودجه 99 در فضاي رس��انه اي 
كش��ور ثبت ش��د مربوط ب��ه 17آذرماه س��ال جاري 
بود ك��ه رييس جمهور لايحه بودجه س��ال 1399 را با 
چشم اندازهايي كه در ذهن داشت راهي بهارستان كرد. 
با رونمايي از لايحه بودجه 99 اما برخي از كارشناسان 
اقتصادي در همان زمان تذكار دادند كه منابع عمومي 
 دولت كه كليدي ترين رقم در بودجه اس��ت با رشدي
8 درصدي در مقايسه با قانون بودجه سال 98 به 484.5 
هزار ميليارد تومان افزايش يافته است. اعداد و ارقامي 

كه نشان مي داد بودجه بر اساس شرايط كشور و مبتني 
بر بايدها و نبايدهاي ضروري كشور در شرايط تحريمي 
محقق نشده است. بر اين اساس بود كه هرچند بودجه 
توانست از دالان كميسيون تلفيق با راي شكننده اي عبور 
كند اما از همان زمان برخي از نمايندگان اعلام كردند كه 
بودجه با يك چنين اعداد و ارقام غيرواقعي در بهارستان 

سرانجامي نخواهد داشت و به دولت باز خواهد گشت. 
بر اين اس��اس لايحه بودجه 1399 بعد از راي شكننده 
كميسيون تلفيق با راي منفي نمايندگان مواجه شد و 
به دولت برگشت تا بعد از چكش كاري هاي لازم و تغيير 
برخي اعداد و ارقام دوباره به صحن بهارستان بازگردد. 
هرچند نمايندگان اشاره كردند كه بودجه نيازمند تغيير 
است اما بر اساس اعلام چهره هاي اقتصادي دولت هنوز 
نقشه راهي از س��وي دولت براي اين منظور ارايه نشده 
است. دولت در لايحه بودجه سال 99 پيش بيني كرده 
بود كه از محل ماليات ستاني در حدود 175 هزار ميليارد 
تومان، از محل حقوق گمركي بالغ بر ۲0 هزار ميليارد 
تومان و از محل س��اير درآمدها 66 هزار ميليارد تومان 
درآمد كس��ب كند. همچنين دولت پيش بيني كرده 

ب��ود كه از محل منابع حاصل از صادرات نفت و گاز بالغ 
بر 48.3 هزار ميليارد تومان درآمد كسب كند. به علاوه 
برآوردهاي دولت اين بود كه حدود 1۲4.7 هزار ميليارد 
تومان از 484.6 هزار ميليارد تومان منابع عمومي دولت 
در سال 99 را از محل واگذاري دارايي هاي مالي به دست 
آورد. دولت براي سال آينده از محل فروش اموال مازاد 
و مولدس��ازي دارايي ها درآمدي به مي��زان 49.5 هزار 
ميليارد تومان پيش بيني ك��رده بود.به هر صورت اين 
لايحه بودجه پس از طي مراحل قانوني خود در مجلس، 
روز گذشته جهت راي گيري پيرامون كليات آن به صحن 
علني مجلس رس��يد. نمايندگان در نشست علني روز 
گذشته پس از استماع نظر موافقان و مخالفان، كليات 
بودجه سال 99 را با 67 راي موافق، 114 راي مخالف و 
3 راي ممتنع از مجموع 191 نماينده حاضر رد كردند.

كميسيونتلفيقمجددلايحهبودجهسال99
رابررسيكند

بعد از واكنش منفي نمايندگان نسبت به كليات بودجه، 
رييس مجلس دهم، به كميسيون تلفيق بودجه سال 

99 ماموريت داد تا مجدد لايحه بودجه را مورد بررسي 
قرار دهد. به گزارش خانه ملت، علي لاريجاني ديروز با 
شروع نشس��ت صحن علني مجلس گفت: از ساعت 8 
صبح امروز )ديروز( تا اين دقايق جلسه اي با نمايندگان 
در زمينه بحث بودجه برگزار شد تا بررسي شود لايحه 
بودجه چگونه اصلاح شود. با توجه به اينكه روز گذشته 
نمايندگان با كليات لايحه بودجه س��ال99 مخالفت 
كردند بايد بررسي ش��ود راه حل آيين نامه اي براي اين 

موضوع چيست.
وي توضيح داد: در تبصره 3 ماده 18۲ آيين نامه داخلي 
مجلس شروطي را بررسي كرده است كه اگر كميسيون 
تلفيق بودجه سنواتي، گزارش لايحه بودجه را رد كند و 
بعد مجلس هم آن را رد كند، لايحه بايد به دولت برگردد 
و دولت مجدد لايحه بدهد، اما آيين نامه داخلي مجلس 
براي اين حالت كه اگر كميس��يون تلفي��ق آن را تاييد 
كند ولي مجلس آن را رد كند س��كوت دارد.لاريجاني 
بيان داشت: در بررسي كه در هيات رييسه و در مجلس 
داش��تيم، به اين نتيجه رسيديم چون آيين نامه درباره 
موضوع سكوت دارد مي توان مطابق قانون برنامه، روال 

را طي كرد كه اين لايحه اي در مجلس رد شده برگردد 
به كميسيون و اصلاح ش��ود و بعد اصلاح شده مجددا 
به مجلس برگردد.وي تاكيد كرد: لذا ما جلس��ه را ختم 
مي كنيم تا كميسيون تلفيق بودجه از اين ساعت بتواند 
جلسات خود را داشته باشد و با سرعت بيشتري رسيدگي 
كند چون تا پايان سال وقت زيادي نداريم.رييس دستگاه 
قانون گذاري كشور با بيان اينكه راه حل اين مساله همين 
بود، گفت: كميسيون تلفيق براي بررسي موضوع زودتر 

تشكيل جلسه دهد.
لاريجاني افزود: ديروز هم آقاي پزشكيان در زمان بررسي 
كليات لايحه بودجه اين مطلب را فرمود كه لايحه را به 
كميسيون ارجاع مي دهيم از اين رو كميسيون تلفيق از 
اين ساعت جلسه بگذارد و به دليل كوتاه بودن زمان بايد 
سريع تر نظرش را به مجلس اعلام كند. رييس مجلس 
 در پايان ضمن اعلام ختم جلسه صحن علني سه شنبه 
6 اسفندماه گفت: جلسه بعدي هم يكشنبه 11 اسفندماه 
س��اعت 8 صبح خواهد ب��ود و اميدواريم كميس��يون 
 تلفيق در اين فاصل��ه گزارش بده��د و نمايندگان در 

جريان قرار بگيرند.
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نزولي شدن منحني ابتلا
به كرونا در هفته هاي آتي

ريي��س س��ازمان پدافند 
غيرعامل گفت: در شرايط 
فعلي كش��ور، س��ه محور 
دروغگ��و خوان��دن نظ��ام 
بهداش��ت و درمان، القاي 
ناكارآمدي و هراس افكني از 
راهبردهاي جنگ رسانه اي 
دشمن است. غلامرضا جلالي همچنين اعلام كرد در 
هفته هاي آينده روند نزولي بيماري كرونا آغاز خواهد 
شد. به گزارش سازمان پدافند غيرعامل كشور، غلامرضا 
جلالي ديروز با بيان اينكه مهار و كنترل اپيدمي ناشي از 
ويروس كرونا در دو بعد واقعيت ميداني و افكار عمومي 
معنا پيدا مي كند، اظهار داشت: خوشبختانه در روزهاي 
اخير يك عزم ملي و هماهنگي در عالي ترين س��طوح 
مديريتي كش��ور پديد آمده كه نتيجه آن مهار نسبي 
ش��يوع ويروس كرونا در كشور اس��ت. رييس سازمان 
پدافند غيرعامل كشور ادامه داد: اين مهار به معناي آن 
است كه در هفته هاي آتي ما شاهد كاسته شدن از تعداد 
مبتلايان و نزولي شدن منحني ابتلا خواهيم بود. جلالي 
با بيان اينكه در حوزه رسانه اي هنوز نتوانستيم به يك 
اجماع عمومي دس��ت پيدا كنيم كه بخش عمده اي از 
آن ناشي از برنامه ريزي هدفمند رسانه هاي ضدانقلاب 
و قرارگاه هاي رسانه اي آنها است، تصريح كرد: بررسي ها 
نش��ان مي دهد كه خط رسانه اي دشمنان با سه محور 

اساسي سازمان يافته است. 

حمايت لاوروف از مواضع ايران در 
واكنش به اقدامات امريكا و اروپا

وزير خارجه روس��يه با ابراز 
اميدواري به اينكه نشست 
آت��ي كميس��يون برجام 
تشديد اوضاع را متوقف كند، 
گفت: ايران ب��ا پايبندي به 
تعهدات قانوني خود، مجبور 
به پاس��خگويي به اقدامات 
مخرب امريكا و بي تفاوتي طرف هاي اروپايي شده است. 
به گزارش تسنيم به نقل از خبرگزاري »تاس«، »سرگئي 
لاوروف« ديروز در س��خنراني خود در كنفرانس خلع 
سلاح در ژنو اعلام كرد كه نشست كميسيون مشترك 
برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( كه قرار است در سطح 
مديران سياسي، ۲6 فوريه )7 اسفند ماه( در وين برگزار 
شود، فرصتي مناسب است تا قبل از آنكه دير شود روند 
تشديد اوضاع پيرامون توافق هسته اي با ايران را متوقف 
كنيم. لاوروف تاكيد كرد، توافق هسته اي يك دستاورد 
بي نظير ديپلماتيك چند جانبه است كه در حال حاضر 
در نتيجه خودداري كامل ايالات متحده از انجام تعهدات 
قانوني بين المللي خود و عدم توانايي همتايان اروپايي در 
انجام بخشي از تعهدات خود در قبال ايران، در حال از بين 
رفتن است. »ايران به سادگي مجبور به واكنش نشان 
دادن به شرايط به وجود آمده پيرامون توافق هسته اي 
شد، ولي اين كشور از ابزارهاي كاملًا قانوني پيش بيني 
شده در برجام استفاده كرده و محدوديت هاي صرفاً در 

اجراي تعهدات داوطلبانه را متوقف كرده است. 

 مدارس و دانشگاه ها 
تا اطلاع ثانوي تعطيل شوند

نايب رييس كميس��يون 
بهداشت و درمان مجلس با 
بيان اينكه شهر قم قرنطينه 
نسبي اس��ت گفت: براي 
رف��ع نگراني ها از ش��يوع 
ويروس كرونا، پيش��نهاد 
شده مدارس و دانشگاه ها 
تا اطلاع ثانوي تعطيل شوند. سيد مرتضي خاتمي 
در گفت وگو با ايس��نا در واكنش به ش��يوع ويروس 
كرونا در كش��ور گفت: م��ردم عزيز بايد يكس��ري 
اقدامات پيشگيرانه را براي جلوگيري از شيوع ويروس 
كرونا انجام دهند كه از جمله آن پرهيز از حضور در 
اجتماعات و رعايت بهداشت فردي و شست وشوي 
مرتب دست ها و عنداللزوم استفاده از ماسك محافظ 
است؛ وقتي كسي مشكوك به ابتلاء است بايد ضمن 
استفاده از ماسك چه ايشان و چه اطرافيان ايشان، به 
نزديك ترين مركز درماني هدايت شود تا آزمايشات 
و احيانا اقدامات در مورد او انجام ش��ود. وي افزود: در 
اين بين برخي از مبتلايان علائم نداشته يا در صورت 
داشتن علائم با استراحت و مراقبت در منزل بهبود پيدا 
 مي كنند پس جاي نگراني نخواهد بود و تنها موارد 
تك گير به مراقبت هاي وي��ژه نياز پيدا مي كنند به 
خصوص كساني كه دچار مشكلات تنفسي مي شوند 
يا به دليل داشتن بيماري مضعف زمينه اي، يا استفاده 

از داروهاي كاهنده سطح ايمني بدن. 

 مردم تا كنترل كرونا 
از منازل شان خارج نشوند

يك عض��و كميس��يون 
بهداشت و درمان مجلس 
شوراي اس��لامي از مردم 
خواس��ت كه در بس��يج 
عموم��ي پيش��گيري از 
 شيوع كرونا شركت كرده و 
حتي المق��دور تا كنترل 
بحران و اعلام وضعيت عادي از منازل ش��ان خارج 
نشوند. ابوالفضل سروش در گفت وگو با ايسنا با اشاره 
به شيوع گسترش ويروس كرونا در كشور گفت: كرونا 
ويروس جديد يك ويروس جهش يافته از رده كرونا 
ويروس هاس��ت كه اخيرا در كشور چين شناسايي 
ش��ده و برخي معتقدند اين وي��روس از حيوانات 
وحشي به انسان منتقل شده است.وي با بيان اينكه 
»سرايت سريع و مدت ماندگاري كرونا ويروس در 
خارج از بدن به ويژه روي سطوح نگران كننده است«، 
افزود: اگرچه اين ويروس قدرت كشندگي پايين تري 
نسبت به ساير رده ها مثل س��ارس و مرس دارد اما 
س��رعت و روش هاي انتقال آن از يك طرف و عدم 
شناخت مكانيسم هاي بيماري زايي و رفتار آن در 
نژادهاي مختلف انساني از طرف ديگر، موجب شده 
كه جامعه جهاني به عنوان يك بحران به آن نگاه كند 
و تمامي كشورها به سرعت در حال رصد اطلاعات و 
انجام تحقيقات به منظور يافتن راه هاي مهار بيماري 

و درمان آن هستند.

بسيج امكانات نيرو هاي مسلح 
براي مقابله با ويروس كرونا

سخنگوي ارشد نيرو هاي 
مسلح از بس��يج امكانات 
نيرو هاي مس��لح كشور 
ب��راي مقابله ب��ا ويروس 

كرونا خبر داد.
ب��ه گ��زارش باش��گاه 
خبرنگاران، سردار سرتيپ 
پاس��دار »ابوالفضل شكارچي« س��خنگوي ارشد 
نيرو هاي مس��لح در گفت وگويي ضمن قدرداني از 
تشكيل ستاد ملي مبارزه با بيماري كرونا و تلاش هاي 
مجموعه بهداشت و درمان كشور، از بسيج امكانات 
نيرو هاي مسلح جمهوري اسلامي ايران در ارتش، 
سپاه، بس��يج، وزارت دفاع و نيروي انتظامي براي 
پيشگيري و مقابله با ويروس كرونا خبر داد.او ادامه 
داد: چندين بيمارس��تان ثابت و س��يار وابسته به 
نيرو هاي مسلح براي پذيرش بيماران مبتلا به كرونا 
اختصاص يافته است.س��خنگوي ارشد نيرو هاي 
مسلح اضافه كرد: ضمن فعاليت شبانه روزي وزارت 
دفاع و پشتيباني نيرو هاي مسلح براي توليد ملزومات 
بهداشتي مورد نياز مردم و همچنين آمادگي كليه 
مراكز درماني و بهداشتي و بسيج جامعه پزشكي در 
سراسر كش��ور، همه مراكز آموزشي و مراكز تجمع 
نيرو هاي مسلح كاملًا در كنترل تيم هاي تخصصي 
بهداشت و درمان قرار گرفته و اقدامات پيشگيرانه 

صورت پذيرفته است. 

چهره ها



3 كلان

مركز آمار ايران شاخص قيمت مصرف كننده به تفكيك استان ها در بهمن ماه را منتشر كرد

كمترينوبيشترينتورمدراستانها

۷ دستورالعمل جديد براي كاهش رسوب كالا

گزارش مركز آمار ايران نش��ان مي دهد، تورم ماهانه 
بهمن ماه به 1.1 درصد رس��يده اس��ت. كمترين نرخ 
تورم ماهانه ميان استان ها به استان اردبيل با منفي 0.5 
درصد و بيش��ترين نرخ تورم ماهانه به استان قزوين با 

2.2درصد تعلق داشته است.
همچنين تورم نقطه اي بهمن م��اه 25.0 درصد بوده 
اس��ت. در اين ماه اس��تان كردس��تان با 18.8 درصد 
كمترين نرخ تورم نقطه اي و استان هرمزگان با 32.1 
درصد بيشترين تورم نقطه اي، صدرنشين جداول تورم 

استان ها بوده اند.
به گزارش »تعادل« مركز آمار ايران در تازه ترين گزارش 
خود اطلاعات مربوط به وضعيت تورم ميان استان ها را 

منتشر كرده است.
آن گونه ك��ه گزارش مركز آمار ايران درباره ش��اخص 
قيمت ها در استان هاي مختلف كشور نشان مي دهد، 
در بهمن ماه 1398عدد شاخص كل براي خانوارهاي 
كشور به 197.6 رسيد كه نسبت به ماه قبل 1.1 درصد 

افزايش داشته است. 
در بهمن م��اه كمترين نرخ تورم ماهان��ه خانوارهاي 
كشورمربوط به اس��تان اردبيل با منفي 0.5 درصد و 
بيشترين نرخ تورم ماهانه مربوط به استان قزوين با 2.2 
درصد است. همچنين در ميان استان هاي كشور تورم 
ماهانه 3 استان منفي بود. استان هاي مركزي و كرمان 
با تورم منفي 0.3 درصد و استان اردبيل با تورم منفي 
0.5 درصد تنها استان هايي بودند كه در بهمن ماه تورم 

ماهانه منفي را تجربه كرده اند.
درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقط��ه به نقطه( نيز براي خانوارهاي كش��ور به 
37.0 درصد رسيده است. در ميان استان هاي كشور 
تنها استاني كه تورم نقطه اي بالاي 30 درصد را تجربه 
كرده  است استان هرمزگان است. اين استان با 32.1 
درصد تورم نقطه اي بالاي 30 درصد را در بهمن ماه به 
ثبت رسانده است. همچنين استان كردستان در ميان 
استان هاي كش��ور پايين ترين نرخ تورم نقطه اي را با 

18.8 درصد داشته است.

    استان ها با تورم سالانه بالاي 40 درصد
بررسي وضعيت تورم سالانه نشان مي دهد كه نرخ تورم 

12 ماهه منتهي به بهمن ماه 1398 براي خانوارهاي 
كش��ور به عدد 37.0 درصد رس��يده اس��ت. در ميان 
استان ها 7 استان تورم س��الانه بالاي 40 درصد را در 
بهمن ماه تجربه كرده اند كه به ترتيب اس��تان ايلام با 
44.6 درصد، استان لرس��تان با 42.9 درصد، استان 
خراس��ان جنوبي با 42.0 درصد، اس��تان بوش��هر و 
چهارمحال بختياري با 40.9 درصد، استان خراسان 
شمالي با 40.7 درصد و استان كهگيلويه و بوير احمد با 
40.0 درصد استان هايي هستند كه در بهمن ماه تورم 

بالاي 40 درصد را لمس كردهاند.
در ميان استان هاي كشور بيشترين نرخ تورم 12 ماهه 
منتهي به بهمن ماه را اس��تان ايلام ب��ا 44.6 درصد و 
كمترين نرخ تورم سالانه را استان فارس با 32.8 درصد 

به ثبت رسانده است

    رصد تورم در خانوارهاي شهري
همچنين در بهمن ماه 1398عدد شاخص كل براي 
خانوارهاي شهري به 196.7رسيد كه نسبت به ماه قبل 
1.2 درصد افزايش داشته است. در اين ماه بيشترين نرخ 
تورم ماهانه خانوارهاي شهري مربوط به استان قزوين 
با 2.2درصد افزايش و كمترين نرخ تورم ماهانه مربوط 

به استان اردبيل با منفي 0.6 درصد است.
از ميان اس��تان هاي كش��ور تورم ماهانه 4 استان در 
خانوارهاي ش��هري منفي بوده است. اين استان ها به 
ترتيب كمترين تورم استان اردبيل با منفي 0.6 درصد، 
استان كرمان و مركزي با تورم منفي 0.4 درصد و استان 

لرستان با 0.1 درصد هستند.
درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي ش��هري كشور 
25.1 درصد اس��ت. بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه 
خانوارهاي شهري مربوط به استان هرمزگان با 31.3 
درصد و كمترين آن مربوط به استان كردستان با 18.8 

درصد است. 
نرخ تورم دوازده  ماهه منتهي به بهمن ماه 1398براي 
خانوارهاي شهري به عدد 36.5 درصد رسيد. بيشترين 
نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به اس��تان ايلام با 43.8 
درصد و كمترين تورم دوازه ماهه مربوط به استان فارس 

با 31.1 درصد است.

    رصد تورم در خانوارهاي روستايي
بررسي تورم در خانوار روستايي نشان مي دهد كه در 
بهمن ماه 1398عدد شاخص كل براي خانوارهاي 
روس��تايي به 202.6 درصد رسيده است كه نسبت 
به ماه قبل 0.7 درصد افزايش داش��ته است. در اين 
ماه بيشترين نرخ تورم ماهانه خانوارهاي روستايي 
مربوط به اس��تان ته��ران با 2.5 درص��د افزايش و 
كمتري��ن نرخ ت��ورم ماهانه مربوط به اس��تان هاي 
اردبيل و چهار مح��ال بختياري با منفي 0.5 درصد 
ب��وده اس��ت. همچنين ت��ورم ماهانه 5 اس��تان در 
خانوارهاي روس��تايي منفي بوده است. استان هاي 
اردبيل و چهارمحال بختياري با منفي 0.5 درصد، 
استان آذربايجان شرقي با منفي 0.4 درصد، استان 

كرمان با منفي 0.2 درصد و اس��تان فارس با منفي 
0.1 اس��تان هايي بودند كه در خانوارهاي روستايي 

تورم ماهانه منفي را تجربه كرده بودند.
درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي روستايي 24.4 
درصد مي باشد. بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط 
به اس��تان هرمزگان با 33.8 و كمترين آن مربوط به 

استان خوزستان با 18.9درصد است.
نرخ تورم دوازده ماهه منتهي به بهمن ماه 1398براي 
خانوارهاي روس��تايي ب��ه عدد 40.1 درصد رس��يد. 
بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ايلام با 
48.5 درصد و كمترين آن مربوط به استان آذربايجان 

غربي با 35.7 درصد است.

تورم سالانه بالاي 40 درصد در خانوارهاي روستايي 
15 استان در خانوارهاي روستايي تورم سالانه بالاي 
40 درصد را تجربه كرده اند. استان هاي ايلام با 48.5 
درصد، استان لرستان با 45.6 درصد، استان بوشهر با 
45.3 درصد، استان يزد با 44.2 درصد، استان مركزي 
با 43.1 درصد، اس��تان هاي كردس��تان و آذربايجان 
شرقي با 42.7 درصد، استان هاي اصفهان و خراسان 
ش��مالي و جنوبي ب��ا 41.4 درصد، اس��تان قزوين با 
41.2 درصد، اس��تان هاي خراسان رضوي و اردبيل با 
41.0 درصد، استان مازندران با 40.4 درصد و استان 
كهگيلوي��ه و بوير احمد با 40.2 درصد اس��تان هايي 
هس��تند كه در خانوارهاي روستايي تورم سالانه آنها 

بالاي 40 درصد بود.

معاون گمرك 7 دستورالعمل جديد را براي كاهش 
رسوب كالا ابلاغ كرد كه از جمله آن مي توان به اين 
اشاره كرد كه در صورت مردودي كالا، صاحب كالا 

حداكثر 3 ماه مهلت براي مرجوع كردن كالا دارد.
به گزارش مهر، مهرداد جمال ارونقي دستورالعمل 
معاون فن��ي و امور گمركي جهت كاهش رس��وب 
كالاها در بنادر و گمركات كش��ور با تعيين تكليف 
فوري كالاهاي��ي كه موفق به اخذ مجوزهاي قانوني 
ترخيص نشده اند، به گمركات اجرايي را ابلاغ كرد.

اين دستورالعمل در راستاي نامه ارونقي به مقدسي 
معاون حقوقي و نظارت گمرك براي بررس��ي ابعاد 
موضوع مبني بر اينكه »در ش��ش ماهه اول س��ال 
98، از مجموع كالاهاي وارداتي مشمول استاندارد 
اجباري، 37 فقره به وزن تقريبي 10858 تن مغاير 
با استانداردهاي مربوطه اعلام و گزارش عدم انطباق 
براي آنها در سامانه جامع امور گمركي، صادر شده 
اس��ت و همچنين اينكه رويه گمركات در خصوص 

اين اقلام متفاوت است« تهيه و ابلاغ شده است.

در متن اين دستورالعمل آمده است: موضوع كالاهاي 
وارداتي مشمول استاندارد اجباري كه گزارش عدم 
انطباق براي آنها از سوي سازمان ملي استاندارد ايران 
در س��امانه جامع امو گمركي اعلام گرديده اس��ت، 
جلس��ه اي در دفتر معاون محت��رم حقوقي و نظارت 
گمرك ايران برگزار و با توجه به موارد مطروحه و عدم 
تصريح موضوع در مقررات ج��اري، به جهت تعيين 
تكليف اي��ن قبيل كالاها، با توج��ه به وحدت ملاك 
از ماده 105 قانون امور گمركي، مقرر ش��د گمركات 

اجرايي به ترتيب ذيل اقدام نمايند: 
1- پس از اعلام سازمان هاي متولي صدور مجوزهاي 
قانون��ي )بهداش��ت، درم��ان و آموزش پزش��كي، 
دامپزشكي، حفظ نباتات، اس��تاندارد و نظاير آنها( 
مبني بر عدم انطباق يا مردودي كالا در بستر سامانه 
جامع امور گمركي، بايستي بلافاصله از طرف گمرك 
مربوطه اخطار لازم به صاحب كالا يا نماينده قانوني 
وي به صورت مكتوب اب��لاغ تا حداكثر ظرف مدت 
3 ماه از تاريخ ابلاغ نسبت به مرجوع نمودن كالاي 

موضوع مج��وز اقدام نمايند؛ ش��ايان ذكر اينكه در 
صورت تغيير عنوان اظهارنامه، رعايت مفاد ماده 46 

قانون امور گمركي الزامي است.
2- چنانچه صاح��ب كالا در خص��وص مجوز عدم 
انطباق يا مردودي صادره از سوي سازمان هاي ذي 
صلاح ص��دور مجوزهاي قانوني اعتراض داش��ته و 
درخواست بررسي مجدد داش��ته باشد، با توجه به 
اينكه ارجاع موضوع به دس��تگاه مربوطه بايس��تي 
از س��وي گمرك محل و در بستر سامانه جامع امور 
گمركي صورت پذيرد، اين ام��ر مانع ابلاغ موضوع 
بند 1 فوق نبوده و رس��يدگي به اعت��راض و ارجاع 
امر به س��ازمان مربوطه، پس از اب��لاغ اخطار كتبي 
جهت مرجوع نمودن كالا ظرف 3 ماهه اشاره شده 

خواهد بود.
3-. در صورتي كه ظرف 3 م��اه اقدام لازم در اعاده 
كالا ب��ه خارج از كش��ور صورت نگيرد، تش��ريفات 
ضبط كالا ص��ورت پذيرفته و مراتب ضبط با تنظيم 
صورتجلس��ه به صاحب كالا به صورت مكتوب ابلاغ 

مي ش��ود. صاحب كالا حق دارد از تاريخ ابلاغ ضبط 
تا دو ماه، اعتراض خود را به دادگاه صالحه تس��ليم 
نمايد و مرات��ب را حداكثر ظ��رف 15 روز از تاريخ 
مراجعه ب��ه دادگاه صالحه، به گمرك مربوطه اعلام 
كند. در غير اين ص��ورت كالا به ضبط قطعي دولت 
درآمده و بايستي مراتب از طرف گمرك مربوطه به 
قيد فوريت به س��ازمان جم��ع آوري و فروش اموال 

تمليكي اعلام شود.
4- اگ��ر صاحب كالا ي��ا نماينده قانون��ي او به طور 
مكتوب عدم موافقت خ��ود را از مرجوع كردن كالا 
قبل از 3 ماه مذكور اعلام نمايد گمرك بلافاصله به 

ضبط كالا اقدام مي كند.
5- در خصوص كالاهاي س��ريع افساد يا كالايي كه 
نگه��داري آن هزينه بر اس��ت، چنانچه مجوزهاي 
قانوني صادره مبني بر مردودي كالا باش��د، گمرك 
محل مكلف است به قيد فوريت نسبت به ابلاغ كتبي 
اشاره شده به صاحب كالا يا نماينده قانوني وي اقدام 
و اخطار نمايد در صورت عدم مراجعه و تعيين تكليف 

موضوع، بلافاصله نسبت به اعمال مقررات ضبط در 
خصوص مورد اقدام خواهد ش��د و پيگيرهاي لازم 
از طرف گمرك مربوطه مس��تمرا تا تعيين تكليف 

موضوع صورت مي گيرد.
6- در صورت بررسي مجدد كالاي مردود اعلام شده 
موضوع اظهارنامه توسط دستگاه ذي ربط، متعاقب 
اعتراض صاحب كالا و صدور مجوز مش��روط جهت 
ترخيص كالا )مانند ترخيص كالا صرفاً جهت مصرف 
الكل سازي بلامانع است و…( يا صدور مجوز براي 
ترخي��ص كالا جهت مص��رف ثانويه، ب��ا عنايت به 
اينكه گمرك، بعد از ترخيص كالا نظارتي بر كالاي 
ترخيص شده ندارد، گمركات از پذيرش مجوزهاي 
مش��روط خودداري و اع��لام نظر مجدد دس��تگاه 
ذي ربط با عنوان گم��رك بايد در خصوص ترخيص 
و در بستر سامانه جامع امور گمركي صورت پذيرد.

7- مقرر شد اخطار سيستمي اتمام مهلت 3 ماه به 
صورت هوش��مند، از طرف دفتر فناوري اطلاعات و 

ارتباطات پيش بيني و اجرايي گردد.

بودجه ۹۹ پيش از آغاز سال جديد نهايي مي شود
عضو كميسيون تلفيق بودجه مجلس شوراي اسلامي گفت: با واقعي 
كردن درآمدها در كميسيون تلفيق نظر و ايجاد تعادل در درآمدها و 

هزينه ها، بودجه 99 پيش از آغاز سال جديد نهايي مي شود.
محمد اسماعيل سعيدي درباره بررسي كليات لايحه بودجه 99 كشور 
در كميسيون تلفيق گفت: نظر مخالفان عمدتا در ارتباط با درآمدهاي 
پيش بيني شده در بودجه اس��ت و معتقدند اين درآمدها با فروش و 
واگذاري اموال ش��ركت هاي دولتي و درآمد پيش بيني شده از محل 

صادرات نفت محقق نمي شود كه اين يك نگراني جدي است
وي با بيان اينكه اصلاح ساختار بودجه و بودجه ريزي در لايحه بودجه 
99 انجام نشده است، ادامه داد: البته اين موضوع به كميسيون تلفيق 
بازنمي گردد، زيرا كميس��يون نمي تواند اين را حل كند، اما در مورد 

درآمدها و هزينه ها مي تواند تغييراتي اعمال كند.
عضو كميسيون تلفيق بودجه مجلس بيان كرد: ابتدا نظر اين بود كه 
لايحه به دولت باز گردانده ش��ود و دولت اصلاحات لازم را در لايحه 
بودجه 99 صورت دهد، اما در جلسه غير علني تصيم گرفته شد با توجه 
به اينكه فرصت مجلس دهم كوتاه اس��ت و اگر لايحه به دولت ارجاع 
شود، زمان بر است و به اين مجلس به نتيجه نمي رسد، بنا شد كه در 

همين مجلس بودجه 99 نهايي شود.

سعيدي افزود: در جلسه روز گذشته بيشتر درباره نحوه ورود به بررسي 
بودجه بحث شد و هنوز وارد پيشنهادات و نظرات اعضا نشده ايم؛ كه با 

انجام اصلاحات، پيش از سال 99 در مجلس نهايي شود.
نماينده تبريز در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اعمال تغييرات در 
بخش درآمدهاي لايحه براي جلب اطمينان مجلس و مردم گفت: در 
لايحه بودجه درآمد فروش نفت يك ميليون بشكه پيش بيني شده 
است در حالي كه فروش زير 500 هزار بشكه در روز است؛ همچنين در 
مورد واگذاري ها نيز نزديك به 48 هزار ميليارد تومان پيش بيني شده 
اس��ت و اين در حالي است كه در سال جاري نتوانستيم هزار ميليارد 

تومان پيش بيني شده در بودجه سال 98 را محقق كنيم.
به گفته عضو كميسيون تلفيق بودجه مجلس شوراي اسلامي از طرفي 
شرايط و وضعيت اقتصادي كشور به گونه اي نيست كه افزايش قابل 
توجه ماليات داشته باشيم. وي با بيان اينكه اصلاحات كميسيون در 
كميسيون تلفيق معطوف به واقعي كردن رقم درآمدها خواهد بود، 
افزود: بايد اعداد را واقعي كنيم كه در اين صورت نظر صحن هم مثبت 

خواهد بود و درآمدها و هزينه ها هم با هم همخواني خواهند داشت.
س��عيدي بيان كرد: تلاش مي شود پيش از شروع سال جديد بودجه 

سال 99 به سرانجام برسد.

سبد معيشت كارگران چهار ميليون و ۹۴۰ هزار تومان تعيين شد
رييس كارگروه دستمزد شوراي عالي كار گفت: سبد معيشت كارگران 
چهار ميليون و 940 هزار تومان تعيين ش��د كه در مقايس��ه با سال 

گذشته يك ميليون و 200 هزار تومان افزايش يافته است.
فرامرز توفيقي در گفت وگو با ايرنا افزود: جلس��ه كميته دس��تمزد 
نخستين بار بود كه براي تعيين سبد معيشت كارگران طولاني مدت 
مورد بررس��ي گرفت و در آن تمام نمايندگان كارگري و كارفرمايي 

حاضر شدند.
وي افزود: دو طرف خواس��ته هاي خود را بيان كردند و نكته مهم اين 
است كه فارغ از هر موقعيت كاري مهم كرامت و شان انساني است و 
بايد توجه كنيم كه به چه قيمتي مي خواهيم اين كرامت را حراج كنيم.

رييس كارگروه دستمزد شوراي عالي كار با انتقاد از برخي نمايندگان 
كارفرمايي گفت: برخي از اين نمايندگان بدون توجه به كرامت انساني 
اعلام كردند كه بايد حداقل هاي معيشت براي كارگران در نظر گرفت 
و نيازي نيست كه قيمت غير از ميوه هاي سيب و پرتقال مبني باشد 

و اين اقلام كافي است و بسياري موارد اينچنيني را بيان مي كردند.
وي افزود: همان طور كه سبد معيشت سه ميليون و 750 هزار تومان 
تصويب نشد به طور مسلم سبد چهار ميليون و 940 هزار تومان نيز 

مصوب نمي شود، اما بايد شان و كرامت انسان ها را رعايت كنيم.

توفيقي گفت: براس��اس س��بد معيش��ت كارگ��ران، نمايندگان 
كارفرمايان تاكيد داش��تند كه بايد س��بد حداقلي، تعيين شود و 
مولفه ها و اقلام خوراكي حداقلي موجود در بازار تعيين شوند و اين 
موجب اختلاف نماينده كارگران و كارفرمايان بود كه بايد ميانگين 

مواد را در نظر گرفت.
وي اضافه كرد: كارفرمايان اعتقاد داشتند كه با حداقل  آمارهاي مواد 
موجود در بازار، سبد معيشت كارگران را مي توان پر كرد و اين نقطه 

اختلاف بود.
رييس كارگروه دس��تمزد ش��وراي عالي كار بيان كرد: اختلاف يك 
ميليون و 200 هزار توماني تعيين سبد معيشت كارگران در مقايسه 
با س��ال گذشته )سبد معيشت سال گذشته سه ميليون و 750 هزار 
تومان بود( مبناي ورود به تعيين دستمزد كارگران در جلسه شوراي 

عالي كار است.
وي تاكيد كرد: تعيين سبد معيشت كفاف خانوار كوچك 3.3 نفر در 
شهرهاي كوچك است و مناسب خانوارهاي كارگري در كلان شهرها 
نيست. توفيقي گفت: تعيين اين سبد معيشت گام به جلو نيست و با 
توجه به شرايط تورم، تعيين سبد معيشت چهار ميليون و 940 هزار 

تومان توانسته  قدرت خريد كارگران در سال 97 را تامين كند.
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كسب و كارهاي كوچك را دريابيم
يك كارش��ناس اقتص��ادي با بيان »كمب��ود كالايي 
در داخل كش��ور نخواهيم داش��ت« گفت: با توجه به 
محدوديت صادراتي اخير به نظر مي رسد در روزهاي 
آينده ب��ا عرضه انب��وه كالاهاي داخل��ي به خصوص 

محصولات كشاورزي در داخل مواجه باشيم.
وحيد شقاقي شهري در گفت وگو با تسنيم با اشاره به 
چالش هاي اقتصادي ايجادش��ده بعد از ورود ويروس 
كرونا به كشورهاي مختلف گفت: اين ويروس جديد 
اقتصاد كش��ورهاي مختلف جهان را تحت تأثير قرار 
داده و به عنوان مثال اقتصاد كشور چين با كاهش 186 
ميليارد دلاري توليد ناخالص داخلي روبرو شده است.

وي با بيان اينكه اين بيماري از دو زاويه بر اقتصاد ايران 

تأثير گذاش��ته اس��ت، گفت: اولًا بايد به اين موضوع 
توجه داشت كه به لحاظ اقتصادي تبعات داخلي اين 
بيماري قاب��ل توجه بوده، به عنوان مثال بس��ياري از 
كسب وكارهاي خرد محصولاتي را توليد كرده بودند تا 
در اسفندماه آنها را عرضه كنند اما به نظر مي رسد با عدم 
آمادگي عمومي در عرصه هاي فرهنگي حجم خريد اين 

محصولات با كاهش روبرو شود.
 اي��ن كارش��ناس اقتص��ادي گف��ت: صنوف��ي مثل 
توليدكنندگان پوشاك و واحدهاي فعال در حوزه هاي 
گردشگري به دليل كاهش فروش و كاهش مسافران با 

مشكلاتي در ماه آخر سال مواجه مي شوند.
وي با اش��اره به وجه ديگر تبعات ورود اين ويروس به 

كشور گفت: امروز بيش��ترين مبادلات تجاري ايران 
با عراق انجام مي ش��ود، كالاهاي مختلفي با تمركز بر 
محصولات كش��اورزي از ايران به س��مت عراق صادر 
مي شود، اما بسته شدن مرزهاي تجاري وقفه و خسارت 
قابل توجهي به صادرات و تجارت ايران وارد خواهد كرد. 
از طرف ديگر بايد به اين نكته توجه داش��ت كه ما يك 
صادركننده سنتي نفت به كشور چين هستيم با توقف 
فعاليت بسياري از كارخانه ها در كشور چين عرضه نفت 
و فرآورده هاي نفتي از ايران به سمت چين نيز با اخلال 
مواجه خواهد شد كه اين موضوع مستقيماً روي بازار 

ارز ايران اثر گذاشته است.
اين كارش��ناس اقتصادي گفت: البته بعد از فروكش 

كردن م��وج اين ويروس قطع به يقي��ن تجارت ايران 
در مسير قبلي خود قرار خواهد گرفت و قيمت ارز نيز 

كاهش خواهد يافت.
ش��قاقي ش��هري با تأكيد به اينك��ه در اين وضعيت 
وزارتخانه هاي توليدي و تجاري بايد روي ساماندهي 
كسب وكارهاي كوچك متمركز شوند گفت: اگر قرار 
باشد مردم از خانه هاي خود بر اثر شيوع ويروس كرونا 
خارج نشوند فروش اين واحدها با مشكل روبرو مي شود، 
به اين ترتيب بايد واحدهاي جديد عرضه براي توزيع 

محصولات اين كسب وكارها فراهم شود.
وي ب��ا بيان اينكه دلالي و احتكار به يك فرهنگ غلط 
حاكم در كشور تبديل شده است، گفت: موضوع احتكار 
تنها مربوط به ماسك و برخي اقلام بهداشتي نيست و 
به نظر مي رسد عرضه برخي از اقلام غذايي نيز در اين 
دوره ورود ويروس جديد با اين پديده نامطلوب مواجه 

خواهد ش��د، بر اين اساس بايستي با ورود قوه قضاييه 
هزينه جرم براي احتكار انواع كالاها افزايش يابد. اگر 
هزينه احتكار بالا رود و يك ساماندهي شفاف در عملكرد 
صنوف توزيع كننده كالاها انجام شود بازدارندگي در 
خصوص احت��كار كالا افزايش مي يابد و به اين ترتيب 

كمتر با اين پديده روبرو خواهيم شد.
اين كارشناس اقتصادي گفت: با توجه به محدوديت 
صادراتي اخير به نظر مي رسد در روزهاي آينده با عرضه 
انبوه كالاهاي داخلي به خصوص محصولات كشاورزي 
مواجه باشيم كه اين موضوع يك حاشيه امن براي تأمين 
مواد غذايي و ضروري مورد نياز مردم ايجاد خواهد كرد، 
به اين ترتيب مردم ني��ز نبايد در اين خصوص نگراني 
داش��ته باش��ند و هرگونه تقاضاي غيرضروري باعث 
افزايش قيمت هاي مواد ضروري �� با وجود عرضه كافي 
آنها �� خواهد شد كه اين فرايند به ضرر خود مردم است.

قرار گرفتن در ليست سياه بر 
مراودات اقتصادي بي تاثير است

سخنگوي كميس��يون امنيت ملي مجلس با بيان 
اينكه قرار گرفتن ايران در ليست سياه FATF تاثيري 
در مراودات تجاري ندارد، گفت: ايران مناس��بات با 
همسايگان را افزايش، روابط خود را غيرپولي و نقش 
دلار در معادلات را حذف و وابستگي به نفت را كاهش 
داده است. سيد حسين نقوي حسيني با اشاره به قرار 
گرفتن ايران در ليست سياه FATF، گفت: قرار گرفتن 
ايران در ليست سياه تاثيري روي مراودات اقتصادي و 
تعاملات اقتصادي جمهوري اسلامي ايران نمي گذارد 
 FATF زيرا تحريم هاي ثانويه امريكا فوق ليست سياه
است. نماينده مردم ورامين و پيشوا در مجلس شوراي 
اسلامي تصريح كرد: تحريم هاي ثانويه عليه جمهوري 
اسلامي اعمال شده است بنابراين هر تاثير ممكني بر 
اقتصاد، روابط پولي و بانكي و روابط تجاري جمهوري 
اسلامي ايران گذاشته است بنابراين قرار گرفتن ايران 
در ليست سياه FATF مشكل اقتصادي براي ما ايجاد 
نمي كند. نقوي حس��يني افزود: جمهوري اسلامي 
ايران طي مدتي كه از تحريم هاي ثانويه امريكا عبور 
كرده است، راه هاي زيادي براي مراودات اقتصادي و 
تجاري خود پيدا كرده و مراودات و مناسبات خود را با 
همسايگان افزايش داده و روابط خود را با بازارهاي آنها 

غيرپولي كرده است.

پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )1۷4( 

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

فصل يازدهم 
    بازپس گيري امريكا

    چگونه ما به اين جا كشيده شديم
روايتي كه نشان مي دهد ما به اينجا رسيده ايم بسيار 
شناخته شده است: جهاني س��ازي، مالي سازي و 
فناوري هاي ت��ازه اي كه در پيش گرفته ش��ده تا 
بس��ياري از كارگران را كنار گذاشته شوند و راهي 
كه آنها در پيش گرفتند عمدتا توسط سياست هاي 
اقتصاد شكل داده ش��دند. حتي در دوران گردش 
گاوي سيكل تجاري 2018، اقتصاد نتوانست پيش 
از يورش بحران مالي، به زيس��تن بسياري از مردم، 
احياي آنها و بازگرداندن سطح زندگي آنها به يك دهه 
قبل از آن، كاري از پيش ببرد. اكنون نابرابري ثروت 
بدتر از آنچه پيش از ركود بزرگ 2008، كه همان 
زمان هم تقريبا بد بود، شده است؛ و با قانون مالياتي 
2017 و شيدايي كه براي مقررات زدايي در دولت 
فعلي وجود دارد، به احتمال خيلي زياد اين وضعيت 
بدتر و دردناك تر خواهد ش��د. جمهوري خواهاني 
مانند جورج اچ دبليو بوش )پدر( و دموكرات هايي 
مانند بيل كلينتون وعده بودند كه سياس��ت هاي 
نئوليبرالي آزاد سازي و جهاني سازي براي همگان 
رفاه به بار مي آورد. اكنون، نش��ان داده مي شود كه 
اين وعده ها چه هستند، ابتذال )يا دروغ هايي( كه 
به خودشان خدمت كرده است: تعجبي هم ندارد 
كه سرخوردگي از نخبگان و سيستم هايشان رشد 
كند. قابل درك است كه همراه با اين ياس و نااميدي 
و پيشرفت هايي كه در بازاريابي و اقتصاد رفتاري رخ 
داده )و تا اندازه اي از دخالت روسيه( چطور مي توان 
به نيمي از اين كشور روغن مار ترامپي را فروخت. در 
جايي كه نخبگان ما، ما را شكست دهند، دستكاري 
)در آرا و افكار( بالا مي آيد. ما يك شبه به اين وضعيت 
مخاطره آميز نرسيديم. هشدارهايي وجود داشت كه 
مي گفت كه امورات براي بخش هاي بزرگي از كشور 
خوب پيش نمي رود و اينكه اگر به اين قصورات توجه 
نشود، وضعيت ما مي تواند به راحتي سبب عوام فريبي 
شود. شايد ما ندانيم كه چه چيز چالش هايي را كه 
روي مي دهد شكل مي دهد اما مي دانيم كه خطر در 
اين چالش ها است. ما انتخاب كرديم كه اين هشدارها 
را ناديده بگيريم و به همين خاطر مخمصه هاي فعلي 
را دست س��از خودمان است: ما اقتصاد، سياست و 

ارزش ها را اشتباه گرفتيم.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

اصلاح بخش
يارانه ها و حقوق در بودجه

نايب رييس كميسيون تلفيق لايحه بودجه كل كشور 
سال 99 با بيان اينكه اين كميسيون اصلاحاتي را در 
بخش معيشت، يارانه ها، ماليات و حقوق ها در بودجه 
اعمال مي كن��د گفت كه احتمالا گ��زارش جديد 
كميسيون تلفيق يكشنبه آينده در صحن مجلس 
مطرح خواهد شد. علي اصغر يوسف نژاد در گفت وگو 
با ايس��نا اظهار كرد: در جلسه روز گذشته مقرر شد 
موضوعات محوري و اساس��ي مثل بحث معيشت، 
يارانه ها، بحث مربوط به ماليات ها، حقوق و دستمزد 
و همچنين مسائل مربوط به مولدسازي دارايي هاي 
دولت در كارگروهي با حضور اعضاي كميس��يون 
تلفيق، هيات رييس��ه، نمايندگان سازمان برنامه و 
بودجه، نمايندگان دولت، ديوان محاسبات و مركز 
پژوهش ها مورد بررسي قرار گيرد. وي افزود: قرار است 
در اين كارگروه نسبت به اصلاح موارد پيشنهادي و 
اثر آن بر هزينه ها گزارشي تهيه و به كميسيون تلفيق 
ارايه شود. كميسيون تلفيق نيز راجع به آنها اظهارنظر 
و تصميم گيري مي كند و نتيجه طي گزارش��ي به 
صحن  علني مجلس ارايه خواهد شد. نايب رييس 
كميس��يون تلفيق بودجه بيان كرد: پيش بيني و 
تلاش ما اين اس��ت كه تا آخر هفته جاري راجع به 
موارد مذكور تصميم گيري و گزارش در كميسيون 
تلفيق آماده شود.يوس��ف نژاد در پايان تاكيد كرد: 
احتمالًا يكشنبه آينده اين گزارش در صحن علني 
مجلس مطرح خواهد ش��د و بر اين اساس كليات 
بودجه با اعمال اين اصلاحات مجددا به راي مجلس 

گذاشته خواهد شد.

اخبار كلان



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

كاهش دوباره نرخ اونس جهاني طلا با بهبود شاخص هاي بورس 
گروه بانك و بيمه|

روز سه شنبه 6 اسفند ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ 
اونس طلا بار ديگر روند كاهش��ي به خ��ود گرفت و با 
كاهش 34 دلاري نس��بت به روز دوش��نبه، به قيمت 
1648 دلار معامله شد و به عقيده كارشناسان بازار ارز 
و طلا، به نظر مي رسد كه اعلام روند بهبود شاخص هاي 
بورس در جهان، اثر وي��روس كورنا و تحولات اقتصاد 
جهاني و چين، باعث خواهد شد كه نرخ اونس طلا بين 
1650 تا 1700 دلار در نوسان باشد. زيرا روز دوشنبه 
بيش از 38 دلار افزايش و روز س��ه ش��نبه با 34 دلار 
كاهش مواجه بود و به سطح روز شنبه بازگشت. برخي 
صاحب نظران نيز معتقدند كه اعلام خبر تقويت بورس 
در كشورهاي مختلف از جمله امريكا، موجب شده كه 
نرخ طلا دوباره كاهش داشته باشد. اما بايد ديد كه اثر 
ويروس كورنا و كاهش نرخ رشد اقتصادهاي جهان تا 
چه حد مي تواند موجبات رشد نرخ طلا را فراهم آورد 
زيرا ممكن است كه اين رشد نرخ طلا به خاطر اثر رواني 
ويروس كورنا و كاهش رش��د اقتصادي باشد و پس از 
مدتي مشخص شود كه شاخص هاي اقتصادي به اندازه 
زيادي افت نداشته اند و دوباره بورس و بازارهاي دارايي 

رشد داشته باشند. 
به گزارش »تعادل«، در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز 
قيمت دلار روند رش��د خود را ادام��ه داد و به 15670 
تومان رس��يد كه نس��بت به روز قبل با افزايش 120 
توماني مواجه شد. هر يورو نيز 16850 و درهم 4270 
تومان و پوند به بالاي 20 هزار تومان و 20200 تومان 
معامله شد كه نشان مي دهد تمام نرخ هاي ارز معتبر با 

رشد مواجه شده اند. 
برخي كارشناسان و فعالان بازار، دليل رشد همزمان نرخ 
اونس جهاني ط��لا و دلار در بازار ايران را به دو موضوع 
شيوع ويروس كورنا، و همچنين اضافه شدن ايران به 
ليست گروه اقدام مالي و نزديك شدن به ايام تعطيلات 
نوروز و سال جديد خورشيدي ارزيابي كرده اند. اما برخي 
صاحب نظران معتقدند كه به تدريج اثر رواني تصميم 
گروه اقدام مالي از بي��ن خواهد رفت و نرخ دلار دوباره 
كاهش مي يابد و دليل نرخ دلار در روز سه شنبه را نشانه 
كاهش تدريجي اثر رواني نشست گروه اقدام مالي روي 
بازار ارز و طلا و سكه ارزيابي مي كنند. برخي ديگر نيز 
اين رشد را به طبيعت بازار شب عيد مرتبط دانسته و 
معتقدند كه تحولات ماه هاي اخير روي افزايش نرخ ارز 

اثر گذاشته است. 
نرخ خريد هر دلار در تابل��وي صرافي هاي بانكي 14 
ه��زار و 700 تومان و فروش آن 14 هزار و 800 تومان 
درج شد و نرخ خريد هر يورو نيز 15 هزار و 800 تومان 
و نرخ فروش آن 15 هزار و 900تومان معامله ش��د كه 
نرخ صرافي ها در همه اين مواد 100 تومان رشد داشته 
و نشان مي دهد كه بانك مركزي و صرافي ها تلاش دارند 
كه متناسب با رشد نرخ بازار، نرخ ها را افزايش دهند. اما 
فاصله اين دو نرخ در بازار آزاد و صرافي ها اكنون به حدود 
90 تومان رسيده است، اين نكته نشان مي دهد كه بازار 
ساز تلاش دارد تا در نزديكي نرخ آزاد معاملات نقدي، 
به گونه اي نرخ صرافي ها اعلام شود كه سفته بازي رونق 
كمتري داش��ته باشد. از سوي ديگر، جو بازار ارز و طلا 

نسبت به روزهاي قبل تغيير داشته است.
روز سه شنبه به دنبال افزايش قيمت جهاني اونس طلا، 
بازار ارز و سكه با نوسانات قابل توجهي مواجه شد. در 
سامانه سنا نيز نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار 14 هزار 
و 700 توم��ان و فروش آن 14 هزار و 800 تومان درج 
شد و نرخ خريد هر يورو نيز 15 هزار و 800 تومان و نرخ 
فروش آن 15 هزار و 900تومان معامله ش��د، از سوي 
ديگر، س��امانه س��نا نيز نرخ ميانگين معامله شده ارز 
براي روز دوشنبه 5 اسفند را براي دلار 14 هزار و 753 
تومان، ي��ورو 15 هزار و 827 تومان، پوند انگليس 19 
هزار و 495توم��ان، درهم امارات 4 هزار و 126 تومان 
و لير تركيه را 2 هزار و 589 تومان، يوآن چين 1756 

تومان اعلام كرد.
اما بازار طلا و س��كه در روز سه شنبه، با كاهش قيمت 
مواجه شد و به دنبال اعلام اونس طلاي جهاني به قيمت 
1648 دلار و دلار به نرخ 15 هزار و 670 تومان در بازار 
آزاد، نرخ طلا و س��كه كاهش يافت. مظنه يك مثقال 
طلاي آب شده 17 عيار 2 ميليون و 688 هزار تومان، 
هر گرم طلا 18 عيار 620 هزار، سكه طرح جديد با 50 
هزار تومان كاهش 6 ميلي��ون و 70 هزار تومان، طرح 
قديم 6 ميليون و 60 هزار تومان، نيم سكه 3 ميليون 
و 110 هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 900 هزار 

تومان و سكه گرمي نيز 950 هزار تومان معامله شد.
بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز سه شنبه 6 اسفند 

98 اعلام كرد كه بر اس��اس آن نرخ 20 ارز مانند يورو 
افزايش و قيمت 15 واحد پولي ديگر كاهش يافت؛ نرخ 
دلار و 11 ارز مانند پوند نيز ثابت ماند.بر اس��اس اعلام 
بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز »سه شنبه ششم 
اسفند ماه 98« بدون تغيير 42 هزار ريال قيمت خورد. 
همچنين در روز جاري هر پوند انگليس بدون تغيير به 
قيمت 54 هزار و 338 ريال و هر يورو نيز با 174 ريال 

افزايش به نرخ 45 هزار و 621 ريال ارزش گذاري شد

   تغييرات يك ماهه ربع سكه 
ميانگين قيمت هر قطعه ربع سكه بهار آزادي در فاصله 
يك ماهه بين 28 دي تا 27 بهمن با 12.4 درصد رشد 

به يك ميليون و 630 هزار تومان رسيده است.
در حالي كه ميانگين قيمت فروش هر قطعه ربع سكه 
به��ار آزادي در يك ماهه منتهي ب��ه 28 دي ماه يك 
ميلي��ون و 450 هزار تومان بوده، اين قيمت براي يك 
ماهه منتهي به 27 بهم��ن به يك ميليون و 630هزار 
تومان رس��يده كه رش��دي 12.4 درصدي را نش��ان 
مي دهد.همچنين طي مدت مورد گزارش قطعه سكه 
تمام بهار آزادي ط��رح جديد از 4 ميليون و 840هزار 
تومان به 5 ميليون و 200 هزار تومان رس��يد كه 7.4 
درصد افزايش قيمت را تجربه كرده اس��ت. ميانگين 
قيمت نيم س��كه بهار آزادي نيز طي اين مدت 10.6 
درصد رشد داشته است. براين اساس هر قطعه نيم بهار 
آزادي از دو ميليون و 440 هزار تومان به دو ميليون و 

700 هزار تومان رسيده است.
اين در حالي است كه هر گرم طلاي 18 عيار از 492هزار 
و 400 تومان به 533هزار و 300 تومان افزايش يافته 
اس��ت. هر گرم طلاي 18 عيار نيز طي اين مدت 8.3 

درصد افزايش قيمت را ثبت كرده است.
براساس آمارهاي ارايه شده ميانگين قيمت هر اونس 
طلا در بازارهاي جهاني نيز از يك ه��زار و 557 دلار و 
47 سنت در يك ماهه منتهي به 28 دي ماه به يك هزار 
و 584دلار و 11 س��نت در يك ماه��ه منتهي به 27 
بهمن ماه رسيده اس��ت. طي اين مدت اونس جهاني 
26 دلار و 64 س��نت )1.7 درص��د( افزاي��ش قيمت 

داشته است.
كارشناس��ان بر اين باور هس��تند كه شيوع گسترده 
ويروس كرون��ا و نااطميناني از توقف روند آن در چين 
و ساير كشورها، جنگ تجاري امريكا با چين و اتحاديه 
اروپا، كاهش رش��د اقتصادي چين و ... از جمله دلايل 

رشد قيمت طلا طي ماه هاي گذشته بوده است.
 

   عقب گرد دلار در بازارهاي جهاني
ارزش دلار در برابر س��اير همتايانش كاهش يافت. به 
گزارش رويترز، در جريان معملات روز س��ه ش��نبه، 
ارزهاي ام��ن در براب��ر دلار در موقعي��ت برتري قرار 
گرفتند و دلار به عقب رانده ش��د. گزارش��ات جديد 
حاكي از آن هستند كه كرونا در حال ادامه پيشروي در 
مناطق مختلف جهان بوده و شمار بيشتري را نيز مبتلا 
كرده اس��ت. با وجود باقي ماندن روند شيوع ويروس 
كرونا در مسيركاهش��ي در چين، تلفات ناشي از اين 

ويروس كماكان ادامه دارد. تاكنون بيش از 80 هزار و 
154 مورد ابتلا به كرونا گزارش شده است كه در اين 
بين، 2703 نفر جان خود را از دس��ت داده اند. در بين 
كشورهاي مختلف، بالاترين تلفات مربوط به چين با 
2663 نفر، ايران با 14 نفر، كره جنوبي با 9 نفر و ايتاليا 

به هفت نفر بوده است.
مو سيونگ، تحليلگر بازار ارز در بانك مركزي سنگاپور 
گفت: يك نوع جنگ احساس��ي در معاملات به چشم 
مي خ��ورد كه در آن معامله گ��ران نمي توانند نگراني 
خود را مخفي نگه دارند. خيلي مهم است كه چين براي 
حمايت از اقتصادش چه كاري انجام دهد و حمايت قوي 

باعث خواهد شد تا بازارها مجددا اوج بگيرند.
از سوي ديگر روند رشد ضعيف اقتصادي كشورهاي 
اروپايي كماكان ادامه دارد؛ آلمان به عنوان بزرگ ترين 
اقتصاد اروپايي با كاهش ش��ديد رشد مواجه شده و 
در فرانس��ه نيز اعتراضات به لايحه جنجالي اصلاح 
بازنشس��تگي ادامه دارد. در انتخابات محلي، حزب 
حاكم آلمان متحمل شكس��ت سختي در هامبورگ 

شد. 
به دنبال خروج انگليس از اتحاديه اروپا در ژانويه امسال 
و نزديك شدن به موعد مذاكرات در خصوص تعيين 
چگونگي روابط آينده، به نظر مي رسد بايد منتظر يك 

دوره پر تنش باشيم.
دولت انگليس به رهبري بوريس جانسون اكنون كار 
بسيار سختي براي احياي رشد اقتصادي و همچنين 
رسيدن به توافق با اتحاديه اروپا بر سر چگونگي روابط 
دو طرف در آينده خواهد داشت. انتظار مي رود كه دست 
كم يك سال دوره گذار در نظر گرفته شود و روابط دو 

طرف به شكل كنوني باقي بماند.
بوريس جانسون، نخست وزير انگليس خواستار داشتن 
روابطي مش��ابه كانادا با اتحاديه اروپا ش��ده اما يكي از 
مسوولان ارش��د اتحاديه اروپا گفته است اين اتحاديه 
تن به ش��رايطي مش��ابه روابط با كانادا براي انگليس 
نخواهد داد و اين توافق مد نظر يك روياي خيالي است. 
اورس��لا فون در لين، رييس كميسيون اروپا نيز گفته 
است امضاي هر پيمان تجارت آزاد با انگليس مستلزم 
مطمئن شدن اتحاديه از رعايت قوانين ضد دامپينگ 

توسط انگليس خواهد بود.
 انتظ��ار م��ي رود پيامدهاي برگزيت ب��ه تدريج روي 
اقتصاد انگليس و كش��ورهاي اروپايي آشكار شود، هر 
چند كه انتظار نمي رود بانك مركزي اروپا دس��ت كم 
در كوتاه مدت تغيير زيادي در سياست هاي پولي خود 

ايجاد كند. 
اقتصاد انگليس به تدريج در حال وارد ش��دن به ركود 
است تا جايي كه مركز آمار انگليس رشد اقتصادي اين 
كشور در ماه دس��امبر را تنها 0.1 درصد اندازه گيري 

كرده است.
ان اوليور، كارش��ناس مس��ائل اقتصادي در موسسه 
» اي ام پي« گفت: خبره��اي بد جديدي در خصوص 
كرونا داش��تيم. ش��مار مبتلايان هنوز در حال بيشتر 
شدن است و اكنون روند شيوع بيماري در خارج چين 

نگران كننده شده است. 

خبرگزاري بلومب��رگ از برنامه ريزي مقامات چيني 
براي تزريق نقدينگي بيشتر به بازارها در صورت لزوم 
خبر داده است. بانك مركزي چين نيز براي جلوگيري 
از ريزش بيشتر بازارها به تزريق بيش از 240 ميليارد 
دلار نقدينگي اقدام كرده كه اين اقدام اندكي در تقويت 
ارزش يوان موثر بوده اس��ت. پيش��تر شكسته شدن 
محدوده مقاومتي مهم هفت يوان��ي در برابر هر دلار 
موجب نگراني از ريزش بازارهاي مالي در چين شده بود.

ش��اخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل س��بدي از 
ارزهاي جهاني را اندازه مي گي��رد، در معاملات امروز 
با صعود 0.51 درصدي نس��بت به روز قبل و در سطح 
99.227 واحد بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سويس 

معادل 1.02 دلار اعلام شد.
 رقابت ه��اي انتخاباتي درون حزب��ي امريكا اكنون به 
ايس��تگاه سوم رس��يد و با ش��مارش آراي ايالت نوادا 
مش��خص ش��د برني س��ندرز و جو بايدن، برندگان 
انتخابات داخلي دموكرات ها هستند. ايستگاه بعدي 
انتخابات درون حزبي ايالت كاروليناي جنوبي خواهد 
بود. انتخابات رياست جمهوري امريكا قرار است در ماه 

نوامبر امسال برگزار شود.
در تازه تري��ن دور از معام��لات، پوند ب��ا صعود 0.03 
درصدي نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.2932 دلار 
مبادله شد. يورو 0.31 درصد بالا رفت اما با باقي ماندن 
در كانال 1.08 به 1.0851 دلار رسيد. همچنين نرخ 
برابري هر دلار امريكا معادل 1.3295 دلار كانادا اعلام 
شد. در برابر همتاي سنگاپوري، هر دلار به ازاي1.3977 

دلار سنگاپور مبادله شد.
تحليل گران بانك »ميتسوبيشي« ژاپن در يادداشتي 
نوش��تند: با توجه به خروج انگليس از اتحاديه اروپا و 
كاهش رشد اقتصادي كشورهاي منطقه يورو از جمله 
آلمان و فرانسه، بانك مركزي اروپا احتمالا ناچار به اتخاذ 
سياست هاي انبساطي بيشتري خواهد بود و اين مساله 

مي تواند يورو را بيش از پيش رو به پايين سوق دهد.
در ح��وزه تجاري نيز پ��س از 17 م��اه جنگ تجاري 
سرانجام دو اقتصاد بزرگ جهان به توافقي اوليه بر سر 
آتش بس رسيدند و نخست وزير چين با سفر به واشنگتن 
به همراه دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا فاز نخست 
توافق را امضا كرد. چين از كاه��ش تعرفه واردات 85 
ميليارد دلار از محصولات امريكايي به اين كش��ور به 
عنوان بخش��ي از تعهدات فاز نخست توافق خبر داده 
است. استيون منوچين، وزير خزانه داري امريكا گفت 
كه انتظار ندارد ش��يوع ويروس كرونا بر اجرايي شدن 

توافقات اخير تجاري تاثير بگذارد.
انتظار م��ي رود به تدريج روند بازگش��ايي ش��عبات 
شركت هاي بزرگ خارجي در چين از ابتداي ماه  آينده 
ميلادي آغاز ش��ود. با وجود متوقف ماندن بس��ياري 
از پروازه��ا به چين، ش��ركت هاي خارج��ي در حال 
برنامه ريزي از س��رگيري توليد خود هستند هر چند 
كه موج جدي��دي از تعليق پروازها و تعليق فعاليت ها 
در كشور همسايه يعني كره جنوبي به راه افتاده است. 
سامس��ونگ و هيونداي دو شركت مهمي هستند كه 
بخشي از خطوط توليد خود در كره جنوبي را به دليل 

ويروس كرون��ا تعطيل كرده اند. ك��ره جنوبي پس از 
چين دومي��ن كانون كرونا از نظر تع��داد مبتلايان به 

شمار مي رود.
در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 
0.71 درصد كاهش به 110.7869 ين رسيد. در برابر 
همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.5128 دلار 
مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 7.0253 

يوان چين اعلام شد.
برخي فع��الان ب��ازار ارز معتقدند كه وي��روس كرونا 
همچنان مي تازد و اقتصاد جهان را تحت تاثير خود قرار 
داده، اما طلا همچنان به عنوان اندوخته اي امن در حال 
اوج گرفتن است. ويروس كرونا همچنان گسترش يافته 
و تلفات مي گيرد و خسارت مي زند. »شي جين پينگ« 
رييس جمهوري چين زنگ هاي خطر را در خصوص 

شيوع اين ويروس كشنده به صدا درآورد.
اظهارات وي با لحن خوش بينانه هفته گذشته وي در 
تناقض آشكار بود. افزايش چشمگير شمار مبتلايان 
جديد به كرونا منجر به قرنطينه شدن مناطق شمالي و 
صنعتي ايتاليا شده است. در كره جنوبي تعداد مبتلايان 
جديد مرتبط با با يك فرقه مذهبي در جنوب كشور در 

حال گسترش است.
معاملات آتي ش��اخصS&P، اكثر بورس هاي آسيا، 
ارز كالا و بهاي نفت همگي با كاهش روبرو شدند. نرخ 
برابري دلار استراليا به دلار امريكا پايين ترين سطح خود 
را در يك دهه اخير تجربه كرد و اين در حالي است كه ين 
ژاپن تقريبا بدون تغيير بود؛ بهاي طلا همچنان صعودي 

است و به ارتفاع 1680 دلار رسيد.
دلار امريكا برابر يورو و پوند ميزان قابل توجهي از افت 
خود را در روز جمعه جبران كرد. كارشناسان هشدار 
داده اند كه اگر بريتانيا به تعهدات خود مرتبط با ايرلند 
ش��مالي پايبند نماند، توافقات تجاري مابين امريكا و 

اتحاديه اروپا را به خطر خواهد انداخت.
عربستان سعودي نيز شايعات را در خصوص شكستن 
اتحاد نفتي خود با روسيه تكذيب كرد. رمزارزها امروز 
روند كاهشي داش��تند؛ البته همچنان در محدوده اي 
آشنا نوسان مي كنند به طوري كه معاملات بيت كوين 

حول و حوش 9 هزار 700 دلار انجام شد.
قيمت طلا در معاملات روز سه شنبه تحت تاثير افزايش 
موارد ابتلا به ويروس كرونا در كش��ورهاي متعدد كه 
نگراني ها نسبت به آسيب ديدن رشد اقتصاد جهاني را 
برانگيخت و تقاضا براي خريد اين فلز ارزشمند را تقويت 

كرد، بيش از دو درصد جهش يافت.
به گزارش ايسنا، هر اونس طلا براي تحويل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور 1.2 درصد رشد كرد 
و به 1663 دلار و شش س��نت رسيد. بهاي طلا اوايل 
معاملات تا مرز 1678 دلار صعود ك��رده بود. در بازار 
معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا يك درصد افزايش 

يافت و به 1665 دلار رسيد.
مايكل مك كارتي، استراتژيس��ت ارش��د در شركت 
»سي ام سي ماركتس« اظهار كرد: تصور مي رود افراد 
كمتري س��هام نگه مي دارند و غالبا به ف��روش اقدام 
كرده اند و اين پول به سوي دارايي هاي امن سرازير شده 
است. تاثير اين اتفاق روي اقتصاد جهاني به معناي آن 
است كه احتمالا نرخ هاي بهره براي مدت طولاني تري 

پايين خواهند ماند.
نرخ هاي بهره پايين تر هزينه نگهداري طلا كه بازدهي 
ندارد را كمتر كرده و جذابيت سرمايه گذاري در طلا را 
تقويت مي كند.بازارهاي سهام جهان به دليل نگراني ها 
نسبت به گس��ترش ويروس كرونا در خارج از چين و 
افزايش موارد ابتلا به كرونا در ايتاليا، ايران و كره جنوبي 
به روند نزولي خود ادامه دادند.سازمان جهاني بهداشت 
اعلام كرده كه نگران افزايش موارد ابتلا به ويروس كرونا 

است كه ارتباطي با چين ندارند.
 OANDA جفري هالي، تحليلگر ارشد بازار در شركت
در يادداش��تي نوش��ت: طلا بالاخره رون��د صعودي 
پرقدرتي پيدا كرد و اخبار منفي در خصوص ش��يوع 
ويروس كرونا كمك خواهد كرد اين فلز ارزشمند دير 

يا زود مرز 1700 دلار را تست كند.
در ميان دارايي هاي امن، دلار امريكا بالاتر رفت و بازده 
اوراق خزانه امريكا نزديك به پايين ترين سطح خود از 
سپتامبر ايستاد. ارزش ين ژاپن در برابر دلار امريكا بهبود 
يافت.در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس پالاديم 
براي تحويل فوري با 0.3 درصد رشد، 2711 دلار و 81 
سنت معامله شد. هر اونس نقره براي تحويل فوري 1.1 
درصد افزايش يافت و به 18 دلار و 67 سنت رسيد. هر 
اونس پلاتين براي تحويل فوري با 0.3 درصد كاهش، 

به 970 دلار و 36 سنت رسيد.
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  باجه عصر بانك هاي كشور
به مدت يك هفته تعطيل شد

شوراي هماهنگي بانك ها در جلسه ديروز خود 
مصوب كرد كه از شنبه آينده به مدت يك هفته، 
باجه عصر بانك هاي كل كشور تعطيل و ساعت 
كاري روزانه استان هاي درگير بابيماري كرونا نيز 

بامصوبات استانداري هماهنگ شود.
به گزارش دبيرخانه شوراي هماهنگي بانك ها، 
در جلسه فوق العاده شوراي هماهنگي بانك ها كه 
ديروز صبح و با دستور پيشگيري از شيوع بيماري 
كرونا در شبكه بانكي كشور برگزار شد، اعضاي 
جلسه تصميم هاي ويژه اي را به منظور مقابله با 

اين بيماري اتخاذ كردند.
مديران عامل عضو ش��ورا ابتدا با ارايه گزارشي از 
وضعيت شعب و بيان دغدغه هاي كاركنان خود، بر 
لزوم به كارگيري حداكثر امكانات براي جلوگيري 

از شيوع اين بيماري تأكيد كردند.
در ادامه، دكتر رسول بهاري از پزشكان مجرب 
كش��ور و فوق تخصص ريه، به تشريح ابعادي از 
بيم��اري كرونا پرداخت و با بي��ان اينكه اكنون 
اضطراب و نگراني از اي��ن بيماري بيش از خود 
بيماري در جامعه آس��يب زا شده است، گفت: 
استرس، سيستم ايمني بدن را تضعيف مي كند 
و اين خود عاملي براي اثرگذاري بيشتر بيماري 

كروناست.
وي با بيان اينكه رعايت بهداشت فردي، مهم ترين 
عامل مقابله با بيماري است، اظهار كرد: سازمان 
بهداشت جهاني نيز تأكيد كرده كه شست و شوي 
مرتب دس��ت ها و ضد عفوني ك��ردن ميز و ابزار 
كار، عدم استفاده از گوشي تلفن همراه، خوردن 
غذاي پخته شده، دست ندادن و روبوسي نكردن 
از مهم ترين راه هاي جلوگيري از شيوع بيماري 

كروناست.
او با تأكيد بر اينكه خطر كرونا به مراتب كمتر از 
بسياري از بيماري ها نظير آنفلوآنزاست، ادامه داد: 
سرفه و عطسه بايد در آرنج يا در دستمال كاغذي 
باشد، نبايد به صورت، چشم ها و حتي گوش ها 
دست زد و كس��اني كه كوچك ترين علائم اين 
بيماري را دارند بايد خود را از محيط هاي عمومي 

دور نگه دارند.
 فرانك كرمي از پزش��كان مجرب كشور و فوق 
تخصص بيماري هاي عفوني نيز در اين جلسه با 
بيان اينكه استفاده از ماسك تأثيري در جلوگيري 
از شيوع اين بيماري ندارد و در مواردي مي تواند 
خطرآفرين هم باشد، گفت: كيبورد، مانيتور، ميز، 
صندلي، دستگيره هاي در و امثال آنها عامل انتقال 
ويروس كرونا هستند و نبايد به صورت اشتراكي 
از آنها استفاده شده و مرتباً بايد ضدعفوني شوند.

وي با تأكيد بر اينكه انواع پول و اسكناس، يكي از 
مهم ترين عوامل انتقال ويروس هستند، از بانك ها 
خواست امكانات بانكداري غيرحضوري خود را 
توس��عه داده و مردم را به استفاده از آنها تشويق 
كنند. رييس ش��واري هماهنگي بانك ها نيز در 
اين نشس��ت با بيان اينكه كاركن��ان بانك ها در 
معرض انواع آسيب ها هستند، گفت: اكنون شعب 
بانك ها محل مراجعه عموم مردم است و از اين رو 
بايد حداكثر هم��كاري براي ضدعفوني كردن و 

جلوگيري از شيوع بيماري در شعب انجام شود.
 محمدرضا حس��ين زاده ضمن تش��كر از صبر و 
ش��كيبايي تمامي كاركنان شبكه بانكي كشور 
كه در اين شرايط خاص به مردم خدمت رساني 
مي كنن��د، از عموم م��ردم درخواس��ت كرد در 
روزهايي كه بيماري كرونا ش��ايع شده است، تا 
حد امكان از حضور در ش��عب خ��ودداري كرده 
و از ابزارهاي بانك��داري الكترونيكي و بانكداري 

ديجيتال امور خود را مديريت كنند.
مديران عامل بانك ها، پياده س��ازي روش هاي 
آموزشي جلوگيري از شيوع و روش هاي مقابله 
با بيماري كرونا در شعب از طريق انتشار بروشور 
و نمايش فيلم در واحدهاي بانك را مورد تأكيد 
قرار داده و خاطرنشان كردند: نبايد اجازه دهيم 
اين بيماري، سلامتي كاركنان و مشتريان را به 
خطر بين��دازد، بلكه بايد با رعايت هش��دارهاي 
پزشكان و مسوولان بهداش��تي كشور، چالش 
پيش آمده را به سرعت پشت سر بگذاريم.اعضاي 
شوراي هماهنگي بانك ها در ادامه اين جلسه به 
دستورالعمل واحدي رسيدند كه به نحو مقتضي 

اطلاع رساني خواهد شد.

ابلاغ دستورالعمل تسهيل 
تسويه بدهي بدهكاران بانكي

دستورالعمل اجرايي قانون تسهيل تسويه بدهي 
بدهكاران شبكه بانكي ابلاغ شد.

به گزارش ايبِنا، پيرو بخشنامه 17 دي 98، موضوع 
ابلاغ »قانون تسهيل تسويه بدهي بدهكاران شبكه 
بانكي كش��ور« و ب��ه منظور اج��راي تكليف مقرر 
در قانون مورد اش��اره داير بر تدوين دستورالعمل 
اجرايي قانون يادش��ده، مش��تمل بر تش��خيص 
تسهيلات توليدي از غيرتوليدي توسط اين بانك، 
»دستورالعمل اجرايي قانون تسهيل تسويه بدهي 
بدهكاران شبكه بانكي كشور« مصوب جلسه مورخ 
28  .11  .1398 هيات عامل بانك مركزي، به شبكه 

بانكي ابلاغ شد.
براساس ماده )2( دستورالعمل مورد اشاره مطالبات 
ناشي از تسهيلات اعطايي ريالي كه قرارداد ملاك 
محاسبه آن در سامانه سمات صرفاً در بخش هاي 
اقتصادي كشاورزي، شكار و جنگلداري؛ شيلات؛ 
استخراج معادن؛ صنعت؛ ساختمان و تأمين برق، 
آب و گاز با هدف ايجاد، توس��عه، تأمين سرمايه در 
گردش و تعميرات طبقه بندي شده باشد، مشمول 
مفاد اين دس��تورالعمل است. تأكيد مي شود، اخذ 
و ثب��ت درخواس��ت متقاضيان در مهل��ت قانوني 
تعيين شده )پايان سال جاري( الزامي است و هيچ 
دليل و توجيهي نبايد مانع از پذيرش درخواس��ت 

متقاضيان شود.

جي پي مورگان در آستانه راه اندازي بانك ديجيتال بزرگ ترين بانك امارات بانك آئودي مصر را مي خرد
بزرگ تري��ن بانك ابوظب��ي )فاب( در س��ه ماه دوم 
س��ال جاري تصميم نهايي خود را ب��راي خريداري 
بان��ك آئودي مص��ر و گس��ترش فعاليت خ��ود در 
پرجمعيت ترين كش��ور عرب جهان خواهد گرفت. 
به گ��زارش رويترز، بان��ك آئودي مصر ك��ه يكي از 
بانك هاي تابعه آئودي بانك لبنان محسوب مي شود، 
در مصر 50 شعبه داش��ته و مجموع دارايي آن تا ماه 
سپتامبر 4.4 ميليارد دلار گزارش شده است.فاب به 
عنوان بزرگ ترين وام دهنده كش��ور امارات، همين 
حالا نيز در مصر حض��ور و فعاليت دارد؛ مصر يكي از 
دو بازار عمده اي اس��ت كه اماراتي ها براي توس��عه و 
گسترش فرامرزي خود آن را شناسايي كرده اند. يكي 
از مقامات اين بانك گفت: مابين ارزيابي هاي اوليه و 
اتخاذ تصميم وقفه زيادي نخواهد افتاد. بنابراين در سه 
ماهه دوم بايد منتظر يك اتفاق باشيم.فروش يكي از 
شعب اين بانك لبناني در حالي به يك گزينه محتمل 
بدل شده است كه بانك هاي لبناني در تلاشند تا خود 
را براي ايستادگي برابر بدترين بحران اقتصادي اين 

كشور پس از جنگ داخلي مهيا و تقويت كنند.  علاوه 
بر اين پس از آنكه »سعدالحريري« نخست وزير وقت 
لبنان در ماه اكتبر گفت كه امارات متعهد شده است 
تا در اين كشور )لبنان( كه به شدت زير بار قرض است، 
سرمايه گذاري كند، فاب به عنوان يك گزينه محتمل 
وارد ماجرا شد.فاب در سال 2017 از ادغام بانك ملي 
ابوظبي و نخس��تين بانك خليج فارس، ايجاد شد و 
علاوه بر مصر، تمايل خود را براي توسعه و نفوذ به بازار 

و تجارت عربستان سعودي ابراز كرده است.
س��هامداران فاب موافقت خود را براي توزيع 0.74 
درهم به ازاي هر سهم )معادل مجموع 8.08 ميليارد 
درهم -2.20 ميليارد دلار( براي سال مالي منتهي 
به دس��امبر گذش��ته اعلام كرده اند. ع��لاوه بر اين، 
مقامات اين بان��ك انتظار تاثير قابل توجهي را بابت 
ش��يوع ويروس كرونا بر فعاليت تجاري خود ندارند 
زيرا نسبت به ساير بانك ها دامنه فعاليت كمتري در 
آسيا دارند.اين در حالي است كه بر اساس اطلاعات 
اخير بانك مركزي امارات شمار، كارمندان بانكي در 

چهار ماهه دوم س��ال از 36 ه��زار و 448 نفر به 35 
هزار و 518 نفر در چهار ماهه سوم سال 2019 تقليل 
يافته اس��ت. همچنين شعب بانكي اين كشور نيز از 
713 شعبه در ژوئن س��ال 2019 )خرداد- تير( به 
664 شعبه در ماه سپتامبر )شهريور_مهر( كاهش 
يافته است.همچنين بسياري از بانك هاي امارات به 
منظور كاهش هزينه ها در پي كاهش رشد اقتصادي، 
در بخش هاي مختلف بانكي دست به تعديل صدها 
نيرو زده اند. از س��وي ديگر دو بانك امارات نيز براي 
كاهش هزينه ها در هم ادغام شده اند؛ »بانك تجاري 
ابوظبي« با »بانك اتحاد ملي« در ماه مه سال 2019 
)ارديبهش��ت- خرداد( درهم ادغام ش��دند.دبي به 
عنوان بزرگ ترين اقتصاد امارات از س��ال 2014 با 
كاهش محسوس رشد اقتصادي مواجه شده و طبق 
پيش بيني موسسه »استاندارد اند پورز« در سپتامبر 
2019 )شهريور( مشكلات اقتصادي امارات دبي به 
علت بهاي پايين نفت دست كم تا سال 2022 ادامه 

خواهد يافت.

ش��ركت خدمات مالي و بانك��داري امريكايي و معتبر 
»جي پي مورگان چِيس« مذاكرات خود را با نهادهاي 
نظارتي لندن به منظور راه اندازي يك بانك ديجيتال 
در بريتانيا تا پايان س��ال جاري آغاز ك��رد. به گزارش 
فايننش��ال تايمز، اس��كاي نيور پيش تر گزارش داده 
بود كه بزرگ ترين بانك امري��كا آمادگي خود را براي 
راه اندازي يك عمليات ديجيتال در بريتانيا تا پايان سال 
جاري اعلام كرده است. براساس تاييد منبعي نزديك 
به امور، اين فعاليت بانكي جديد ك��ه به احتمال زياد 
خدمات حس��اب هاي جاري و همچنين اعطاي وام را 
در بر مي گيرد، در حالي راه اندازي مي شود كه دو سال 
پيش رقيب جي پي مورگان يعني گلدمن امريكا بانك 
ديجيتال خود را در بريتانيا راه اندازي كرد. اس��تراتژي 
گلدمن اين بوده است كه مشتريان انگليسي را با نرخ هاي 
بالاي سود حساب هاي جاري اغوا كند. جي پي مورگان 
به احتمال زياد افزايش مشتريان خود را هدف گرفته 
و مي تواند يكي از ايفاگران برجسته در بانكداري خُرد 
بريتانيا لقب بگيرد. با توجه به اينكه بانك هاي بين المللي 

تحت تاثير برگزيت، رفته رفته خود را براي خارج كردن 
طيف وس��يعي از فعاليت هاي تجاري و بانكي شان از 
بريتانيا آماده مي كنند، ورود جي پي مورگان به انگليس 
مي تواند براي لندن پيشرفتي محسوس و حركتي رو 
به جلو باشد. علاوه بر اين، چنين اقدامي براي اين بانك 
امريكايي نيز حركتي قابل توجه محسوب مي شود زيرا 
آنها به طور سنتي همواره پيگيري بازار كلان و پرمنفعت 
داخلي خود را به فعاليت بين المللي ترجيح داده اند كه 
حالا از اين طريق مي توانند دامنه فعاليت هاي خود را به 

خارج از ايالات متحده گسترش دهند.



اخبار 5 بازار سرمايه

بررسي عوامل موثر بر رشد آتي بازار سهام

كارشناس بازارهاي مالي عنوان كرديك كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد

بازده شاخص كل 190 درصدي شد

فروش استقراضي، فرآيندي پر ريسك

اقبال به خريد اوراق مسكن افزايش يافت

پوشش ريسك بيشتر در گرو ابزارهاي جديد

گروه بورس|
پيش��روي نماگرهاي بازار س��رمايه در مسير صعود 
همچنان ادامه دارد و روز گذش��ته شاخص كل بورس 
تهران براي اولين بار در تاريخ محاسبه خود وارد كانال 
۵۱۸ هزار واحدي ش��د. قرار گرفتن نماگر اصلي بازار 
سرمايه در س��طح ياد شده پس از آن صورت مي گيرد 
كه در هفته هاي اخير فشار مداوم نقدينگي وارد شده بر 
اغلب نمادهاي بورسي به خصوص نماد هاي شاخص ساز 
تداوم يافته و سبب شده تا بازدهي بورس تهران تا پايان 
روزگذشته به حدود ۱۹۰ درصد برسد. اين امر موجب 
شده تا رشد بيشتر بازار سرمايه در شرايط فعلي با توجه 
به نقدينگي وارد ش��ده به سوالي همگاني بدل شود و 
بسياري درصدد باشند تا براي شاخص كل بورس تهران 

اهدافي قيمتي را پيش بيني كنند.
ب��ا اين حال از آنجايي كه بازار س��رمايه آيينه تمام نماي 
تصميمات اقتصادي و اثرات آن بر عملكرد ش��ركت ها و 
صنايع مختلف است بررس��ي عوامل بيروني از اين بازار 
از اهميتي ويژه برخوردار است. اين ديدگاه مخصوصا در 
بازار سهام ايران كه تاثير بسزايي از قيمت ارز در بازار هاي 
رسمي و غيررسمي مي پذيرد و تصميمات بانك مركزي و 
متغيرهاي پولي مي تواند به كلي چهره آن را دگرگون كند 
بسيار مهم است. اهميت اين مساله به خصوص در شرايطي 
كه صحبت از وجود حباب در ميان باش��د، بيشتر است و 

تحليلي عميق تر را در اين باره مي طلبد. 
در همين راستا يك كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه 
با وجود رشد پرشتاب اين روزهاي بازار سرمايه، شاخص 
بورس حباب ندارد، گفت: پيش بيني روند آن تا پايان سال 
و احتمال ادامه رشد بازار سرمايه وابسته به عوامل زيادي 

است كه بايد مورد بررسي قرار گيرند.
به گ��زارش ايرنا، هماي��ون دارابي گف��ت: اكنون بخش 
عمده اي از رشد بازار ناشي از فعل و انفعالاتي است كه به 
دليل ورود نقدينگي هاي كلان در بازار ايجاد شده است، 
با توجه به رشد نقدينگي و بروز تورم، همه بازارها در حال 
هماهنگ سازي خود با مساله كاهش ارزش ريال هستند.

وي با اينكه در چند روز اخير همزمان با افزايش شاخص 
بورس، ارزش دلار، خودرو و مسكن هم با رشد همراه شده 
اس��ت، افزود: در همه بازارها به نوعي شاهد تاثير كاهش 
ارزش ريال هستيم، به همين دليل فروش شركت ها با نرخ 
جديد بالاتر مي رود و در نتيجه قيمت سهام و رقم سود آنها 

با افزايش همراه مي شود.

    حمايت دولت از بازار سرمايه
اين كارشناس بازار س��رمايه حمايت دولت از اين بازار را 
عامل ديگر رشد شاخص بورس مطرح كرد و افزود: مساله 
ديگر در رشد بورس برنامه ريزي و حمايت صورت گرفته از 
دولت نسبت به بازار سرمايه است و اين امكان را براي بازار 
فراهم كرد تا به عنوان يك بازار امن و مورد اطمينان براي 

نقدينگي در اقتصاد كشور مطرح شود.
به گفته وي، حضور عمومي و مشاركت گسترده مردم در 
بازار سرمايه ناشي از حمايت ها و هدايت هايي است كه از 

سوي دولت صورت گرفته است.

    مديريت درست بانك مركزي در حوزه پول
دارابي برنامه ريزي و مديريت درس��ت بانك مركزي 
در دو حوزه پولي و ارزي را از ديگر عوامل تاثيرگذار بر 
رشد بازار سرمايه دانست و افزود: در حوزه پولي، بانك 
مركزي از طريق كاهش نرخ سود سپرده ها رقابت بين 
بانك ها براي جذب سپرده را كنترل كرد كه با اين اقدام 
فشار از نظام بانكي برداشته شد و فعاليت در اين حوزه 

به آرامش رسيد.
 اين كارشناس بازار س��رمايه با بيان اينكه رقابت هاي 
اشتباه در حال از بين بردن بنيه نظام بانكي بود، گفت: 
بانك مركزي به درس��تي به رقابت ها خاتمه داد و اين 
اجازه را داد تا نقدينگي هايي كه از طريق ريسك وارد 
بنگاه هاي توليدي مي شوند بتوانند از طريق بازار سرمايه 

بازدهي بدون ريسك را به دست آورند.
وي ادامه داد: سال ۹۲ تا ۹۵ نرخ سود بانكي به صورتي بود 
كه اگر بنگاه هاي توليدي دارايي خود را مي فروختند و آن 
را در بانك سرمايه گذاري مي كردند بازدهي بيشتري را از 
س��اير بازارها كسب مي كردند به همين نرخ ها به صورت 
لجام گسيخته در آمده بودند كه همين مساله باعث شد تا 

برخي موسسات بتوانند تا ۳۲ درصد سود بدهند.
دارابي اظهار داش��ت: اين مس��اله با تدبير بانك مركزي 
جمع آوري شد و اكنون كمتر كسي پول خود را براي كسب 

سود وارد بانك مي كند.
اين كارشناس بازار سرمايه گفت: با كنترل انجام شده در 
نرخ ارز و مديريت درس��ت در اين بازار اجازه ايجاد دلال 
بازي ها از اين بازار حذف و باعث شد تا حجم گسترده اي از 

نقدينگي ها سرازير در بازار سرمايه شوند.
دارابي با بيان اينكه بع��د از كنترل هاي صورت گرفته در 
بازار ارز فعالان بازار، س��رمايه هاي خود را نقد و آن را وارد 

بازار سرمايه كرده اند، افزود: سرمايه گذاران در چند وقت 
گذشته از حركت نقدينگي بين بازار دور شده اند و آن بخش 
از نقدينگي كه به دليل كاهش سود بانكي وارد بورس شده 
بود در اين بازار باقي مانده اس��ت و رشد اين روزهاي بازار 

ناشي از نقدينگي است كه وارد اين بازار شده است.

    اصلاح نامه كانون كارگزاران به سازمان بورس
اين كارشناس بازار سرمايه به ادامه روند بازار سرمايه اشاره 
كرد و گفت: اين موضوع بستگي به شرايط صورت گرفته 
از مسوولان دارد، اميدواريم با تمهيدات صورت گرفته از 
سوي س��ازمان بورس از جمله عرضه هاي اوليه، افزايش 
ابزارها مانند فروش تعهدي و ت��داوم حمايتي كه از بازار 
صورت مي گيرد بتوانيم شاهد بازدهي معقول تري براي 

زمان مدت زمان بيشتري از اين بازار باشيم.
وي به نامه روز گذشته كانون كارگزاران به سازمان بورس 

مبن��ي بر توقف عرضه ه��اي اوليه و تعطيل��ي تالارهاي 
اختصاصي كارگزاران اشاره كرد و گفت: نامه ارسال شده 
بسيار اشتباه بود كه اميدواريم كانون هر چه زودتر اين نامه 
را اصلاح كند. دارابي ادامه داد: بازار سرمايه و كارگزاران بايد 
مانند باقي صنوف، خدماتي كه امروز در معرض بيماري 
كرونا هستند و باز هم به ارايه خدمات مي پردازند به فعاليت 
خود ادامه دهند. اين كارشناس بازار سرمايه افزود: تعطيلي 
ش��عب كارگزاري ها به دليل ويروس كرونا كار درس��تي 
نيست و بهتر است در صورت امكان تمهيداتي اتخاذ و اين 

كار غيرحضوري انجام شود.

    رشد قابل توجه شاخص بورس
از ابتداي سال ۹۸

دارابي با تاكيد بر اينكه روند بازار و بازدهي كه در اختيار 
سرمايه گذاران قرار مي گيرد بايد معقول باشد و فعالان 

بازار نبايد در انتظار رش��د هر روز بازار باش��ند، گفت: 
اگر فعالان ب��ازار با ديد بلندم��دت و از طريق انتخاب 
ش��ركت هاي قوي و با وضعيت بنيادي مناسب براي 
سرمايه گذاري وارد بازار سرمايه شوند به طور حتم قادر 
به كسب بازدهي معقولي خواهند بود و طبق تجربيات 
گذشته بورس در بلندمدت هميشه بهترين عملكرد را 
نسبت به ديگر بازارها داشته است. وي گفت: با توجه به 
اينكه وضعيت شركت هاي مواد خام، كاموديتي محور و 
نيز قيمت هاي جهاني به عنوان ستون اصلي بازار سرمايه 
محسوب مي شوند، بنابراين بايد منتظر روند آنها باشيم 
اما اميدواريم قيمت ها در مقطع كنوني ثابت بمانند و با 
مشكل خاصي همراه نشوند. دارابي ادامه داد: »بازار بايد 
راه خود را پيش برود، رشد قابل توجه بورس از ابتداي سال 
تاكنون از انتظارات اوليه بازار فراتر بوده و بايد اجازه دهيم 

تا بيشتر به واقعيت ها بپردازيم تا پيش بيني ها«.

فروش استقراضي، فرآيندي پرريسك بوده زيرا در صورت 
خريد سهام، خريدار صرفاً در معرض از دست دادن قيمت 
پرداخت شده بابت سهام است اما؛ در صورتي كه سهم را 
به شكل استقراضي بفروش��د، عملًا هيچ محدوديتي در 
ميزان ضرر احتمالي وجود ندارد، چرا كه س��هم مي تواند 
به صعود ادام��ه دهد. به گ��زارش بورس نيوز، ش��اهين 
احمدي، كارشناس بازار سرمايه در توضيح فروش تعهدي 
در بازار س��رمايه گفت: فروش اس��تقراضي روشي براي 
كسب س��ود از كاهش قيمت س��هام در آينده است و در 
اين قرارداد سرمايه گذار، س��هامي را قرض مي گيرد و آن 
را در بازار مي فروشد و در آينده سهام را از بازار مي خرد و به 
قرض دهنده برگشت مي دهد.  وي ادامه داد: فروشندگان 
استقراضي روي اين پيش بيني كه قيمت سهم در آينده 
كاهش خواهد يافت، سرمايه گذاري مي كنند و در صورتي 
كه قيمت سهام كاهش يابد، قرض گيرنده سهم را به قيمت 
پايين تر خري��داري مي كند و به قرض دهنده برگش��ت 
مي دهد.  اين كارش��ناس بازار سرمايه فروش استقراضي 
را فرايندي پرريسك عنوان كرد و افزود: در صورت خريد 
سهام، خريدار صرفاً در معرض از دست دادن قيمت پرداخت 
شده بابت س��هام است اما؛ در صورتي كه سهم را به شكل 

استقراضي بفروشد، عملًا هيچ محدوديتي در ميزان ضرر 
احتمالي وجود ندارد، چرا كه سهم مي تواند به صعود ادامه 
دهد. در مدل هاي مرسوم، اين قرض دادن سهم مي تواند 
براي قرض دهنده درآمد بهره استقراضي ايجاد كند، اما در 
تمام قرارداد ها اينچنين نيست و گاهي قرض دهنده به دنبال 
نقدشوندگي يا كسب كارمزد بيشتر از معاملات خريد و 
فروش سهام مربوطه است.  احمدي خاطرنشان كرد: براي 
برطرف كردن مشكلاتي از قبيل ربوي بودن قرارداد فروش 
استقراضي، مدل فروش تعهدي در بازار سرمايه طراحي 
شده است. در اين مدل، فروش تعهدي قراردادي است كه 
به موجب آن متعهد )وكيل(، اوراق بهادار مالك را به وكالت 
از طرف وي و با شرايط ذيل مي فروشد. متعهد تا سررسيد 
معين، هر زمان كه خود اراده كند يا در دوره تعهد هر زمان كه 
مالك مطالبه كند، مثل اوراق بهادار فروش رفته را براي مالك 
خريداري مي نمايد. مالك به نحو الزام آوري، اجازه خريد 
اوراق بهادار فروش رفته را به متعهد تا سررسيد معين براي 
وي مي دهد.  وي افزود: تا زمان عودت اوراق بهادار، مالك 
در هر حال حق برداشت ثمن حاصل از فروش اوراق بهادار 
را ندارد؛ لكن حق سرمايه گذاري مبلغ را با شرايط خاص و 
به نفع خود خواهد داشت. متعهد با استفاده از ثمن حاصل 

از فروش اوراق بهادار، مثل اوراق بهادار فروش رفته را تهيه 
و به مالك تحويل مي دهد و چنانچه ثمن كافي نبود متعهد 
از اموال خودش جبران مي كند و چنانچه ثمن اضافه بود، 
مازاد را به عنوان حق الوكاله تملك مي نمايد. متعهد طبق 
ضوابط بورس، وجه تضمين اوليه را مي پردازد و حس��ب 
ضرورت نس��بت به افزودن وجه تضمين اقدام مي نمايد. 
هزينه هاي مربوط به انجام معاملات بر عهده متعهد خواهد 
بود. در صورت تصويب يا توزيع سود براي اوراق بهادار، متعهد 
بايد معادل رقم آن را به مالك بپردازد. اين رقم از محل وجه 
تضمين متعهد قابل تأمين و پرداخت است.  اين كارشناس 
بازار سرمايه در خصوص اينكه چرا دارندگان سهام تمايل 
دارند سهام خود را براي فروش تعهدي در اختيار متقاضي 
بگذارند، اظهار داشت: دارندگان سهام مديريتي شركت ها 
از نگهداري سهام مديريتي به شكل راكد منتفع نمي شوند 
و از طرفي تمايلي ندارند سهام مديريتي را از دست دهند. به 
اين ترتيب و با وكالت دادن براي فروش تعهدي، مي توانند 
سرمايه در گردش كس��ب كنند و كرسي هاي مديريتي 
شركت هاي مدنظر براي فروش تعهدي را نيز حفظ كنند و 
علاوه بر منتفع شدن از افزايش قيمت سهام، از منافع حاصل 

از وجوه دريافت شده نيز منتفع مي شوند.

مدير ابزارهاي نوين مالي فرابورس از افزايش اقبال به 
خريد اوراق مس��كن به دنبال اعلام سقف هاي جديد 
تسهيلات از محل اين اوراق خبر داد. به گزارش هيبنا، 
ندا بشيري با اشاره به اهميت ميزان تقابل قدرت خريد 
متقاضيان مسكن و سطح قيمت مسكن، اظهار كرد: در 
حال حاضر اين تقابل بسيار جدي است؛ به اين معنا كه 
فاصله و گپ بين قيمت مسكن و قدرت خريد متقاضيان 
بس��يار زياد است. در اين شرايط شوراي پول و اعتبار با 
افزايش سقف تس��هيلات خريد مسكن از محل اوراق 
حق تقدم استفاده از تسهيلات بانك مسكن كه با نماد 

»تسه« در فرابورس قابل مبادله است، موافقت كرده تا 
بخشي از قدرت خريد از دست رفته متقاضيان مسكن 
را ترميم كند. وي تقاضاي خريد مسكن را به دو دسته 
كلي تقسيم و اظهار كرد: همه كساني كه خانه ندارند را 
مي توان »متقاضي مسكن« معرفي كرد؛ اما در مباحث 
اقتصادي دس��ته ديگري از تقاضا موسوم به »تقاضاي 
موث��ر« وجود دارد كه نق��ش آن در بازار تعيين كننده 
است. بشيري خاطرنشان كرد: بخشي از تقاضاي موثر 
مسكن در دوره رونق معاملات از جنس سرمايه گذاري 
و بخشي نيز از جنس سوداگري بوده است، به اين معنا 

كه خريد مسكن توسط سوداگران با هدف سوار شدن 
بر موج هاي قيمتي انجام شد تا بتوانند با فروش ملك 
خريداري شده در كوتاه مدت عايدي قابل توجهي كسب 
كنند. اين در حالي است كه ركود چند ماه اخير سبب 
شد سفته بازان عموماً بازار مسكن را ترك كنند. وي با 
يادآوري رشد نس��بي حجم معاملات مسكن در آذر و 
دي ماه، اظهار كرد: آنچه زمينه ساز اين رشد شد، طمع 
دوباره بخشي از سفته بازهاي غيرحرفه اي بود كه تصور 
مي كردند ممكن است به دنبال تغيير قيمت ارز مسكن 
با جهش قيمتي دوباره روبرو شود. اين ماجرا پاي آنها 

بازار سرمايه ايران اقتباسي از بورس هاي بين المللي است 
بنابراين هر چه ابزارها كامل تر باشد عمق بازار بيشتر و 

پوشش ريسك بهتري صورت مي گيرد.
به گزارش س��نا، محمدعلي ش��ريفي نيا بيان داشت: 
بازار س��رمايه طي معاملات س��ال ج��اري تحت تاثير 
شاخصه هايي مانند نرخ تورم و دلار با رشد قابل توجهي 

همراه شد كه البته اين ميزان رشد بي سابقه بود.
وي ادامه داد: برخي صنايع به واس��طه صعود شاخص 
رشد مطلوبي داشتند و بس��ياري از سهم هاي صنايع 
بزرگ به طور كاملا بنيادي و منطقي افزايش داشتند كه 
به عقيده بنده هنوز هم اين روال براي آنها ادامه خواهد 
داشت. وي آشنايي بيش��تر مردم با بازار سرمايه را يك 
گام مثبت در جهت توسعه يافتگي عنوان كرد و گفت: 
سطح كم آشنايي عموم با بازار سرمايه يك معضل بود 
اما هم اكنون به طور خواس��ته يا ناخواسته روند مثبت 
بازار س��رمايه موجب شده تا بس��ياري از مردم از سوي 
بانك ه��ا و بازارهايي همچون طلا و مس��كن و... راهي 
بورس شوند، از نظر بنده اين موضوع يك گام مثبت در 
جهت توسعه يافتگي است. اين كارشانس بازار سرمايه 
افزود: تدابير س��ازمان بورس مبني بر، نحوه صدور كد 

بورس��ي، عرضه هاي اوليه به موقع در بازار، رونمايي از 
ابزارهاي جديد مانند فروش تعهدي و ... همگي موجب 
جذابيت بيشتر بازار سرمايه نس��بت به ديگر بازارها و 
جذب سهامداران جديد شده است. شريفي نيا با اشاره 
به چشم انداز سال آينده بازار سرمايه بيان داشت: هر چه 
بازيگران بازار س��رمايه كه شامل ناشران يا سهامداران 
مي شوند بيشتر باشد و همچنين ابزارهاي جديدي نيز 
براي بازار طراحي شود، قطعا جذابيت معاملات بيشتر 
مي شود، به همين ترتيب به نظر مي رسد چشم انداز سال 
آينده ادامه روند صعودي سال جاري است. وي صنايع 
فولادي و پتروشيمي ها را از جمله پربازده ترين صنايع 
عنوان كرد و گفت: ش��ركت هاي فولادي و پتروشيمي 
بر مبناي صادرات و نرخ ارز فعال هستند، بنابراين رشد 
نرخ ارز كه متاسفانه كماكان ادامه دارد نيز در صورت هاي 
مالي شركت هاي صادرات محور تاثيرگذار است و بازدهي 
آنها را افزايش مي دهد. اين كارش��ناس بازار سرمايه در 
خصوص ابزارهاي جديد اظهار داشت: بازار سرمايه ايران 
همانند همه بورس هاي بين المللي است بنابراين هر چه 
ابزارها كامل تر باشد عمق بازار نيز بيشتر و پوشش ريسك 

بهتري صورت مي گيرد.

گروه بورس|
روز سه شنبه شاخص هاي بازار سهام با رشدي قابل توجه 
رو به رو شدند و به لطف صف هاي خريد سنگين در بسياري 
از نمادها اين روز را با عملكردي مثبت به پايان رساندند. 
در اين روز ش��اخص كل بورس تهران پس از آنكه در روز 
گذش��ته وارد كانال ۵۰۰ هزار واحدي ش��د، با قدرت به 
پيشروي در ابر كانال ياد شده ادامه داد و در نهايت به ميزان 
۱4 هزار و 777 واحد رشد كرد. اين صعود ۲.۹۳ درصدي 
كه نماگر ياد ش��ده را به س��طح ۵۱۸ هزار و ۵۱۲ واحد 
رساند، ارزش بازار در بورس تهران را تا هزار و ۸۸6 هزار و 
6۹۸ ميليارد تومان افزايش داد.  بر اين اساس با توجه به 

قيمت ۱4 هزار و ۸۰۰ توماني دلار در صرافي هاي دولتي، 
ارزش بورس تهران بر مبناي ارز ياد شده در چهارمين روز 
معاملاتي هفته به ۱۲7 ميليارد و 47۹ ميليون دلار رسيده 
است. بر اساس آنچه كه گفته ش��د در روز گذشته اكثر 
شاخص هاي بورس تهران با رشد مواجه شدند به طوري كه 
شاخص  قيمت »وزني - ارزشي« با ۳۹۳۹ واحد افزايش 
معادل ۲.۹۳ درصد به ۱۳۸ هزار و ۲۳۳ واحد، شاخص كل 
»هم وزن« با 47۱۰ واحد رشد معادل ۲.۸۳ درصد به ۱7۰ 
هزار و ۹44 واحد، ش��اخص قيمت »هم وزن« با ۳۱۳6 
واحد افزايش، معادل ۲.۸۳ درص��د به ۱۱۳ هزار و ۸۰۳ 
واحد، شاخص آزاد شناور با ۱۸۸6۵ واحد كاهش، معادل 

۳.۰۱ درصد به 644 هزار و ۹۲۲ واحد، شاخص بازار اول 
با ۹7۵4 واحد افزايش معادل ۲.74 درصد به ۳6۵ هزار 
۳۸۲ واحد و شاخص بازار دوم با ۳4466 واحد رشد معادل 
۳.۲۲ درصد، به يك هزار و ۱۰۵ واحد رسيد. از سويي ديگر 
در اين روز 6 نماد » فارس با ۳4۳4 واحد، فولاد با ۱۰۹6 
واحد، كگل با ۵۳۸ واح��د، تاپيكو با 474 واحد، كچاد با 
44۳ واحد و وبملت با 4۳۰ واحد« رشد، بيشترين تاثير 
مثبت را بر شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. مطابق 
با آنچه كه روز گذش��ته در آمار معاملات بورس تهران به 
ثبت رسيده است، شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي نيز 
با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص صنايع »بانك ها 

با ۱۱۵ واحد صعود معادل ۵.۲۸ درصد به ۲ هزار و ۳۰6 
واحد، ساير معادن با 6۸۵۵ واحد افزايش معادل ۵ درصد 
به ۱44 هزار ۵7 واحد، محصولات چوبي ۲۸۲۲۸ واحد 
رشد معادل 4.۹۳ درصد به 6۰۰ هزار و 6۸۵ واحد، رايانه 
۱6۹۱ واحد افزايش مع��ادل 4.4۵ درصد به ۳۹ هزار و 
664 واحد، محصولات كاغذ با ۵۱6۹ واحد رشد، معادل 
4.۳۳ درصد به ۱۲4 هزار و ۵7۳ واحد، لاستيك با ۵7۹۵ 
واحد رشد معادل 4.۲۵ درصد به ۱4۲ هزار و ۲۸۳ واحد، 
مالي با ۲4۰۵7 واحد رشد معادل 4.۱۲ درصد به 6۰7 
هزار و 44۱ واحد« رسيد. از سويي ديگر جزييات مندرج 
در تارنماي شركت اطلاع رساني بورس تهران حكايت از 
آن دارد كه قيمت س��هام در نمادهاي »فارس، وبصادر، 
وپارس، وصنا، فلوله، وسينا و سپاها« بيشترين افزايش 
قيمت و نمادهاي »ختور، شاملا، غدام، حپترو، وتوصا، 
پارس و اميد« بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام 
رقم زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت رس��يدند. به اين 

ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز سه شنبه اين بازار، در 
۸6۳ ميليون و 7۱ هزار نوبت معاملاتي، ۸ ميليارد و ۱6۰ 
ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش ۵۲ هزار و ۹۱4 ميليارد 
تومان در بورس معامله شد. در فرابورس نيز سمت و سوي 
كلي معاملات تشابه زيادي به بورس داشت به طوري كه 
در پايان معاملات روز قبل در فرابورس ايران شاخص كل 
بازار ياد شده به ميزان ۱۳۹ واحد رشد كرد و به رقم 6 هزار 
و 6۹۱ واحد رسيد. ارزش بازار اول و دوم فرابورس نيز از 
۳۹۳ هزار ميليارد تومان فراتر رفت. معامله گران طي روز 
گذشته در فرابورس بيش از ۲.6 ميليارد سهام حق تقدم 
و اوراق مالي را در قالب 4۸6 هزار فقره معامله و به ارزش 
۲ هزار و 6۳4 ميليارد تومان داد و س��تد كردند. گفتني 
اس��ت، ديروز عمده نمادهاي فرابورس شامل ميدكو، 
پتروشيمي مارون، ماديران، فولاد هرمزگان، فرابورس 
ايران، پتروش��يمي زاگرس و سنگ آهن گهر زمين در 

تقويت شاخص كل فرابورس اثر گذار بوده اند.

سيل نقدينگي دماسنج بورس را به كانال 518 هزار واحد رساند
مروري بر معاملات بورس و فرابورس
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فروش تعهدي، ابزاري براي 
عمق بخشي به بازار سرمايه

محمد بختي��ار نصرآبادي، بازار س��رمايه را بازاري 
مطمئن براي س��رمايه گذاري عنوان كرد و گفت: 
اقتصاد كشورمان با توجه به ركود بازارهايي مانند 
مسكن، خودرو، طلا، ارز و.... به دنبال بازاري مطمئن 
براي س��رمايه گذاري مردم ب��ود و رفتار منطقي و 
معاملات شفاف بازار سرمايه به عنوان بازاري امن 
بهترين انتخاب بود. به گزارش سنا، وي افزود: ورود 
پول به بازار سرمايه از اواخر سال ۹7 تا به حال ثابت 
كرد كه سهامداران قديمي و جديد با اعتماد بيشتري 
مي توانند سرمايه گذاري در اين بازار را دنبال كنند 
كه البته اين نگاه باعث خروج پول از بازارهاي موازي 
به سمت بورس شد. اين كارش��ناس بازار سرمايه 
تاكيد كرد: نكته قابل توجه اين است كه نرخ سهام 
برخي ش��ركت ها نياز به اصلاح قيم��ت دارند و از 
طرفي برخي صنايع بني��ادي هنوز به نرخ مد نظر 
خود نرسيدند و رويه مثبت آنها ادامه دار خواهد بود. 
وي كه معاون س��رمايه گذاري شركت تامين است 
در خصوص ابزارهاي جدي��د در بازار گفت: يكي از 
ابزارهاي جديدي كه ابتدا به نام فروش استقراضي 
و هم اكنون به نام ف��روش تعهدي در بازار رونمايي 
شده اس��ت، در واقع ايده اي فوق العاده كاربردي و 
بي نظيي براي عميق شدن بازار است. وي افزود: به 
بيان ديگر زماني كه سهامدار تنها از افزايش قيمت 
بهره مي برد ممكن است كه پول خود را براي كسب 
بازدهي بيش��تر وارد بازار ديگري كند اما زماني كه 
بازار دو طرفه و امكان فروش تعهدي وجود داشته 
باش��د ديگر وسوس��ه اي براي خروج پول ندارد كه 
نتيجه آن هم حفظ پول در بورس و حبابي نشدن 

نرخ سهم ها است.

تجمع در كارگزاري ها
عامل شيوع بيماري

كانون كارگزاران با توجه به ش��يوع كرونا در كشور 
پيش��نهاد توقف فعاليت هاي حضوري ب��ورس را 
به س��ازمان بورس ارايه كرده اس��ت و اين سازمان 
تصميم گيري درمورد اين ماج��را را بر عهده وزارت 
بهداشت دانسته و اعلام كرده كه در صورت صلاح ديد 
و دستور اين وزارتخانه، اقداماتي در بازار سرمايه انجام 
خواهد شد. به گزارش ايس��نا، حميدرضا مهرآور با 
اشاره به درخواست كانون كارگزاران از سازمان بورس 
و اوراق بهادار ب��راي توقف فعاليت در خصوص اخذ 
كد معاملاتي براي مشتريان جديد و تعطيل كردن 
تالارهاي اختصاصي براي جلوگيري از شيوع كرونا، 
اظهار كرد: تراكم جمعيت در شركت هاي كارگزاري 
بالاست و اكنون با توجه به وضعيت شيوع كرونا و لزوم 
رعايت مسائل بهداشتي و كاهش تعاملات انساني، 
مردم براي سلامتي خودشان بايد در اين ايام مراجعه 
حضوري نكنند و كارهاي خود را به تعويق بيندازند. 
اگر مي توانند از طريق انلاين معاملات خود را انجام 
دهند تا س��لامت خودشان و پرس��نل حفظ شود. 
وي با اش��اره به درخواست اين كانون درمورد توقف 
عرضه هاي اوليه نيز گفت: يكي از موضوعات بحث 
عرضه اوليه هاست كه ازدحام زياد مي شود اما به نظر 
من تا پايان س��ال باز هم چند عرضه اوليه خواهيم 
داشت. در كل توصيه به مردم شود كه در اين شرايط 
برنامه ريزي هاي حضوري خود را به تعويق بندازند. 
عضو هيات مديره كانون كارگ��زاران ادامه داد: البته 
بسياري از شركت هاي كارگزاري ممكن است براي 
امنيت جامعه از درخواست جديد گرفتن خودداري 
كنند. اين درحالي است كه محسن خدابخش، مدير 
نظارت بر بورس هاي س��ازمان ب��ورس در خصوص 
موضوع مطرح شده مبني بر توقف عرضه هاي اوليه 
و ص��دور كد جديد معاملات��ي و تعطيلي تالارهاي 
اختصاصي كارگزاران به دليل ش��يوع سريع كرونا 
گفت: طبق گفته رييس جمهور، وزارت بهداش��ت 
سياست گذار مساله كرونا است و در صورت صلاحديد 
و دستور اين وزارتخانه، اقداماتي در بازار سرمايه انجام 
خواهد شد.بنابراين بازار سرمايه در خصوص كرونا، تابع 
سياست گذاري ها و تصميمات ابلاغي وزارت بهداشت 
بوده و هست. اين درحالي است كه بانك ها همچنان 
فعال هستند و شعب هر روزه با ده ها و صدها مشتري 
سر و كار دارند. از سوي ديگر بسياري از معامله گران و 
سهامداران از طريق آنلاين اقدام به فعاليت مي كنند.

سه گانه محافظ شاخص سبزرنگ
مهدي حيدرزاده، در بررس��ي روند بازار سرمايه به 
بورس نيوز گفت: بازار روز س��ه شنبه، ادامه روز هاي 
گذشته بوده و ورود جريان نقدينگي سرگردان جامعه 
به سمت بورس اوراق بهادار، شاخص را همواره مثبت 
نگه داشته اس��ت. وي در خصوص جايگاه شاخص 
عنوان كرد: به لحاظ مبادي بنيادي نمي توان جاي 
مشخصي براي شاخص پيش بيني كرد چراكه بازار 
به صورت سينوسي در حركت است.  اين كارشناس 
بازارس��رمايه افزايش قيمت دلار و برخي ريسك ها 
در صنايع مختل��ف را عاملي براي ورود نقدينگي به 
بورس عنوان كرد و اف��زود: بانك ها و تورم نيز نقش 
مهمي در ورود اين نقدينگي ايفا كردند. حيدرزاده سه 
عامل تورم، كاهش بازدهي بازار پول و افزايش قيمت 
دلار را از عوامل موثر بر مثبت بودن شاخص دانست 
و گفت: سرمايه گذاران بالقوه به اين نتيجه رسيده اند 
كه بهترين بازار براي دريافت سود بازارسرمايه است.  
اين كارشناس بازار سرمايه در پيش بيني قيمت دلار 
خاطرنشان كرد: با بررسي شاخص هاي جهاني و در 
نظر گرفتن عامل انس طلا، رش��د دلار دور از انتظار 
نخواهد بود ام��ا؛ بخش زيادي از مبح��ث نرخ دلار 
سياسي بوده و تصميم گيري بر عهده سياست گذاران 
كشور است. وي افزود: نكته اي كه به چشم مي خورد 
اين است كه بازار واقعي )كف بازار( رقم دلار را بالاتر از 
آنچه هست در نظر داشته و با اين قيمت به معامله اقدام 
مي كند؛ در واقع مي توان گفت به صورت سياسي اين 
قيمت با بازار همخواني نداشته و دلار صرافي ارزان تر 

از دلار بازار است.

را دوباره به بازار باز كرد و يك رشد معاملات و قيمت را 
رقم زد. مدي��ر ابزارهاي نوين مالي فرابورس در ادامه با 
تأكيد بر اينكه افزايش سقف تسهيلات خريد مسكن از 
محل اوراق نيز در افزايش معاملات دي ماه اثر داشته و 
احتمالا رديابي اثر آن در بهمن نيز ممكن خواهد بود، 
افزود: با افزايش سقف تسهيلات، قيمت اوراق نيز رشد 
جزئي را در هفته هاي گذشته تجربه كرد، اما همچنان با 
سطوح قيمتي سال گذشته فاصله زيادي دارد. به گفته 
وي، ميانگين قيمت خريد اوراق تسه از ابتداي امسال 
تا اوايل بهمن، 44 هزار و 6۰۰ تومان بوده كه اين ميزان 
نسبت به ميانگين قيمت سال گذشته ۲7 درصد افت 
داشته است. بشيري خاطرنشان كرد: به اين ترتيب در 
سال جاري تا اواسط زمستان، ارزش كل مبادله اوراق 

انجام شده در فرابورس، شش هزار و ۵۱ ميليارد تومان 
بوده است. وي يادآور شد: براي اينكه تسهيلات جديد 
در بازار معرفي ش��ود قدري زمان لازم است. از طرفي 
اين واقعيت كه همچنان فاصله قدرت خريد و قيمت 
مسكن بس��يار زياد اس��ت غير قابل انكار است. اما اگر 
رفتار واسطه هاي ملكي رصد شود، خواهيم ديد كه در 
هفته هاي اخير تسهيلات ۲4۰ ميليون توماني بانك 
مسكن به آگهي هاي ملكي راه پيدا كرده است.به گفته 
بشيري، گروهي از واسطه هاي ملكي گزينه هايي براي 
فروش به صورت تركيبي از تسهيلات جديد زوجين، 
رهن حداقل يك س��اله آپارتمان و نيز پرداخت الباقي 
ارزش ملك به ص��ورت نقد را روي ميز قرار داده اند و به 

اين طريق جذب مشتري مي كنند.
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در نشست مشترك 3 كميسيون تخصصي اتاق تهران بررسي شد

اعتراض ها به نرخ خريد تضميني گندم

نظامتوزيعايرانازچهمشكلاتيرنجميبرد

واردات گندم، نان را گران مي كند! 

نمايندگان بخش خصوصي در نشس��ت مش��ترك 
سه كميسيون »صنعت و معدن«، »تسهيل تجارت 
و توس��عه صادرات« و ني��ز »بهبود محيط كس��ب 
وكار و رفع موان��ع توليد« ات��اق بازرگاني تهران كه 
ب��ا حضور كارشناس��اني از وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، موسس��ه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني 
و مركز پژوهش هاي مجلس برگزار شد، سند جامع 
نظام توزي��ع كالا در ايران را ك��ه در وزارت صمت و 
زيرمجموعه هاي آن در دس��ت تدوين اس��ت، مورد 
بررس��ي قرار دادند و به ويژگي ها و كاركردهاي نظام 

توزيع و لجستيك در كشور پرداختند.
سه كميسيون »صنعت و معدن«، »تسهيل تجارت 
و توس��عه صادرات« و نيز »بهبود محيط كسب وكار 
و رفع موانع توليد« اتاق بازرگاني تهران در نشستي 
مشترك طرح »تدوين س��ند جامع نظام توزيع كالا 
در ايران« را در چارچوب پروژه ساماندهي لجستيك 
تجاري و زنجيره هاي تامين كشور با حضور نمايندگان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و موسسه مطالعات و 

پژوهش هاي بازرگاني به بحث و بررسي گذاشتند.
در ابتداي اين جلس��ه، حميد محله اي، رييس دفتر 
خدم��ات بازرگاني داخل��ي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با اش��اره به اينكه »تدوين س��ند جامع نظام 
توزيع كالا در ايران« از س��وي وزير صنعت، معدن و 
تجارت به عنوان يك پروژه اولويت دار تعيين ش��ده 
است، در مورد س��اختار نظام توزيع مطلوب توضيح 
داد و گفت: در يك نظام توزيع مطلوب، توسعه كمي و 
كيفي حمل و نقل، ايجاد زيرساخت هاي سخت افزاري 
و نرم افزاري فناوري اطلاعات و ارتباطات و نيز ايجاد 
شهرك هاي لجس��تيكي و  هاب تجاري مورد توجه 
قرار گرفته اس��ت. چني��ن س��اختاري همچنين از 
شبكه هاي توزيع سازمان يافته از جمله فروشگاه هاي 
زنجيره اي، ش��ركت هاي لجس��تيكي، شركت هاي 
پخش، فروشگاه هاي مجازي، توانمندسازي اصناف 
و شركت هاي تعاوني مصرف كاركنان برخوردار است.

او اهداف ملي پروژه س��ازماندهي لجستيك تجاري 
را پشتيباني از ايجاد و توسعه زيرساخت هاي بخش 
بازرگاني و حمايت از زنجيره تامين كارآمد و حصول 
اطمينان از تامين و توزيع مناس��ب كالاها و خدمات 
و تسهيل و نوين سازي جريان كالا و خدمات عنوان 
كرد و افزود: تدوين س��ند جامع نظام توزيع نيز يكي 
از زيرپروژه هاي س��اماندهي لجستيك تجاري است 
 كه در طول 12 ماه گذش��ته به اجرا درآمده و حدود

50 درصد پيشرفت داشته است.
حميد محله اي سپس به اهداف كمي اين پروژه اشاره 
كرد و گفت: رصدپذير كردن كالاهاي اساسي هدف، 
اتصال 50 ش��ركت پخش به س��امانه جامع تجارت، 
افزايش سهم فروشگاه هاي زنجيره اي تا 20 درصد در 
طول برنامه ششم توسعه، حمايت از ايجاد 20 شركت 
لجس��تيكي توانمند، ايجاد تشكل منسجم كشوري 
 )انجم��ن زيرس��اخت هاي ذخيره س��ازي( بيش از

20 ه��زار انب��ار، س��اماندهي 700 ش��ركت پخش 
سراسري منطقه اي و اس��تاني و اعتبارسنجي كليه 
دارن��دگان كارت بازرگاني معتبر )ح��دود 35 هزار 

بازرگان( از جمله اين اهداف است.
او ادام��ه داد: در نبود قانون جامع توزيع در كش��ور، 
قوانين بخش��ي در قامت يك قانون م��ادر به ايفاي 
نق��ش مي پردازند گرچه اين ورود در حد يك تبصره 
يا يك م��اده قانوني فرعي بوده باش��د. در عين حال 
دستگاه هاي مختلف نيز داعيه مديريت و تولي گري 
نظام توزيع ب��ر مبناي كالاها را دارند. اما با توس��عه 
ش��يوه هاي نوين توزيع نياز به ي��ك قانون مترقي و 
مبتني بر تعاريف جديد بيش از پيش مورد نياز است.

او با بيان اينكه لازم است با محوريت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نظام توزيع س��اماندهي شود، افزود: 
مطالعات مربوط به تدوين سند جامع نظام توزيع كالا 
در ايران به موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني 

واگذار شده است.

در ادامه اين جلس��ه، محمدرضا سعادت، كارشناس 
موسس��ه پژوهش و مطالعات بازرگاني گزيده اي از 
يافته هاي طرح تحقيقاتي تدوين سند جامع توزيع 
كالا در ايران را با فعالان اقتصادي عضو سه كميسيون 
تخصصي اتاق تهران به اش��تراك گذاشت. او ابتدا به 
چالش هاي عملكرد نظام توزيع و آثار آن بر عملكرد 
بخش توليد و صادرات اش��اره ك��رد و گفت: افزايش 
هزينه هاي عملياتي بخش ه��اي متقاضي خدمات 
توزيعي و افزايش هزينه ه��اي مبادلاتي بخش هاي 
متقاضي خدمات توزيع��ي از جمله چالش هاي اين 
بخش است كه به افزايش قيمت تمام شده توليدات 
داخل منتهي ش��ده. در واقع، تاثي��ر منفي اين عدم 
موازنه مستقيما بر كاهش توان رقابت پذيري قيمت 
توليدات صنعتي در بازار داخل و بازارهاي صادراتي 

وارد  مي شود.
 او سپس با اشاره به سهم اجزاي مختلف لجستيكي از 
قيمت تمام شده كالاي نهايي گفت: سهم حمل ونقل 
از قيمت تمام ش��ده كالاي نهايي 12 درصد بوده كه 
اين سهم در جهان حدود 6 درصد است. سهم هزينه 
انبارداري و نگهداري از قيمت تمام شده كالاي نهايي 
در ايران 6.6 درصد و در جهان حدود 3.3 برآورد شده 
است. همچنين، كل سهم هزينه هاي لجستيكي از 
قيمت تمام ش��ده كالاي نهاي��ي در ايران 19.4 و در 

جهان 9.7 تا 11.3 درصد است.
س��عادت در ادام��ه به عوام��ل موثر ب��ر چالش هاي 
عملكرد بخش توزيع در ايران پرداخت و گفت: عدم 
بهره من��دي از صرفه هاي مقي��اس، بهره وري پايين 
عوامل توزيعي و سطح بالاي هزينه هاي سربار از جمله 
اين چالش هاست كه به سطح بالاي هزينه تمام شده 
خدمات توزيعي و سطح پايين شفافيت اطلاعاتي در 

بخش توزيع منجر  مي شود.
او س��پس درباره ويژگي  واحد هاي صنفي كش��ور 
گفت: بخ��ش بزرگي بال��غ بر 71 درص��د از توزيع 
خواروبار در كشور از طريق واحدهاي صنفي سنتي 
كوچك ب��ه انجام  مي رس��د. همچني��ن در بخش 
خريدهاي غيرخواروبار ك��ه 41.3 درصد از مخارج 
مصرف كنن��دگان را ب��ه خود اختص��اص  مي دهد، 
نقش بخش مدرن حدود 5 واحد درصد اس��ت. در 
مجموع سهم بخش كوچك مقياس غيرزنجيره اي 
از عرضه خرده فروش��ي كش��ور )اعم از خريدهاي 
خواروبارفروشي و غيرخواروبارفروشي( برابر 88.9 

درصد است.

   ساختار هاي توزيعي 
در حال ظهور و  در حال بلوغ

در ادامه اين جلس��ه، افسانه شفيعي، عضو هيات علمي 
موسس��ه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني، با اشاره به 
آنچه سير تكويني توسعه ساختارهاي توزيعي در جهان 
 مي خواند، به س��اختار هاي توزيعي در حال ظهور نظير 
كش��ور هاي اندونزي، هند و ايران و در حال بلوغ مانند 
مالزي، تركيه و چين اش��اره كرد و گفت: س��هم بالاي 
واحدهاي سنتي سازمان نيافته به لحاظ تعداد واحدها 
و ظهور مراكز تجاري بزرگ و فروش��گاه هاي زنجيره اي 
جزو ويژگي هاي ساختارهاي توزيعي در حال ظهور بوده 
و كاهش سهم واحدهاي سنتي به نفع واحدهاي كوچك 

فرانچايزي در ساختارهاي در حال بلوغ رخ داده است.
شفيعي در ادامه، وجوه مشخصه ساختارهاي توزيعي »در 
حال ظهور« و »در حال بلوغ« در شرايط تامين كالا در 
بازار را برشمرد و گفت: سهم بالاي توزيع كنندگان بزرگ 
وابسته به توليدكننده يا واردكننده )ادغام هاي عمودي( 
مواجهه با نظام سلسله مراتبي واحدهاي عمده فروشي 
و افزاي��ش ميزان مش��اركت بخش خصوص��ي در امور 
اجرايي تامين و توزيع كالاهاي اساسي در ساختار هاي 
توزيعي در حال ظهور رخ  مي دهد و در س��اختار هاي در 
حال بلوغ، افزايش سهم ادغام هاي افقي و همكاري هاي 
استراتژيك ميان عاملان توزيع، تقويت جايگاه واحدهاي 
كش اندكري و شركت هاي لجستيكي از طريق كاهش 
حلقه هاي واسط ميان تامين كننده/ توليدكننده تا سطح 
خرده فروشي و افزايش ميزان مشاركت بخش خصوصي 
در مديريت امور تامين و توزيع كالاهاي اساسي مشاهده 

 مي شود.
اين عضو هيات علمي موسسه مطالعات و پژوهش هاي 
بازرگاني ساير وجوه مشخصه ساختارهاي توزيعي »در 
حال ظهور« و »در حال بلوغ« را نيز مورد اشاره قرار داد. او 
درباره تفاوت تنظيم رفتار بازاري توزيع كنندگان در اين 
دو س��اختار گفت: در ساختار هاي در حال ظهور، نقش 
دولت در تنظيم بازار با وجود تلاش در جهت كاهش دامنه 
كالاهاي مشمول مداخله بازاري دولت مهم تلقي  مي شود 
و البته تمركز بازرس��ي ها بر مولفه هاي قيمتي اس��ت. 
همچنين جايگاه سازمان هاي مردم نهاد در امور نظارت 
بر بازار نيز تقويت  مي ش��ود اما در ساختار هاي توزيعي 
در حال بلوغ ش��اهد كاهش قابل توجه سهم مداخلات 
قيمت گذاري دولت، تخصصي سازي امور سياست گذاري 
و نظارت بر بازار، افزايش سهم نظارت هاي كيفي در بازار و 
نقش موثر سازمان هاي مردم نهاد در امور اجرايي تنظيم 

بازار هستيم. پروانه ش��فيعي در ادامه، راهكارهايي نيز 
براي بهبود وضعيت نظام توزيع در ايران كه در چارچوب 
ساختارهاي توزيعي در حال ظهور قرار داشت، ارايه كرد. 
در ادامه اين جلسه نيز تعدادي از اعضاي كميسيون هاي 
تخصصي اتاق ديدگاه هاي خود را در مورد طرح مطالعاتي 

ارايه شده بيان كردند.
 

   قوانين كشور 
حامي شكل گيري فروشگاه هاي  بزرگ   نيست

ابتدا رييس كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق تهران با بيان اينكه دولتي بودن اقتصاد ايران، مانع 
اعمال برخي اصلاحات در نظام توزيع بوده است، گفت: 
سياس��ت گذاري متناقض، همه قواني��ن حتي قوانين 
بالادس��تي ما را تحت الش��عاع قرار داده اس��ت و البته 
تصميمات اغلب بدون پش��توانه مطالعات كارشناسي 
اتخاذ  مي شود. نظير آنچه در مورد انتزاع وظايف بازرگاني 

از وزارت جهاد كشاورزي رخ داد.
محمد لاهوتي همچنين عنوان كرد كه محيط كسب و 
كار ايران، مشوق تاسيس شركت هاي بزرگ و زنجيره اي 
نيست. در عين حال، قوانين كشور تاسيس شركت هاي 
بزرگ را مورد حمايت قرار نمي دهد و حتي از جنبه هايي 
بازدارنده است. براي مثال، رستوران هاي زنجيره اي بايد 
9 درصد ماليات بر ارزش افزوده بپردازند در حالي كه تك 

فروشگاه ها اين ماليات را نمي پردازند.
او با بيان اينكه حمل ونقل در ايران راننده محور اس��ت، 
اف��زود: وقتي حم��ل و نقل راننده محور باش��د، تعيين 
زمان فعالي��ت كاميون ها در اختي��ار رانندگان خواهد 
بود و اين هزين��ه حمل را افزايش  مي دهد. متاس��فانه 
سياست گذاري ها هم هيچگاه حامي شكل گيري حمل 

و نقل منسجم و لجستيك نبوده است.
 رييس كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق 
تهران در عين حال تاكيد كرد كه در گزارش ارايه شده، 
فروشگاه هاي مجازي مورد توجه قرار نگرفته و لازم است 

به آنها توجه شود.
همچني��ن عليرضا كلاه��ي صم��دي، نايب رييس 
كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران، بالا بودن هزينه 
مبادله در ايران را ناش��ي از فقدان نگرش بلندمدت در 
حوزه تجارت دانست و از به كارگيري هوش مصنوعي 
و ربات در انبارهاي لجستيكي در جهان سخن گفت و 
افزود: با توس��عه فناوري در حوزه بازرگاني و تجارت، 
شغل هاي بسياري از بين خواهد رفت و مقاومت در برابر 

اين تحولات، صرفا هزينه مبادله را بالا  مي برد.

   ارتباط صنعت و لجستيك
 علي اصغر اژدري، عضو هيات علمي مركز پژوهش هاي 
مجلس، با بيان اين نكته كه در كش��ور ما ش��ناخت و 
آشنايي كافي در زمينه ساماندهي مركز لجستيك و 
ايجاد  هاب هاي لجستيك وجود ندارد، عنوان كرد: بحث 
لجستيك و  هاب هاي لجستيك يك موضوع تقاضامحور 
بوده و لازم است ابتدا رشد اقتصادي ايجاد شود سپس 

روي اين مسائل تمركز صورت گيرد.
او ادام��ه داد: هنگامي بايد روي مس��اله س��اماندهي 
نظام لجستيك و  هاب هاي لجستيك تمركز كرد كه 
اي��ن موضوع به عنوان يك دغدغه و نگراني از س��مت 
حاكميت در نظر گرفته شود اما در اسناد بالادستي و در 
برنامه هاي اول تا ششم توسعه، رويكرد خاصي نسبت به 
نظام لجستيك ديده نمي شود. در حال حاضر با نگاهي 
به آماره��ا  مي توان فهميد كه س��هم صنعت از توليد 
ناخالص به 12.5 درصد رس��يده كه در حال كوچك 
شدن است. پس بحث لجس��تيك و  هاب شدن مورد 
توجه قرار نخواهد گرف��ت. اژدري يكي از چالش هاي 
اساسي را شاخص عملكرد لجستيك دانست و گفت: 
بحث ترانزيت كه در اس��ناد بالادست مطرح  مي شود 
زماني معنا پيدا  مي كند كه بحث  هاب هاي لجستيك 
نيز مورد توجه ق��رار گيرد. حتي اگر بخواهيم رويكرد 
سنتي نيز داشته باشيم همين  هاب هاي موجود نيز به 
يكديگر اتصال ندارند. لذا نيازمند يك نقشه راه هستيم 

كه مشكلات را حل كند.
علي لشگري، از جامعه صنعت كفش ايران، در خصوص 
پروژه شناس��ه كالا در وزارت صم��ت براي بنگاه هاي 
كوچك و متوسط پيش��نهاد داد: بهتر است اين پروژه 
طوري برنامه ريزي شود كه براي مثال بنگاه مورد نظر 
از امتيازاتي مانند معافيت مالياتي برخوردار شود. در 
حال حاضر شرايط به گونه اي است كه 9 درصد ماليات 
ارزش افزوده تنها بنگاه هاي شناس��نامه دار را شامل 
 مي شود، اما بنگاه هاي غيرشناسنامه دار اين درصد را 
پرداخت نمي كنند كه خود مشكلات و مسائل زيادي 
را ايجاد  مي كند و پروژه شناس��ه كالا نيز بدون در نظر 
گرفتن ساختار موجود در كشور نيز همين مشكلات 

را تكرار خواهد كرد.
عباس دمرچلي، دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران، نيز در ادامه چند نكته در خصوص تدوين سند 
جامع توزيع كالا مطرح كرد و گفت: در حال حاضر شاهد 
آن هس��تيم كه در اكثر پژوهش ها به دنبال يك مدل 
تجاري هستيم كه اين مدل تجاري براي يك وضعيت 
اقتصادي پايدار مناسب اس��ت كه با توجه به شرايط 
ناپايدار اقتصادي كشور، اجراي اين مدل تجاري جوابگو 
نخواهد بود و لازم است به سناريونويسي روي بياوريم. 
براي رسيدن به يك اقتصاد پايدار به 250 ميليارد دلار 
سرمايه نياز داريم كه با نگاهي به شرايط فعلي مشخص 
 مي شود كه راه زيادي تا رسيدن به يك اقتصاد پايدار 

در پيش است.
پس از بيان اين نظرات، محله اي نيز با اشاره به فرآيندي 
كه اجراي پروژه سازماندهي لجستيك تجاري و سند 
جامع توزيع طي كرده اس��ت، عنوان كرد كه سيستم 
فعلي توزيع با خدمات توزيعي نوين مانند يك ويروس 
برخورد  مي كندو از ضرورت حل اين مساله پيش از ورود 
فناوري جديد به ساختار نظام توزيع ايران سخن گفت.

همچنين پروانه ش��فيعي ضمن اراي��ه توضيحاتي 
درباره نظرات ارايه شده، با بيان اينكه ساختار توزيع 
ايران بايد بيش از اس��تراتژي هاي تهاجمي به سمت 
مكانيسم هاي حداقل كننده تهديد حركت كند گفت: 
ساير كش��ورها به جاي به كارگيري مكانيسم توزيع 
عمده، به سمت تجميع واحدهاي خرد پيش رفته اند. 
پيشنهاد ما اين است كه سميناري با موضوع تدوين 
سند جامع توزيع كالا در ايران براي گفتمان سازي و 
فرهنگ سازي در اين زمينه برگزار شود. اين پيشنهاد 
با استقبال روساي سه كميسيون تخصصي اتاق تهران 
روبه رو و براي بررسي بيشتر و جامع تر به كارشناسان 

كميسيون ها سپرده شد.

به رغم تاكيد مقام معظم رهبري بر خودكفايي محصولات 
اس��تراتژيك و امنيت غذايي كشور، اما تكرار بي توجهي 
مسوولان شوراي اقتصاد به اصلاح نرخ خريد تضميني و 
مشكلات متعدد در تامين نهاده مورد نياز كشاورزان كار 
را به جايي مي رساند كه براي تامين نان مورد نياز كشور 
چاره اي جز واردات گندم نداشته باشيم . اين در حالي است 
كه با وجود شرايط مساعد اقليمي و پراكنش بارش تنها 
در سايه حمايت دولت، خودكفايي براي چندمين سال 

متوالي محقق خواهد شد.
براساس تبصره 6 قانون خريد تضميني محصولات اساسي 
دولت موظف است كه نرخ خريد تضميني محصولات را 
قبل از شروع فصل كشت به گونه اي تعيين كند كه ميزان 
افزاي��ش آن هيچ��گاه از تورم اعلام ش��ده بانك مركزي 

كمتر نباشد.
بسياري از مسوولان بر اين باورند كه امسال براي چندمين 
س��ال متوالي مسوولان ش��وراي اقتصاد در اعلام قيمت 
منطقي خريد تضميني گندم كوتاهي كردند كه اگر هر چه 
سريع نسبت به اصلاح نرخ اقدام نكنند به سبب اجتناب 
كشاورزان در تحويل گندم توليدي به مراكز دولتي، تامين 
نان مورد نياز كشور دچار چالش مي شود كه اين امر موجب 

شده تا پاي گندم هاي وارداتي به كشور باز شود .

    بيم ها از آينده توليد گندم
عطاالله هاشمي رييس بنياد ملي گندمكاران با اشاره به 
اينكه مشكلي در تامين گندم  مورد نياز داخل وجود ندارد، 
اظهار كرد: با توجه به شرايط مساعد اقليمي، كمبودي در 

ارتباط با توليد گندم داخل و تامين نياز كشور وجود ندارد.
وي با اشاره به اينكه در تامين گندم مورد نياز نان مصرفي 
مردم نيازي به واردات نداريم، افزود: با وجود بارندگي هاي 
مناس��ب و پراكنش بارش، توليد گندم به مراتب بهتر از 
سال هاي گذشته است كه با اين وجود خللي در تامين نان 

موردنياز آحاد جامعه وجود ندارد.
هاش��مي قيمت واقعي خريد تضميني هر كيلو گندم را 
2 ه��زار و 500 تومان اعلام ك��رد و گفت: به رغم افزايش 
 هزينه هاي توليد، تش��كل ها و اتحاديه همچنان بر نرخ

 2 هزار و 500 توماني خريد تضميني گندم اصرار دارند 
كه اگر بنا به هر دليل شوراي اقتصاد اقدام به اصلاح قيمت 
تضميني گندم نكند، براي تامين نان مورد نياز چاره اي 

جز واردات نداريم.
اين مقام مسوول ادامه داد: اگر بنا به هر دليلي مسوولان 
شوراي اقتصاد حاضر به اصلاح قيمت خريد تضميني گندم 
براي سال زراعي آينده نشوند، بدون ترديد در بحث خريد 

همانند امسال دچار مشكل خواهيم شد.
رييس بنياد ملي گندمكاران با اشاره به اينكه كشاورزان 
چشم به راه اصلاح قيمت خريد تضميني گندم هستند، 
تصريح كرد: با وجود شرايط مساعد كشت انتظار مي رود 
كه هر چه سريع تر قيمت خريد تضميني برابر با هزينه هاي 
توليد و تورم افزايش يابد، در غير اين صورت خودكفايي 

گندم در ورطه نابودي قرار مي گيرد.
هاش��مي ادامه داد: برآوردها حاكي از آن است كه امسال 
همانند سال گذشته ميزان توليد گندم حداقل به 13.5 
ميليون تن برس��د كه در صورت اصلاح قيمت و اشتياق 

كشاورزان نسبت به تحويل گندم به مراكز خريد نيازي 
به واردات نداريم.

    نرخ ۲ هزار و ۲۰۰ توماني خريد تضميني گندم 
جوابگوي هزينه هاي توليد نيست

عليقلي ايماني نايب رييس بنياد ملي گندمكاران كشور 
با تكذيب كاهش سطح زير كشت گندم اظهار كرد: بنابر 
پيش بيني هاي وزارت جهاد كشاورزي سطح زير كشت 
گندم آبي و ديم به حدود 6 ميليون هكتار رسيده كه با اين 
وجود جاي هيچ گونه نگراني مبني بر كاهش سطح زير 

كشت گندم وجود ندارد.
وي با تاكيد بر اين مس��اله ك��ه تامين به موق��ع كود در 
ميزان توليد گندم تاثير بس��زايي دارد، افزود: با توجه به 
خشكسالي هاي ابتداي فصل و تاخير در بارندگي ها نياز 
است كه كود سرك به ميزان بيشتر با فاصله زماني كمتر 

در مزارع مورد استفاده قرار گيرد.
ايماني با بيان اينكه قيمت 2 ه��زار و 200 توماني خريد 
تضميني گندم جوابگوي هزينه هاي توليد نيست، گفت: 
مسوولان شوراي اقتصاد مطابق با قانون خريد تضميني 
بايد اقدام به اصلاح قيمت خريد تضميني گندم كنند، در 
غير اين صورت با معضلات متعددي در بحث خريد و تامين 

نان مورد نياز كشور روبه رو خواهيم بود.
نايب رييس بنياد ملي گندم��كاران ادامه داد: با توجه به 
سطح زير كشت گندم پيش بيني مي شود كه توليد گندم 
به بيش از 13 ميليون تن در س��ال زراعي 99_98 برسد 
كه اگر مس��وولان ش��وراي اقتصاد به بهانه كمبود منابع 

مالي دولت حاضر به اصلاح قيمت خريد تضميني نشوند، 
خودكفايي گندم در ورطه نابودي قرار مي گيرد.

  بي توجهي مسوولان شوراي اقتصاد 
پاي گندم هاي وارداتي را به كشور باز مي كند

عل��ي خان محم��دي مديرعامل مجمع مل��ي نخبگان 
كشاورزي با اشاره به نگراني ها پيرامون تامين گندم مورد 
نياز نان كشور اظهار كرد: به رغم شرايط مساعد اقليمي، 
اگر نهاده هاي مورد نياز به موقع تامين نشود، خودكفايي 
گندم به چالش كشيده مي ش��ود . وي افزود: با تامين به 
موقع نهاده هاي كشاورزي همچون سم و كود، پايداري و 

خودكفايي گندم استمرار خواهد يافت.
خان محمدي ادامه داد: از مجموع 6 ميليون و 100 هزار 
هكتار سطح زير كشت گندم پيش بيني مي شود كه بيش 
 از 14 تا 15 ميليون تن گندم توليد شود كه با وجود نياز

 12 ميليون تني گندم در داخل، مش��كلي در تامين نان 
مورد نياز وجود ندارد. اين مقام مس��وول قيمت منطقي 
خريد هر كيلو گندم براي سال آينده را 2 هزار و 500 تومان 
اعلام كرد و گفت: با وجود اهميت بالاي خودكفايي گندم 
در شرايط فعلي تحريم انتظار مي رود كه مسوولان شوراي 
اقتصاد هرچه سريع تر قيمت خريد تضميني را اصلاح كنند 

تا كشاورزان نسبت به آينده توليد دلگرم شوند.
مديرعامل مجمع ملي نخبگان كشاورزي در پايان با اشاره 
به اينكه امنيت غذايي كشور در معرض خطر است، تصريح 
كرد: با وجود افزايش هزينه هاي توليد، مسوولان شوراي 
اقتصاد به منظور استمرار خودكفايي گندم بايد نرخ خريد 
را اصلاح كنند، در غير اين صورت به س��بب از بين رفتن 
پايداري توليد، دلسردي كشاورزان نسبت به آينده كشت و 
امتناع آنها در تحويل گندم توليدي به مراكز خريد چاره اي 
جز تامين نان مورد نياز كشور از گندم هاي وارداتي نداريم.
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بانك مركزي به تخصيص ارز 
واردات برنج سرعت بخشد

دبير انجمن واردكنندگان برنج ايران گفت: تعلل در 
تخصيص ارز براي واردات اقلام اساسي چون برنج، 
موجب آس��يب ديدن امنيت غذايي كشور و ايجاد 
اختلال در ثبات بازار مي ش��ود.  مسيح كشاورز در 
گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: آنچه مسلم است در 
شرايط كنوني كه كشور تحت تحريم هاي خصمانه 
قرار دارد، بايد از ذخاير ارزي مراقبت كنيم، اما اين 
موضوع بايد در خص��وص اقلام غيرضروري اعمال 
شود و نبايد اجازه دهيم ذخاير كالاي اساسي كشور 
آس��يب ببيند. وي با بيان اينك��ه بارها رييس كل 
بانك مركزي و برخي ديگر از مديران ارش��د دولت 
از مناسب بودن وضعيت ذخاير ارزي كشور سخن 
گفته اند، مطرح كرد: با اين وجود در زمان تأمين ارز 
مورد نياز واردات محصولي چون برنج كه از س��وي 
ستاد تنظيم بازار تصويب شده است، شاهد تعلل و 
تأخير بدون دليل هستيم. او با اشاره به اينكه به دليل 
شرايط سختي كه به دليل وجود تحريم ها بر اقتصاد 
كشور تحميل شده است وتجار با چالش هايي جدي 
روبه رو هستند، اظهار كرد: تجار براي حفظ ثبات بازار 
و تأمين اقلام اساسي بايد مورد حمايت قرار بگيرند، 
اينگونه بي توجهي از س��وي برخي دستگاه ها، كم 
لطفي بزرگي به فعالان اقتصادي و بازار كشور است. 
دبير انجمن واردكنندگان برنج ايران با بيان اينكه با 
توجه به آمار توليد و مصرف برنج كشور، بايد بخشي 
از نياز بازار از محل واردات تأمين شود، تصريح كرد: 
اين موضوع از سوي متولي دولتي همچنين ستاد 
تنظيم بازار م��ورد تاييد قرارگرفته اس��ت و با اين 
وجود پرداخت قطره چكاني و با تأخير ارز از س��وي 
بانك مركزي جاي سوال دارد. وي با يادآوري اينكه 
همچنان 50 هزارتن از برنجي كه ماه هاي پيش وارد 
و در گمركات متوقف شده به دليل عدم تخصيص ارز 
ترخيص نشده است، اظهار كرد: اين مشكل مشمول 
برنج هايي كه پس از آن وارد شده  نيز صادق است و 
تأمين ارز آنها نيز با تأخير و س��ختي زيادي انجام 
مي گيرد. كشاورز با بيان اينكه توقف برنج ها هزينه 
زيادي به تجار به صورت دلاري تحميل مي كند، كه 
بخش قابل توجه آن سهم شركت هاي كشتيراني 
خارجي اس��ت، گف��ت: معطل مان��دن برنج هاي 
وارداتي در گم��ركات به افزايش هزينه و در نهايت 
بالارفتن قيمت تمام شده منتهي مي شود و تبعات 
منفي آن متوجه مصرف كنندگان مي ش��ود. وي با 
بيان اينكه، ش��ايد در ظاهر معطلي واردكنندگان 
در گمرك، به سود و زيان يك شركت مرتبط باشد، 
اما بايد متوجه باش��يم كه در حوزه كالاي اساسي 
ممكن اس��ت تاخيري چند هفته اي امنيت بازار را 
 تحت تأثي��ر قراردهد و زنجيره اي از مش��كلات را

 به وجود بياورد، توضيح داد: كمبود برنج وارداتي در 
بازار به افزايش قيمت آن و متعاقبا افزايش قيمت 
برنج داخلي منتهي مي شود و ادامه آن ممكن است 
بر بازار كالاي جانشين و موازي مانند ماكاروني و نان 

اثر منفي بگذارد.

تركش كرونا  بر بازار صيفي جات
تركش وي��روس كرونا ع��لاوه بر ب��ازار تجهيزات 
بهداش��تي، بازار برخي اقلام خوراكي را نيز هدف 
قرار داده اس��ت؛ به طوري كه برخي از اقلام در بازار 
صيفي جات در چن��د روز اخير ب��ا افزايش قيمت 
بي سابقه اي همراه شده است.  به گزارش ايسنا، پس 
از ش��يوع ويروس كرونا در ايران برخي از پزشكان 
و متخصصان حوزه س��لامت به شهروندان توصيه 
كردند كه براي افزايش ايمني و مقاومت بدنش��ان 
در برابر اين ويروس، حتما از ويتامين هاي مختلف 
از جمله ويتامين ث و مواد غذايي داراي طبع گرم 
استفاده كنند. حتي در برخي از شبكه هاي مجازي 
توصيه هايي مبني ب��ر افزايش مصرف ليموترش، 
س��ير و زنجبيل به شهروندان ش��د. توصيه هايي 
كه به س��رعت دس��ت به دس��ت چرخيد و ظرف 
مدت چن��د روز مردم نگ��ران از ابتلا ب��ه ويروس 
كرونا را وادار به خريد س��ير، زنجبيل، ليموترش و 
ليموش��يرين با قيمت هاي گزاف كرد. با داغ شدن 
بازار اين اقلام قيمت ها نيز س��ير صعودي به خود 
گرفت؛ به طوري كه زنجيبل، س��ير، ليموترش در 
حال حاضر جزو كالاهاي لوكس به ش��مار مي رود. 
 بر اس��اس مش��اهدات ميداني، زنجبيل ت��ازه در 
خ��رده فروش��ي ها كيلوي��ي 120 هزارتوم��ان و 
ليموترش و سير نيز كيلويي 50 هزار تومان به فروش 
مي رسد. اين افزايش قيمت ناگهاني علاوه براينكه 
مصرف كنندگان را نگران ك��رده، باعث نارضايتي 
فروش��ندگان ميوه و س��بزي نيز ش��ده است. آنها 
معتقدند براي خريد اين محصولات به صورت عمده 
از ميادين ميوه و تره بار به��اي زيادي مي پردازند؛ 
در حالي كه مش��تريان تصور مي كنن��د كه خود 

مغازه داران براي سود بيشتر قيمتها را بالا برده اند. 
در اين باره ريي��س اتحاديه فروش��ندگان ميوه و 
س��بزي درباره گراني س��ير و زنجبيل و ليموترش 
به ايسنا گفت: وقتي در مقطع كوتاهي تقاضا براي 
محصولي بيشتر مي شود، عده اي براي سودجويي 
از اين فرصت استفاده مي كنند و به تبع آن قيمتها 
 بالا مي رود.  اس��دالله كارگر با بيان اينكه اتحاديه 
خرده فروشي ميوه و س��بزي پل ارتباطي بين بار 
ف��روش و مصرف كننده اس��ت و در تعيين قيمت 
نقش��ي ندارد، اظهار كرد: نقش اتحاديه اين است 
كه با اعمال س��ود مصوب، محصولات را در اختيار 
مصرف كنندگان ق��رار دهد؛ بنابراين اينكه قيمت 
اين محص��ولات در مبداء گران مي ش��ود، برعهده 

بخش هاي ديگر است. 
رييس اتحاديه فروش��ندگان ميوه و سبزي اضافه 
كرد: در اينگونه مواقع متاس��فانه فروشنده متهم 
اصلي شناخته مي شود، زيرا مردم براي خريد كالا با 
فروشندگان مواجه اند، اما حقيقت اين است كه خود 
فروشنده هم محصولاتش را از مبداء گران مي خرد. 
حتي در بعضي مواقع قيمت كالا به حدي بالا مي رود 
كه فروشندگان سود مصوبشان را در كمترين حد 

ممكن اعمال مي كنند.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

چه رقمي براي درآمد نفتي دولت در لايحه بودجه 99 مي تواند »واقع بينانه« باشد؟

»نه« مجلسي ها به خوش بيني نفتي دولت
گروه انرژي|

روز دوشنبه كليات لايحه بودجه سال 99 در 
جلس�ه علني پارلمان با اظه�ارات موافقان و 
مخالفان كلي�ات و نيز صحبت هاي محمدباقر 
نوبخت معاون رييس جمهور و رييس سازمان 
برنامه و بودجه مورد بررس�ي ق�رار گرفت. از 
مجم�وع 191 نماينده حاض�ر در مجلس، 67 
رأي موافق، 114 رأي مخال�ف و 3 رأي ممتنع 
ب�ه كليات اين لايح�ه داده ش�د و نمايندگان 
مجلس ش�وراي اس�امي ب�ا كلي�ات لايحه 
بودج�ه 99 ب�ا اكثري�ت آرا مخالف�ت كردند.
بدين ترتيب كليات بودج�ه 99 در مجلس رد 
ش�د. از زمان ارايه لايحه پيش�نهادي بودجه 
س�ال 99 از ط�رف دولت به مجل�س در اوايل 
آذرماه، يك�ي از نقدهاي جدي ب�ه آن درباره 
ارقام غيرواقع بينانه از حجم صادرات نفت خام 
ايران بود. در لايحه پيش بيني شده بود كه طي 
يك س�ال آينده حدود يك ميليون بشكه در 
روز نفت به فروش خواهد رس�يد و قيمت آن 
نيز به طور ميانگين 50 دلار در هر بشكه تعيين 
شده بود. اعضاي كميسيون تلفيق مجلس با در 
نظر گرفتن همين ماحظات پيشنهاد دادند كه 
رقم حجم فروش روزانه نفت در لايحه بودجه 
به 700 هزار بش�كه در روز تقليل يابد و با اين 
وجود كلي�ات بودجه 99 باز ه�م راي نياورد. 
نرسي قربان، كارشناس اقتصاد انرژي ديروز 
به »تعادل« گفت كه معادله محاس�به درآمد 
نفتي دولت با توجه به دو عامل وضعيت متزلزل 
ب�ازار نف�ت و تحريم هايي كه ب�ه صنعت نفت 
ايران تحميل شده، دو مجهول نامعلوم »حجم 
فروش« و »قيمت« دارد و بنابراين براي نوشتن 
مجدد لايحه بودجه سال 99، پيش بيني درآمد 
نفتي س�ال آينده ايران بسيار سخت و تقريبا 

ناممكن است.

پيش از انتشار لايحه بودجه پيشنهادي 99 »تعادل« 
نوشت كه سال 1399، ايران كمترين ميزان صادرات 
نفت طي حداقل سه دهه اخير را تجربه خواهد كرد 
تا وابستگي بودجه  به نفت كه سال ها از آن صحبت 
مي شد، حالا به اجبار محقق شود. ايران كه تا پيش 
از تحريم ها روزانه نزديك به دو ميليون و 700 هزار 
بش��كه نفت مي فروخت حالا بايد خود را به فروش 

پايين تر نفت براي سال آينده محدود كند.

بر اساس اين گزارش، محمدباقر نوبخت، شانزدهم 
آذر در حاشيه جلسه س��تاد بودجه 99، كل درآمد 
حاص��ل از فروش و صادرات نفت در س��ال پيش رو 
را كمتر از 48 تا 47 ه��زار ميليارد تومان اعلام كرد 
كه نش��ان مي داد آنچه دولت از امكان فروش نفت 
در س��ال 1399 پيش بيني كرده نس��بت به برخي 
برآوردهاي مطرح شده از سوي نمايندگان مجلس 
و كارشناس��ان اقتصادي، واقع بينانه تر بوده اس��ت. 
زيرا چند روز قبل از آن، علي اصغر يوسف نژاد، عضو 
هيات رييسه مجلس در گفت وگو با ايسنا، پيش بيني 
مجموع درآمد نفتي بودجه سال آينده را حدود 115 
هزار ميليارد تومان عنوان كرده بود و اين به معناي 
صادرات حدود 700 تا 800 هزار بشكه در روز بود.

اما اتفاقي كه با انتشار لايحه پيشنهادي بودجه 99 
رخ داد اين بود كه دولت در اين لايحه ميزان صادرات 
نف��ت خام را روزانه يك ميليون بش��كه با قيمت هر 
بشكه 50 دلار در نظر گرفته بود. واكنش هاي منفي 
به غيرواقع بينانه بودن بودجه پيشنهادي دولت براي 

سال 99 از همان روز نخس��ت انتشار آن آغاز شد و 
»روزنامه تعادل« نيز لايحه بودجه 99 را از اين منظر 
بررسي كرد. اين برآورد حتي نمايندگان مجلسي كه 
تا پيش از آن به خوش بيني نس��بت به فروش نفت 
متهم بودند را هم ش��گفت زده ك��رد. متعاقبا مركز 
پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي ت��لاش كرد كه 

سطح غيرواقع بينانه بودن بخش نفت لايحه بودجه 
99 را ارزياب��ي كن��د و نتيجه گرفت كه قرار اس��ت 
كمتر از 37 درصد از منابع تأمين مالي اين بخش از 
راه هاي مطمئن تأمين شود و باقي منابع قرار است 
به وام هاي خارجي و داخلي و ساير دريافت ها كه با 
توج��ه به وضعيت تحريم ها اعتباري به تأمينش��ان 

نيست، تكيه داشته باشد. 
كميسيون تلفيق بودجه نيز در واكنش به اين لايحه 
تصميم گرفت كه برآورد ميزان فروش نفت ايران را 
از يك ميليون بش��كه در روز به 700 هزار بشكه در 
روز كاهش دهد تا بدين ترتيب لايحه بودجه 99 به 

واقع بينانه بودن نزديك تر شود.
اما روز دوش��نبه با سررس��يد موعد تصميم گيري 
نمايندگان مجلس در صحن علن��ي درباره كليات 
لايح��ه بودج��ه 99، مش��خص ش��د ك��ه اكثريت 
نماين��دگان همچنان اين لايح��ه را غيرواقع بينانه 
مي دانند. روز دوش��نبه كليات لايحه بودجه س��ال 
99 در جلس��ه علني پارلمان با اظهارات موافقان و 

مخالفان كليات و نيز صحبت هاي محمدباقر نوبخت 
معاون رييس جمهور و رييس سازمان برنامه و بودجه 
مورد بررسي قرار گرفت و نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي با كليات لايحه بودجه 99 ب��ا اكثريت آرا 
مخالفت كردن��د. از مجموع 191 نماينده حاضر در 
مجلس، 67 رأي موافق، 114 رأي مخالف و 3 رأي 
ممتنع به كلي��ات اين لايحه داده ش��د و در نتيجه 

كليات بودجه سال 99 در مجلس رد شد.

  پيش بيني ناپذيري درآمد نفتي 
در سال آينده

بدين ترتيب، برنامه پيش رو براي لايحه بودجه سال 
99 بازنويسي مجدد آن اس��ت كه البته اين بار بايد 
با دقت بيش��تري، به خصوص در بخش درآمدهاي 
دول��ت از محل صادرات نفت نوش��ته ش��ود. البته 
پرسش اصلي در اين خصوص درباره نحوه پيش بيني 
آينده نفتي ايران طي يك س��ال آينده اس��ت كه با 
توجه به وضع نامعلوم بازار جهاني نفت و همچنين 
تحريم ه��اي امريكا علي��ه ايران ب��ا ابهامات زيادي 

روبرو است.
 در همين راس��تا، نرس��ي قربان، كارشناس اقتصاد 
انرژي در خصوص پيش بيني رقم واقع بينانه حجم 
فروش نفت اي��ران و ميانگين قيمت م��ورد انتظار 
براي سال 99 در گفت وگو با »روزنامه تعادل« بيان 
كرد كه با توجه ب��ه موضوعاتي مثل تحريم صنعت 
نفت ايران و اعلام نشدن حجم فروش نفت ايران از 
طرف وزارت نفت و مس��ائل جهان��ي نفت خام مثل 
تأثير ش��يوع ويروس كرونا بر تقاضا و قيمت نفت و 
عوامل پيش بيني نش��ده ديگر، برآورد حجم فروش 
نفت ايران و تصميم گيري براي پيش بيني ميانگين 
قيمت اين كالا در س��ال آينده بسيار مشكل است و 
اصلا معلوم نيس��ت كه ايران ظرف يك سال آينده 

چقدر نفت مي تواند بفروشد. 
به گفته اين كارش��ناس انرژي، وزارت نفت در اين 
ش��رايط تحريمي حق دارد كه مي��زان فروش نفت 
خود را اعلام نكند، اما از يك طرف، بي اطلاعي ما از 
ميزان فروش نفت خام ايران و از طرف ديگر نامعلوم 
بودن قيمت نفت به س��بب مس��ائل جهاني موثر بر 
آن،كه بازار اين كالا را غيرقابل پيش بيني كرده است، 
پيش بيني درآمد نفتي ايران در س��ال آينده تبديل 
به يك معادله با 2 مجهول شده است و امكان اينكه 
كسي بتواند بگويد ميزان فروش نفت و قيمت نفت 

چقدر است تقريبا غيرممكن است.
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 رهايي از خام فروشي نفت
با احداث پتروپالايشگاه ها

فارس | معاون وزير نفت گف��ت: هدف اصلي ما از 
طرح حمايت از صنايع پايين دس��تي صنعت نفت، 
رهايي از خام فروشي نفت است و مي خواهيم زنجيره 
ارزش افزوده در صنعت نفت را با احداث پالايشگاه و 
پتروپالايشگاه كشور ايجاد كنيم.   هوشنگ فلاحتيان 
معاون وزير نفت در نشست »تبيين نحوه برگزاري 
فراخوان سرمايه گذاران احداث طرح هاي پالايشگاهي 
و پتروپالايشگاهي« گفت: هدف از اين قانون ساخت 
واحدهاي پالايشي از طريق جذب سرمايه هاي مردمي 
است. اين طرح ابتدا توسط نمايندگان مجلس مطرح 
شد و سپس در مجلس به تصويب رسيد.  وي ادامه داد: 
تا روز 13 اسفند متقاضيان ساخت پالايشگاه مي توانند 
بر اساس فرمت تعيين شده در تارنماي وزارت نفت 
درخواست هاي خود را براي ما ارسال كنند. تا به امروز 
تعدادي درخواست به دست ما رسيده است و ما منتظر 
هستيم تا مهلت ارسال درخواست تمام شود تا تك تك 

درخواست ها را مورد بررسي قرار دهيم.
فلاحتيان گفت: از تاريخ 24 تا 28 اسفندماه امسال نيز 
كدهايي در اختيار متقاضيان قرار مي گيرد تا بتوانند 
مدارك و مس��تندات خود را بارگذاري كنند. توجه 
داشته باشيد كه آخرين مهلت ارسال مدارك تا 31 
ارديبهشت ماه است. بعد از آن ما 60 روز كاري فرصت 
داريم تا درخواست هاي متقاضيان را بررسي كرده و 
رد يا قبول كنيم. سپس در صورت پذيرش درخواست 
در يك بازه زماني كوتاه مجوز هاي لازم براي ساخت 

پالايشگاه به فرد متقاضي داده مي شود.

پرداخت يارانه صرفه جويي 
سوخت به مترو 5 كلان شهر

ش�انا | مديرعامل ش��ركت بهينه سازي مصرف 
س��وخت اعلام كرد: با حماي��ت وزارت نفت، يارانه 
صرفه جويي سوخت به مترو كلان شهرهاي تهران، 

شيراز، اصفهان، مشهد و تبريز پرداخت شد.
محس��ن دلاويز از پرداخت نخستين مرحله يارانه 
صرفه جويي س��وخت )در ذيل ماده 12 قانون رفع 
موانع تولي��د رقابت پذير( به مترو ته��ران و چهار 
كلان شهر شيراز، اصفهان، مشهد و تبريز خبر داد و 
با اشاره به قراردادهاي طرح توسعه حمل ونقل مسافر 
با قطار ش��هري كه آبان ماه پارسال امضا شده بود، 
گفت: در مسير اجرايي شدن اين قراردادها، نخستين 
بازپرداخت يارانه صرفه جويي مربوط به سه ماه دوم 
سال 98 در مجموع به مبلغ 20.8 ميليارد تومان به 
سازمان هاي قطار شهري 5 كلان شهر پرداخت شد.

به گفته وي، از اين ميان، سهم مترو شهر تهران 13.4 
ميليارد تومان، مشهد 2.8 ميليارد تومان، تبريز 380 
ميليون تومان، اصفهان 1.8 ميليارد تومان و شيراز 

2.4 ميليارد تومان بوده است.

نرس�ي قربان، كارش�ناس اقتصاد انرژي: 
بي اطاعي ما از ميزان فروش نفت خام ايران 
و از طرف ديگر نامعل�وم بودن قيمت نفت 
به سبب مسائل جهاني موثر بر آن كه بازار 
اين كالا را غيرقابل پيش بيني كرده است، 
پيش بيني درآمد نفتي ايران در سال آينده 
تبديل به يك معادله با 2 مجهول شده است 
و امكان اينكه كس�ي بتواند بگويد ميزان 
فروش نفت و قيمت نفت چقدر است تقريبا 

غيرممكن است.

برش
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چالش كنكور در نظام آموزشي و اجتماعي كشور

 از طبقاتي شدن تحصيل تا سهميه بندي دانشگاه ها 
استفاده از آزمون ها به عنوان ابزاري براي تصميم گيري هاي 
آموزشي، تاريخچه اي طولاني داشته و مدت زمان زيادي 
است كه آزمون ها وسيله اي براي انتخاب افراد شده اند. يكي از 
اين آزمون ها، آزمون سراسري يا كنكور براي ورود به آموزش 
عالي است كه در برخي كشورها از جمله ايران هرساله برگزار 
مي گردد و با مشكلات و چالش هايي روبروست. طرح حذف 
كنكور به ش��كل قانوني در ابتدا در سال 1385 مطرح شد 
و درنهايت در س��ال 1392 با عنوان »سنجش و پذيرش 
دانشجو« تصويب شد. همچنين براساس ماده 6 سياست ها 
و ضواب��ط اجرايي حاكم بر آماي��ش آموزش عالي مصوب 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي در سال 1395، وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري به منظور هماهنگي و ايجاد روند يكسان 
جذب دانشجو در موسسات آموزش عالي، »طرح جامع نظام 
پذيرش و سنجش آموزش عالي« را در كليه زيرنظام هاي 
آموزشي تدوين كند و به تصويب مرجع ذي ربط مي رساند. 
اين گزارش درصدد بررس��ي چالش هاي پيش روي نظام 
سنجش و پذيرش موجود است تا اين ملاحظات در تدوين 
طرح جامع نظام پذيرش و س��نجش آموزش عالي، مورد 
توجه قرار گيرد. گزارش حاضر سه پرسش را هدف مطالعه 
خود قرار داده است: اول اينكه چالش هاي پيش روي نظام 
سنجش و پذيرش موجود چيست؟ چه سياست هايي به 
منظور پاسخگويي به اين چالش ها اتخاذ شده است و اين 
سياس��ت ها تا چه اندازه موفق بوده اس��ت؟ در نهايت چه 
راهكارهايي به منظور اصلاح و ساماندهي نظام سنجش و 

پذيرش مي توان ارايه داد؟

1-مسالهشناسي
در ح��ال حاضر نظام س��نجش و پذي��رش و روال كنوني 
برگزاري كنكور با مس��ائل و چالش هايي مواجه است. اين 

چالش ها عبارتند  از: 
1-1 عدم توازن بين عرضه و تقاضاي رشته هاي 

دانشگاهي 
در حال حاضر در برخي رشته ها مانند رشته رياضي، ظرفيت 
مازاد وجود دارد، اما در اين رشته ها متقاضي وجود ندارد و 
در رش��ته هاي ديگر مانند رشته هاي تجربي ظرفيت كم 
است و متقاضي زياد. اين مساله باعث شده است كه توازني 
بين عرضه و تقاضاي رشته هاي دانشگاهي وجود نداشته 
باشد. در حال حاضر 65 درصد از مدارس به رشته تجربي 
تبديل شده است. 650 هزار نفر داوطلب رشته تجربي براي 
8000 ظرفيت پزشكي رقابت مي كنند كه با درنظر گرفتن 
سهميه هاي گوناگون، كمتر از 4 هزار صندلي براي جوانان 
بدون سهميه باقي مي ماند. در گروه علوم انساني 282 هزار 
نفر داوطلب و در گروه رياضي و فني 164 هزار نفر داوطلب 
ثبت نام كرده اند؛ درحالي كه در رشته رياضي 275 هزار نفر 
ظرفيت در دانشگاه هاي سراسري و 250 هزار نفر ظرفيت در 
دانشگاه آزاد وجود دارد كه اين ظرفيت ها خالي مانده است. 
از سوي ديگر با »بالا رفتن تب كنكور در رشته هاي خاص« 
سالانه »تعداد افراد شاغل به تحصيل در رشته هاي گروه 
پزشكي دانشگاه هاي خارج از كشور رو به افزايش است«. 
درحال حاضر حدود 10 هزار نفر در اين رشته ها در خارج از 
كشور در حال تحصيل هستند كه از اين تعداد، 7 هزار نفر در 
دانشگاه هاي مورد تاييد وزارت بهداشت تحصيل مي كنند.

1-2- طبقاتي ش�دن كنكور و كاهش دسترس�ي 
طبقات متوسط و پايين به دانشگاه هاي رده بالا 

در س��ال اخير، نتايج كنكور سراسري بحث هاي زيادي را 
درباره طبقاتي ش��دن كنكور و كاهش دسترسي طبقات 
متوسط و پايين به دانشگاه ها دامن زد. در سال 1396 دفتر 
مطالعات وزارت رفاه مطالع��ه اي در اين زمينه انجام داده، 
كه يافته هاي آن قابل توجه است. در اين مطالعه، نمونه اي 
حدود 7 ه��زار نفري از دانش آموختگان س��ال هاي اخير 
دو دانشگاه شهيد بهشتي و علامه طباطبايي انتخاب و با 
استفاده از پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان، وضعيت اين افراد 
به لحاظ دهك اقتصادي خانوار ارزيابي شده است. براساس 
يافته هاي مطالعه، حدود 63 درصد دانش��جويان شهيد 
بهشتي و 61 درصد دانشجويان علامه از سه دهك پردرآمد 
كشور هس��تند و سهم سه دهك پايين در اين دو دانشگاه 
كمتر از 11 درصد برآورد شده است. براساس اين گزارش، 
بيش از 40 درصد دانشجويان پردرآمدترين دهك در سال 
اولِ پس از دانش آموختگي شاغل شده اند، درحالي كه اين 
سهم براي دانشجويان دو دهك كم درآمد معادل صفر و براي 
دهك سوم حدود 2 درصد بوده است. اين شكاف به ميزان 
شديدتري در ميزان درآمد شاغلان دهك هاي بالا به پايين 
وجود دارد. براساس يافته هاي گزارش، به طور متوسط اثر 
س��طح تحصيلات بر درآمد شاغلان همچنان بسيار زياد 
است به طوري كه درآمد دانش آموختگان مقطع دكتري 
بيش از دو برابر مقطع كارشناسي ارشد است. اين شكاف با 
ميزان كمتري در زمينه احتمال اشتغال دانش آموختگان 

نيز وجود دارد.
1-3- تبليغات نامناس�ب كنك�ور در برنامه هاي 

صداوسيما 
در حال حاضر بيش از سيزده ميليون دانش آموز در كشور 
در حال تحصيل هس��تند؛ بنابراين گردش مالي چندين 
هزار ميلياردي در صنعت آموزشي كشور رخ مي دهد. در 
نبود نهاد نظارتي بر صنعت آموزشي كشور، تخلفاتي هم در 
اين بخش، رخ مي دهد. از جمله تخلفاتي كه در برنامه هاي 
آموزشي مشاركتي صداوس��يما وجود دارد اين است كه 
شومنيسم، جاي مشاوره و آموزش را در صدا و سيما گرفته 
است. صداوسيما در جايگاه رسانه ملي، بيشترين تأثير را بر 
ذهن، زبان و فرهنگ عمومي جامعه دارد تا آنجا كه اغلب 
جوانان و نوجوانان كشور، آنچه را به عنوان گزاره هاي آموزشي 
و مشاورهاي در صداوسيما مي بينند و مي شوند را محك و 
معيار راستي و ناراستي گفته ها و نوشته هاي معلمان، مولفان 

و ديگر فعالان عرصه آموزش و تربيت كشور مي پندارند.
برنامه هاي مشاركتي صدا و سيما شامل حدودا 13 برنامه 
)12 برنامه در سيما و يك برنامه راديويي( است كه به صورت 
ميانگين 252 برنامه در ماه مربوط به برنامه هاي آموزشي 
و تبليغاتي كنكوري اس��ت. اگر ميانگين زمان پخش اين 
برنامه ها را هم يك ساعت در نظر بگيريم، 252 ساعت در 
صدا و سيما صرف تبليغات مربوط به موسسات كنكوري 

مي شود. به رغم نامه نگاري هاي متعدد وزير سابق آموزش 
و پرورش با مس��وولان صدا و سيما و رهبري در خصوص 
تبليغات پرتعداد و ناسالم صدا و سيما همچنان شاهد هستيم 

كه اين فرآيند ادامه دارد. 
مهم ترين آس��يب هاي برنامه هاي مشاركتي صدا و سيما 

عبارت است از: 
  ارايه محتواهاي آموزش��ي فاقد اعتبار علمي و وجاهت 

فرهنگي و آموزشي در بسياري از برنامه ها؛ 
  وجود غلط هاي علمي فاحش و مبتذل در مطالب بيان 
ش��ده، تحت عنوان نكته ها و ش��گردهاي كنكوري كه از 
سوي صاحبنظران مردود است و در كنكور نيز غلطانداز و 

گمراه كننده است.
  هرزآموزي و بيان نكات ناكارآمد و فريب دهنده، مبتذل و 

سخيف در قالب گزاره هاي علمي آموزشي؛ 
  تبليغ رسانه اي براي فروش محصولات با هزينه هاي مابين 
5 تا 25 ميليون تومان كه اين قيمت گزاف تحت نظارت هيچ 
نهاد دولتي و انجمن آموزشي نيست و با عرف قيمت ها در بازار 
محصولات فرهنگي و آموزشي فاصله بسياري زيادي دارد.

  تبليغات رسانه اي درخصوص بسته هاي آموزشي ناقص، 

بي كيفيت و بعضا كپي برداري شده از كتب ديگر و همچنين 
عدم ارايه پشتيباني و مشاوره تعهد ش��ده در برنامه هاي 
تلويزيوني به خريداران پس از گذش��ت مدت كوتاهي از 

خريد محصولات.
  جع��ل عناوين علمي و دانش��گاهي و نداش��تن مدرك 

تحصيلي دانشگاهي معتبر.
  سوءاستفاده ابزاري و دروغين از حضور نخبگان كشور و 

رتبه هاي برتر كنكور در برخي برنامه ها.
  سوءاستفاده هاي مالي با استفاده از موارد فوق در فروش 

محصولات مخدوش آموزشي.
  سوءپيش��ينه و مش��كلات اخلاقي بعضي از مدرسين 
آموزشي. براي مثال در يكي از برنامه هاي صدا و سيما، مانكن 
بدن  نمايي كه انحرافاتش را به شكل عيان در فضاي مجازي 
به نمايش گذاشته است، به عنوان راهنماي اخلاق و موفقيت 

روي آنتن رسانه ملي آورده شده است.
1-4- مساله سهميه بندي هاي كنكور 

در سال هاي گذشته تخصيص انواع سهميه هاي دانشگاه 
ازجمله س��هميه هاي مناط��ق، اعضاي هي��ات علمي، 
خانواده هاي ايثارگران و... به موضوعي پرحاشيه در كشور 
بدل شده است. سهميه هايي كه كاملًا »غيرشفاف« و به دور 
از »عدالت آموزشي« به افراد اختصاص پيدا مي كند. به طوري 
كه در رشته هاي پرطرفدار، بيش از نيمي از ظرفيت رشته ها 
در اختيار داوطلبان سهميه دار و برخوردار از تسهيلات قرار 
مي گيرد. همچنين در بسياري از موارد، تعداد دانشجويان 
پذيرفته شده نهايي بيشتر از ظرفيت اعلام شده در دفترچه 
است كه اين ظرفيت مازاد، به داوطلبان سهميه دار اختصاص 
پيدا كرده اس��ت. اعطاي هر گونه امتياز به اشخاص بدون 
وجود علل و اس��باب موجه و وجوه تمايز مطلوب با بند 9 
اصل سوم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران در تناقض 
است.  در اين بين، بخشي از افكار عمومي از اين سهميه ها به 
عنوان »صندلي فروشي« و »رانت آموزشي« ياد مي كنند و 
از نهادهاي مسوول در اين خصوص مي خواهند تا علاوه بر 
شفاف سازي در اين زمينه، بازنگري هاي لازم صورت گيرد 
و اگر ضرورت دارد مصوبه هاي قانوني هم با تدوين لايحه اي 

)از طريق دولت و ارايه به مجلس( تنظيم شود. 
بر اساس بررس��ي هاي صورت گرفته، 19 سهميه مربوط 
به كنكور سراس��ري وجود دارد كه در برخي از گروه هاي 
آزمايشي ازجمله در رشته هاي گروه علوم تجربي و رشته هاي 

مهندسي، به گونه اي پيش بيني شده كه ظرفيت اختصاص 
داده ش��ده به برخي سهميه ها 65 درصد است. واردكردن 
سهميه ها بدون توجه به اينكه چه هدفي از اين كار دنبال 
مي شود، به خصوص در گروه علوم پزشكي كه افراد با فراغت 
از تحصيل، بلافاصله مجوز كار پيدا مي كنند و با سلامت مردم 

در ارتباط هستند، مي تواند بسيار خطرناك باشد.
سهميه هاي موجود در آزمون سراسري )ورود به دانشگاه بعد 
از اتمام دوره متوسطه( شامل سهميه مناطق )منطقه يك، 
منطقه دو، منطقه سه(، خانواده شهدا، ايثارگران، 25 درصد 

ظرفيت، رزمندگان و ايثارگران 5 درصد ظرفيت مي باشد.
داوطلباني كه با سهميه ايثارگران پذيرفته شده اند، پس از 
قبولي نيز نقل و انتقال مي يابند. درواقع اغلب اين داوطلبان 
با حدنصاب نمره علمي 71 درصد گزينش آزاد كه نمره بسيار 
پاييني اس��ت در آزمون پذيرفته مي شوند و پس از قبولي 

مجدداً با استفاده از تسهيلات نيز نقل و انتقال مي يابند.
در تمامي آزمون ها، ماده 90 قانون برنامه پنج ساله ششم 
توس��عه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي علاوه بر ماده 70 
»قانون جامع خدمات رساني به ايثارگران« و اصلاحيه بعدي 
آن در م��اده 47 »قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظيم 
بخش از مقررات مالي دولت )2( اجرا و گزينش داوطلبان بر 
اين اساس انجام مي شود.  با توجه به اين قوانين، ظرفيت در 

هر كد رشته محل به صورت ذيل تقسيم مي شود: 
  25 درص��د ظرفيت هر كد رش��ته محل به »همس��ر و 
فرزندان شهدا و مفقودالاثر«، »آزادگان و همسر و فرزندان 
آنان«، »جانبازان 25 درصد و بالاتر و همسر و فرزندان آنان« 

اختصاص مي يابد.
  5 درصد ظرفيت هر كدرشته محل نيز به »جانبازان زير 
25 درصد و همس��ر و فرزندان آنان« و »همسر و فرزندان 
رزمندگان با حداقل شش ماه حضور داوطلبانه در جبهه« 

اختصاص مي يابد.
  طبق تبصره بند الف ماده 91 قانون برنامه ششم توسعه، 
درصورت��ي كه س��هميه 25 درصدي ايثارگران توس��ط 
داوطلبان مشمول سهميه فوق تكميل نشود، خالي مانده آن 
ابتدا به مشمولين سهميه 5 درصدي ايثارگران كه شرايط و 
حدنصاب لازم را داشته باشند، تخصيص يافته و اگر باز هم 
اين ظرفيت خالي ماند، باقيمانده آن به داوطلبان سهميه 

آزاد اختصاص مي يابد.
  در قوانين فوق، سهميه موردنظر براي ايثارگران به صراحت 

از ظرفيت، اختصاص داده شده است.
  پس از كسر سهميه هاي ايثارگران، باقيمانده ظرفيت به 

ساير داوطلبان اختصاص داده مي شود.
  حدنصاب نم��ره ب��راي ورود به چرخ��ه گزينش براي 
ايثارگران، 71 درصد نمره گزينش آزاد است كه حدنصاب 

بسيار پاييني است.
براي مثال اگر ظرفيت يك كد رشته محل 40 نفر باشد، 10 
نفر آن به داوطلبان سهميه ايثارگر 25 درصد، 2 نفر آن به 
داوطلبان سهميه ايثارگر 5 درصد اختصاص يافته و 28 نفر 
ظرفيت به ساير داوطلبان اختصاص داده مي شود. بديهي 
است در اين كدمحل، داوطلب آزاد با رتبه 29 و با وضعيت 
علمي قوي تر از داوطلب ايثارگر پذيرفته نش��ده و به اين 

موضوع اعتراض دارد. 
اين تقسيم ظرفيت در كدرشته محل هاي با ظرفيت كم به 
ويژه در آزمون هاي كارشناسي ارشد و دكتري، نمود بيشتري 
مي ياب��د. براي مثال در يك رش��ته محل با 3 نفر ظرفيت، 
2 ظرفيت به داوطلب آزاد و 1 ظرفيت به داوطلب ايثارگر 

اختصاص داده مي شود. 
ازجمله تسهيلات ارايه شده در كنكور، تسهيلاتي تحت 
عنوان »تس��هيلات اعض��اي هيات علمي« اس��ت كه به 
فرزندان 80 هزار عضو هيات علمي دانشگاه ها تخصيص 
داده مي شود و براي اعضاي هيات علمي اين امكان فراهم 
مي شود كه فرزندانش��ان را از دانش��گاه هاي معمولي به 
دانشگاه هاي برتر كش��ور انتقال دهند. اين تسهيلات در 
چارچوب »دستورالعمل اجرايي درباره تسهيلات فرزندان 
اعضاي هيات علمي مصوب جلسه 732 شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي مورخ 92/4/25« صورت مي گيرد. براساس اين 
دستورالعمل، فرزندان اعضاي هيات علمي دانشگاه ها در 
صورت كسب نمره اي برابر 91 درصد نمره آخرين فرد قبول 
ش��ده مي توانند به دانشگاه محل تدريس پدر يا مادر خود 
انتقال پيدا كنند و اگر 5.92 درصد امتياز آخرين فرد قبولي 
يك رشته را هم كسب كرده باشند، امكان تغيير رشته براي 
آنها وجود خواهد داشت. اين در حالي است كه بسياري از 
افرادي كه با استفاده از اين تسهيلات تغيير رشته مي دهند 
يا انتقالي مي گيرند، كمتر از اين نمره را كسب كرده اند؛ زيرا 
طبق بند 2-2 دستورالعمل اجرايي، فرزندان اعضاي هيات 

علمي مي توانند از »انتقال مشروط« استفاده كنند؛ به اين 
ترتيب كه به صورت مهمان به دانشگاه مقصد معرفي شوند 
و بعد از طي دو ترم تحصيلي، انتقال دايم بگيرند. با استناد 
به اين مصوبه، تاكنون افرادي از رشته هاي دامپزشكي به 
رشته هاي پزشكي، تغيير رشته داده اند كه زمينه نارضايتي 
شديد افكار عمومي را فراهم كرده است. در چند دهه گذشته 
به اشكال مختلف، برخي سهميه هاي كنكور توسط شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي و برخي توسط مجلس شوراي اسلامي 
تصويب شده است. لازم اس��ت با تجميع، رفع تناقضات، 
تصحيح و نهايي كردن سهميه ها، در اين خصوص ساماندهي 
صورت مي گيرد. اين در حالي اس��ت ك��ه در دنيا مجلس 
و مراجع بالادس��تي براي پذيرش دانشجو هيچ دخالتي 
نمي كنند و همه اين تصميمات در سطح خود دانشگاه ها و 

شوراي دانشگاه ها گرفته مي شود.
1-5- موسس�ات آموزشي غيرمجاز و كتب كمك 

آموزشي غيراستاندارد 
با توجه به اينكه از بزرگ تري��ن علل مراجعه داوطلبان به 
آموزشگاه ها، استرس هاي رواني قبولي در كنكور است، اين 
مساله باعث شده است كه تعداد آموزشگاه ها و موسسات 

كنكوري در اين سال ها رشد زيادي داشته باشند. از سوي 
ديگر، آمار موفقيت و رتبه هاي برتر در كنكور، نشان مي دهد 
كه بين صرف هزينه براي كنكور و كسب رتبه برتر ارتباط 
وجود دارد لذا در اين سال ها، تعداد موسسات آموزشي مجاز 
و غيرمجاز كنكور افزايش پيدا كرده است. موسسات آموزشي 
كنكور، مجوز خود را از وزارت آموزش و پرورش مي گيرند 
و 4 درصد از درآمد خود را به حس��اب آم��وزش و پرورش 
واريز مي كنند. در حال حاضر 11.300 آموزشگاه علمي در 
سراسر كشور فعاليت مي كنند كه تعدادي از اين موسسات 
آموزشي، فاقد مجوز هستند. در تهران 912 آموزشگاه مجاز 

و 950 آموزشگاه غيرمجاز در حال فعاليت است.
علاوه بر موسسات آموزشي غيرمجاز، كتب كمك آموزشي 
غيراستاندارد نيز ازجمله مسائل اين حوزه محسوب مي شود. 
به گفته مديركل دفتر انتشارات وزارت آموزش و پرورش در 
حال حاضر 61 درصد كتب كمك آموزشي غيراستاندارد 
هستند. علاوه بر مساله كتب كمك آموزشي غيراستاندارد، 
مواردي بوده كه كتاب كمك درس��ي قبل از تأليف كتاب 
درسي وارد بازار شده اس��ت كه اين موضوع نگران كننده 
است و اين ش��ائبه را مطرح مي كند كه برخي ناشران، به 
واسطه رانت اطلاعاتي كه در آموزش و پرورش دارند قبل از 
ورود كتب درسي به بازار، كتاب هاي كمك آموزشي خود 

را وارد بازار كرده اند.

جمعبنديوارايهراهكار
دستيابي، حفظ و ارتقاي شاخص هاي پذيرش دانشجو 
نيازمند رويكردهاي مش��اركتي و مبتني بر عدم تمركز 
اس��ت. اين فرايند بايد با حضور همه نهادها و ذي نفعان 
سياس��ت گذاري، برنامه ريزي و ارزش��يابي انجام شود. 
توس��عه علمي مقول��ه اي پيچيده و چندجانبه اس��ت و 
بنابراين براي ارزياب��ي آن از زواياي مختلف بايد ديدگاه 
ذي نفع��ان گوناگ��ون را در نظر گرفت. به اي��ن دليل در 
فرايندهاي نيازسنجي و پذيرش و تربيت دانشجويان بايد 
از مش��اركت ذي نفعان و ذيحقان موثر در عرصه آموزش 
و پژوه��ش يعني بخش هاي دولت��ي، خصوصي و حوزه 
عمومي و به طور خ��اص ديدگاه هاي انجمن هاي علمي 
و تخصصي، نظام هاي حرفه اي مس��تقل، سازمان هاي 
غيردولتي فعال، ديدگاه هاي فعاليت مدني و شهروندان 
عادي و ... استفاده شود. اگر اين مشاركت هاي اجتماعي 

تأمين شود، صحت و دقت كار گزينش دانشجو را نيز تأمين 
مي كند و در اين صورت گزينش تمركزگرايانه دانشجو از 
پايتخت و توسط وزارت علوم مي تواند جاي خودش را به 
يك نظام غيرمتمركز در مقياس هاي سرزميني )استاني( 

و دانشگاهي دهد.
لازم اس��ت در تدوين طرح جامع نظام پذيرش و سنجش 
آموزش عالي توسط وزارت عتف به آسيب هاي نظام موجود 
سنجش توجه شود. با توجه به اينكه سياست هاي موجود، 
كارايي لازم را براي حل مشكلات موجود را ندارد؛ لذا لازم 
اس��ت تا مجموعه اي از راهكارها در قالب بسته سياستي 
پيشنهاد شود كه به طور جامع، مسائل و مشكلات مختلف 

را دربرگيرد. 
4-1- لزوم توجه به نيازمحوري به جاي تقاضامحوري 

در رشته هاي دانشگاهي
  بازنگري در رشته هاي دانشگاهي و ايجاد رشته هاي جديد 
دانشگاهي متناسب با نياز جامعه: لازم است عملكرد شوراي 
گسترش آموزش عالي در اين زمينه مورد بررسي قرار گيرد.

  در حال حاضر در دنيا چيزي به اس��م سرفصل مصوب 
دروس وجود ندارد و سرفصل دروس بنا به شرايط مكاني 
و محيطي از يك ترم تا ترم ديگر متفاوت اس��ت. بنابراين 
ضرورت دارد تا هر دانش��گاه، برنامه ريزي درس��ي خود را 

براساس مسائل استاني خود مورد بازنگري قرار دهد.
  تدوين گزارش جمعيتي و مشخص كردن ميزان تقاضا 

براي آموزش عالي براساس پيك جمعيتي.

نظارتبرفعاليتموسساتآموزشي
  مش��خص كردن نهادي به منظ��ور ارزيابي صلاحيت 
مشاوران، موسسات آموزشي و كتب آموزشي با حضور تيمي 
از نمايندگان كميسيون آموزش مجلس، وزارتخانه هاي 
آموزش و پرورش، علوم، وزارت بهداشت، وزارت بهداشت، 
بخش خصوصي، صدا و س��يما، س��من ها، موسس��ات و 

تشكل هاي غيردولتي.
4-3- نظارت بر برنامه هاي مشاركتي صداوسيما 

در زمينه كنكور
  استفاده از صفات برتر يا عناوين متمايزكننده در تبليغات 

محصولات آموزشي، نيازمند ارايه مدارك معتبر است.
  درخواس��ت مدارك و مس��تندات تحصيل��ي معتبر و 
دانشگاهي از مدرسان و مشاوران برنامه هاي آموزشي جزو 

شرايط و ضوابط حتمي باشد.
  بررسي دقيق محصولاتي كه از طريق سامانه هاي پيامكي 
يا شماره تلفن هاي به نمايش درآمده در برنامه هاي آموزشي 

به مخاطبان، عرضه مي شود.
  نظارت حين و پس از اجراي برنامه ها، از نظر محتوا و مطالب 

ارايه شده و رعايت موازين و آيين نامه ها.
  لزوم همكاري با انجمن هاي فرهنگي و آموزشي به منظور 

بررسي صلاحيت افراد و موسسات آموزشي.
4-4- اتخاذ تصميماتي در رابطه با موضوع سهميه ها 
تصويب »لايحه توزيع عادلانه فرصت و امكانات تحصيلي 
در آموزش عالي« به منظور ساماندهي سهميه هاي ورود 
به مقاطع مختلف آموزش عالي )لايحه در تاريخ 98/9/16( 
از سوي وزارت علوم، تحقيقات و فناوري و وزارت بهداشت 

تقديم هيات دولت شده است.( 
  حذف س��هميه ها در رش��ته هاي پرطرفدار و پررقابت: 
واردكردن سهميه ها بدون توجه به اينكه چه هدفي از اين 
كار دنبال مي ش��ود، به خصوص در گروه علوم پزشكي كه 
افراد با فراغت از تحصيل، بلافاصله مجوز كار پيدا مي كنند و 
با سلامت مردم در ارتباط هستند، مي تواند بسيار خطرناك 

باشد.
  شفاف سازي دقيق در رابطه با وضعيت و تعداد سهميه ها در 
سال هاي گذشته و تصميم گيري در رابطه با وضعيت سهميه 

مناطق محروم، بومي، هيات علمي، ايثارگران. 
4-9- جدايي سنجش از پذيرش

  پذيرش دانشجو بر اساس معيارها و جداول امتياز مطرح 
شده توسط دانشگاه و بر اساس گواهينامه هاي مختلفي كه 
توسط نهاد ملي سنجش صادر مي شود، صورت گيرد. در اين 
زمينه لازم است از تجربيات جهاني استفاده كنيم. براي مثال 
در امريكا، كنكور وجود ندارد ولي تست هاي استاندارد براي 
 SAT ورود به دانشگاه وجود دارد. فرد پس از ديپلم، آزمون
را مي دهد و چنانچه حدنصاب لازم را كسب كند شرط اول را 
براي ورود به دانشگاه دارد و بعد دانشگاه ها بر اساس انتظاري 
كه از داوطلبان در رشته هاي مختلف پزشكي، مهندسي، 
علوم انساني و... دارند از داوطلب مي خواهند كه تست هاي 
استاندارد را پشت سر بگذارند. اين تست ها در روز معين و 

مشخصي نيست و مي تواند چند بار در سال تكرار شود.
4-10- ارتقاي برنامه هاي استعداديابي در آموزش 

و پرورش
  توجه به نقش مشاور و استعداديابي در فرايندهاي آموزشي 

به جاي آماده سازي براي كنكور.
  سپردن پايش پيوسته مهارت و دانش محصلان از دوره 

ابتدايي با برگزاري آزمون هاي استاندارد. 
4-11- اصلاحات در شيوه برگزاري كنكور

  برگزاري كنكور در 2 تا 3 نوبت به جاي يك نوبت كه باعث 
كاهش اضطراب و استرس مي شود.

  تبديل 5 زيرگروه به 15 تا 25 زيرگروه كه در عمل باعث 
هداي��ت تحصيلي خودكار و خودج��وش و كاهش تعداد 

درس هاي استرس زا در طول تحصيل مي شود.
  وزن دادن به گزينه هاي س��وال كه باعث نزديك شدن 
آزمون چندگزينه اي به آزمون تشريحي و افزايش عدالت و 
كاهش استرس مي شود. در حال حاضر داوطلب اگر گزينه 
درست را انتخاب كند 100 امتياز وگرنه 33 امتياز منفي 
براي آنها درنظر گرفته مي شود. در صورتي كه گزينه ها به 
اين شكل بايد طراحي شود كه اگر يك گزينه درست است 
100 امتياز، اگر راه حل را درست رفته و در دام تستي افتاده 
51 امتياز و اگر بي ربط پاسخ داده هيچ امتياز و اگر اصلًا سوال 
را متوجه نشده، امتياز منفي. در اين حالت اگر داوطلب، تا 
حدودي بتواند جواب درست را تشخيص دهد ولي متوجه 
دام سوال نشود با كس��ي كه كلًا جواب را تشخيص نداده 

است متفاوت است. 
منبع: مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري 

  علاوه بر موسس�ات آموزش�ي غيرمجاز، 
كتب كمك آموزشي غيراستاندارد نيز ازجمله 
مس�ائل اين حوزه محسوب مي شود. به گفته 
مدي�ركل دفت�ر انتش�ارات وزارت آموزش و 
پرورش در حال حاض�ر 61 درصد كتب كمك 
آموزشي غيراستاندارد هستند. علاوه بر مساله 
كتب كمك آموزشي غيراستاندارد، مواردي 
بوده كه كتاب كمك درسي قبل از تأليف كتاب 
درس�ي وارد بازار شده اس�ت كه اين موضوع 
نگران كننده است و اين شائبه را مطرح مي كند 
كه برخي ناشران، به واسطه رانت اطلاعاتي كه 
در آموزش و پ�رورش دارند قبل از ورود كتب 
درسي به بازار، كتاب هاي كمك آموزشي خود 

را وارد بازار كرده اند

برش
  در حال حاضر در برخي رشته ها مانند 
رشته رياضي، ظرفيت مازاد وجود دارد، 
اما در اين رشته ها متقاضي وجود ندارد 
و در رش�ته هاي ديگر مانند رشته هاي 
تجرب�ي ظرفيت ك�م اس�ت و متقاضي 
زياد. اين مس�اله باعث ش�ده است كه 
توازني بين عرضه و تقاضاي رشته هاي 

دانشگاهي وجود نداشته باشد

  با »بالا رفتن تب كنكور در رشته هاي 
خاص« س�الانه »تعداد افراد ش�اغل به 
تحصيل در رش�ته هاي گروه پزش�كي 
دانش�گاه هاي خ�ارج از كش�ور رو ب�ه 

افزايش است«

برش

  Wed. Feb  26.  چهار شنبه  7  اسفند 1398   2  رجب 1441  سال ششم    شماره   1608  2020 

ماموريتماتنهاورود
دانشآموزانبهدانشگاهنيست

وزيرآموزش  و پرورش، ماموريت اصلي اين وزارتخانه 
را نه فقط آم��اده كردن دانش آموزان ب��راي ورود به 
دانش��گاه ها، بلكه آماده سازي انس��ان ها براي بهتر 
زيستن در جامعه عنوان كرد. محسن حاجي ميرزايي 
روز سه شنبه در سومين نشست مديران كل حوزه 
س��تادي وزارت آموزش و پرورش، اظهار كرد: بدون 
ترديد موفقيت پايدار و اصيل منحصراً درگرو درك 
مشترك از موضوع و داشتن گرايش هاي همسو است، 
لذا اين جلسات را براي همسو شدن تلقي مي كنيم. 
وي با بيان اينكه هيچ انديشه بلندي اگر توانايي تركيب 
شدن را نداشته باشد به جايي نخواهد رسيد، افزود: 
آموزش  و پرورش همواره دستخوش تغييرات بوده 
اس��ت اما اين تغييرات منجر به رضايتمندي نشده 
است.حاجي ميرزايي ادامه داد: در سال 1391سندي 
را آموزش  و پرورش تدوين كرد كه ناشي از دو عامل 
بود، يكي تغييرات كه در جهان و در جامعه به سرعت 
در حال انجام بوده است و آموزش  و پرورش بايد خود 
را به روز كند و عامل دوم ناكامي هايي كه در رسيدن 
به اهداف تعليم و تربيت وجود داشت، لذا در اين راستا 
سند تحول بنيادين تدوين شد. وزيرآموزش وپرورش 
خاطرنشان كرد: سال ها است كه با چالش هايي روبرو 
هستيم لذا همسوسازي بسيار مهم است. همچنين 
در اجراي سند تحول بايدمسيرها را به وضوح مشخص 
كنيم. وي ادامه داد: نظام جمهوري اسلامي، توسعه 
دسترس��ي به عدالت و كيفيت را ب��راي ما به عنوان 
هدف مشخص كرده است و ما در آموزش  و پرورش 
بايستي افراد براي بهتر زيستن آماده كنيم بنابراين 
لازمه زندگي بهتر، يادگيري است. عضوكابينه تدبير 
و اميد اظهاركرد: يادگيري و ياددادن كرامتي است 
كه به انس��ان ها از طرف خداوند داده  شده است لذا 
در قرآن به  صراحت آمده است كه انسان در بدو تولد 
چيزي نمي داند و در دنيا همه چيز را ياد مي گيرد.وي 
همچنين گفت: همانطور كه در سند تحول نيز بدان 
اشاره شده است، بايد ياد بگيريم چگونه با طبيعت رفتار 
كنيم، لذا در نحوه تعامل با طبيعت پيشرفت كرديم 
و تكنولوژي هاي جديد را جايگزين روش هاي سنتي 
كرديم مانند بيل مكانيكي كه جايگزين بيل دستي 
شد بنابراين مناسبات ما با طبيعت تغيير كرد. حاجي 
ميرزايي با تاكيد براينكه، انسان ها نيز بايد باهم تعامل 
داشته باشند، گفت: تعامل بخشي از زيستن است و 
همه نهادها محصول تعامل انسان ها با يكديگر است 
و جمع اين تعاملات فرهنگ يك جامعه را تشكيل 
مي دهد لذا براي تعامل با ديگران نيازمند يادگيري 
هستيم. وزير آموزش و پرورش ادامه داد: همچنين 
يك وجه از تعاملات مربوط به خود انسان است، اينكه 
من كجا متولد شدم، يا در كجا رشد كردم، حتي وقتي 
ساكتيم انبوهي از افكار در درون ما فعال است و فهم 
ما به آن نيروي دروني جهت مي دهد و فهمي كه بايد 
از خودمان داشته باشيم و ارتباطي كه ما باخدا داريم 
در مجموع نوع زيستن ما را تعيين مي كند.  وي ادامه 
داد: در آموزش وپرورش ما براي ساختن انسان ها براي 
زيستن مامور هستيم نه اينكه تنها انسان را براي رفتن 
به دانشگاه آماده كنيم، اما متأسفانه اين باري است كه 
بر عهده آموزش وپرورش گذاشته  شده است و ما بايد 
آن را اصلاح كنيم و افراد را براي زيستن و زندگي بهتر 
آماده كنيم. حاجي ميرزايي اضافه كرد: ديپلم ما بايد 
كارنامه مهارت هاي واقعي براي زيستن باشد و اگر اين 
خصايص را نداشته باشد فرد توانمند نيست بنابراين 
اينكه چگونه مي تواني��م به اهداف و ماموريت اصلي 
برسيم نيازمند انديشيدن اس��ت. وي تصريح كرد: 
بايد نظام تعليم و تربيت ما شرايطي را فراهم كند تا به 
اهدافي در راستاي زيست بهتر دست يابيم و معناي 
زندگي براي ما يعني تكاپوي براي زندگي بهتر، لذا در 

اين خصوص بايد بيش  از پيش تلاش كنيم.

زمانآزمونآموزگاران
نهضتسوادآموزي

وزارت آموزش وپرورش با صدور اطلاعيه اي ش��رايط 
و زم��ان برگ��زاري آزمون داخل��ي آموزش��ياران و 
آموزش دهندگان مستمر نهضت سوادآموزي را تشريح 
كرد. وزارت آموزش وپرورش در اجراي بندهاي )6 و 7( 
بخشنامه شماره 700/160150، در خصوص زمان 
ثبت نام و آزمون داخلي آموزشياران و آموزش دهندگان 
مس��تمر )دو نفر و بالاتر( قبل از سال 1392 نهضت 
سوادآموزي، اطلاعيه اي صادر كرد. در متن اين اطلاعيه 
خطاب به كليه متقاضيان ثبت نام و شركت در آزمون 
داخلي آموزشياران و آموزش دهندگان مستمر )دو نفر 
و بالاتر( قبل از سال 1392نهضت سوادآموزي آمده 
است: به استناد بند )2( قانون الحاق يك ماده به قانون 
تعيين تكليف معلمين حق التدريس و آموزشياران 
نهضت س��وادآموزي در آموزش وپ��رورش مصوب 
13 ش��هريور 97و ماده )5( ايين نامه اجرايي شماره 
79795/ت 56610 م��ورخ 30 ش��هريور 98 هيات 
وزيران و بند )3/2( شيوه نامه شماره 700/160150 
مورخ 2 آذرم��اه 98 وزارت آموزش وپرورش، ثبت نام 
اين آزمون از روز شنبه10اسفندماه 1398و از طريق 
س��ايت اينترنتي مركز آزمون جهاد دانش��گاهي به 
آدرس www.hrtc.ir آغاز خواهد ش��د و در پايان 
روز سه ش��نبه 20اس��فندماه 1398خاتمه خواهد 
يافت. اي��ن اطلاعيه مي افزاي��د: داوطلبان متقاضي 
ثبت نام در اين آزمون، توجه داشته باشند كه مهلت 
ثبت نام تمديد نخواهد شد و ثبت نام در سايت مربوطه 
پس از اتمام مهلت ياد ش��ده، غيرفعال خواهد ش��د. 
متقاضيان ثبت نام مي توانند جهت آگاهي از اطلاعات 
و جزييات مربوط به اين آزمون به دفترچه راهنماي 
 آنكه از روز پنجشنبه 8 اسفند 98 روي سايت اينترنتي

 www.hrtc.ir قرار خواهد گرفت، مراجعه كنند. 
بر اس��اس اين اطلاعيه، زمان آزمون مذك��ور در روز 
جمعه، 22 فروردين 99برگزار مي ش��ود. همچنين 
كليه فرآيندهاي مربوط به ثبت نام، دريافت كارت ورود 
به جلس��ه داوطلبان تا اعلام نتيجه نهايي، انحصاراً از 
طريق سايت اينترنتي www.hrtc.ir انجام مي شود 
و به مراجعات حضوري و تلفني پاسخ داده نخواهد شد.



يادداشت 9 مسكن

»تعادل«وضعيتقيمتمسكندرمناطقمختلفتهرانرابررسيميكند

وفاداري ملك به سنت شب عيد
بهارطاهري |روزنامهنگار |

با توجه به موضوع تقاضاي فصلي بازار خريد مس��كن 
بايد گفت زمستان به صورت سنتي، فصل خريد ملك 
محسوب مي شود. به همين علت شاهد بعضا رونق بازار 
بايد باشيم. قيمت مسكن در دو ماه اول سال ۹۸ رشد 
بالايي را تجربه كرد، ماه گذشته نيز شاهد افزايش ۱۱ 
درصدي ماهيانه تعداد معام��ات در تهران بوديم كه 
نسبت به ماه قبل ۲۰ درصد و نسبت به ماه مشابه سال 

قبل ۲۶ درصد افزايش نشان مي دهد.
 در حال حاضر، وضع معامات در بازار مسكن در حال 
بهبود است و تعداد معامات رو به افزايش است تا جايي 
كه به گفته مشاوران اماك خريد و فروش در مناطق 
شمالي، جنوبي، شرقي، غربي و مركزي تهران به خوبي 

صورت مي گيرد.
در حال حاضر قيمت مسكن با سرعت كم در حال بالا 

رفتن و روبه افزايش است.
براساس مشاهدات ميداني در مناطق مختلف تهران 
با توج��ه به امكانات من��زل و موقعيت آن قيمت هاي 
مختلفي را مي بينيم كه در اين گزارش س��عي كرديم 
از مناطق مختلف تهران يك مورد قيمت مس��كن را 
گ��ردآوري كنيم. توجه كنيد كه قيمت ها بر حس��ب 
مترمربع به تومان بوده و تقريبي است، چراكه قيمت 
مس��كن در تهران با توجه به نوع ساختمان، امكانات، 

خيابان يا نظر مالك تغيير مي كند. ميانگين قيمت هر 
مترمربع مسكن در منطقه ۵ بالغ بر ۱۵ ميليون و ۹۰۰ 
هزار تومان، منطق��ه ۴ بالغ بر ۱۴ ميليون و ۸۷۰ هزار 
تومان و منطقه ۲ بالغ بر ۲۰ ميليون تومان بر اس��اس 
معامات قطعي است. بيشترين تعداد قراردادهاي خريد 
و فروش مسكن به ترتيب در مناطق ۱۰، ۱۴، ۷، ۸، ۱۵، 
۱۱ و ۱ به امضا رس��يده است.اين مناطق ۳۹ درصد و 

ساير مناطق ۲۶ درصد خريد و فروش خانه در تهران را 
به خود اختصاص دادند.

قيمت آپارتم��ان در محله هاي مختلف س��ه منطقه  
محبوب ش��هر تهران، متف��اوت اس��ت. در برخي از 
محله هاي منطقه ۴ از جمله خاك سفيد، شميران نو 
و قاسم آباد قيمت خانه ارزان تر از ديگر محله ها است و 
مي توان با نقدينگي حدود ۴۰۰ ميليون تومان در اين 

محله ها خانه خريداري ك��رد. محله هاي تهرانپارس، 
جواديه، حكيميه، نارمك و مجيديه نيز از محله هاي 
متوس��ط اين منطقه محس��وب مي ش��ود كه قيمت 
واحدهاي نوساز در اين محات بين ۱۲ تا ۱۵ ميليون 
تومان در هر متر مربع است. پاسداران، ازگل، سوهانك 
و لويزان نيز محدوده گران قيمت منطقه چهار محسوب 
مي شود كه پايه  قيمت ها به طور تقريبي از متري ۱۸ 
ميليون توم��ان به بالا اس��ت. در منطقه  ۲ محله هاي 
سعادت آباد، ش��هرك غرب، گيشا، صادقيه، طرشت، 
آلستوم، تهران ويا، توحيد و تيموري قرار دارد. با اين 
حال، ميانگين قيمت مس��كن در اين منطقه  وس��يع 
چن��دان به هم نزديك نيس��ت. به ط��ور مثال قيمت 
آپارتمان قديمي در محله ش��هرك غرب، دس��ت كم 
متري ۲۵ ميليون تومان اس��ت اما قيمت واحدهاي 
نوساز در محله هاي تيموري و توحيد حدود ۱۴ ميليون 
تومان تعيين مي شود. براي خريد يك آپارتمان كوچك 
متراژ در محله هاي متوسط اين منطقه شامل طرشت، 
صادقيه، آلستوم، توحيد و تيموري به نقدينگي حدود 

۶۰۰ تا ۸۰۰ ميليون تومان نياز داريد.
در ش��مالي ترين منطقه تهران نيز هر مترمربع واحد 
آپارتماني۳۰ ميليون و ۸۵۴ هزار تومان معامله ش��د 
كه بيشترين ميزان قيمت معامات هر مترمربع واحد 
مسكوني را به خود اختصاص داد و منطقه ۱۸ شهرداري 

تهران نيز ب��ا ميانگين ۶ ميلي��ون و ۲۳۹ هزار تومان 
كمترين ميزان قيمت در يك مترمربع واحد آپارتماني 
را داشت. همچنين، آمارها حاكي است منطقه ۵ شهر 
تهران، داراي بيشترين ميزان خريد و فروش مسكن در 

اين دوره زماني بوده است.
در مقابل مناطقي از تهران كه خريد و فروش مسكن در 
آنجا نسبت به ساير مناطق پايين تر بوده است منطقه 
۲۰ و ۱۹ اس��ت به طوري كه از فروردين ماه امس��ال 
تاكنون نزديك به ۲۰ معامله مس��كن در اين مناطق 
صورت گرفته است. خوش��بختانه در شب عيد سال 
۹۸ رونق بازار را كم و بيش ش��اهد هس��تيم و خريد و 
فروش مسكن در حال انجام است. البته ممكن است 
ترس از افزايش قيمت مسكن در سال ۹۹ مردم را وادار 
به خريد خانه در روز هاي پاياني س��ال ۹۸ كرده باشد. 
حال اميدواريم س��ال آينده هم ش��اهد رونق در بازار 
مسكن و كمترين افزايش قيمت باشيم كه با توجه به 
افزايش وام خريد و ساخت مسكن احتمالا تا حدودي 
شاهد رونق در اين بازار خواهيم بود اما تغيير مجلس 
مي تواند تغيير سياست هايي را به همراه داشته باشد و 
همين امر ابهام درباره وضعيت بازار مسكن سال آينده 
به وجود آورده اس��ت كه بايد منتظر بمانيم تا ببينيم 
وضعيت سياست گذاري  و قانون گذاري به چه سمتي 

پيش مي رود.
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با رس��يدن اس��فندماه و 
نزديك شدن به روزهاي 
پاياني سال شاهد افزايش 
حج��م معام��ات در 
بازارهاي خرد و كان در 
سطح كشور هستيم. اين 
معامات كه به طور سنتي 
همراه با افزايش قيمت و 
تورم سنتي همراه است، 
در سال جاري شرايط ويژه تري را نسبت به سال هاي 
قبل دارد. در حالي وارد دوره افزايش حجم معامات 
اسفندماه شديم كه ايران به ليست سياه گروه مبارزه 
با تامين مالي تروريس��م يا FATF وارد شده است. 
به عاوه برگزاري انتخاب��ات دهمين دوره مجلس 
شوراي اسامي كه منجر به تغيير گسترده تركيب 
فعلي حاضر در مجلس ش��ده اس��ت. ورود ويروس 
كرونا به عنوان مهمان ناخوانده اين روزها و ش��يوع 
سريع و گس��ترده آن در كشور و همچنين افزايش 
ش��ديد حجم نقدينگي در اقتصاد كش��ور موجب 
چند وجهي شدن وضعيت فعلي شرايط اقتصادي 
و سخت شدن پيش بيني آينده بازار در بخش هاي 
مختلف شده است. بعد از اعام ورود ايران به ليست 
سياه FATF برخي از س��ودجويان كه مدت نسبتاً 
قابل توجهي در انتظار به دست آوردن فرصت دوباره 
براي برهم زدن ب��ازار ارز و افزايش قيمت آن بودند 
توانستند تا حدي موجب نوس��ان در قيمت ارز در 
كشور شوند، اما با توجه به سوددهي قابل توجه بازار 
بورس در يك سال اخير و تداوم رشد شاخص كل در 
اين بازار و حجم عظيم نقدينگي موجود در آن، اقبال 
چنداني به اعام خبر تحريم هاي جديد نشان نداد و 
به رغم انتظار بسياري از سودجويان بعد از يك نوسان 
كوتاه يك روزه بازار بورس به رشد خود در مسير فتح 
قله شاخص ۵۰۰هزار واحدي ادامه داد. اما در ساير 
بازارهاي ميان مدت و كوتاه مدت مانند بازار خودرو 
و طا شاهد افزايش ش��ديد و قابل توجه قيمت ها 
هستيم كه نشان دهنده عدم تمايل سرمايه گذاران 
براي تحمل ريس��ك ورود به بازار معامات ارز دارد.   
نداش��تن برنامه براي جذب نقدينگي و همچنين 
ظرفيت مح��دود بازارهاي ميان م��دت مانند بازار 
بورس و خودرو در مقايسه با حجم نقدينگي موجود 
در بازار به همراه نگراني قابل توجه بسياري از مردم 
درب��اره كاهش ارزش س��رمايه هاي ريال��ي خود و 
تاش بس��ياري از س��رمايه گذاران و س��ودجويان 
براي كس��ب س��ود حداكثري موجب سردرگمي 
بسياري از مصرف كنندگان واقعي و ناتواني آنها براي 
دس��تيابي به كالاها و خدمات مورد نيازشان شده 
است. بازار مسكن به عنوان يكي از اصلي ترين و قابل 
توجه ترين بخش هاي اقتصاد كه بخش عظيمي از 
آن را سرمايه هاي بخش خصوصي تشكيل مي دهد، 
بعد از بروز نوسانات و نابساماني هاي اقتصادي افزايش 
قيمت حدود ۱۵۰ درصدي ت��ا ۳۰۰ درصدي را در 
شهرها و بخش هاي مختلف تجربه كرد. بعد از تاخير 
قاب��ل توجه دولت و بانك ها در تطبيق تس��هيات 
پرداختي به سازندگان و خريداران مسكن كه موجب 
خروج بخش قابل توجهي از مصرف كنندگان واقعي 
از صف خريداران و ورود آنها به صف متقاضيان رهن 
و اجاره گرديد، اجراي طرح راهگش��ايي مانند اخذ 
ماليات از واحدهاي خالي و پرداخت تسهيات شاهد 
تحرك هاي نسبي در بازار مس��كن در حال حاضر 
هستيم. افزايش وام ساخت مسكن و همچنين رشد 
قابل توجه تسهيات پرداختي براي احياي بافت هاي 
فرسوده موجب رونق نسبي بازار ساخت و ساز شده 
است. اين رونق نسبي موجب افزايش قيمت برخي 
مصالح و زمزمه دوباره قيمت مصالح در روزهاي پاياني 
سال ش��ده و در صورت عدم ورود نهادهاي متولي 
و ناظ��ر در بازار مصالح، قطعاً موجب افزايش مجدد 
بهاي تمام شده ساختمان در ابتدايي سال ۹۹ خواهد 
شد. اجراي جدي طرح اخذ ماليات از واحدهاي خالي 
از س��كنه و همچنين دريافت ماليات پلكاني براي 
خريداران مسكن كه به واسطه سودجويي وارد اين 
بازار شده اند و اقدام به معامات مسكن در دوره هاي 
زمان��ي كوتاه مدت مي كنند، قطع��اً موجب خروج 
بسياري از سودجويان و سوداگران از اين بازار خواهد 
شد. در بخش رهن و اجاره مسكن نيز بعد از افزايش 
قابل توجه قيمت ها در نيمه ابتدايي امسال، رشد قابل 
توجهي در اين بازار مشاهده نشده است اما با توجه به 
رشد متوسط ۱۵ تا ۲۰ درصدي دستمزدها در سال 
۹۹ و همچنين تداوم روند تورم به نظر مي رس��د در 
نيمه ابتدايي سال آينده شاهد رشد ۲۰ تا ۳۰ درصدي 
بهاي اجاره و رهن اماك در بازار خواهيم بود. در حال 
حاضر، تحركات نسبي بازار مسكن در بخش معامات 
نشان دهنده تمايل سرمايه گذاران براي تهيه مسكن 
پيش از ورود به سال جديد و مواجه شدن با افزايش 
قيمت ها دارد. تداوم اجراي طرح هاي اعامي دولت در 
بخش مسكن مانند طرح ملي مسكن و شروع شدن 
روند اجرايي آن در كنار تداوم حمايت از نهادهاي پولي 
و مالي براي پرداخت تسهيات به متقاضيان ساخت و 
خريد مسكن و همچنين اجراي طرح هاي اعام شده 
براي كاهش هزينه هاي ساخت مانند تهاتر مصالح 
ساختماني كه موجب كاهش ۳۰ درصدي هزينه 
تهيه مصالح براي سازندگان مي گردد، قطعاً موجب 
رشد حجم معامات در بازار مسكن و همچنين تداوم 
ساخت بنا در سال جديد خواهد شد. در شهرستان ها 
نيز با توجه به افزايش مناس��ب وام خريد و ساخت 
مسكن به نظر مي رسد روند افزايش حجم معامات 
شتاب بيشتري نسبت به برخي كان شهرها گرفته 
است و با توجه به افزايش حجم ساخت و ساز در بازار 
مسكن و ورود واحدهاي كم متراژ شاهد افزايش حجم 
معامات در بازار شهر هاي كوچك تر نيز خواهيم بود. 
افزايش روند حجم معامات مسكن عاوه بر رفع ركود 
در اين بازار و همچنين دستيابي مصرف كنندگان 
واقعي به مسكن مورد نياز خود موجب ايجاد تعادل 
در عرضه و تقاضا در بازارهاي رهن و اجاره مس��كن 
نيز خواهد شد و اين موضوع از افزايش غيرمنطقي 

پيامد ها در اين بازار نيز جلوگيري خواهد كرد.
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در حال حاضر در غياب خريدار واقعي به علت افزايش 
قيمت ه��ا اعتقاد به معجزه به معن��اي خريد گران به 
انگي��زه گران تر فروختن به يك وصله ناج��ور در بازار 
مسكن تبديل شده است. آنچه به رغم نبود توان خريد 
در ۹۰ درصد متقاضيان مصرفي منجر به تداوم رشد 
قيمت ها در بازار مسكن سال ۹۸ شد به قرار داشتن بازار 
معامات در سيطره سفته بازان مربوط مي شود. درواقع 
علت ادامه روند صعودي قيمت ها به رغم نبود تقاضاي 
مصرفي موثر، معامات سفته بازان و تقاضاي آنها است. 
همين موضوع يعني ادامه روند صعودي قيمت ها در بازار 
مسكن منجر به رسيدن رابطه قيمتي مسكن و نرخ هاي 
موجود در بازار اجاره به بالاترين حد خود ش��ده است. 
علت اين موضوع آن است كه ادامه روند افزايشي قيمت 
مسكن ناشي از بروز سفته بازي در اين بازار است اما به 
دليل مصرفي بودن بازار اجاره و دور بودن اين بخش از 
بازار ملك از حضور و ورود سفته بازها، سطح اجاره بها 
پابه پاي رشد قيمت مسكن افزايش نيافته است. هرچند 
اجاره بها همچن��ان ازنظر قش��ر مصرف كننده يعني 
مستاجرها بالا است. درحالي كه نسبت بين ميانگين 
قيمت مسكن و متوسط س��طح اجاره بهاي سالانه در 
سال هاي گذشته تاكنون-از دهه ۷۰- عددي بين ۱۴ 
تا ۲۵ بوده اس��ت اما اين نسبت در حال حاضر به عدد 
۲۸ رسيده است. به گفته كارشناسان اين نسبت و نبود 
خريدار مصرفي در بازار اين انتظار را تقويت مي كند كه 
بازار مسكن در سال آينده با افزايش محسوس قيمت ها 

در معامات خريد آپارتمان مواجه نشود. 

   3  فاز متفاوت معاملات در سال 98
در همين رابطه، محسن عباس��ي، مشاور يك آژانس 
معاماتي اطراف بلوار كشاورز با بيان اينكه معامات 
بازار مسكن در سال ۹۸ را مي توان به سه بخش ركود، 
ركود- تورمي و رونق- تورمي تقس��يم كرد، گفت: از 
ابتداي سال جاري تا ماه چهارم، بخش مسكن در حوزه 
خريد و فروش در فاز ركود بود، يعني معامات در اين 

برهه زماني در كمترين ميزان خود بود.
اما از ماه چهارم تا نيمه هاي ماه ششم فاز مسكن، ركود 
همراه با تورم بوده اس��ت. در ماه هاي يادش��ده قيمت 
مس��كن ۱۰ تا ۱۵ درصد نسبت به ابتداي سال جاري 

رشد داشته است.
عباسي افزود: به طوركلي بيشتر متقاضيان در ۶ ماهه 
نخست سال جاري به دليل عدم توان مالي تنها به دنبال 
آپارتمان هاي كوچك متراژ و چند سال ساخت بودند، 
چراكه دارايي آن كفاف خريد اماك نوساز را نمي دهد.

اين مش��اور اماك در ادامه افزود: از نيمه ماه شش��م 
تاكنون نيز بخش مس��كن همراه با افزايش نرخ ارز و 
جريانات سياسي و افزايش نرخ تورم با رشد در بخش 
معامات و قيمت روبه رو شده اس��ت. عباسي با بيان 
اينكه برخاف بخش خريدوفروش مسكن بازار اجاره 
از ابتداي سال تنها ۲۰ درصد رشد داشته است، گفت: 
در حال حاضر ۸۰ درصد مبايعه نامه هاي اجاره منجر 
به تمديد مي ش��ود. وي درنهايت ب��ا بيان اينكه دفاتر 
مشاوران اماك روزهاي سختي را مي گذرانند، گفت: از 
ابتداي سال جاري تاكنون تعداد زيادي از دفاتر اماكي 
به ص��ورت نيمه تعطيل درآمده و اگ��ر روال كنوني به 
سال آينده تسري پيدا كند، بخش اعظمي از اين دفاتر 

تعطيل مي شوند.

  رصد به جاي خريد و فروش
در همين رابطه، موس��وي، مباش��ر آژانس معاماتي 
در محدوده س��يدخندان بابيان اينكه بخش مسكن 
از ابتداي زمس��تان س��ال جاري تحت تأثير تحولات 
منطقه اي و نوس��انات س��اير بازارهاي مالي همچون 
ب��ورس، ارز، طا و س��كه قرارگرفته اس��ت، گفت: در 
حال حاضر بخش اعظم متقاضيان سناريو رصد را در 
پيش گرفته اند تا با تصميم نهايي وارد فاز خريد يا فروش 
شوند. وي گفت: اين رصد ش��امل خود بازار مسكن و 

تمامي بازارهاي موازي است. يعني متقاضيان با رصد 
تمامي بازارها به سمت مسكن كشيده مي شوند.

موسوي با بيان اينكه در حال حاضر بخشي از متقاضيان 
بازار، دارايي خود را به ارز و طا تبديل كرده اند، افزود: در 
حال حاضر هر گرم طا بالاي ۶۰۰ هزار تومان و قيمت 
دلار بالاي ۱۵ هزار تومان است و بر اساس پيش بيني 
برخي از كارشناس��ان و مسوولان بازار طا اين رقم در 
روزهاي آتي با توجه به ش��رايط ويژه كش��ور از لحاظ 
سياسي و اجتماعي نيز رشد بيشتري خواهد داشت. 
بنابراين انتظار مي رود بخشي از دارايي مردم به سمت 

اين بازارها كشيده شود.
 ب��دون ترديد اين رص��د تأثير فراواني ب��ر ميزان آمار 

خريدوفروش در روزهاي آتي خواهد داشت.
موس��وي گفت: به هرحال در طي روزهاي اخير تعداد 
متقاضيان بيش��تري به بنگاه ها جهت كسب اطاع از 
وضعيت فايل هاي ارايه ش��ده براي فروش و بررس��ي 
قيمت هاي پيشنهادي مراجعه مي كنند؛ اما اين گروه 
از متقاضيان با رصد وضعيت ساير بازارها و همچنين 
وضعيت تحولات منطقه اي منتظر هستند تا تصميم 
نهايي خ��ود را براي ورود يا عدم ورود به بازار مس��كن 
بگيرند. همچنين باني، كارشناس معامات اماك در 
محدوده گلبرگ بابيان اينكه به طور طبيعي در شرايط 
عدم ثبات در تحولات منطقه اي، بازار مسكن به عنوان 
دارايي منقول ب��ه يك ركود معامات��ي موقت دچار 
مي ش��ود، گفت: بدون ترديد اگ��ر روال كنوني بخش 
اقتصاد، سياست و جامعه به سال آتي تسري پيدا كند، 
ما شاهد ركود تورمي بيشتر در اين حوزه خواهيم بود.

وي گفت: اگر ش��هروندان به دنبال كاهش قيمت ها 
هستند بايد نگاهي به وضعيت بازارهاي موازي داشته 
باشند هم اكنون بازار ارز نسبت به سال ۹۶ رشد بالايي 
داشته و متأسفانه مساله FATF نيز مزيت بر اين افزايش 
شده است. بنابراين اگر بخواهيم در بازار مسكن شرايط 
عادي داشته باشيم، بايد تمامي عوامل بيروني و دروني 

را اصاح و بازسازي كنيم.
اي��ن كارش��ناس معام��ات اماك ب��ا بي��ان اينكه 
اص��اح بازارهاي موازي نيازمند اصاح س��اختارها و 
چارچوب هاي اقتصادي است، گفت: متأسفانه اقتصاد 
كنوني و قيمت هاي كنوني مايه شرمساري مسوولان 
است، شما در هيچ كجاي جهان شاهد افزايش نرخ دلار 
از ۳۷۰۰ تومان در فروردين سال ۹۷ به ۱۵هزار تومان 
در اسفند ۹۸ نخواهيد بود؛ و اين موضوع به وضوح نشان 
مي دهد ما در بخش اقتصاد دچار بيماري مزمن هستيم 
و اين بيماري با هيچ راهكاري جز توليد و صادرات اصاح 
نمي ش��ود. وي گفت: به هرحال وضعيت كنوني بازار 
مسكن نشان از برهم ريختگي اقتصادي دارد و اصاح 

اين موضوع نيازمند عملكرد فرا جزيره اي است.
باني در ادامه گفت: دولت بايد زمينه هاي مسكن سازي 
را در داخل كشور فراهم كند كه مهم ترين آنها، تأمين 
مسكن ارزان، نظارت بر قيمت گذاري و توزيع مصالح 
ساختماني و ارايه تسهيات بانكي و نظارت بر الگوهاي 

توليد مسكن و ساخت وساز است.
اين كارش��ناس با بيان اينكه در امر توليد موانع توليد 
مصالح ساختماني و كنترل تورم بسيار مهم است، گفت: 
جداي از قيمت زمين، هزينه هاي جانبي شهرداري و 
نظام مهندسي كه ارقام بسيار بالايي است بايد دولت 
فشار را از روي توليدكنندگان بردارد و هزينه هاي جانبي 
توليد و حمل ونقل را كاهش دهد؛ و اين موضوع تنها با 
برنامه ريزي دولت امكان پذير اس��ت، زماني كه موانع 
توليد رفع شود، آن زمان شرايط براي سرمايه گذاري 
مردم و بخش خصوصي در حوزه ساخت وس��از فراهم 

مي شود.
به گفته باني، رفع موانع توليد در بخش ساخت وساز و 
به خصوص مصالح ساختماني مي تواند باعث افزايش 
عرضه نهاده ه��اي توليد مس��كن و درنتيجه كاهش 
قيمت تمام ش��ده ساخت مسكن ش��ود. وي در ادامه 
با اش��اره به اينكه دولت بايد بداند بخ��ش اعظمي از 
متقاضيان مصرفي به عل��ت عدم توانايي خريد از بازار 

معامات مسكن خارج شده اند و بازار كنوني به دليل 
ورود س��رمايه داران رونق گرفته اس��ت، خاطرنشان 
ك��رد: در دي ماه ۱۳۹۸ مطابق اع��ام بانك مركزي، 
متوسط قيمت مسكن در ش��هر تهران ۱۳ ميليون و 
۸۱۰ هزار تومان در هر مترمربع بود كه نس��بت به ماه 
قبل ۲.۱ درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴۰.۹ 
درصد افزايش داشت. اين در حالي است كه علي رغم 
افزايش قيمت تعداد معامات آپارتمان هاي مسكوني 
ش��هر تهران به ۱۰ هزار و ۷۰۰ واحد مسكوني رسيد 
كه نس��بت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 
۱۲ و ۵۹ درصد افزايش داشت؛ بنابراين با يك حساب 
سرانگشتي مي توانيم ببينيم حضور بخش سرمايه اي 
در بازار مسكن كنوني پررنگ تر است چراكه اين عده 
به اين اطمينان رسيده اند كه بازار مسكن در روزهاي 
آتي گران تر خواهد بود و آنها مي توانند با سعه صدر و در 

فرصت مناسب ملك خود را عرضه كنند.

  مناطق پيشتاز خريدوفروش در زمستان 
در همين راستا، احمدوند مش��اور اماك يك آژانس 
معاماتي بابيان اينكه بر اس��اس آمارها طي يك سال 
منتهي به دي ماه ۱۳۹۸ مناطق ۹، ۱۰، ۱۱، ۱۲، ۱۴، 
۱۵، ۱۶، ۱۷، ۱۸، ۱۹ و ۲۰ با رش��د قيمتي بيش��تري 
نسبت به ديگر مناطق تهران روبرو شده اند و از بين اين 
مناطق افزايش قيمت مسكن در منطقه ۱۶ بالاي ۶۹ 
درصد بوده درحالي كه اين منطقه كه در نيمه جنوبي 
شهر تهران قرار دارد نسبت به مناطق ديگر كم برخوردار 
محس��وب مي ش��ود. وي گفت: دليل رشد قيمت در 
مناطق ذكرشده به خصوص منطقه ۱۶ تنها به دليل 
هجوم بخش مصرفي بوده است، چراكه با افزايش قيمت 
در مناطق تهران مناطق يادشده قيمت معقولانه تري 
نسبت به ديگر مناطق داشتند. احمدوند در ادامه گفت: 
بعد از آن مناطق ۱۲، ۲۰ و ۱۹ به ترتيب داراي رشد ۶۴، 
۶۲ و ۶۰ درصد س��الانه بوده اند. اين در حالي است كه 
افزايش نرخ در كل شهر تهران ۴۰ درصد گزارش شده 

است، بنابراين به وضوح مي توان ديد قيمت مسكن در 
محدوده هايي كه اماك ريز متراژ و قيمت پايين تري 
دارند با استقبال بيشتري روبرو شده و قيمت اين اماك 

رشد پيداكرده است.
اين مش��اور اماك با بيان اينكه در حال حاضر تعداد 
معامات در مناطق ۱۰، ۱۱، ۱۴ و ۱۵ به دليل قيمت 
مناسب تر نسبت به مناطق ديگر و همچنين به علت 
ريز دانگي بيش��تر از مناطق ديگر است، گفت: مناطق 
ذكرشده با داشتن سيستم حمل و نقل نسبتاً مناسب تر، 
داش��تن مترو و همچنين بافت فرس��وده متعدد جزو  
مناطق مناس��ب براي مصرفي و در وهل��ه دوم براي 

سرمايه گذاري براي احداث واحدهاي نوسازي است.
وي گفت: همچنين بر اساس آمارهاي به دست آمده در 
اين بازه زماني در نيمه شمالي نيز در مناطق ۵، ۴، ۲، ۷ 
و ۸ بيشترين تعداد معامات انجام شده و سه منطقه 
۵، ۲ و ۴ توانسته اند در جذب گروه سرمايه اي موفق تر 
عمل كنند، چراكه آمارها نشان مي دهد قيمت زمين 
در سال جاري در سه منطقه يادشده با رشد مطلوبي 
روبرو ش��ده و مي تواند عايدي خوبي براي سازنده به 

همراه داشته باشد.
اين مشاور اماك در ادامه بابيان اينكه وضعيت مسكن 
در سال آتي بهتر از اين نخواهد بود، خاطرنشان كرد: 
متأسفانه دولت با فرصت سوزي هاي متعدد نتوانست 
برنامه منسجمي براي بخش مسكن ارايه دهد و اثرات 
نامطلوب اين موضوع در س��ال هاي آتي باعث تنش و 

اتفاقات ناگوار در كشور خواهد شد.

  روزهاي بدون تنش مسكن 
در همين راس��تا به رغم صحبت هاي ذكرشده، هادي 
قزاقي، توليدكننده مصالح ساختماني معتقد است: با 
توجه به تحريم هاي موجود و قوانين مرتبط با جلوگيري 
از واردات كالا سال آينده سال توليد داخلي خواهد بود. 
در حاضر نيز واردات كالاهاي خارجي مش��ابه داخلي 
كاهش يافته و اين مورد توانسته تا حدودي راه را براي 

توليدكنندگان داخلي هموارتر كند. وي گفت: علي رغم 
ركود ساخت وس��از در طي س��ال هاي اخير كشور ما 
نيازمند مصالح س��اختماني متعددي براي بهسازي، 
بازس��ازي و نوس��ازي اس��ت و ازآنجايي كه بخشي از 
ساختمان هاي كشور فرسوده شده اين مصالح مي تواند 

در اين ساخت وسازها كاربرد داشته باشد.
قزاقي اظهار كرد: بدون ترديد در سال هاي آتي وضعيت 
ساخت وساز نيز بهبود خواهد يافت چراكه ما در بخش 
مسكن دچار يك عقب ماندگي ازلحاظ عرضه  شده ايم. 
بنابراين سال آتي سال مناسبي براي توليدات مصالح 
ساختماني خواهد بود؛ اما ازلحاظ قيمتي بايد گفت در 
حال حاضر قيمت مصالح ساختماني برگرفته از تورم 
داخلي و عوامل خارجي اس��ت. بعد از افزايش فزاينده 
قيمت دلار مواد اوليه وارداتي به ش��دت گران تر شده 
و قيمت نهايي نيز با رشد روبرو شده است، اما اگر نرخ 
دلار در سال آتي در تراز قيمتي كنوني دلار قرار گيرد و 
نرخ دستمزدها، حمل ونقل و هزينه هاي جانبي برگرفته 
از تورم عمومي افزايش چنداني نداش��ته باشد قيمت 

كالاهاي توليدي با رشد ناچيزي روبرو خواهد شد.
وي گفت: اما در خصوص قيمت مسكن و ساخت وساز 
نيز بايد گفت، اگر اتف��اق خاصي در بخش هاي كان 
اقتصاد رخ ندهد نبايد شاهد نوسانات شديد قيمتي در 
بازار مسكن باشيم. قيمت مسكن دو سال پيش رشد 
زيادي داش��ت كه همين موضوع باعث شده تا قدرت 
خريد متقاضيان كاهش يابد. پس وقتي مسكن كشش 
رش��د قيمت ندارد، دليلي براي رشد قيمت نمي بيند 
به هرحال اگر اتفاقاتي مثل جهش نرخ دلار يا تصميماتي 
مثل افزايش قيمت بنزين رخ ندهد با قاطعيت مي توان 

گفت كه قيمت مسكن رشد نخواهد داشت.
اين توليدكنن��ده درنهايت گف��ت: به هرحال به نظر 
مي رسد مسكن روزهاي بدون تنشي را سپري كند و 
اگر اتفاق خاص��ي در بخش كان اقتصاد و مولفه هاي 
تأثيرگذار بر مسكن نيافتد قيمت مسكن در روزهاي 

آتي باثبات نسبي روبرو شود.
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دانش و فن10اخبار

استفاده از ربات و گوشي هاي هوشمند، شبكه هاي اجتماعي و هوش مصنوعي 

فناوري برضد كرونا
گروه دانش و فن   

كرون��اي جديد ي��ا كوويد۱۹ همچن��ان در حال 
آلوده ك��ردن مردم جهان اس��ت. كروناويروس ها 
خانواده بزرگي از ويروس ها هستند كه از ويروس 
س��رماخوردگي معمولي تا س��ندرم حاد و شديد 
تنفس��ي يا همان س��ارس را ش��امل مي ش��وند. 
كروناويروس ها در س��ال ۱۹۶۵ كش��ف شدند و 
مطالع��ه روي آنها به ط��ور مداوم تا اواس��ط دهه 
۱۹۸۰ ادامه داش��ت. مقامات چين پس از انتشار 
اين خبر در جهان، به سرعت كد ژنتيكي ويروس 
)توالي ژنوم ويروس جديد كرونا( را منتشر كردند. 
كروناويروس ها دس��تگاه تنفس��ي را در انسان ها 
درگير مي كنند و عامل يك سوم سرماخوردگي هاي 
شايع هستند. زمان و دوره نهفتگي كرونا بين ۱۴ 
تا ۲۰ روز اس��ت و تاكنون بي��ش از ۸۰ هزار نفر را 
آلوده كرده و بيش از ۲۷۰۰ نفر نيز جان خود را از 
دس��ت داده اند و در اين ميان حداقل ۱۷۰۰ كادر 
پزش��كي در چين نيز به آن مبتلا ش��ده اند. پس 
از ش��يوع ويروس كرونا در بس��ياري از كشورهاي 
جهان، صدها ربات در بيمارستان ها، ساختمان هاي 
اداري و فرودگاه هاي سراسر جهان مستقر شده اند 
تا بتوانن��د به متخصص��ان در پيش��گيري از اين 
بيماري كمك كنند و البته كشورهاي مختلف هم 
از فناوري هاي جديد براي مب��ارزه با اين ويروس 

مرگبار استفاده مي كنند.

   كمك گرفتن از پهپادها و اپليكيشن خاص
با شيوع ويروس كرونا در سراسر چين، برنامه هاي 
جديدي براي پيشگيري از ابتلا به اين ويروس در 
نظر گرفته شده اس��ت. مقامات چين، پهپادها را 
در سطح اين كش��ور به كار گرفته اند تا افرادي كه 
بدون ماس��ك از خانه بيرون مي آيند، شناس��ايي 
كنند. چين براي پيش��گيري از گسترش ويروس 
كرونا، پهپادهاي��ي را به كار گرفته تا اس��تفاده از 
ماسك را به مردم گوشزد كنند. پهپادهايي كه در 
نواحي شهري و بر فراز جمعيت به پرواز درمي آيند، 
مي توانند به مردم هش��دار دهند كه يا از ماس��ك 
استفاده كنند يا از خانه بيرون نيايند. هنگامي كه 
پهپادها به افراد بدون ماسك مي رسند، صدايي به 

آنها هشدار مي دهد.
همچنين اپليكيش��ني در چين طراحي شده كه 
مدعي است به كاربر اجازه مي دهد متوجه شود آيا 
در نزديكي فردي كه به كروناويروس مبتلاس��ت، 
قرار دارد يا خير؟ اين اپليكيشن موسوم به »ردياب 
 »)close contact detector( تماس نزديك
طوري طراحي ش��ده كه خطر تم��اس كاربران با 
كروناويروس را بر اس��اس مي��زان نزديكي آنها با 
اف��راد مبتلا به اي��ن بيماري يا مش��كوك به ابتلا 
مورد بررس��ي قرار مي دهد. كاربران براي بررسي 
وضعيت خود، بايد يك كيوآر كد را با اس��تفاده از 
اپليكيشن هايي مانند علي پي )Alipay(، وي چت 
)WeChat( يا كيوكي��و )QQ( در تلفن همراه 
خود اسكن كنند. پس از ثبت اپليكيشن در تلفن 

همراه، بايد نام كاربر و ش��ماره شناسايي او در آن 
وارد شود. هر تلفن همراه مي تواند وضعيت سه نفر 
را مورد بررسي قرار دهد. در گزارش مربوط به اين 
اپليكيش��ن، جزييات مربوط به چگونگي عملكرد 
آن مشخص نشده، اما در تعريف آن آمده است كه 
وقتي كاربر فاقد محافظت كافي باشد و در تماس 
نزديك با شخصي قرار بگيرد كه نشانه هاي ابتلا به 
كروناويروس را دارد، هشدار مي دهد. تعريف تماس 
نزديك، شامل افرادي مي شود كه با يكديگر همكار 
يا همكلاس هستند يا در يك خانه زندگي مي كنند. 
علاوه بر اين، كادر پزش��كي كه با بيماران مبتلا به 
كروناويروس در تماس هس��تند يا مس��افراني كه 
حمل ونقل انب��وه را تجربه مي كنند نيز در معرض 

ابتلا قرار دارند.

   سيستم هوش مصنوعي و گوشي همراه
شركت علي بابا كه غول فناوري چيني هاست، يك 
سيستم هوش مصنوعي راه اندازي كرد كه مي تواند 
افرادي كه بدون ماس��ك هس��تند يا تب دارند را 
شناسايي كند. هدف از ساخت اين سيستم هوش 
مصنوعي، انجام اقدامي براي كنترل كروناست. اين 
سيستم هوش مصنوعي مبتني بر فناوري هايي از 
قبيل تصويربرداري حرارتي براي تشخيص تب از 
راه دور اس��ت. ميزان خطاي سيستم در تشخيص 
تب با تم��اس غيرمس��تقيم هم تنه��ا ۰.۳ درجه 
س��انتي گراد اس��ت. يون تائو، مهن��دس الگورتيم 
ش��ركت علي بابا اظهار كرد: »زمان��ي  كه يك فرد، 
مش��كوك به داش��تن تب باشد، سيس��تم مذكور 
به طور خودكار به كارمندان هش��دار مي دهد و به 
سرعت مكان مسافر را پيدا مي كند.« قرار است اين 
سيستم هوش مصنوعي در مراحل نخست در برخي 
از فروش��گاه هاي زنجيره اي علي بابا و پس از آن در 
مكان هاي عمومي بيشتري همچون بيمارستان ها، 
ايس��تگاه هاي راه آهن و مترو به كار گرفته ش��ود. 
رونق فناوري هاي گوناگون در چين سبب شده كه 
اين كش��ور از موجي از نوآوري هاي فناورانه براي 
نبرد با كرونا از كيت هاي آزمايش��ي سريع گرفته 
تا ردياب هاي جديد دما اس��تفاده كن��د. علاوه بر 
علي بابا، بسياري از ش��ركت هاي فناوري ديگر در 
چين هم سيس��تم هاي هوش مصنوعي غربالگري 

تب را توسعه داده اند.
همچنين يكي از مهم ترين وسايل براي شناسايي 
افراد مبتلا به اين ويروس دماس��نج اس��ت و چك 
كردن معمولًا با قرار دادن آن در مقابل پيشاني هر 
فرد انجام مي شود. اما اين روش جالبي نيست، چرا 
كه نه تنها وقت گير است؛ بلكه سبب مي شود افراد 
كنار يكديگر جمع ش��وند و اين كار احتمال انتقال 
ويروس را افزايش مي دهد. به تازگي، سيستم هاي 
جامع اطلاعات سلامت سنگاپور )IHIS( و شركتي 
به نام كروني كر يك سيستم جديد غربال گري براي 
سنجش تب مسافران توسعه داده اند كه اين سيستم 
مجهزبه يك تلفن هوشمند و دوربين هاي حرارتي و 
ليزري است و توسط آنها قادر به اندازه گيري دماي 

بدن افراد است. اين فناوري مي تواند سرعت عبور 
مس��افران در مراكز و مكان هاي مختلف را افزايش 
و امكان انتقال ويروس را كاهش دهد. اين سيستم 
آي ترمو ن��ام دارد و درون اين سيس��تم يك تلفن 
هوشمند تعبيه شده است و مي توان اين سيستم را 
روي درهاي ورودي مراكز مختلف نصب كرد. اين 
سيستم با كمك فناوري هوش مصنوعي حتي قادر 
ب��ه اندازه گيري دماي بدن افرادي كه كلاه، عينك 
و ماسك صورت پوشيده اند نيز است. هنگامي كه 
افراد از كنار اين سيستم عبور مي كنند، دوربين هاي 
حرارتي و ليزري اين سيستم با ديدن پيشاني افراد 
دماي بدن آنه��ا را اندازه مي گيرند. اين سيس��تم 
تاكنون در دو بيمارس��تان سنگاپور مورد آزمايش 
قرار گرفته است و اگر شيوع اين ويروس همچنان 
ادامه داشته باشد، احتمالا سيستم آي ترمو در تمام 
مكان ها نصب خواهد شد تا توسط آن بتوانند افراد 

مبتلا به ويروس كرونا را از افراد سالم جدا كنند.

   كمك گرفتن از ربات ها
در تلاش براي به حداقل رس��اندن تماس بين افراد، 
دس��تگاه هاي مجهز به فناوري هوش مصنوعي كه 
داراي تجهيزات��ي از جمله چند دماس��نج و دوربين 
هس��تند، علائم حياتي بيم��اران را اندازه گيري و به 
پزشكان كمك مي كنند تا افراد مبتلا به اين ويروس 
را سريع تر شناسايي كنند. علاوه بر شناسايي سريع تر، 
اين دس��تگاه ها يك مزيت ديگر ني��ز دارند و آن اين 
است كه سبب مي شوند پزش��كان ارتباط مستقيم 
با بيم��اران مبتلابه كروناويروس نداش��ته باش��ند. 

اين ربات ها كاره��اي ديگري نيز انجام مي دهند كه 
مي توان به ضدعفوني كردن اتاق هاي بيمارستان و 
حتي هواپيماها نيز اش��اره كرد. يكي از اين ربات ها، 
تمي ن��ام دارد كه مي تواند ميزان ارتباط مس��تقيم 
پزشكان با بيماران مبتلابه كرونا را به حداقل برساند. 
تمي داراي س��ه پاي بلند و مجهز به صفحه نمايش 
لمسي، فناوري صوتي الكسا آمازون، سيستم صوتي 
داخلي، محلي براي ش��ارژ تلفن ها و يك سيس��تم 
ناوبري خودكار است كه به او اجازه مي دهد تا بدون 
برخورد با موانع به راحتي حركت كند. تاكنون صدها 
ربات تمي در بيمارس��تان ها، فرودگاه ها و خانه هاي 
مراقبت از س��المندان قرار گرفته اند. به گفته يوئلز، 
اين دس��تگاه همچنين در دفاتر سراسر چين مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرد تا كاركنان آن دفاتر را روزانه 
مورد بررس��ي قرار دهد و درجه ح��رارت بدن آنها را 
اندازه گيري كند تا درياب��د آيا آنها تب دارند يا خير. 
چراكه تب يكي از بارزترين علائم كوروناست. اگر فرد 
مذكور تب داش��ت، تمي كارمند را به مطب پزشك 
راهنمايي مي كند تا از آلوده كردن ديگر همكارانش 
جلوگيري به عم��ل آورد. علاوه بر اي��ن، ربات هاي 
حضور از راه دور شركت زنكس به نام لايت استرايك 
كه امكان برقراري ارتباط تصويري، نظارت و تحويل 
بي خطر م��واد غذاي��ي و دارو را فراه��م مي كنند و 
اتاق هاي بيمارستان ها را ضدعفوني مي كنند، كمك 
ارزشمندي به پرسنل بيمارس��تان ها براي مقابله با 
كرونا مي كنن��د. ربات هاي اين ش��ركت در بيش از 
۵۰۰ مركز درماني در سراسر ايالات متحده در حال 
اس��تفاده هس��تند. اين ربات ها از زنون )گاز بي بو و 

پايدار( براي ايجاد يك اشعه فرابنفش شديد استفاده 
مي كنند كه باعث از بين رفتن باكتري ها، ويروس ها 
و قارچ ها در س��طوح بيمارستان مي شود. از آنجا كه 
اين ربات ها قابل حمل هس��تند، مي توان آنها را در 
سراسر بيمارستان ها، آزمايشگاه و اتاق انتظار و حتي 
در آمبولانس استفاده كرد. آنها طي ۱۰ تا ۱۵ دقيقه 

قادر به ضدعفوني كردن اتاق بيماران هستند.

   سرويس هشدار گوگل
جاي تعجب نيس��ت كه اين موض��وع باعث ترس و 
وحشت و البته س��يل جس��ت وجوها در مورد اين 
بيماري در گوگل شده است. به همين دليل گوگل در 
پي اعلام وضعيت اضطرار از طرف سازمان بهداشت 
جهان��ي )WHO( براي بيماري كرون��ا و با علم به 
اينكه مي تواند اولين تاثير را روي مردم داشته باشد، 
سرويس هش��دار اضطراري )SOS Alert( را براي 
چنين جست وجوهايي فعال كرده است تا كاربران 
مستقيما به اطلاعاتي كه از سوي سازمان بهداشت 
جهاني و س��اير منابع معتبر درباره اي��ن بيماري و 
شيوع آن منتشر شده است، دست يابند و با مطالب 
دروغ و گمراه كننده مواجه نشوند. اين موارد شامل 
وضعيت ش��يوع اين ويروس همچنين مش��اوره در 
مورد چگونگي حفظ امنيت خود در برابر آن اس��ت. 
گوگل و فيس بوك معمولًا سامانه هاي هشدار قرمز 
را ب��ا توجه به فجاي��ع طبيعي و انس��اني راه اندازي 
مي كنند. فيس بوك از شبكه اجتماعي خود استفاده 
مي كند تا به كاربران و دوستان شان اطلاع دهد كه 

در امنيت هستند. 
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اندرويدس�نترال| برخ��ي كاربران سامس��ونگ 
هفته  گذش��ته پس از ورود به حس��اب كاربري خود، 
اطلاعات كاربران ديگر را مشاهده كردند كه به  دليل 
اختلالي امنيت��ي رخ داده بود. به گ��زارش زوميت، 
سامس��ونگ هفته گذشته، آزمايش��ي داخلي روي 
س��رويس هاي خود انجام داد كه به افشاي اطلاعات 
برخي از كاربران منجر شد و كره اي ها اكنون اختلال 
پيش آمده را پذيرفته اند. برخي كاربران اكوسيس��تم 
گوشي هاي هوش��مند سامسونگ هفته  پيش با پيام 
اع��لان عجيبي مواجه ش��دند كه تنها مت��ن »۱« را 
براي آنه��ا نمايش مي داد. زيرمجموعه  سامس��ونگ 
در بريتانيا به اختلال پيش آمده واكنش نش��ان داد و 
آن را نتيجه  آزمايش��ي داخلي خواند. آنها در حساب 
كاربري توييتر نوشتند: »اخيرا پيام اعلاني با موضوع 
»Find My Mobile ۱« به ص��ورت غيرعم��د و 
حين آزمايشي داخلي براي برخي از كاربران دستگاه 
گلكسي ارسال ش��ده اس��ت. اين پيام تأثيري روي 
دستگاه ش��ما نمي گذارد. به  دليل مشكل پيش آمده 
از كاربران عذرخواهي مي كنيم.« نمايش پيام اعلان 
عجيب، تنها مشكل كاربران گلكسي در هفته  گذشته 
نب��ود. در همان زم��ان، برخي كارب��ران اعلام كردند 
مي توانن��د اطلاعات كاربران ديگر را مش��اهده كنند. 
اطلاعاتي همچون چهار رقم آخر كارت اعتباري و نام 
و آدرس كاربران ديگر در زمان ورود به حساب كاربري 
براي ديگران قابل مشاهده بود. سخن گوي سامسونگ 
در واكنش به مش��كل پيش آمده گفت: »مشكل فني 
باعث شد تعداد كمي از كاربران امكان مشاهده  اطلاعات 
كاربران ديگر را پيدا كنند. به محض اينكه از رخداد آگاه 
شديم، امكان ورود به سرويس را تا زمان برطرف  شدن 
اختلال مسدود كرديم. اطلاعات تكميلي به زودي براي 
كاربران تحت تأثير ارس��ال مي شود.« هنوز مشخص 
نيس��ت امكان مش��اهده  اطلاعات كاربران ديگر چه 
ارتباطي با پيام مش��كوك »۱« دارد كه هفته  گذشته 
براي برخي از كاربران گلكس��ي ارس��ال شد. آخرين 
خبري كه سامسونگ درباره اختلال هاي امنيتي اخير 
منتشر كرد، هرگونه ارتباط بين آنها را تكذيب مي كند 
و آن را موقتي و تصادفي مي داند. كره اي ها همچنين 
به طور شفاف اعلام كردند تعداد كاربران تحت تأثير كم 
و ۱۵۰ نفر بوده اند كه گستردگي نه چندان زياد اختلال 

امنيتي را نشان مي دهد.

ويرد| گري كاس��پاروف قهرمان س��ابق ش��طرنج 
 IBM دنيا كه سال ها قبل مغلوب س��وپركامپيوتر
ش��د، مي گويد كه طي دهه آينده هوش مصنوعي 
بسياري از مشاغل را تصاحب خواهد كرد. به گزارش 
ديجياتو، كاسپاروف كه به باور بسياري بزرگ ترين 
شطرنج باز تاريخ است، اخيرا به همان هتلي برگشته 
كه در س��ال ۱۹۹۷ در آن مغلوب ماش��ين شد. وي 
در مصاحبه با نش��ريه Wired خود را نخس��تين 
قرباني اشتغال ماشين در زمينه هاي نيازمند دانش 
و اطلاعات خوانده اما پيش بيني كرده كه اين اتفاق 
براي بس��ياري ديگر خواهد افتاد: »همه فناوري ها 
پيش از آنكه ش��غلي بس��ازند آنها را نابود مي كنند. 
زماني ك��ه به آم��ار مي نگريد تنها چه��ار درصد از 
مشاغل ايالات متحده به فعاليت فيزيكي نياز دارند. 
به عبارت ديگر ۹۶ درصد كاره��اي ديگر از همين 
حالا از بين رفته اند فقط هنوز خبر ندارند. چند دهه 
است كه به مردم آموزش داده ايم مثل كامپيوتر رفتار 
كنند و حالا گله مي كنيم كه مش��اغل آنها در خطر 
ق��رار دارد؛ البته كه در خطر ق��رار گرفته اند. “گري 
كاسپاروف قهرمان سابق ش��طرنج دنيا كه سال ها 
قبل مغلوب سوپركامپيوتر IBM شد، در مصاحبه 
جديدي پيش بيني كرده كه طي دهه آينده هوش 
مصنوعي بسياري از مشاغل را تصاحب خواهد كرد. 
كاس��پارف در حالي اين ادعاها را مطرح كرده كه به 
گفته متخصصان تنها ۱۴ درصد از مش��اغل امريكا 
در خطر تصاحب توسط هوش مصنوعي قرار دارند. 
وي در بخ��ش ديگري از س��خنانش به چالش ها در 
مورد هوش مصنوعي و اخلاق پرداخته است: »مردم 
مي گويند ما بايد هوش مصنوعي را به شكلي بسازيم 
كه اخلاق مدار باشد اما اين حرف غيرمنطقي است. 
مشكل اصلا هوش مصنوعي نيست. مشكل اين است 
كه انس��ان از فناوري هاي جديد براي ضربه زدن به 
همنوعان خودش استفاده مي كند.« وي پيش از اين 
در حاش��يه يك كنفرانس هكري گفته بود كه براي 
انس��ان و هوش مصنوعي فضاي همزيس��تي كافي 
وجود دارد و بعيد است شاهد آخرالزمان ديجيتالي 
باشيم. از نظر وي هوش كامپيوتري با وجود توانايي 
خارق العاده در انجام محاس��بات سنگين، از قدرت 
خلاقيت بي بهره بوده و انس��ان عامل اصلي تفكر و 

پرسش سوالات مفهومي است.

ورج| دولت چين نسبت به ش��يوع كرونا ويروس 
بسيار سخت گيرانه عمل مي كند. اخيرا نيز گزارشاتي 
مبني بر رديابي و دستگيري منتشركنندگان اخبار 
منفي پيرامون اين ويروس در شبكه هاي اجتماعي 
چين منتشر شده است. به گزارش ديجياتو، سركوب 
مخالفت با دولت در چين موضوعي تازه نيست، اما به 
نظر مي رسد دولت اين كشور موضع خشن تري در 
قبال ويروس كرونا گرفته است. از همين رو بسياري 
از شهروندان پس از نشر يا بازنشر اطلاعات در رابطه 
با كرونا ويروس، اخطارهاي مستقيم و غيرمستقيم 
از دولت دريافت كرده اند. دولت چين پيش از اين نيز 
به صورت جمعي پست هاي كاربران را از شبكه هاي 
اجتماعي پاك مي كرده، اما اكنون بيش��تر شخص 
به ش��خص عمل مي كند. براي مثال يك ش��هروند 
چيني كه به كاليفرنيا سفر كرده بود، سعي داشته تا 
اطلاعاتي از كرونا ويروس را با ديگر اعضاي خانواده 
خود در ووهان به اشتراك بگذارد. او مي گويد كه پس 
از اين كار، دولت چين از دوستان و آشنايان او، مكان 
اقامت فعلي اش در امريكا را مي خواستند. پس از اين 
حتي يك نفر از شانگهاي سعي كرده بود به حساب 
وي چت او وارد ش��ود. مرد چيني ديگري مي گويد 
مقامات چيني به خانه وي در دانگوآن مراجعه كردند 
و پس از مصادره تلف��ن همراهش، از او تعهد كتبي 
گرفته اند تا ديگر در ش��بكه هاي اجتماعي فعاليتي 
عليه دولت نكند. او به خبرگزاري وايس گفته كه تنها 
به يك توييت پاس��خ داده بي آنكه بداند اين توييت 
براي دولت از حساسيت بالايي برخوردار بوده است. 
با اين ح��ال كرونا ويروس همچن��ان در حال آلوده 
كردن مردم جهان اس��ت و تاكنون بيش از ۸۰ هزار 
نف��ر را آلوده كرده و نزديك ب��ه ۳۰۰۰ نفر نيز جان 

خود را از دست داده اند. 

دانشگاه نورث وسترن| پژوهشگران امريكايي، 
الگوريتم جديدي را روي گروهي از ربات هاي خزنده 
به كار گرفتند تا كاهش ترافيك و تصادف را روي آنها 
بررسي كنند. به گزارش ايسنا، از آنجا كه به كارگيري 
وس��ايل نقليه خودران روزبه روز بيشتر به واقعيت 
نزديك مي شود، نياز به روش��ي براي هدايت ايمن 
آنها و پيشگيري از ترافيك و تصادف، ضروري به نظر 
 )NU( مي رسد. پژوهشگران دانشگاه نورث وسترن
براي حل اين مش��كل، الگوريتمي اب��داع كرده اند 
كه تصادف نك��ردن خودروهاي خودران را تضمين 
مي كند. آنها اي��ن الگوريت��م را روي ربات ها به كار 
گرفتند. ربات ها در اين آزمايش توانستند به صورت 
ايم��ن و كارآم��د در كمتر از يك دقيق��ه با يكديگر 
هماهنگ ش��وند و ب��ه صورت از پيش تعيين ش��ده 
حركت كنند. مايكل روبنش��تاين، سرپرس��ت اين 
پروژه گفت: »طبيعي اس��ت ك��ه هيچ كس تمايلي 
ندارد خودروي خودران��ش در جاده تصادف كند يا 
گرفتار ترافيك شود. ما با درك نحوه كنترل ربات ها 
مي توانيم چگونگي كنت��رل خودروهاي خودران را 
ه��م درك كنيم تا تعامل آنها ب��ا يكديگر به صورت 
ايمن انجام شود.« روبنشتاين افزود: »اگر سيستم ، 
كنترل متمركز داش��ته باشد و يكي از ربات ها از كار 
بايستد، كل سيستم مختل مي شود. در اين سيستم، 
هيچ نيروي متمركزي وجود ندارد تا كار ربات ها را 
به آنها گوش��زد كند. هر رب��ات، تصميمات خود را 
مي گيرد و اگر متوقف شود، بقيه ربات ها به كار خود 
ادامه مي دهند.« اين الگوريتم براي پيش��گيري از 
تصادف، زمين زير ربات ها را به صورت يك ش��بكه 
مورد بررس��ي قرار مي دهد. با كمك اين فناوري كه 
به GPS شباهت دارد، هر ربات از محل قرار گرفتن 
خود در ش��بكه آگاه خواهد ش��د. هر ربات پيش از 
تصميم گيري براي حركت، حس��گرهايي را به كار 
مي برد تا با ربات هاي نزديك خود ارتباط برقرار كند 
و فضاهاي خالي يا اشغال شده را در شبكه تشخيص 
دهد. روبنشتاين ادامه داد: »ربات ها از حركت كردن 
به سوي هر نقطه خودداري مي كنند، مگر اينكه آن 
نقطه خالي ش��ود و بدانند كه ربات ديگري به آنجا 
نمي رود.« پژوهش��گران باور دارند كه اين الگوريتم 
مي تواند در خودروهاي خودران به كار برود و از بروز 

تصادف و ترافيك پيشگيري كند.

خشم چين از اطلاع رساني درباره 
كرونا در شبكه هاي اجتماعي

ديجيت| محققين ژاپني موفق شده اند يك ربات 
كودك بسيار واقعي بس��ازند كه مي تواند به كمك 
پوس��ت مصنوعي خود، درد را احس��اس كند. اين 
ربات كه آفتو نام دارد، نس��بت به تغييرات فشار در 
پوست خود حساس بوده و نس��بت به آنها واكنش 
مي دهد. به گزارش ديجيات��و، آفتو مي تواند تفاوت 
بين لمس معمولي و لمس محكم را تشخيص دهد و 
نسبت به هر كدام واكنشي جداگانه داشته باشد. اين 
ويژگي بسيار عجيب است ولي به گفته محققين به 
ربات ها كمك مي كند تا نسبت به انسان ها احساس 
همدردي داشته باشند. آفتو به يك شبكه عصبي درد 
مجهز شده كه توسط هوش مصنوعي كنترل مي شود 
و به ربات اجازه مي دهد نس��بت به سطوح مختلف 
درد، حالات چهره متفاوتي را به تصوير بكش��د. اين 
ربات نسبت به زماني كه در سال ۲۰۱۱ رونمايي شد، 
تغييرات شگرفي داشته است. آن زمان آفتو تنها يك 
سر بود كه مي توانس��ت خنده و اخم را نشان دهد، 
اما اكنون يك ربات كامل اس��ت كه بدن آن توسط 
پوست مصنوعي پوشيده شده است. مينورو آسادا، 
محقق ارشد اين پروژه مي گويد: »مهندسين مواد و 
مكانيك سنسور واكنش جديدي را توسعه داده اند 
كه به بدن يك ربات كودك متصل ش��ده است. اين 
ربات از اسكلت واقعي بهره مي برد و صورتي مشابه 
واقعيت دارد. آفتو به كمك پوست مصنوعي مي تواند 
لمس را حس كند و نسبت به آن واكنش دهد.« آفتو 
مي تواند به كمك شبكه عصبي تعبيه شده در پوست 
مصنوعي خود، درد را احس��اس كند. همچنين در 
كنار آفتو، ربات هاي اجتماع��ي نيز وجود دارند كه 
مي توانند عواطف و احساسات انساني را تقليد كنند 
و در مواقع نياز، از آنها براي همدردي با انس��ان هاي 

ديگر بهره ببرند. 

ربات آفتو
درد را هم حس مي كند

كاهش ترافيك و تصادف
با كمك ربات هاي خزنده

اختلال امنيتي كه منجر به 
افشاي اطلاعات كاربران شد

هوش مصنوعي مشاغل را
از چنگ شما در مي آورد

دنياي فناوري

كي لاگرها چه اطلاعاتي را 
سرقت مي كنند؟

اي��ن روزها رون��د توزيع و انتش��ار بدافزارها رو 
به رش��د اس��ت، و هر روز با ي��ك بدافزار جديد 
روبه رو هستيم كه به قس��متي از امنيتمان در 
دنياي مجازي آسيب مي زند. به گزارش ايسنا، 
»كي لاگر« نوعي بدافزار اس��ت كه مي تواند هر 
چيزي را كه با كيبورد تايپ مي كنيد، ضبط يا 
ركورد كند؛ اي��ن بدافزار هم مي تواند به صورت 
يك س��خت افزار كوچك به گوشي وصل شود، 
هم مي تواند يك نرم افزار باشد كه مخفيانه روي 
سيستمتان نصب شده باشد. خيلي از شما براي 
گوشي يا لپ تاپ تان رمز ورود تعريف نمي كنيد 
و قطعا هم پيش آم��ده كه براي مدتي هر چند 
كوتاه از سيس��تمتان دور ش��ده ايد، هكرها در 
اين مواقع به راحتي مي توانند بدون اينكه شما 
متوجه ش��ويد، »كي لاگر« را روي دستگاه تان 
نصب كنند. علي اصغر زارعي، مدرس دانشگاه 
در گفت وگو با ايس��نا درب��اره روش هاي رايج 
ديگر، اظهار كرد: »دانلود اپليكش��ين از منابع 
غيررس��مي يكي ديگر از روش هاست؛ در اين 
حالت اپليكيشن به ظاهر مش��كلي ندارد ولي 
در كن��ار نص��ب آن، »كي لاگره��ا« ه��م روي 
سيستمتان نصب مي شوند. درحقيقت بهترين 
و آس��ان ترين راه نف��وذ »كي لاگ��ر« از طريق 
نصب نرم افزاره��اي مخرب اس��ت، پس براي 
جلوگيري از وق��وع اين حالت، اپليكيش��ن ها 
را از مناب��ع رس��مي دانلود كني��د. او ادامه داد: 
هر چيزي كه ش��ما با كيبوردت��ان تايپ كنيد، 
مثل نام كارب��ري و رمزعبور حس��اب هايتان، 
چ��ت و ايميل ها، ش��ماره كارت هاي اعتباري، 
آدرس محل س��كونت و همين طور اپليكيشن 
ي��ا فايل هايي كه اس��تفاده مي كني��د و حتي 
اسكرين ش��ات هايي كه مي گيريد. همه و همه 
اينه��ا در اختي��ار هكرها و افراد ناش��ناس قرار 
مي گيرد.« وي درباره اينكه از كجا بايد متوجه 
شويم »كي لاگر« روي سيستممان نصب شده يا 
 Task خير؟ توضيح داد: »اولين كار اين است كه
Manager را ب��از و نگاه كنيد ك��ه آيا برنامه 
مشكوكي فعال است يا خير، يعني برنامه اي كه 
شما نصب يا اجرا نكرديد ولي در ليست است يا 
برنامه اي كه شما اجرايش نكرده ايد ولي در حال 
اجراست. اين كارشناس توضيح داد: فايروال ها 
هم معم��ولا داده هايي كه از طري��ق اينترنت 
وارد سيستم ش��ما يا خارج مي شوند را كنترل 
مي كنند. پس به لاگ هاي فايروالتان هم س��ر 
بزنيد و مشاهده كنيد كه مورد مشكوكي هست 
يا خير. حتما اين موارد را چك كنيد چون اين 
بدافزاره��ا اطلاعات ش��ما را از طريق اينترنت، 
به مقصد مش��خصي ارس��ال مي كند.« زارعي 
در پاس��خ به اينكه چطور مي شود جلوي ورود 
“كي لاگر “ را به سيستم گرفت، گفت: »حتما از 
يك آنتي ويروس قوي و مناسب استفاده كنيد 
و مطمئن شويد كه امن و به روز باشد و فايروال 
سيستمتان را به روزرس��اني كنيد و از صحت و 
سلامت كار كردن آن مطمئن شويد. سيستمتان 
را به دست افراد غريبه ندهيد يا حتي براي مدت 
كوتاه، بي توجه آن را در جايي رها نكنيد. حتما 
براي ورود به سيس��تم رمزعبور، تاچ آي دي يا 
فيس آي دي تعريف كنيد ك��ه در اين صورت 
هيچ شخصي به جز خودتان امكان دسترسي به 
سيستم و نصب بدافزار روي آن را نداشته باشد. 
در آخر، حسابي حواستان به بدافزارها باشد چون 

كه روزبه روز بيشتر مي شوند.«

ضريب نفوذ اينترنت سيار
۸ برابر ثابت

توس��عه ارتباطات پهن باند ثابت و سيار تا پايان 
سه ماهه سوم سال جاري حاكي از ضريب نفوذ 
۱۰.۵۶ درصدي پهن باند ثاب��ت و ضريب نفوذ 
۸۰.۰۹ درصدي پهن باند سيار است. به گزارش 
ايسنا، انواع س��رويس هاي موجود اينترنت در 
ايران، به دليل داش��تن ويژگي ه��اي متمايز از 
هم، براي كاربران با ش��رايط مكاني و موقعيتي 
متفاوت ارايه مي ش��ود. سرويس هاي پرسرعت 
فراهم شده از سرويس هاي ثابت تا نقطه به نقطه و 
درنهايت همراه را شامل مي شوند كه هر سرويس 
نيز در خود داراي انواع مختلفي س��رويس هاي 
متمايز از هم اس��ت كه كاربران اينترنتي بسته 
به ش��رايط و نياز خود مي توانند مناس��ب ترين 
سرويس را انتخاب كنند. در كنار سرويس هاي 
اينترن��ت ثابت، اينترن��ت همراه اس��ت كه در 
سال هاي گذشته در مقايس��ه با اينترنت ثابت، 
رشد بيشتري داشته و در مواردي حتي سرعت 
بيش��تري ارايه مي دهد. يكي از ان��واع اينترنت 
 پرسرعت، اينترنت ثابت است كه اينترنت هاي

  ADSL، VDSL  و FTTX را ش��امل مي شود؛ 
اين دس��ته به يك مكان مش��خص و محدوده 
جغرافيايي خاص يا بستر فيزيكي محدود هستند 
و خارج از اين محدوده  مشخص، امكان استفاده 
از اين س��رويس وجود ندارد. يكي ديگر از انواع 
اينترنت پرسرعت، سرويس هاي ثابت بي سيم 
است كه انواع ADSL و TD-LTE، وايمكس و 
اينترنت نقطه به نقطه بي سيم را شامل مي شود. 
اين دسته از سرويس ها همان اينترنت پرسرعت 
ثابت هس��تند، با اين تفاوت كه در همان حوزه 
مكاني قابليت اتصال بي سيم را دارند همچنين 
امكان اتصال چند دس��تگاه، به صورت همزمان 
را فراهم مي كنند. وضعيت توس��عه ارتباطات 
پهن باند ثابت و سيار تا پايان سه ماهه سوم سال 
جاري نشان مي دهد مشتركان پهن باند ثابت به 
بيش از ۸ ميليون نفر رسيده اند كه ضريب نفوذ 
را به ۱۰.۵۶ درصد مي رساند و مشتركان پهن باند 
سيار  بيش از ۶۶ ميليون نفر هستند كه ضريب 

نفوذ را به ۸۰.۰۹ درصد مي رساند. 
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سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي خبر داد

كشف انبارهاي بزرگ ماسك در تهران
در روزهايي كه افكار عمومي ايرانيان درگير موضوع مهار 
بيماري كرونا و مصون س��ازي بخش هاي مختلف از اين 
بحران عمومي است؛ ش��نيدن اخباري حول محور اين 
موضوع كه جماعتي فرصت طلب به دنبال سوءاستفاده 
از اين بحران هستند و اقلام حياتي مورد نياز مردم مانند 
ماس��ك، محلول هاي ضدعفوني كنن��ده و... را احتكار 
مي كنند تا در فرصت مناسب به ده ها و صدها برابر قيمت 
اصلي به فروش برسانند، معادله اي است كه يافتن پاسخ 
معقولي براي آن چندان آس��ان به نظر مي رسد. در اين 
ش��رايط مهم ترين ابزار دولت براي مقابله با اين ش��كل 
از سودجويي و فرصت طلبي، اس��تفاده از ظرفيت هاي 
قانوني س��ازمان تعزيرات حكومتي اس��ت كه از طريق 
نظارت مس��تمر به وضعيت بازار عرض��ه و تقاضا تلاش 
مي كند تا از منافع مردم در برابر محتكران و سودجويان 
دفاع كند.ديروز سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي به 
ميان خبرنگاران آمد تا تصويري از تلاش هاي اين سازمان 
براي مقابله با سودجويي را در اختيار خبرنگاران قرار دهد. 
برنامه هايي كه با كمك سپاه تهران با هدف مقابله با هر نوع 
گرانفروشي و احتكار تدارك ديده شده است. سيد ياسر 
رايگاني سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي از كشف ۳.۵ 
ميليون ماسك طي ۳۶ ساعت گذشته تنها در تهران خبر 
داد. اقلامي كه از منظر رايگاني سودجويان با هدف ايجاد 
بازار سياه در تهران انبار كرده بودند تا به چند برابر قيمت 
به فروش برسانند. او همچنين از برنامه هاي اين سازمان 
براي نظارت دقيق بر بازارهاي نوروزي خبر داد و اعلام كرد 
كه ثبات بازار مصرف ايرانيان خط قرمزي است كه سازمان 

تعزيرات در مواجهه با متخلفان دارد.
سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي ضمن اعلام خبر 
كشف ۳.۵ ميليون ماسك در ۳۶ ساعت گذشته گفت: 
علاوه بر اين، ۵ ميليون ماسك هم پليس كشف كرده كه 

پرونده آن هنوز به تعزيرات ارجاع نشده است.
سيد ياس��ر رايگاني افزود: از ۳.۵ ميليون ماسك كشف 
شده در گشت هاي مشترك تعزيرات حكومتي دو ميليون 
ماسك در اختيار هيات امناي ارزي وزارت بهداشت قرار 
گرفت تا توزيع كنند و يك ميليون ماسك از اين تعداد نيز 
در اختيار دانشگاه هاي علوم پزشكي ايران، تهران و شهيد 
بهشتي قرار گرفته است و ۵۰۰ هزار ماسك نيز پريشب 
كشف شد كه در اختيار دانشگاه علوم پزشكي ايران قرار 
گرفت. وي گفت: از ۳.۵ ميليون ماسك كشف شده سه 
ميليون ماسك با همكاري سازمان اطلاعات سپاه تهران 
كشف شده است. سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي 
اف��زود: همچنين ۲۵۰ كارتن بزرگ دس��تكش يك بار 
مصرف در انباري در كرمانش��اه كشف شد كه در اختيار 
دانشگاه علوم پزشكي كرمانشاه براي توزيع قرار گرفت. 
رايگاني گفت: تفاوت اين دوره از احتكارها با احتكارهاي 

قبلي برنج، گوشت و شكر در اين است كه قبلا احتكارها 
فقط در كلان ش��هرها بود، اما اين روزها ش��اهد احتكار 
و امتناع از عرضه ماس��ك، محصولات بهداشتي و مواد 
ضدعفوني كننده در شهرهاي كوچك و بزرگ هستيم. 
مقرر شد علاوه بر اش��د مجازات كه براي اين محتكران 
در شعب تعزيرات تعيين مي شود و همزمان با رسيدگي 
پرونده ها در تعزيرات به دادس��تان هاي سراس��ر كشور 
نيز پرونده ها ارسال شود. س��خنگوي سازمان تعزيرات 
حكومتي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه چرا ما در هر 
برهه اي شاهد احتكار يك سري كالاها و اقلام مورد نياز 
مردم هستيم و انتظار مردم از تعزيرات محقق نمي شود؟ 
گفت: در دو سال گذشته بارها گفته ايم كه اختيارات ما 
جوابگوي توقعات و وضع موجود نيست و بارها خواستار 
اصلاح قوانين در مجلس، مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام و شوراي عالي سران س��ه قوه بوده ايم، اما تاكنون 
به س��رانجام نرس��يده اس��ت. رايگاني افزود: ۵۰ درصد 
اختياراتي را كه بايد داشته باشيم، هم نداريم و اختيارات 
رييس شعبه تعزيرات از رييس اتحاديه كمتر است و ما 
اختيار پلمب را هم نداريم و بايد با اجازه دادس��تاني وارد 
شويم. وي گفت: ما اين روزها همه گشت هايمان را درباره 
عرضه ماسك و مواد شوينده و ضدعفوني كننده متمركز 
كرده ايم، اما اختيارات تام نداريم و خواسته ما اصلاح قانون 
تعزيرات است. رايگاني در مورد تبليغ »يك شربت براي 
پيشگيري از كرونا« توسط يك  سلبريتي  گفت: متاسفانه 
مردم به اين افراد اعتماد مي كنند. از هموطنان خواهش 
مي كنم به اين تبليغات توجه نكنند. حتما دوستان ما در 
دادگستري سراسر كشور اين اقدامات را زيرنظر دارند و 
دادستاني تهران با كس��اني كه بخواهند از اين وضعيت 
جامعه سوءاستفاده مي كنند برخورد مي كنند. وي افزود: 
اين موضوعات رصد مي ش��ود و حتما برخورد مي شود. 
توصيه مي كنيم مردم نخرند و اين مس��اله ۱۰۰ درصد 
كذب اس��ت طبق اعلام وزارت بهداش��ت طبق اگر هم 
خريد كردند سعي ما در سازمان تعزيرات حكومتي آماده 
است تا با سوءاستفاده هايي كه در اين فضا مي شود خارج 
از نوبت و ويژه رسيدگي كند. سخنگوي تعزيرات اظهار 
داشت: گرانفروشي شكر نيز يكي از مهم ترين موضوع هاي 
پرونده ها در ۱۱ ماهه نخست سال جاري بود كه ۲۹۱۱ 
پرونده امس��ال را تاكنون به خود اختصاص داده است و 
متخلفان بيش از ۷۰ ميليارد ريال جريمه ش��دند. وي 
گفت: ۹ هزار و ۵۹ پرونده با اين عنوان تخلف براي خودرو 
تشكيل شده كه تنها تخلف ۱۷۱ پرونده محرز شده است 
و متخلفان اين پرونده ها ۷۴۸ ميليارد ريال جريمه شدند 
و ۲ هزار و ۷۹۰ پرونده قرار صادر شده، ۸۰۲ پرونده نيز به 
محاكم ذي صلاح ارسال شده و يك هزار و ۱۴۲ پرونده با 

ارايه مدارك حكم برائت دريافت كردند.

    رشد چشمگير عملكرد تعزيرات 
در رسيدگي به قاچاق كالا و ارز 

سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي از رشد چشمگير 
عملكرد تعزيرات در رس��يدگي به قاچاق كالا و ارز خبر 
داد. سيدياس��ر رايگاني در نشس��ت خبري با اش��اره به 
رشد ۲۰درصدي پرونده هاي وارده در اين حوزه، گفت: 
پرونده هاي وارده در ۱۱ ماه ابتداي سال، ۷۷ هزار و ۸۰۲ 
پرونده بوده كه با توجه به ۶۴ ه��زار و ۸۳۱ پرونده وارده 
در ۱۱ ماهه ابتداي سال ۱۳۹۷ شاهد رشد ۲۰درصدي 
هستيم. وي در مورد افزايش ۶۷ درصدي جرايم وصولي 
هم در اين بخش، تصريح كرد: ميزان وصولي در ۱۱ ماه  
ابتداي س��ال جاري ۴ ه��زار و ۹۸۴ ميلي��ارد ريال بوده 
كه نس��بت به مبلغ ۲ هزار و ۹۸۳ ميلي��ارد ريال ميزان 
وصولي در ۱۱ ماهه ابتداي س��ال ۱۳۹۷، شاهد افزايش 
۶۷ درصدي وصولي هاي ريالي بوديم.سخنگوي تعزيرات 
همچنين از عملكرد ۹۹ درصدي اجراي احكام در اجراي 
حكم پرونده هاي قاچاق رس��يدگي شده و عملكرد ۹۹ 
درصدي شعب ويژه در رس��يدگي به پرونده هاي وارده 
خبر داد. سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي در ادامه 
نشست خبري خود از آغاز طرح نظارت نوروز اين سازمان 

به منظور همكاري با ساير س��ازمان ها خبر داد و گفت: 
اين طرح با هدف حمايت از اقشار آسيب پذير جامعه در 
برابر متخلفان، سالم سازي فضاي كسب و كار، نظارت بر 
سيستم توزيع كالا و خدمات، حمايت از فضاي كسب و 
كار در برابر التهاب، پيشگيري از تخلفات حوزه كسب و 
كار به ويژه نمايشگاه هاي بهاره و حضور موثر و استفاده از 
تمام ظرفيت هاي سازمان در برخورد با گرانفروشي و ساير 
تخلفات احتمالي برگزار مي شود. وي با بيان اينكه طرح 
مذكور با محوريت اقدامات پيشگيرانه و شبه قضايي برگزار 
مي شود، اظهار داشت: مرحله نخست اين طرح از ۱۰ تا 
۲۹ اسفندماه سال جاري است و مرحله دوم طرح از يكم 
تا ۱۵ فروردين خواهد بود و در اين مدت يك هزار و ۳۰۰ 
نفر از همكاران حاضر در كشيك در خدمت مردم شريف 
ايران هستند و مردم مي توانند شكايت ها را از طريق سامانه 

تلفني ۱۳۵ يا تارنماي ir.t۱۳۵ ثبت كنند.

    مهم ترين پرونده هاي استاني 
س��خنگوي س��ازمان تعزي��رات حكومت��ي مهم ترين 
پرونده هاي استاني را اعلام كرد. سيدياسر رايگاني گفت: 
در آذربايجان غربي يك شركت حمل و نقل بين المللي 

براي خروج ۷ هزار و ۳۰۸ كيلوگرم منگز به پرداخت ۱۵۵ 
ميليارد ريال جريمه نقدي و دو س��ال ممنوعيت از كار 
محكوم شد. وي افزود: در زنجان يك شركت توزيع كننده 
روغ��ن موتور كه اقدام ب��ه حذف قيمت اصل��ي از روي 
قوطي هاي روغن موتور و فروش آن به قيمت بالاتر كرده 
بود، با احراز تخلف تقلب به پرداخت چهار ميليارد ريال 
جريمه نقدي محكوم شد و در قزوين حكم ۲۵ ميليارد 
ريالي پرونده گرانفروشي وصول شد. رايگاني اظهار كرد: 
در بوشهر با كشف محموله ۵ ميليون و ۲۷۶ هزار و ۶۵۵ 
كيلوگرم نفتگاز، پرونده بررسي و پس از احراز تخلف، متهم 
به ضبط محموله مكشوفه و پرداخت ۳۹۸ ميليارد ريال 
جزاي نقدي محكوم شد. در سمنان فردي به دليل ورود ۹۰ 
طاقه پارچه بدون انجام تشريفات قانوني به پرداخت يك 
ميليارد و ۹۷۶ ميليون ريال جزاي نقدي محكوم شد كه 
اين حكم در حال اجرا است. وي افزود: در آذربايجان شرقي 
هم با احراز تخلف قاچاق ۳۰ هزار ليتر نفتگاز، متهم به دليل 
مباشرت در خريد و فروش، حمل و نقل و جابه جايي نفت 
سفيد خارج از ضوابط تعييني دولت و نداشتن هيچگونه 
مجوزي براي فعاليت، به پرداخت مبلغ بيش از ۳ ميليارد 
و پانصد ميليون ريال جريمه و ضبط محموله محكوم شد.

موج جديد هجوم ملخ ها و آماده باش استان ها
ملخ هاي صحرايي مهاجرت خود از كشورهاي حوزه 
شبه جزيره عربس��تان را از بهمن ماه سال گذشته به 
سمت استان هاي جنوب شرق كش��ور آغاز كردند و 
اكنون بار ديگر موج جدي��دي از هجوم خود را در نوار 
ساحلي از سمت بوشهر تا هرمزگان و پارسيان به راه 
انداخته اند. البته مهاجرت اين ملخ ها به سال گذشته 
ختم نشد و از ابتداي سال جاري تاكنون نيز آنها چندين 
بار به پرواز درآمده و زمين هاي كش��اورزي و باغ هاي 
ميوه برخي استان ها را تغذيه خود كرده اند، اين ملخ ها 
كه قدرت خوردن علف هاي ه��رز را هم دارند در يك 
ش��بانه روز مي توانند تا ۱۵۰ كيلومتر حركت كنند. 
تخم گذاري اين نوع ملخ ها نيز قابل توجه و به اصطلاح 
خوشه اي است كه در آينده منجر به توليد ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
ملخ مي شود. سال گذشته مبارزه با ملخ صحرايي در 
سطح ۷۵۰ هزار هكتار از ۹ اس��تان جنوبي كشور از 

جمله سيستان و بلوچستان، هرمزگان، جنوب كرمان، 
بوشهر، فارس، خوزستان، كهگيلويه و بوير احمد، ايلام 
و خراسان جنوبي عملياتي ش��ده بود. خسارت هاي 
بسياري كه با عبور اين ملخ ها بر جاي مي ماند مسوولان 
جهاد كشاورزي در استان هاي مختلف را بر آن داشته 
تا روش هايي را براي در امان ماندن زمين ها و باغ ها از 
ضررهاي اين ملخ هاي زرد رنگ صحرايي به كار گيرند 
و س��تاد بحران ملخ در اين رابطه تشكيل شده است. 
اس��تفاده از موتورس��يكلت هاي محيط زيست براي 
رديابي ملخ صحرايي در مناطق سخت گذر، همكاري 
دستگاه هاي اجرايي عمراني مانند راه و شهرسازي و 
شهرداري هايي كه در حوزه تهديد اين آفت قرار دارند 
و همچنين همكاري شركت پخش فرآورده هاي نفتي 
براي تامين سوخت تراكتورها از جمله تدابيري است كه 
در اين رابطه انديشيده شده است. سال گذشته مبارزه 

با ملخ صحرايي در سطح ۷۵۰ هزار هكتار از ۹ استان 
جنوبي كشور از جمله سيستان و بلوچستان، هرمزگان، 
جنوب كرمان، بوشهر، فارس، خوزستان، كهگيلويه و 
بوير احمد، ايلام و خراسان جنوبي عملياتي شده بود.

    مقابله  با ملخ قبل از رسيدن به مرحله رشد
از آنجا كه اس��تان فارس پيش از اين دو بار مورد حمله 
ملخ ها قرار گرفته و اكنون نيز محصولات زمس��تاني 
)شتوي( و مزارع كلزا و گندم اين استان در مرحله رشد 
است مسوولان استان وارد عمل شده و پيش بيني هاي 
لازم براي مبارزه با ملخ صحرايي در سطحي بيش از ۱۰۰ 
هزار هكتار از زمين ها و باغ هاي اين استان را با برآورد ۷۰ 
ميليارد ريال هزينه انجام داده اند. پيشتر ملخ صحرايي به 
شهرستان هاي جنوبي استان فارس از جمله مُهر، لامرد 
و بخشي از لارستان حمله كرده  بود و ۱۴ شهر جنوبي 

اين استان كه سال ۹۷ مورد حمله قرار گرفتند و اكنون 
اين نقاط در حال آماده باش هستند.

رييس س��ازمان جهاد كش��اورزي اس��تان فارس در 
گفت وگو با ايرنا توضي��ح داد: ۲ آمادگاه مبارزه با ملخ 
صحرايي س��ال ۹۷ در لامرد و شيراز مهيا شده و همه 
امكانات اعم از ماش��ين هاي شاسي دار و توربولاينرها 
در اين مناطق متمركز شده است كه به فراخور نياز در 
اختيار شهرستان هاي مختلف قرار مي گيرد. محمد 
مهدي قاسمي افزود: تحقيقات در زمينه شكار ملخ و 
اس��تفاده از اين حشره براي تغذيه دام و طيور از جمله 
ش��ترمرغ در دس��تور كار مركز تحقيق��ات و آموزش 
كش��اورزي و منابع طبيعي اس��تان فارس قرار دارد. 
ملخ ه��اي صحرايي ك��ه روز دوم اس��فند ۹۸، هجوم 
گسترده اي از كشور عربستان به استان بوشهر داشته اند 
و با توجه به اينكه اين هجوم نسبت به سال ۹۷ بسيار 

گسترده تر و استان فارس همجوار با استان بوشهر است 
جهاد كشاورزي استان فارس نسبت به خطر حمله ملخ 
صحرايي هشدار داده و از كشاورزان درخواست شده اين 
موضوع را جدي بگيرند. با توجه به اينكه حمله ملخ ها به 
سه شهرستان مُهر، لامرد و بخشي از لارستان صورت 
گرفته است رييس س��ازمان جهاد كشاورزي استان 
فارس اعلام كرد: س��م لازم براي مب��ارزه اوليه با ملخ 
صحرايي خريداري شده و به صورت رايگان در اختيار 
كشاورزان قرار خواهد گرفت از سوي ديگر انتظار داريم 
همانند سال ۹۷ كشاورزان با انسجام و عزم جدي از تمام 
امكانات در اختيار براي مبارزه با اين آفت بهره گيرند. 
وي خاطرنش��ان كرد: براي مبارزه با ملخ ۷۰ ميليارد 
ريال اعتبار براي س��ال ۹۹ پيش بيني شده است كه با 
توجه به ضرورت مبارزه با اين آفت، از سازمان مديريت و 

برنامه ريزي تقاضا داريم اين اعتبار تامين شود.

مشكلات سرمايه گذاري ۱۴ واحد 
توليدي كرمان بررسي شد

كرمان|بيست و ششمين 
نشس��ت پنج��ره واح��د 
س��رمايه گذاري اس��تان با 
حض��ور اس��تاندار كرمان، 
معاون اقتصادي استاندار و 
مديران دستگاه هاي اجرايي 
و بخش خصوصي تشكيل 
و مشكلات سرمايه گذاري ۱۴ پروژه بررسي و در مورد 
رفع آن تصميم گيري ش��د. به گزارش ايرنا، اس��تاندار 
كرمان ديروز در بيست و ششمين نشست پنجره واحد 
سرمايه گذاري استان كرمان گفت: درخواست متقاضي 
در مورد احداث شهرك خصوصي مقرر شد ظرف يك 
هفته زميني مناسب براي اين منظور انتخاب و به پنجره 
واحد سرمايه گذاري استان كرمان ارايه شود. وي اظهار 
داشت: در خصوص بند سه صورتجلسه ۱۰ ديماه ۹۸ 
قرار شد كارگروهي به مسووليت مديركل منابع طبيعي 
استان كرمان و عضويت اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري، محيط زيست، آبن منطقه اي، راه 
و شهرسازي تشكيل ش��ود و با توجه به نظر كارگروه و 
الزامات ارتش براي تاسيسات كار در سه نقطه را نهايي 
و صورتجلسه كنند تا بلافاصله مراحل قانوني واگذاري 
طرح انجام ش��ود. اس��تاندار كرمان اضافه كرد: پاسخ 
اس��تعلامات واگذاري هتل ها در نشست آينده پنجره 
واحد سرمايه گذاري استان توسط دستگاه هاي ذي ربط 
ارايه مي شود. وي گفت: طرح توليد كنستانتره فروآلياژ 
رباط هم در بيس��ت و ششمين نشس��ت پنجره واحد 
سرمايه گذاري استان كرمان مطرح و مقرر شد ظرف ۲ 
هفته پيگيري و دبير پنجره واحد سرمايه گذاري استان 

كرمان روشن شدن تكليف آن را پيگيري كند.

 عزم جزم گلستاني ها 
براي شكست ويروس چيني

گلس�تان| عزم همگاني 
براي شكست ويروس كرونا 
در گلس��تان آغاز ش��ده و 
همه براي مهار اين مهمان 
ناخوانده بس��يج ش��ده اند. 
مع��اون درمان دانش��گاه 
علوم پزش��كي گلستان در 
اين خص��وص اعلام كرد كه با توجه به س��ودجويي ها 
و ممانعت ه��اي بي بدي��ل در توزي��ع ماس��ك و مواد 
ضدعفوني كننده در ابتداي شيوع كرونا، وزارت بهداشت 
براي كنترل بازار، مديريت اين بخش را برعهده گرفته و 
اقلام بهداشتي را براساس اولويت در استان هاي مختلف 
توزيع مي كند. عباس بدخشان از پيگيري ها مسوولان 
مربوطه براي اخذ سهميه ماس��ك در استان خبرداد و 
تصريح كرد: در همه بيمارستان هاي استان بخش هاي 
ويژه بيماران مشكوك به كرونا تدارك ديده شده و بيماران 
تنفسي كه به بيمارستان ها مراجعه مي كنند به صورت 
جداگانه مورد بررسي و در صورت نياز، بستري مي شوند. 
بدخشان خاطرنشان كرد: همچنين چهار بيمارستان 
پنج آذر و حكيم جرجاني گرگان، بيمارستان بندرگز و 
پيامبر اعظم)ص( گنبدكاووس به صورت متمركز عمل 
مي كنند و بخش هايي در اين بيمارستان ها براي بستري 
بيماران تنفسي و مشكوك به كرونا اختصاص يافته است. 
معاون بهداشتي دانشگاه علوم پزشكي گلستان هم در 
گفت وگو با مهر اظهاركرد: تاكنون از ۱۹ بيمار مشكوك 
به كرونا در استان نمونه گيري و به تهران ارسال شده است. 
سراج الدين عارف نيا با بيان اينكه تا آخر هفته نتايج اين 
نمونه ها اعلام خواهد شد، گفت: آزمايش و راديوگرافي 

قفسه سينه براي ما ملاك نمونه گيري از بيمار است.

 دوره نهفتگي ويروس كرونا 
بالا است

يي��س  ر | ن ا ر ند ز ما
دانش��گاه علوم پزش��كي 
مازن��دران گف��ت: دوره 
نهفتگ��ي وي��روس كرونا 
بالا است و مبتلايان طي 
دو هفته هي��چ علائمي از 
بيماري ندارند. به گزارش 
مهر، سيدعباس موسوي ديروز با اشاره به اينكه ويروس 
كرونا يك ويروس نوپديد و نوظهور است، اظهار داشت: 
نبايد نگراني و استرس را در جامعه دامن زد زيرا اين 
ويروس داراي مرگ ومير بالا و خطرناك محس��وب 
نمي شود اما قدرت انتقال اين ويروس بالا و خطرناك 
است. وي افزود: يكي از مسائلي كه سبب شد ويروس 
كرونا در بيشتر مناطق مختلف دنيا گسترش يابد به 
دليل دوره نهفتگي ويروس است و مبتلايان طي دو 
هفته هيچ علائم و نشانه اي ندارند. موسوي با بيان اينكه 
گستره ويروس در دنيا بالا است، اظهار داشت: تب هاي 
ويروس كرونا معمولا زير ۴۰ درجه است و چندان بالا 
نيست. رييس دانشگاه علوم پزشكي مازندران با اشاره 
تشخيص نوع ويروس سخت و دشوار است، افزود: با 
قدرت انتقالي كه ويروس كرونا دارد، پيشگيري از آن 

نيازمند توجه است.
موس��وي با عنوان اينكه هرچند ويروس كرونا يك 
مشكل بهداش��تي و درماني به شمار مي رود، گفت: 
كليد اساسي رفع آن در حوزه فرهنگي اجتماعي قرار 
دارد و بايد اين بيماري را جدي گيريم. وي ادامه داد: 
نبايد اجازه دهيم تعداد افراد مبتلا به ويروس كرونا 
افزايش يابد زيرا هرچه تعداد مبتلايان انبوه ش��ود، 

تبعات نگران كننده اي ايجاد خواهد كرد. 

واسطه هاي توزيع ميوه شب 
عيد در كردستان حذف شوند

كردستان|سرپرس��ت 
معاونت اقتصادي استاندار 
كردس��تان ب��ر ح��ذف 
واسطه هاي توزيع ميوه شب 
عيد با هدف تثبيت قيمت ها 
تاكيد كرد و گفت: امس��ال 
با قيمت مص��وب، پرتقال و 
سيب ايام پاياني سال در بازار عرضه مي شود. به گزارش 
روابط عمومي استانداري كردستان، خالد جعفري در 
جلسه ستاد تنظيم بازار استان كردستان، اظهار داشت: 
هر سال در ايام پاياني اسفند ماه به دليل افزايش تقاضا 
شاهد گراني برخي كالاها در بازار مي شويم البته وضعيت 
بازار استان امسال از لحاظ تامين كالاي اساسي، ذخاير و 
توزيع بهتر از سنوات گذشته است. وي بر حفظ كيفيت 
ميوه شب عيد در استان تاكيد كرد و افزود: قيمت ميوه 
خريداري شده ويژه ايام پاياني سال در جلسه آينده ستاد 
تنظيم بازار مشخص و اطلاع رساني مي شود. سرپرست 
معاونت هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار 
كردستان ادامه داد: سال گذشته غرفه هاي عرضه ميوه 
شب عيد توسط اتحاديه و صنف مربوطه به افراد ديگري 
اجاره داده ش��د و اين مشكل امسال نبايد پيش بيايد. 
جعفري يادآور شد: امس��ال بايد غرفه ها بدون واسطه 
و فقط به ميوه فروشان داراي پروانه كسب واگذار شود 
تا ميوه ها به بهترين ش��يوه در اختيار مردم قرار گيرد. 
وي از دانش��گاه علوم پزشكي نيز خواس��ت در اين ايام 
كه بحث ش��يوع ويروس كرونا بسيار زياد مطرح است، 
نظارت بيشتري بر عرضه ماس��ك و لوازم بهداشتي از 
طريق داروخانه و لوازم بهداشتي و پزشكي داشته باشد تا 

مشكلي در اين رابطه براي مردم پيش نيايد.

 مطالبات كشاورزان زعفرانكار 
پرداخت نشده است

خراسان رضوي|نماينده 
مردم گناباد و بجس��تان در 
مجلس، گفت: در سال جاري 
حدود ۷۰ تن زعفران توسط 
سازمان تعاون روستايي به 
صورت تضميني خريداري 
ش��ده اما متاسفانه تاكنون 
مطالبات كشاورزان زعفرانكار به صورت كامل پرداخت 
نشده است. حميد بنايي درخصوص وضعيت كشاورزان 
زعفرانكار، گفت: همواره اعلام ش��ده است كه بيش از 
۹۵درصد از زعفران جهان در ايران و در خراس��ان هاي 
رضوي و جنوبي توليد مي شود و مرغوب ترين زعفران را 
در حال حاضر كشاورزان گنابادي توليد مي كنند و تربت 
حيدريه سطح زير كشت بيشتري دارد. اين نماينده مردم 
در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه نمايندگان 
تلاش هاي بس��يار زيادي داشتند تا طرح ملي زعفران 
توسط دولت در قالب لايحه ارايه شود اما متاسفانه دولت 
عزمي براي آن نداشت، ادامه داد: نبايد زعفران ايراني با 
برند كشور اسپانيا در بازارهاي جهاني عرضه شود، اين 
موضوع زيان بسيار زيادي به كشاورزي و رونق توليد وارد 
مي كند.نماينده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي 
اسلامي با تاكيد بر اينكه دولت در سال ۹۶ براي جلوگيري 
از زيان كش��اورزان خريد تضميني زعفران را اجرا كرد، 
عنوان ك��رد: قيمت زعفران توس��ط دلالان به صورت 
عامدانه كاهش پيدا كرده بود و مي توانست منجر به توقف 
توليد اين محصول شود.وي تصريح كرد: خريد تضميني 
زعفران منجر به تقويت توليد اين محصول ارزآور شد، 
اين قول به كشاورزان داده شد كه زعفران در بورس كالا 
عرضه شود اما متاسفانه در اين بخش ضعيف عمل شد.
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هرقدر هم باران ببارد به اندازه 
پارسال »سيلاب« نداريم

كرمانش�اه|معاون آبخي��زداري اداره كل منابع 
طبيعي و آبخيزداري اس��تان كرمانش��اه به مردم 
شهر كرمانشاه اطمينان خاطر داد، هرچقدر هم در 
كرمانشاه باران ببارد به اندازه پارسال سيلاب نداريم. 
غلامرضا چامه در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به انجام 
اقدامات آبخيزداري در محدوده تنگ كنش��ت در 
شمال شهر كرمانشاه، گفت: با اقدامات آبخيزداري و 
آبخوان داري صورت گرفته در محدوده تنگ كنشت، 
شامل ايجاد سازه هاي كنترل سيلاب، حوضچه هاي 
كنترل سيلاب و... جلوي سيلاب ناشي از بارندگي ها 
در بالادست ش��مال شهر كرمانشاه به اندازه حدود 

۵۰۰ هزار مترمكعب را گرفته ايم. 

برخي زيرگذرها و خيابان هاي 
خرم آباد  بسته  است

خرم آباد|دادستان عمومي و انقلاب مركز لرستان 
گفت: برخي زيرگذرها و خيابان هاي خرم آباد بسته 
است. سعيد رازاني اظهار كرد: با توجه به پيش بيني 
هواشناس��ي ميزان بارش ها در اس��تان بسيار زياد 
است و احتمال وقوع سيل وجود دارد. وي ادامه داد: 
براي پيش گيري از حوادث احتمالي در سطح شهر 
خرم آباد اقدامات خوبي توسط شهرداري انجام شده 
و برخي از خيابان هاي س��احلي بسته شده و برخي 
زيرگذرها نيز مسدود است. رازاني تاكيد كرد: منازلي 
كه كنار رودخانه قرار دارند، تمام مس��ائل ايمني را 
رعايت كنند تا مشكلي رخ ندهد. دادستان خرم آباد 
گفت: شهروندان از تردد غيرضروري در سطح شهر 
خودداري كنند، چون ترافيك ايجاد مي شود و سبب 
مشكل براي ماشين آلات سنگين خواهد شد كه قصد 
دارند تجهيزات امدادي و راه هاي دسترسي را باز كنند.

 ريزش كوه  در ۳۰ نقطه از
 جاده انديكا –  شهركرد

انديكا|رييس اداره راهداري و حمل نقل جاده اي 
انديكا گفت: ۳۰ نقطه از جاده انديكا - شهركرد در 
پي بارندگي ۲۴ ساعت گذشته دچار ريزش كوه شده 
است. كورش دهنو ديروز بيان كرد: ۱۲ تيم راهداري 
مشغول ريزش برداري و پاكسازي اين جاده هستند. 
تردد در اين جاده برقرار است اما در صورت بالا آمدن 
آب حاش��يه جاده در منطقه شيمبار، ممكن است 
انسداد اين مسير اعلام شود. رييس اداره راهداري و 
حمل نقل جاده اي انديكا ادامه داد: بارندگي در اين 
شهرستان تا لحظه مخابره خبر به شدت ادامه دارد و 

راهداران شبانه روز مشغول كار هستند.

۷   واحد عرضه قليان  در جيرفت 
پلمب   شد

كرمان|رييس مركز بهداش��ت جيرفت از پلمب 
هفت مكان عرضه قليان در س��طح اين شهرستان 
خبر داد و گفت: اين واحدها به دليل احتمال انتشار 
ويروس كرونا اعمال قانون ش��دند. فرزانه برخوري 
ديروز در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: بازرسان 
بهداش��ت و محيط به علت احتمال انتشار ويروس 
كرونا در اماكن عمومي اين واحدهاي صنفي را پلمب 
كردند. وي به بازديد از مراكز عرضه قليان س��طح 
شهرستان اشاره كرد و گفت: با توجه به تأكيد وزير 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي به صورت جدي 
مكان ه��اي عمومي از جمله صنف عرضه قليان در 
سطح كشور مورد رصد قرار مي گيرند. وي ادامه داد: 
توجه به حساسيت موضوع، از امروز تا اطلاع بعدي 
از فعاليت تمامي باش��گاه هاي ورزشي و همچنين 
استخرهاي شنا جلوگيري به عمل مي آيد. رييس 
مركز بهداشت جيرفت گفت: بازرسان بهداشت و 
محيط نيز از تمامي مطب ها، كلينيك هاي پزشكي، 
فرودگاه و پايانه مسافري بازديد كردند و آموزش ها 

و تذكرات به صاحبان اين مراكز ارايه شد. 

فروش ۴۰۰ ميليون تومان  بن 
در نمايشگاه كتاب زاهدان

زاهدان|مع��اون فرهنگ��ي اداره كل فرهنگ 
و ارشاد اسلامي سيس��تان و بلوچستان گفت: 
نمايش��گاه كتاب زاهدان از زمان افتتاح در روز 
سوم اسفند تاكنون حدود ۴۰۰ ميليون تومان 
بن فروش داش��ته اس��ت.مرتضي سلطاني نژاد 
اظهار داشت: امسال نمايشگاه كتاب نسبت به 
سال گذشته به دليل جابه جايي جايگاه جديد 
نمايش��گاه كه به بيرون ش��هر منتقل ش��ده با 

استقبال كمتري مواجه شده است.
وي گفت: همچنين تدابيري انديشيده شده بود تا 
دانشجويان با اتوبوس هاي از قبل پيش بيني شده 
به راحتي بتوانند در محل نمايشگاه حضور يابند 
اما با وجود احتمال شيوع ويروس كرونا كه باعث 
تعطيلي مدارس و دانشگاه ها شد اكثر دانشجويان 
شهرستاني به شهرهاي خود بازگشتند كه اين 
امر دليل ديگر اس��تقبال كم از نمايشگاه كتاب 

امسال است.

 بالا آمدن آب رودخانه 
دوآب صمصامي

ش�هركرد|فرماندار كوهرن��گ ب��ا اش��اره به 
بارش هاي شديد در شهرستان كوهرنگ، گفت: 
آب رودخانه دوآب صمصامي در حال بالا آمدن 
اس��ت و احتمال طغيان دارد. مرتضي زمانپور با 
اش��اره به اينكه بارش ها در شهرستان كوهرنگ 
از روز گذشته آغاز شده است و همچنان با شدت 
ادامه دارد، بيان كرد: آب رودخانه دوآب صمصامي 
در حال بالا آمدن است و احتمال طغيان دارد. وي 
بيان كرد: وقوع سيلاب در حال حاضر سه مزرعه 

پرورش ماهي در اين منطقه را تهديد مي كند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12گزارش

گزارش »تعادل« از اما و اگرهايي كه باعث ناكارآمدي آموزش زبان انگليسي در مدارس شده است

6 سال آموزش بي حاصل زبان در مدارس 
نتيجه 6 سال آموزش زبان انگليسي براي دانش آموزان، 
خروجي اي جز نمره و مهارت ناقص در تست زني كنكور 
ندارد. كمتر دانش آموزي اس��ت كه بدون مراجعه به 
آموزشگاه هاي خصوصي تنها با تكيه به آنچه در مدارس 
تدريس مي شود، مهارت هاي چهارگانه زبان انگليسي 
به ويژه مكالمه را به دست آورد و بتواند در مواقع لازم 
از آن استفاده كند. كارشناسان آموزش معتقدند آنچه 
باعث مي شود تدريس زبان انگليسي در مدارس كارآمد 
نباش��د و عملا س��بب هدر دادن زمان دانش آموزان 
و بودج��ه وزارت آم��وزش و پ��رورش ش��ود، كليت 
سياس��ت هاي اين وزارتخانه اس��ت كه نه تنها درباره 
زبان انگليسي صدق مي كند بلكه ساير دروس را هم 
ناكارآمد و بي كيفيت مي كند، اما اظهارنظر كارشناسان 
درحالي است كه مسوولان وزارتخانه آموزش و پرورش 
درباره موفق بودن يا نبودن تدريس زبان انگليسي در 
مدارس نظارات متفاوتي دارند. مش��اور علمي رييس 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي معتقد است 
8۰ ساعت آموزش در طول يك سال در مدارس، با ترم 
۱.۵ ماهه يك آموزشگاه برابري مي كند، اما در مقابل، 
سرپرست حوزه تربيت و يادگيري زبان هاي خارجي 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي بر اين باور است 
كه آنچه باعث شده آموزش زبان در مدارس ناكارآمد 
به نظر  آيد، تكرار اين مساله است. او معتقد است گاهي 
ما چيزهايي را آنقدر شنيده ايم كه بدون هيچ سندي 
مي پذيريم، در حالي كه لزوما هر حرفي كه زياد تكرار 

مي شود، درست نيست.

   ناكارآمدي در آموزش زبان
يا در تمامي دروس؟ 

موفق نبودن تدريس زبان انگليسي در مدارس درحالي 
اس��ت كه محمود اماني طهراني، مشاور علمي رييس 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي بر اين موضوع 
تاكي��د دارد كه حلق��ه  مفقوده زبان آم��وزي در نظام 
آموزشي اين است كه آموزش و پرورش تكليف خود را 
با زبان خارجي به روشني مشخص نكرده است. او درباره 
اين موضوع بيان كرد: نمي دانيم كه بالاخره مي خواهيم 
بچه ها زبان را در حد معيني بياموزند يا خير. بزرگ ترين 
ابهام ما چالش در همين سياس��ت گذاري هاي كلان 
است. مردم نيز در چند لايه با يكديگر در اين باره تفاوت 
دارند. گروهي كاملا موافق و گروهي كاملا مخالف زبان 
خارجي آموزي اند و هركدام دلايل خود را دارند. اين امر 
بايد در شوراي عالي انقلاب فرهنگي مطرح و حل بشود.

او افزود: در سه پايه متوسطه اول دو زنگ زبان داريم اما 
در متوسطه دوم بسته به رشته ها و شاخه هاي تحصيلي 
متفاوت است. مي شود ساعات زبان آموزي را محاسبه 
كرد اما حدود ۳۰۰ تا ۵۰۰ ساعت است و نبايد بيش از 
اين باشد. وقتي در جامعه اين بستر وجود ندارد و بچه ها 
در تعامل و مواجهه با زب��ان خارجي قرار نمي گيرند، 
فراگيري زبان نيز تحت الشعاع است. از سوي ديگر سن 

شروع زبان آموزي ما بسيار دير است. اگر هدف اين است 
كه دانش آموزان ما به توانايي چهارگانه خواندن، نوشتن، 
مكالمه و شنيدن دست يابند بايد خيلي زودتر و با حجم 
بيشتري آموزش دهيم و دانش آموزان حتي در پاره اي 
موضوعات درسي به موازات زبان مادري، دروس را به 

زبان خارجي هم بياموزند.
اماني طهراني بيان كرد: خواست عمومي مردم با نقشه 
سياست گذاران كشور تطابق ندارد. مردم براي رسيدن 
به خواس��ته خود زمان و بودجه ص��رف مي كنند. در 
مدرسه تنها زبان تدريس نمي شود اما هنگامي كه فردي 
به آموزش��گاه مي رود و وقت كافي هم مي گذارد يك 
بسته آموزشي در اختيار داشته و خروجي بهتري دارد. 
كساني به آموزش��گاه مي روند كه طالب يادگيري اند. 
كاري ك��ه اكنون كرده ايم هم خيلي ب��ا حذف زبان از 
مدرسه تفاوتي ندارد و 6۰ ساعت آموزش در طول يك 
س��ال با ترم ۱.۵ ماهه يك آموزشگاه برابري مي كند. 
بيشترين كاهش س��اعات آموزش در نظام آموزشي 
جديد، مربوط به زب��ان خارجي و علوم تجربي بوده و 

اولويت به بخش هاي ديگري رفته است.
اظهارات مش��اور علم��ي رييس س��ازمان پژوهش و 
برنامه ريزي آموزش��ي درحالي است كه كارشناسان 
آموزش بر اين موضوع تاكيد مي كنند كه ناكارآمدي 
آموزش��ي فقط مختص زبان انگليسي نيست بلكه در 
ساير دروس هم وجود دارد اما چون نتيجه آموزش زبان 
ملموس است، موفق نبودن بيشتر مشخص مي شود. 
محمدرضا نيك نژاد درباره اي��ن موضوع به »تعادل« 
گفت: موض��وع موفقي��ت آميز ب��ودن تدريس فقط 
مربوط به زبان انگليسي نيست اما چون اين درس زود 
مي تواند مورد ارزيابي قرار گيرد، بيشتر از ساير دروس 
نمايان مي شود. در حالي كه اين ضعف براي رياضي و 
ساير درس ها هم وجود دارد اما چون مقايسه اي انجام 
نمي شود به چشم هم نمي آيد. اگه بخواهيم صادقانه به 
اين موضوع بپردازيم بايد گفت كليت سياست آموزشي 
ما ناكارآمد است نه فقط زبان انگليسي بلكه براي همه 

دروس مي توان چنين استدلالي كرد. 
او افزود: در تش��ريح اين موضوع بايد نگاهي كنيم به 
عملكرد كلاس خصوصي با آنچه در مدارس تدريس 
مي شود. در آموزشگاه خصوصي معلم تكليف مشخصي 
دارد و مي داند براي چه هدفي تدريس مي كند. دراين 
كلاس قرار اس��ت دانش آموز چهار مهارت اصلي زبان 
را ياد بگي��رد و در پاي��ان دوره بتواند بخواند، صحبت 
كند و مطلب را درك كند اما در مدرسه معلوم نيست 
براي چه هدفي زبان ندريس مي شود. دانش آموز بايد 
بخواند كه امتحان دهد يا بخواند كه مهارت را ياد بگيرد. 
بنابراين اگر واقعا مي خواهيم از بن  بست آموزش زبان 
انگليسي خارج شويم بايد ابتدا هدف تعيين شود و بر 
مبناي آن معلم هم ش��يوه تدريس خود را معلوم كند 
اما اكنون فقط هدف مدرس��ه اين است كه يك واحد 

درسي تدريس شود. 

نيك نژاد بيان كرد: نكته دومي كه بايد به آن توجه شود 
اين است كه زمان بندي آموزش و پرورش با آموزشگاه 
خصوصي خيلي تفاوت دارد در آموزشگاه سه جلسه 
دوس��اعته در هفته براي اين موضوع اختصاص داده 
مي ش��ود اما در مدارس كمترين ساعت آموزش براي 
زبان انگليسي است و هر زمان كه دروس ديگر زمان كم 
مي آوردند نخستين درسي كه حذف مي شود زبان است 
در نتيجه اين موضوع نشان مي دهد رويكردي جهت 

افزايش مهارت دانش آموزان براي زبان وجود ندارد. 
اين كارشناس آموزش معتقد است آموزش و پرورش 
توان و امكانات لازم براي تغيير در سيستم زبان آموزي 
را دارد اما مسائل مربوط به درآمدزايي اجازه استفاده 
را نمي دهد. نيك نژاد درباره اي��ن موضوع بيان كرد: 
ناكارآمدي سيستم آموزش زبان خارجي در آموزش 
و پرورش در حالي اس��ت كه ما مي بينيم كانون زبان 
كه يكي از آموزشگاه هاي محل رجوع خانواده ها بوده 
و نتيجه بسيار موفقيت آميزي هم در اين زمينه دارد، 
زيرمجموعه وزارت آموزش و پرورش است اما اينكه 
چرا نظام آموزش رس��مي از اين ظرفيت اس��تفاده 
نمي كند به موضوع درآمدزايي برمي گردد به هرحال 
در كانون زبان آموزش و پرورش از خانواده ها شهريه 
بالا مي گيرد و كيفيت خوب هم ارايه مي دهد بنابراين 
اگر بخواهد همان سيس��تم را در مدارس پياده كند، 

بخشي از منبع درآمد خود را از دست مي دهد. 

   ناكارآمدي آموزش زبان قابل قبول نيست
اظهارات اين كارش��ناس آم��وزش درحالي اس��ت كه 
سرپرس��ت حوزه تربيت و يادگي��ري زبان هاي خارجي 
س��ازمان پژوه��ش و برنامه ريزي آموزش��ي انتقادها به 
ناكارآمدي آموزش زبان انگليسي در مدارس را قبول ندارد. 
رضا خيرآبادي درباره اين موضوع بيان كرد: اين گزاره را 
بسيار شنيده ايم و گويي يك اصل پذيرفته شده است اما 
آيا واقعا اين گونه است كه دانش آموزان ما به مدت شش 
سال يعني از پايه هفتم تا دوازدهم زبان مي خوانند و بعد 
هيچ ياد نمي گيرند؟ گاهي ما چيزهايي را آنقدر شنيده ايم 
كه بدون هيچ س��ندي مي پذيريم. در حالي كه لزوما هر 
حرفي كه زياد تكرار مي شود، درست نيست. او با تاكيد بر 
اينكه اين گزاره كه آموزش و پرورش در آموزش زبان هاي 
خارجي كارايي ندارد و از استدلال قوي علمي برخوردار 
نيست، گفت: بايد تحقيقي در اين باره انجام شده باشد. 
مي توانيم بگوييم كه بچه هاي ما چند سال زبان مي خوانند 
اما نمي توانند صحبت كنند؛ اين نكته درست است و علت 
اين اس��ت كه هدف سيستم آموزشي و كتاب هاي قبلي 
ما آموزش صحبت كردن نبوده، بلكه آموزش ساختارها 
و گرام��ر در خدمت مه��ارت خواندن بوده اس��ت. پايه 
كتاب هاي قبلي متكي بر تقويت مهارت خوانداري بود. 
سرپرس��ت حوزه تربيت و يادگي��ري زبان هاي خارجي 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي افزود: اما اكنون 
در سند برنامه درسي كه متولي اجراي آن هستيم آمده 

است كه آموزش زبان بر توانايي ارتباطي و حل مساله تاكيد 
دارد، به گونه اي كه فرد پس از آموزش قادر به ايجاد ارتباط 
از طريق تمامي مهارت هاي چهارگانه براي دريافت و انتقال 
معنا باش��د. اكنون در نظام آموزشي جديد كتاب هاي ما 
چهارمهارتي هستند، در حالي كه كتاب هاي قبلي بيشتر 
مهارت خواندن را تقويت مي كرد و دانش آموزان ما ديپلم 
كه مي گرفتند مي توانس��تند متون را بخوانند و تا حدي 

هم ترجمه كنند.
خيرآبادي بيان كرد: از سال ۹۱ كتاب هاي جديد وارد 
چرخه ش��ده اند. اگر نقشه كتاب را ملاحظه كنيد در 
مي يابي��د كه هر فصل از كتاب متكي بر يك عملكرد 
زباني است، به عناون مثال دانش آموز بايد بتواند درباره 
شخصيت هاي مختلف صحبت كند. تلفظ صحيح و 
لحن و آهنگ بيان جملات نيز در قالب بس��ته هاي 
يادگيري و فايل هاي صوتي گنجانده شده. يك بخش 
گرامر هم داريم كه حجم آن نسبت به كتاب هاي قبلي 
بسيار كم اس��ت. در پايه هفتم و هشتم هم كه اصلا 
آموزش گرامر مستقيم نداريم. از آموزشگاه ها سوال 
كنيد از مجموع ورودي هايشان چند نفر تا انتهاي دوره 
باقي مي مانند و فارغ التحصيل مي شوند؟ اين آمار در 
برخي آموزشگاه ها زير ۲۰ درصد است و زبان آموزان 
به دلايل مختلف ميانه راه از كنار مي روند. افرادي را 
هم داريم ك��ه مي گويند ۱۰ ترم كلاس زبان رفته اند 

اما چيزي ياد نگرفته اند.

آخرين آمارهاي كروناويروس در كشور؛ ۹۵ مبتلا و ۱۵ فوتي 
آمارهاي غيررس��مي از منابع غيررس��مي در رابطه با 
ويروش كرونا منتشر مي شود، اما آنچه وزارت بهداشت 
به طور رس��مي اعلام كرده، ابتلاي ۹۵ نفر و مرگ ۱۵ 

مبتلا به كرونا در كشور است. 
در عين حال وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
ضمن اعلام خبر همكاري ارتش جمهوري اس��لامي 
ايران با وزارت بهداش��ت براي كنت��رل ويروس كرونا، 
گفت: همچنان با قرنطينه شهرها موافق نيستيم زيرا 

به فرهنگ مردم اعتماد داريم. 
سعيد نمكي در حاش��يه ديدار با امير دريادار سياري، 
رييس ستاد و معاون هماهنگ كننده ارتش ضمن تشكر 
از ظرفيت هاي اطلاع رساني  رسانه ها گفت: در راستاي 
تشكيل »بسيج ملي كرونا را شكست مي دهيم« همانند 
بسيج ملي كنترل فشار خون بالا كه كنار يكديگر مانديم 
و آن را انجام داديم، امير سياري براي تحقق اين هدف به 
وزارت بهداشت آمدند تا مواضع خود را در همكاري هاي 

بين بخشي با ما اعلام كنند.
او با بيان اينكه كيس هاي مثبت يافت ش��ده مبتلا به 
كروناويروس در ساير شهرها از قم به اين نقاط سفر كرده  
بودند، گفت: ما همچنان موافق قرنطينه شهرها نيستيم 
زيرا به فرهنگ مردم براي عدم سفر از شهرهاي آلوده به 
ساير نقاط اعتماد داريم و اميدواريم كه مجبور نشويم از 

روش هاي قديمي قرنطينه استفاده كنيم.
در همين حال جهانپ��ور رييس روابط عمومي وزارت 
بهداش��ت نيز آخرين آمار مبتلايان و فوت ش��دگان 
كروناويروس در كشور را اعلام كرد و گفت: در مجموع 
۹۵ تشخيص قطعي و ۱۵ نفر هم براثر اين بيماري فوت 
شدند. جهانپور در ادامه اظهار كرد اغلب افرادي كه در 
اس��تان هاي ديگر به اين بيماري مبتلا شدند يا از قم 

خارج شده يا با شخصي از اين استان در تماس بودند.
او با تاكيد بر اينك��ه امن ترين جا براي مقابله با كرونا 
و پيش��گيري از بيماري كوويد ۱۹، منازل و خانه ها و 

شهر خودمان اس��ت، گفت: توصيه ما اين است كه از 
سفرهاي غيرضروري حتي درون شهري پرهيز كنيم 
به خصوص اين توصيه براي افرادي اس��ت كه تحت 
درمان داروهاي س��ركوبگر ايمني هستند. اگر قرار 
باش��د با تعطيل كردن ش��اهد اين باشيم كه ترددها 
افزايش پيدا كند موجب مي ش��ود كه شيوع تسريع 
شود و اين امري پذيرفته شده نيست. جهانپور گفت: 
بنا بر آمارهاي تا پايان روزهاي دوشنبه، ۹۵ تشخيص 
قطعي است كه ۱۵ نفر نيز به دليل ابتلا به اين بيماري 

جان خود را از دست داده اند.
او درباره استفاده از ماسك نيز گفت: استفاده از ماسك 
براي جمعيت عادي توصيه نمي شود و بنابر برخي از 
شواهد حتي ممكن است مخدوش كننده هم باشد. در 
م��ورد افراد پرخطر يا در معرض خطر كه با افراد بيمار 
برخورد دارند مثل پرسنل درماني، ماسك ها با اولويت 
استان ها و ارزيابي ريسك و ميزان شيوع و حفظ تقدم، 

از طريق شبكه هاي بهداشتي درماني توزيع مي شود.
جهانپور گفت: در قم پك هاي حاوي ماسك، ژل هاي 
ضد عفوني كننده به همراه نكات بهداشتي توزيع خواهد 
شد. اين در حالي است كه بيش از ۷۰۰ هزار پك وارد 
شهر قم شده و بايد امروز اين تعداد رسيده باشد بنابراين 
توزيع هم آغاز شده است. وي تاكيد كرد: استدعا داريم 
استفاده از ماسك و تقاضاي كاذب به وجود آمده نسبت 
به آن را با مرتفع كردن اضطراب و وسواس ايجاد شده، 
كاهش يابد. قطعا اگر كسي در معرض خطر باشد اين 

نياز را رفع خواهيم كرد.

   كمبود الكل و مايع ضد عفوني 
اظهارات مس��وولان وزارت بهداش��ت در حالي است 
كه بررسي وضعيت داروخانه ها نشان مي دهد الكل، 
مايع ضد عفوني و ماسك در داروخانه ها ناياب است 
و قيمت اين اقلام نيز در بازار س��ياه چند برابر قيمت 

واقعي است. قيمت ليموترش نيز از هفته پيش تا به 
حال حدود ۵ تا ۱۰ برابر شده و در بازار كمياب است. 

   حريرچي: من هم كرونايي شدم 
در اين بين، معاون كل وزارت بهداشت نيز در پيامي 
ويديويي گفت: »من هم كرونايي شدم و از ديروز تب 
داشتم، تست اوليه ام آخر شب مثبت شد و از ديشب 
خودم را در محلي ايزوله كرده ام. چند دقيقه قبل به 
من گفتند كه تست نهايي ات قطعي شده و دارم درمان 
را ش��روع مي كنم. حال عمومي ام بد نيست، خوبم، 
مقداري كوفتگي دارم و تب داشتم كه ان شاءالله كم 
مي شود«. او در اين پيام تاكيد كرد: »مطمئن باشيد 
با تلاش خدمتگزاران ش��ما در وزارت بهداش��ت به 
رهبري دكتر نمكي و با پشتيباني شما و اركان نظام 
حتما ظرف چند هفته آينده در مقابله با اين ويروس 
پيروز خواهيم شد. مطمئن باشيد ما كرونا را شكست 

مي دهيم«.

   ارايه آموزش هاي مجازي 
در صورت تداوم تعطيلات

وزير آموزش و پرورش نيز در پاسخ به اينكه آيا تعطيلي 
مدارس تا ۱۵ فروردين صحت دارد؟ اظهار كرد: خير، 
ما در تعطيلات، تابع سياس��ت ها و صلاحديد وزارت 
بهداشت هس��تيم و اگر در منطقه و اس��تاني وزارت 
بهداشت تشخيص بدهد كه تعطيلي ضرورت دارد ما 

حتما اين كار را انجام خواهيم داد.
محسن حاجي ميرزايي با اشاره به تمهيدات آموزش 
و پ��رورش براي مقابله با كرونا گف��ت: به محض آنكه 
نخستين تست كرونا مثبت اعلام شد، ما مجموعه اي 
از فعاليت ه��ا را آغاز كرديم و همه معاونين س��لامت 
اس��تان ها و معاونين بهداشت وزارت بهداشت در يك 
ويديو كنفرانس ش��ركت كردند و تم��ام ضرورت ها و 

اولويت ها را مرور كردند و با كارهايي كه بايد انجام بدهند 
آشنا شدند. او افزود: دستورالعمل هايي براي مديران 
مدارس، معلمان و دانش آموزان تدوين شد كه شامل 
نحوه پيشگيري و مراقبت ها و اقداماتي بود كه بايد مورد 

توجه قرار بگيرد.
او درباره اعلام اخباري از س��وي كميس��يون آموزش 
مجلس شوراي اسلامي درباره تعطيلي مدارس تا پايان 
تعطيلات نوروزي گفت: آنها پيشنهادي تهيه و به رييس 
مجلس داده اند. موضوع تخصصي و در صلاحيت وزارت 
بهداشت است كه تشخيص بدهد چه نوع اجتماعاتي 
خطرناك است و آيا مدارس بايد تعطيل شوند يا خير. 

وزير آم��وزش و پرورش درباره اينك��ه آيا كلاس هاي 
جبراني برگزار مي شود يا سال تحصيلي با تاخير تمام 
مي شود؟ گفت: ما براي اينكه شرايط تحصيل را تامين 
كنيم اگر در جايي تعطي��لات بلندمدت تري نياز بود 
براي جبران فرصت از دست رفته از روش هاي مجازي 
اس��تفاده مي كنيم. گروهي را مامور كرديم تا آخر اين 
هفته اين كار را انجام بدهند و زمينه آموزش مجازي را 
فراهم كنند. اگر ادامه تعطيلي لازم بود از طريق فضاي 

مجازي آموزش غيرحضوري را در دستوركار داريم. 

   تشكيل قرارگاه پدافندي كروناويروس
درناجا

رييس پليس پايتخت هم با اعلام تشكيل قرارگاه ويژه 
پدافندي كروناويروس در ناجا گفت: در اين خصوص 
دستورالعمل هاي لازم از سوي اين قرارگاه ابلاغ شده 
است.سردار رحيمي درباره  برخورد با شايعه پراكنان در 
مورد كرونا ويروس اظهار كرد: در اين زمينه پليس فتا 
اقدامات خوبي را انجام داده و در تهران نيز س��ه نفر از 
افرادي كه اقدام به ايجاد رعب و وحش��ت در مورد اين 
ويروس كرده بودند از سوي ماموران پليس شناسايي 

و دستگير شدند.

كاهش نرخ تكرار پايه در دوره ابتدايي
مع��اون اس��بق وزارت آم��وزش و پ��رورش چندي 
پيش نس��بت به موضوع فقر يادگي��ري ابراز نگراني 
كرده و اعلام ك��رد كه طبق تحقيقات انجام ش��ده 
۳6 درص��د ايراني ها پس از پاي��ان دوره ابتدايي در 
خواندن يك مت��ن به طور كامل توانمند نيس��تند. 
امروز مهارت خواندن و رفع فقر آموزش و يادگيري 
يك دغدغه جهاني اس��ت و حتي يونس��كو را برآن 
داش��ته تا در قالب پروژه مش��تركي با بانك جهاني 
و حضور ۱۰۰ كش��ور، ش��اخص هاي فقر آموزش را 

بس��نجد و اقداماتي در اين باره انج��ام دهد. رضوان 
حكيم زاده، معاون آم��وزش ابتدايي وزارت آموزش 
و پ��رورش، درباره وضعي��ت فقر يادگي��ري و عدم 
كس��ب مهارت خواندن در ۳6 درص��د ايرانيان پس 
از پاي��ان دوره ابتدايي توضيحاتي ارايه و اظهار كرد: 
بايد مبناي اين تحقيقات مشخص شود. اين آمار را 
نه تاييد و نه رد مي كن��م. او افزود: اما معتقديم دوره 
ابتدايي دوره اساس��ي براي يادگي��ري مهارت هاي 
 پاي��ه خوان��دن، نوش��تن و حس��اب كردن اس��ت.

 نتاي��ج آزمون هاي بين المللي تيمز و پرلز حكايت از 
آن دارد كه ممكن اس��ت در اين زمينه ضعف هايي 

داشته باشيم.
 معاون آم��وزش ابتدايي وزارت آم��وزش و پرورش 
با بيان اينكه تراك��م كلاس درس و كيفيت معلمان 
مدارس ابتدايي نيز در ميزان يادگيري دخيل است، 
به ايسنا گفت: در بس��ته تحولي تهيه شده به عنوان 
برنام��ه كار آم��وزش ابتدايي، ارتق��اي مهارت هاي 
خواندن، نوش��تن و حس��اب كردن مورد توجه قرار 

گرفته و اصلي ترين كاري است كه پيگيري خواهيم 
كرد. حكيم زاده درباره نرخ تكرار پايه در دوره ابتدايي 
و ارتباط آن با فقر يادگيري نيز عنوان كرد: به طور كلي 
نرخ تكرار پايه در دوره ابتدايي كاهش داشته است؛ 
به ويژه در مناطقي كه پيش دبس��تاني را گسترش 

داده ايم. 
او با اشاره به اينكه بايد يك برنامه پايش را بر اساس 
مصوبه ۹۱۱ شوراي عالي آموزش و پرورش در سال 
۹۴ انج��ام مي داديم كه به دليل نب��ود اعتبار انجام 

نش��د، گفت: امسال وزير دس��تور اكيد داده كه اين 
پايش در ارديبهش��ت ۹۹ انجام شود. كارگروهي را 
تش��كيل داديم و سه جلس��ه نيز برگزار شده است. 
معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: يكي از مسووليت هاي اساسي ما ارتقاي اين سه 
مهارت اس��ت و پايش عملكردي ارديبهشت ۹۹ در 
حوزه خواندن، نوش��تن، حساب كردن و علوم است 
و در پايان دوره اول و دوم ابتدايي يعني كلاس هاي 

سوم و ششم انجام خواهد شد.
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ويروس كاسبان كرونا
»تمامي محصولات مرب��وط به ويروس كرونا تمام 
شد«، اين را مرد جوان با روپوش سفيد و دستكش 
آبي رنگي كه به دس��ت دارد روي شيشه داروخانه 
مي چس��باند و در را مي بندد، كم��ي بالاتر مردي 
دس��تفروش با چند ماس��كي كه ادعا مي كند ضد 
كروناس��ت، بازار گرمي براي محصولاتش درست 
كرده اس��ت و در فضاي مجازي هم س��ودجويان 
حس��ابي دس��ت به كار ش��ده اند تا از اين ويروس 
كاسبي كنند. اواخر بهمن امسال بود كه خبر ورود 
ويروس كرونا به ايران از س��وي وزارت بهداش��ت، 
درمان و آموزش پزشكي رسما تاييد شد و مردم كه 
از مدت ها قبل با اخبار ضدونقيض از ورود كرونا به 
كشور دست و پنجه نرم مي كردند با حجم بيشتري 
از اس��ترس روبه رو ش��دند، استرس��ي كه طبيعتا 
واكنش ه��اي زيادي از جمل��ه افزايش تقاضا براي 
خريد ماسك، موادضدعفوني كننده و ... را به دنبال 
داشت و همين تقاضا نيز فضا را براي سودجويان در 
بخش هاي مختلفي فراهم كرد.نخستين عاملي كه 
بايد مورد توجه قراربگيرد اين است كه چه اتفاقي 
رخ مي دهد تا امكان سوءاس��تفاده و سودجويي از 
افراد بيشتر مي شود. دكتر سعيده اميني كاشاني، 
روانشناس و روان درمانگر درباره واكنش هايي كه در 
مواجهه با كرونا ويروس ازسوي شهروندان بروز داده 
شده است، مي گويد: »روان ما نسبت به تهديدهاي 
ناشناخته آس��يب پذيرتراز تهديدهاي آشنا است 
و به همين دليل اس��ت كه ما الگوهاي يكساني را 
پيوسته تكرار مي كنيم و در اين ميان وحشت جمعي 
ناشي از كرونا هم از اين امر مستثني نيست.«اميني 
كاشاني ادامه مي دهد: »كرونا يك تهديد تازه و غريب 
است و با وجود اينكه در همين چند ماه تحقيقات 
بس��ياري در اين باره انجام ش��ده اما وحشتي كه با 
خودش به همراه آورده كاهش پيدا نكرده است، به 
همين دليل هم مردم دنبال راهكارهايي هستند تا 
از خودشان در برابر اين ويروس ناشناخته مراقبت 
كنند.«او مي افزايد: »اگر به آمارها نگاهي بيندازيم 
مي بينيم كه احتمال مرگ بر اثر اين دو پايين است 
اما وحشتي كه با خود به همراه مي آورد حجم بزرگي 
از نگراني هاي ما را شكل مي دهد. در واقع خاصيت 
تهديدهاي ناشناخته ترس است اما با رعايت كردن 
اصول اوليه و س��اده مي توان از ابتلا به اين ويروس 
تا حد ممكن جلوگيري كرد و در اين ميان ممكن 
اس��ت افرادي كه ب��ه دنب��ال راهكارهاي مختلف 
براي محافطت از خود هس��تند در دام سودجويان 
بيفتند.«همين ترس از ويروس ناش��ناخته براي 
مردم اين روزها حسابي داروخانه ها، مراكز فروش 
تجهيزات پزشكي و حتي سوپرماركت ها را با حجم 
بالايي از مراجعه روبه رو كرده است، مراجعاتي كه 
عمدتا با پاسخ هايي مانند »نداريم«، »تمام شد«، 
»موجود نيس��ت« و ... مواجه مي ش��ود و در برخي 
موارد هم نوش��ته اي روي در، كار را راحت كرده كه 
»محصولات مرتبط با كرونا موجود نيست«. تقاضاي 
بالا براي خريد ماسك، محلول هاي ضدعفوني كننده 
و ديگر موارد مرتبط با كرونا البته محدود در فضاي 
حقيقي نمانده و به فضاي مجازي نيز رفته است. اين 
ويروس سودجويان را حسابي فعال كرده است، تا 
جايي كه ديروز سردار حسين رحيمي، رييس پليس 
پايتخت از كشف بيش از يك ميليون ماسك احتكار 
شده و غيربهداشتي و نيز هزاران محلول ضدعفوني 
در تهران خبر داده و س��ردار وحيد مجيد، رييس 
پليس فتاي تهران از تشكيل پرونده براي مجرمان و 
شايعه پراكنان پيرامون كرونا در فضاي مجازي گفته 
است. سرداركيوان ظهيري، رييس پليس پيشگيري 
تهران بزرگ هم از كشف ۵۰۰ هزار ماسك احتكار 
شده در منطقه گلبرگ تهران خبر داد و به ايسنا گفت 
كه اين ماسك ها درپي گزارش مردم از مردي كشف 

شد كه همسرش چيني بوده است.
افزايش قيمت ماسك و محلول هاي ضدعفوني كننده 
البته به كام گروهي از س��ودجويان نيز شده است، 
به طوري كه مشاهدات خبرنگار ايسنا از داروخانه ها 
و فروشگاه هاي عرضه محصولات پزشكي در مركز 
پايتخت از افزايش بيش از ۲۰ برابر قيمت ماس��ك 
حكايت دارد. به عنوان مثال فروش��گاهي در مركز 
پايتخت كه مستندات آن نيز موجود است، ماسك 
قابل شست ش��و با قيمت مصوب ۱8۰ تومان را با 

قيمت چهارهزار تومان به فروش مي رساند.
فروش��گاهي ديگ��ر در همي��ن مح��دوده ژل 
ضدعفوني كننده دست با قيمت ۱۰۰هزار تومان 
عرضه مي كند و ماس��ك هاي معروف به N۹۵ نيز 
حتي تا قيمت دانه اي ۵۰ هزار توماني نيز به فروش 
مي رسد. اين درحالي است كه عمده داروخانه ها فاقد 
ماسك و لوازم مرتبط با كرونا هستند. دستفروشان 
اما حسابي فعالند تا جايي كه شب گذشته خبرنگار 
ايسنا با دستفروشاني مواجه شده كه در حال فروش 
ماسك و ژل ضدعفوني كننده دست در مترو بوده  
است.مشاهداتي از اين دست در سطح شهر تهران 
و ديگر شهرها بسيار اس��ت، عده اي سودجو كه در 
ش��رايط بحراني حاضرند از اس��ترس و استيصال 
هموطنانشان هم سوءاستفاده كنند، موضوعي كه 
ايرج حريرچي، دبير ستاد ويژه مديريت پيشگيري 
از آلودگي با ويروس كرونا هم در نشستي خبري آن 
را تاييد كرد و گفت: ما اين مساله را تكذيب يا كتمان 
نمي كنيم و در مورد مواد ضدعفوني كننده و ماسك 
مشكلاتي وجود دارد. البته نظارت هاي زيادي انجام 
شده است اما ماسك و موادضدعفوني كننده صرفا 
در اختيار وزارت بهداش��ت نيست و ما از طريق قوه 

قضاييه و تعزيرات پيگير هستيم.
كيوان ظهيري، رييس پليس پيشگيري پايتخت 
نيز درباره برخورد پليس با مواردي نظير احتكار 
به ايس��نا مي گويد: » پليس ب��ا احتكار هرگونه 
محصول مرتبط با كروناويروس از جمله ماسك 
و موادضدعفوني كننده برخورد خواهد كرد و در 
همين راستا نيز ماموران كلانتري ها و مقرهاي 
انتظامي در پايتخت نسبت به بررسي و رصد بحث 
احتكار و توزيع ماسك ها اقدام كرده و اين موضوع 

در دستور كار آنان قرار گرفته است.«
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رييس جمهور در مراسم افتتاح قطعه يك آزاد راه شمال وعده داد، يك مسير از قطعه 2 اين آزاد راه تا پايان دولت دوازدهم تكميل شود

پيشتازي 2‚3 درصدي تورم ماهانه ملك از تورم عمومي 

روحاني: نبايد براي روزهاي سختي و غم مردم، جيب دوخت و زماني كه مردم به ماسك وضدعفوني كننده نياز دارند برخي آن را احتكار كنند

تعبير بخشي از روياي 23 ساله

وداع با رونق غيرتورمي مسكن

گروه راه و شهرسازي|
س�رانجام ديروز، قطعه ي�ك آزاد راه تهران- 
ش�مال )بزرگراه همت تا راه شهرس�تانك( به 
طول 32 كيلومتر و ارزش مالي 1۰ هزار ميليارد 
تومان با حضور حسن روحاني، رييس جمهور؛ 
محمد اس�امي، وزير راه و شهرسازي و پرويز 
فتاح رييس بنياد مستضعفان افتتاح شد. اين 
بخ�ش از آزاد راه ش�مال، پيش از اي�ن، در 23 
بهمن ماه سال جاري به مدت چند روز به صورت 

آزمايشي بهره برداري شد. 
افتتاح قطع�ه يك آزادراه تهران-ش�مال، در 
شرايطي انجام ش�د كه با روي كارآمدن دولت 
يازدهم، عب�اس آخوندي در زم�ان معارفه در 
مجلس وع�ده تكمي�ل اي�ن آزادراه را مطرح 
كرد اما طي 5 س�ال وزارت او هربار و پس از هر 
بازديد از پروژه، بازه زماني اين وعده گسترده تر 
ش�د، تكميل اين آزادراه اما نصف�ه ماند. با اين 
 حال، به گفته كارشناس�ان، قطعه يك آزادراه

تهران-  ش�مال يك�ي از مهم ترين قطعات اين 
آزادراه اس�ت. ب�ه اين دلي�ل ك�ه كل آزادراه 
ته�ران- ش�مال 67 كيلومتر مس�ير تهران- 
كرج- چالوس را كوتاه مي كند كه 6۰ كيلومتر 
آن در منطقه يك اتفاق مي افتد. اين مساله به 
لحاظ ترافيكي كمك شاياني به تردد مي كند. 
برآوردهاي صورت گرفته توسط مشاور پروژه 
حاكي از آن است كه با بهره برداري از اين قطعه 
س�الانه 86 ميليون ليتر سوخت صرفه جويي 
مي ش�ود؛ يعني حدود 45۰ميلي�ارد تومان از 

دوش دولت برداشته مي شود.
اين آزادراه به ط�ول 121 كيلومتر، چهار قطعه 
دارد كه مراحل مطالعاتي آن از سال 1353 آغاز 
شد، اين طرح پس از انقاب مسكوت ماند اما از 
سال 75 مراحل اجرايي آن آغاز شد. قطعه اول 
آزاد راه تهران- شمال از تقاطع بزرگراه آزادگان 
و بزرگراه شهيد همت شروع و با عبور از مناطق 
كن، سولقان، امامزاده عقيل، تونل تالون و دره 
لانيز به سه راهي شهرستانك  مي رسد، اجراي 
اين قس�مت كه طول آن تقريب�اً 32 كيلومتر 
است، موجب مي شود قسمتي از راه فعلي كه از 
طريق كرج  مي گذرد حذف شده و مسير فعلي 
حدود 6۰ كيلومتر كوتاه تر شود و صرفه جويي 
قابل توجهي در مصرف س�وخت، اس�تهاك 
و وق�ت مس�افران را به دنبال خواهد داش�ت.

بخش دوم آزادراه، حدفاصل آب شهرستانك 
- پل زنگوله به طول تقريبي 22 كيلومتر است؛ 
تونل هاي بلند الب�رز هر يك به طول 64۰۰ متر 
در اين منطقه قرار دارد، با اجراي اين قسمت، 
طول مس�ير جاده فعلي كرج - چالوس حدود 
5 كيلومتر كوتاه مي ش�ود، عملي�ات عمراني 
اين قطعه )به غي�ر از تونل هاي البرز( از خرداد 
ماه س�ال 13۹6 آغاز ش�ده و همچنان در حال 
اجرا اس�ت.اما بخش س�وم آزادراه، حدفاصل 
پ�ل زنگوله و س�ه راهي دش�ت نظي�ر و مرزن 
آباد به طول تقريبي 47 كيلومتر اس�ت، مسير 
داراي دو خط رفت و دو خط برگش�ت اس�ت و 
در قس�مت هاي فراز، يك خط كندرو به مسير 
اضافه مي شود، در اين منطقه هيچ گونه اقدامي 

درمورد عمليات اجرايي انجام نگرفته است.
قطعه چهارم آزادراه تهران- شمال، حدفاصل 
سه راهي دشت نظير مرزن آباد- چالوس به طول 

حدود 2۰ كيلومتر اس�ت. مسير داراي دو خط 
رفت و دو خط برگش�ت است و در قسمت هاي 
فراز، يك خط كندرو به مسير اضافه مي شود، 
اجراي اين قطعه از س�ال 1375 آغاز شد و در 

سال 13۹1 به بهره برداري رسيد.

    به دشمن التماس نمي كنيم
رييس جمهور اما ديروز در مراس��م افتتاح قطعه يك 
آزادراه تهران- شمال با بيان اينكه پروژه مهم منطقه 
يك آزادراه، در دوره تحريم ساخته شد و به مهندسان، 
كارگران و مديران ايراني افتخار مي كنيم، تاكيد كرد: 
مردم ايران به دشمن التماس نخواهند كرد و تسليم 
نمي ش��وند و تحريم نتوانس��ت بر اراده مهندس��ان، 
كارگران و مدي��ران ايراني براي تكمي��ل پروژه مهم 

آزاد راه شمال تاثير بگذارد.
حسن روحاني روز سه شنبه با حضور در محل احداث 
منطقه يك آزادراه تهران-شمال، در جمع مهندسان 
و دست اندركاران اجراي اين طرح، ضمن قدرداني از 
همه دس��ت اندركاران اجراي اين طرح عظيم گفت: 
همه درآمدهاي كسب شده از قطعه يك اين بزرگراه، 
صرف ساخت قطعه دوم خواهد شد و قرار شده تا پايان 
دولت دوازدهم يك مس��ير از قطعه دوم اين بزرگراه 

افتتاح شود.
به گفت��ه روحان��ي، البت��ه تحريم ممكن اس��ت در 
زمان بندي با ي��ك تأخيرهايي م��ا را به طور طبيعي 
مواجه كند، اما هيچ وقت پروژه هاي مهم متوقف نشد. 
ببينيد وقتي دولت ما شروع شد كه ما در تحريم بوديم، 
در تحريم ش��ديد بوديم تحريمي كه از سال 90، 91 
شروع شده بود، 92 كه آمديم در شدت تحريم بوديم.

او افزود: از همان روزهاي اوليه رياست جمهوري، آقاي 
فروزنده را كه آن زمان مسوول بنياد مستضعفان بود، 
صدا زدم و به او گفتم كه نقش��ه همين آزاد راه شمال 
را بياورد. ايشان نقش��ه را آورد و بحث كرديم كه كجا 
هس��تيم و چرا اينقدر عقب هستيم و بايد چه كنيم؟ 
همانطور كه آقاي مهندس فتاح اعلام كردند آن روز 

17 درص��د از اين پروژه انجام گرفت��ه بود و بايد براي 
83 درص��د اين پروژه تصميم مي گرفتيم لذا از همان 
روز گفتم كه دولت با تمام كوش��ش دنبال اين طرح 

خواهد بود.
رييس جمهور اظهار كرد: از سال 75 با اين پروژه سر و 
كار داشتم. خدا رحمت كند آيت الله هاشمي رفسنجاني 
را كه براي اين پروژه تصميم گرفت. ابتدا طرح ديگري 
مطرح بود بعد جناب آقاي رفيق دوس��ت طرحي به 
آقاي هاشمي دادند و ايشان مرا صدا زد و مفصل با من 
صحبت كرد. اين طرح به بنياد واگذار شد و زحماتي 
را از همان روزهاي اوليه آقاي مهندس فروزنده و بعد 
آقاي س��عيدي كيا با همه وجود براي تكميل طرح به 
صحنه آمد. آقاي مهن��دس فتاح هم كه هر كجا بوده 
با همه توان و قدرت در كار خودش فعال است و ما در 
كارهاي قبلي هم ايشان را ديديم. در زمان وزارت آقاي 
دكتر آخوندي، ايشان خيلي براي اين پروژه زحمت 
كش��يد. چند بار هم با هم قرار گذاشتيم از اين پروژه 
بازديد كنيم كه نشد و جاي ايشان امروز كه اين پروژه 

افتتاح شده خالي است.
او افزود: آقاي مهندس اس��لامي هم از روز اول عنصر 
بس��يار پركار و خستگي ناپذير و جزو وزرايي است كه 
واقعاً خستگي ناپذير است. هر ساعتي هم زنگ مي زنيم 
ايشان سر كار است و فعال است و تا حالا موفق نشديم 
ايش��ان را در خواب پيدا كنيم. هر ساعتي زنگ زديم 

بيدار بوده است.
روحاني اظهار كرد: همه ما توجه داريم كه عمر مردم و 
ساعات زندگي مردم چقدر مهم است. اينكه اين جاده 
جديد، يك ساعت و نيم زمان را كوتاه مي كند، نمي شود 
براي آن ارزش گذاشت. در اين جاده، به طور متوسط 
مثلًا در 24 ساعت، 18، 16 هزار ماشين عبور مي كند 
و در هر ماشين 2، 3 نفر است اگر اين را بر 1.5 ساعت 
ضرب و تقسيم كنيم، ببينيد چقدر در عمر و زندگي 
مردم تاثيرگذار است. همه شما تجربه داريد وقتي آدم 
يك مسافرت 2 تا 3 روزه مي رود، زماني كه بر مي گردد 
اگر در يك راه بندان بزرگ گرفتار  شود، لذت آن سفر 

از بين مي رود. يك وقتي در اين تعطيلات از چالوس 
به تهران مي آمدم، 15 ساعت در راه بوديم، شايد شما 
زمان بيش��تر از اين را هم تجربه كرده باشيد. همه راه 
بسته بود و ماشين ها ميليمتري حركت مي كردند. ما 

نسبت به مردم، عمر و لذت و شادي مردم متعهديم.

   نبايد در غم و غصه باشيم
رييس جمهور گفت: خداوند انسان ها را آفريده براي 
اينكه يك زندگي خوب، سالم و شادمانه داشته باشد. 

همه اش نبايد در غم و غصه باشيم. 
دش��منان ما هميش��ه مي خواهند براي ما فش��ار و 
مشكلات باشد. بعضي از حوادث است كه در اختيار 
ما نيست و پيش مي آيد مانند سال 98 سال كه سيل 
بوده است كه از آغاز سال با سيل شروع كرديم. وقوع 
زلزله را كاري نمي ش��ود كرد. باي��د كاري كنيم كه 
آثار س��وء اين حوادث را در زندگ��ي مردم كم كنيم. 
اصل اش را نمي ش��ود به طور كام��ل جلوگيري كرد. 
حوادث مختلف در زندگي مردم است، امسال هم غم 
و مشكلات زيادي داش��تيم، از شهادت سردار بسيار 
عزيز ما، س��ردار سليماني گرفته تا حادثه مردم عزيز 
كرمان تا مردم عزيزي ك��ه در هواپيما جان به جان 
آفرين س��پردند براي همه ما بسيار مايه تأسف بود و 

سال سختي بود.
او افزود: مردم ما در همه جا با شهامت به ميدان آمدند. 
يعني در برابر تحريم خم نشدند، التماس نكردند. ما 
به دش��منان التماس نخواهيم كرد. ملت ما التماس 
نخواهد كرد. ملت ما تسليم هم نخواهد شد و سختي 
را تحمل مي كند تا دش��من را پشيمان كند. در برابر 
حوادث طبيعي غيرمترقبه اي هم كه پيش مي آيد باز 
هم مردم ما آزمايش خوبي دادند و همه به هم كمك 
كردند. شادي و غم مهم نيست. مهم اين است كه در 
شادي و غم چگونه عكس العمل نشان دهيم و چطوري 
كمك مي كنيم. حادثه اي پيش مي آيد از يك كشوري 
يك مصيبتي پيش آمده و ويروس��ي آمده و الان هم 
حدود 40 كشور دنيا را مبتلا كرده و همه جا را مبتلا 

مي كند، اين جوري است كه به همه كشورها مي رود. 
يعني يك مس��افر بي دعوت و ناميمون براي خودش 
س��فر مي كند و هر جايي مي رود. بايد از اين مشكل 

عبور كنيم.

    از مشكلات  نهراسيم
روحان��ي اظهاركرد: نبايد از مش��كلات بهراس��يم و 
خداي ناكرده نبايد كسي از اين حوادث سوءاستفاده 
كند و براي روزي كه مردم در سختي هستند، جيب 
ب��دوزد. آن جيب هايي كه براي غم و س��ختي مردم 
دوخته مي شود، بسيار خطرناك است و براي زندگي 
دنيا و آخرت ش��ان جز خس��ارت هيچ چيز ندارد. آدم 
براي مردمي كه براي خريد قرص و مواد ش��وينده و 
ضدعفوني كننده و حتي ماسك گرفتارند، آنجا بيايد، 
سوءاستفاده كند اين درست نيست. خداوند اين همه 
راه براي روزي حلال گذاش��ته است. چرا دنبال طلب 
درآمد ح��رام مي گرديم. روحان��ي همچنين درباره 
ع��وارض عب��وراز آزاد راه اظهار كرد: آقاي اس��لامي 
عوارضي در نظر گرفته بود و ما مقداري تخفيف داديم تا 
رفت و آمد مردم با شادي شروع شود. در روز غيرتعطيل 
كمتر و در روز تعطيل هم قيمت مناسب و همچنين 
تصميم گرفتيم كه از اين قطعه يك، دولت و بنياد هر 
درآمدي كه دارند، ان شاء الله آن را براي قطعه دوم صرف 
مي كنيم. البته اين درآمد كافي نيست و قطعه دوم به 
پول زيادي نياز دارد لذا مردم بدانند هر مقداري هم در 
اينجا داده مي شود، براي قطعه دوم صرف خواهد شد 
و البته دولت هم كمك مي كند. او افزود: قرار ما با آقاي 
مهندس اسلامي و آقاي مهندس فتاح اين است كه تا 
پايان دولت دوازدهم، قطعه دوم يك مسيرش افتتاح 
شود و يك مسير هم از همان جاده قديم استفاده شود 
تا قسمت بعد هم تكميل شود . همه توان مان را به كار 
مي گيريم و به آقاي دكتر نوبخت هم دستور مي دهم 
همه امكاناتي كه لازم است در اختيار بگذارد، ان شاء الله 

مردم يك زندگي راحت تري را داشته باشند.
رييس جمهور همچنين گفت: جاده اي زيبا و قشنگ 
اس��ت و جاده اي است كه يا پل است يا تونل. يعني در 
تمام مسير اين جاده شما از پل عبور مي كنيد مي رويد 
داخل تونل يا از تونل خارج مي شويد مي رويد روي پل، 
معلوم است در اين 32 كيلومتر چه كار عظيم و بزرگي 
انجام شده است. يعني 18 تونل كه يكي از آن تونل ها 

نزديك 5 كيلومتر طول دارد. 
او افزود: كار عظيم و بزرگي انجام گرفته است. رقم را 
گفتند كه ارزش روز آن چقدر است. ارزش اصلي اش 
هم حساب كنيم، بيش از 4 هزار ميليارد تومان خرج 
شده اس��ت. 4200 خرج شده اس��ت. ارزش الان هم 
گفتند ح��دود 10 هزار ميليارد توم��ان ارزش فعلي 
آن اس��ت. خرج زياد و وقت زيادي برده است در طول 
اين زمان و امروز الحمدلله آماده ش��ده اس��ت. اين به 
نفع سلامت مردم است. اينكه انرژي كمتري مصرف 
مي ش��ود. همين كه رقم را اعلام كردند در سال بيش 
از 80 ميليون ليتر مصرف بنزين كمتر مي شود، اين 
بسيار مهم است، وقت مردم و مساله آلودگي و سلامت 

مردم از اهميت بالايي برخوردار است.
روحاني اظهار كرد: در دولت يازده��م و دوازدهم در 
زمينه بنادر، كار بس��يار عظيمي انجام گرفته است. 
در زمينه راه آهن كار بي نظيري انجام گرفته اس��ت. 
در دولت ه��اي يازدهم و دوازدهم 5 اس��تان همدان، 
كرمانش��اه، آذربايجان هاي شرقي و غربي و گيلان به 
راه آهن سراسري وصل شده اند كه اين كار بسيار عظيم 

و بزرگي است .

گروه راه و شهرسازي|
تازه ترين گزارش بانك مركزي از تحولات بازار مسكن 
حاكي از رشد همزمان قيمت و تعداد معاملات مسكن 
است. بر اس��اس اين گزارش، متوسط قيمت خريد و 
فروش يك متر زيربناي واحد مسكوني معامله شده 
در تهران طي بهمن ماه س��ال جاري، 14.4 ميليون 
تومان بوده كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل 
به ترتيب 4.3 درصد و 44 درصد رش��د داشته است. 
تورم ماهانه مسكن درحالي 4.3 درصد ثبت شده كه 
نرخ تورم عمومي در ماه بهمن 1.1 درصد بوده است.

براس��اس اين گزارش، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني پايتخت هم در بهمن ماه سال 98، به 13.3 
هزار واحد مسكوني رسيده است كه نسبت به ماه قبل 
و ماه مش��ابه س��ال قبل به ترتيب 24.1 و 42 درصد 

افزايش نشان مي دهد.
بررس��ي آمارها از بازار مس��كن در بهمن ماه نش��ان 
مي دهد كه هم حجم معاملات و هم قيمت ها در اين 
ماه روندي صعودي داشته اند و رونق نسبي بازار كه از 
آذر ماه و با افزايش 134.7 درصدي معاملات آغاز شده 

بود، در بهمن ماه هم ادامه داشته است.
در اين ميان و اگرچه طي بهمن ماه بازار مسكن نسبت 
به دي ماه شرايط بهتري را از نظر حجم قراردادهاي 
امضا شده سپري كرد اما براساس مشاهدات ميداني 
فعالان بازار مس��كن ط��ي روزهاي اخير و با ش��يوع 
ويروس كرونا در تهران به عنوان دومين ش��هري كه 
بيش��ترين تعداد مبتلايان و فوتي ه��ا را دارد، تعداد 
مراجعان به بنگاه هاي مشاوران املاك كاهش يافته 
است و ادامه اين وضعيت مي تواند رونق نسبي بازار و 
معاملات را در روزهاي پاياني سال و حتي اوايل سال 

آينده تحت الشعاع قرار دهد.

   ثبت 73.4 هزار فقره قرارداد در 11 ماه
تعداد معاملات آپارتمان هاي مس��كوني شهر تهران 
در 11 ماهه س��ال 1398 به حدود 73.4 هزار واحد 
مسكوني رسيد كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 

35.6 درصد كاهش نشان مي دهد. 
در اين مدت متوسط قيمت يك متر مربع بناي واحد 
مسكوني معامله ش��ده از طريق بنگاه هاي معاملات 
ملكي در ش��هر تهران 13.02 ميلي��ون تومان بوده 
است كه نسبت به دوره مشابه سال قبل 63.5 درصد 

افزايش نشان مي دهد.
اما بررسي توزيع تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
در شهر تهران به تفكيك عمر بنا در بهمن ماه سال98 
حاكي از آن است كه از مجموع 13264 واحد مسكوني 
معامله شده، واحدهاي تا 5 سال ساخت با سهم43.2 
درصد بيشترين س��هم را به خود اختصاص داده اند 
البته س��هم مذكور در مقايسه با بهمن ماه سال قبل 
حدود 1.1 واحد درصد كاه��ش يافته و در مقابل به 
سهم واحد هاي با قدمت 6 تا 10 سال و 16 تا 20 سال 

افزوده شده است.
توزيع تعداد معاملات انجام ش��ده بر حسب مناطق 
مختلف شهر تهران در بهمن ماه سال 1398 حاكي 
از آن اس��ت كه از ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، 
منطقه 5 با س��هم 17.1 درص��دي از كل معاملات، 
بيش��ترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را به خود 
اختص��اص داده اس��ت. همچنين مناط��ق 2 و 4 به 
ترتيب با س��هم 9.7 و 9.2 درصد در رتبه هاي بعدي 
قرار گرفته اند. در مجم��وع 74.6 درصد از كل تعداد 
معاملات انجام شده در شهر تهران در بهمن ماه سال 
جاري مربوط به 10 منطقه شهر به ترتيب بيشترين 
فراواني شامل مناطق )5، 2، 4، 10، 7، 8، 14، 15، 11 

و 1( بوده و 12 منطقه باقي مانده 25.4 درصد از كل 
تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

در بهمن ماه سال 1398، متوسط قيمت يك متر مربع 
زيربناي واحد مسكوني معامله شده از طريق بنگاه هاي 
معاملات ملكي شهر تهران 14.4 ميليون تومان بود 
كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 

معادل 4.3 و 44.4 درصد افزايش نشان مي دهد.
در ميان مناطق 22 گانه ش��هرداري تهران، بيشترين 
متوسط قيمت يك متر مربع زيربناي مسكوني معامله 
شده معادل 28.5 ميليون تومان به منطقه 1 و كمترين 
آن با 7.16 ميليون تومان به منطقه 18 تعلق داش��ته 
است. ارقام مزبور نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتيب 

30.7 و 58 درصد افزايش نشان مي دهند.
تعداد معاملات آپارتمان هاي مس��كوني شهر تهران 
در يازده ماهه سال 1398 به حدود 73.4 هزار واحد 
مسكوني رسيد كه در مقايس��ه با مدت مشابه سال 
قبل 35.6 درصد كاهش نشان مي دهد. در اين مدت 
متوس��ط قيمت يك متر مربع بناي واحد مسكوني 
معامله ش��ده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در 
ش��هر ته��ران13.02 ميليون تومان بوده اس��ت كه 
نسبت به دوره مشابه سال قبل 63.5 درصد افزايش 

نشان مي دهد.
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
بر حسب قيمت يك متر مربع بنا در بهمن ماه سال98 
حاكي از آن اس��ت كه واحدهاي مسكوني در دامنه 
قيمتي 9 تا 10.5 ميليون تومان به ازاي هر متر مربع 
بنا با س��هم 10.5 درصد، بيش��ترين س��هم از تعداد 
معاملات ش��هر تهران را به خود اختصاص داده اند و 
دامنه قيمتي 10.5 تا 12 و 7.5 تا 9 ميليون تومان به 
ترتيب با سهم 10.2 و 9.7 درصد در رتبه هاي بعدي 

ق��رار گرفته ان��د. در اين ماه، توزي��ع حجم معاملات 
ب��ه گونه اي بوده اس��ت كه 56.4 درص��د واحدهاي 
مس��كوني با قيمتي كمتر از متوس��ط قيمت هرمتر 
مربع واحد مسكوني شهر تهران 14.4ميليون تومان 

معامله شده اند.
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده بر 
حسب سطح زيربناي هر واحد مسكوني در بهمن ماه 
سال 1398 نشان مي دهد، بيشترين سهم از معاملات 
انجام شده به واحدهاي مس��كوني با زيربناي 50 تا 
60 مترمربع با س��هم 14.5 درصد اختصاص داشته 
است. واحدهاي داراي زيربناي 60 تا 70 و 70 تا 80 
متر مربع به ترتيب با سهم هاي 14 و 12.1درصدي 
در رتبه هاي بعدي قرار دارند. در مجموع در اين ماه، 
واحدهاي مسكوني با سطح زيربناي كمتر از 80 متر 

مربع، 53.4 درصد از معاملات انجام ش��ده را به خود 
اختصاص دادند.

در بهمن م��اه س��ال 1398، توزيع فراوان��ي تعداد 
واحدهاي مسكوني معامله شده بر حسب ارزش هر 
واحد حاكي از آن است كه در ميان دامنه هاي قيمتي 
مورد بررسي، واحدهاي مس��كوني با ارزش 50 4 تا 
00 6 ميليون تومان با اختصاص سهم 11.7 درصد، 
بيش��ترين س��هم از معاملات انجام ش��ده را به خود 
اختصاص داده اند. واحدهاي داراي ارزش 300 تا 450 
و 600 تا 750 ميليون تومان هم به ترتيب با اختصاص 
سهم هاي 11.4 و 9.9 درصد در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفته ان��د. در مجموع در اين م��اه، حدود52 درصد 
از معاملات به واحدهاي مس��كوني با ارزش كمتر از 
ا ميليارد و 500 ميليون تومان اختصاص داشته است.
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درخواست غربالگري انساني 
در دروازه هاي تهران

گروه راه و شهرسازي| جلسه روز گذشته شوراي 
شهر تهران مانند جلس��ه روز يكشنبه تحت تاثير 
ورود ويروس كرونا به تهران بود و اعضا تذكراتي در 
اين زمينه داشتند. البته اين بار بحث ها فقط به ارايه 
تذكر محدود نش��د و اعضاي شوراي شهر تهران به 
دوفوريت طرح الزام شهرداري براي مقابله با ويروس 
كرونا راي مثبت دادند. بر اساس اين طرح دو فوريتي 
به ش��هرداري اجازه داده خواهد ش��د از اعتبارات 
موارد پيش بيني نش��ده تا سقف 10 ميليارد تومان 
براي مقابله با اين ويروس اس��تفاده كند. در بخشي 
از جلسه ديروز نيز ناهيد خداكرمي، رييس كميته 
سلامت شوراي اسلامي شهر تهران نيز درخواست 
كرد كه شهرداري تهران با رايزني با نهادهاي مرتبط، 
غربالگري در دروازه هاي شهر تهران را جدي بگيرد .او 
افزود: درخواست مي كنم موضوع غربالگري كساني 
كه وارد تهران مي ش��وند، جدي گرفته شوند؛ اين 
حرف به معناي قرنطينه كردن نيست اما همان طور 
كه شهرداري تهران با وزارت بهداشت همكاري هايي 
را انجام مي ده��د، بايد در همكاري ب��ا وزارت راه و 
شهرسازي و نيروي انتظامي، نسبت به محدود كردن 
ورود به شهر تهران به خصوص غربالگري كساني كه 
از جنوب و شمال به تهران وارد مي شوند، اقدام كند. 
هاشمي پس از تذكر خداكرمي خطاب به او گفت: 
اين موضوع در اختيارات شهرداري تهران نيست، اما 
مي تواند پيشنهاددهنده به ستاد اصلي باشد. در ادامه 
جلسه اعضا 8 بند اعتراضي فرمانداري در خصوص 
مصوبه تعيين عوارض تردد براي مديريت ترافيك و 
كاهش سفر در س��ال 99 را بررسي كردند. بررسي 
پاس��خ به اعتراض فرمانداري درب��اره مصوبه نحوه 
محاسبه و دريافت عوارض صدور پروانه ساختماني 
نظارت فني و عوارض استفاده موقت در شهر تهران نيز 
از ديگر دستورجلسات روز گذشته شوراي شهر تهران 
بود. به گزارش »تعادل«، همانطور كه عنوان شد در 
جلسه روز گذشته طرح دو فوريتي الزام شهرداري 
براي مقابله با ويروس كرونا مورد بررسي شوراي شهر 
تهران قرار گرفت و هر چند اين طرح مخالفاني داشت، 
اما در نهايت با اكثريت آرا به تصويب رس��يد. ناهيد 
خداكرمي، عضو كميسيون سلامت و خدمات شهري 
شوراي شهر در خصوص الزام اين طرح توضيحاتي 
ارايه كرد و گفت: با توجه ب��ه لزوم افزايش ايمني و 
امنيت شهروندان در مقابله با ويروس كرونا، همچنين 
اطلاع رس��اني به ش��هروندان در اين زمينه و لزوم 
نقش آفريني مديريت شهري در افزايش تاب آوري 
ش��هر، لزوم بهره گيري حداكث��ري از ظرفيت ها و 
امكانات و تجهيزات شهرداري به منظور پيشگيري از 
آلودگي هاي ويروسي و عمل به تكليف بند 15 ماده 
55 قانون شهرداري ها مبني بر پيشگيري از امراض 
ساريه انساني اين دوفوريت مطرح مي شود. به گفته 
خداكرمي، براين اساس شهرداري تهران مكلف است 
ستاد مديريت بحران شهري را تشكيل و به صورت 
مس��تمر برگزار كند و كارگروه كنترل و پيشگيري 
در سطح مناطق و نواحي و محلات با هدف افزايش 
آمادگي شهر براي پيشگيري از شيوع ويروس كرونا 
اقدام كند. رييس كميته سلامت شوراي شهر تهران 
ادامه داد: ش��هرداري علاوه بر اقدامات پيشگيرانه 
سازمان پس��ماند را مكلف كرده اس��ت كه البسه، 
تجهيزات و موادضدعفوني براي پرس��نل سازمان 
پسماند تهيه كند و به شهرداري تهران اجازه مي دهيم 
از محل اعتبارات تا سقف 10 ميليارد تومان براي اين 
موارد اقدام كند. او درباره لزوم اين دوفوريت گفت: 
بايد به شهرداري تهران كمك شود تا وظايف خود 
را انجام دهد تا با گرم شدن هوا اين دوران را سپري 
كني��م .در نهايت از 15 عضو حاضر، 12 عضو به اين 
طرح دو فوريت��ي رأي دادند. زهرا صدراعظم نوري، 
رييس كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي شهر تهران نيز در تذكر پيش از دستور 
خود با بيان اينكه طي هفته و روزهاي اخير ش��يوع 
ويروس كرونا در تهران و برخي ش��هرهاي همجوار 
مشخص و س��رعت پراكنش آن رو به افزوني است، 
گفت: تهران به لحاظ مركزيت مبادلات اقتصادي 
و اجتماعي در زمان ش��يوع بيماري هاي واگيردار 
نياز به انسجام مديريتي و پشتيباني سريع تر دارد. 
نوري اضاف��ه كرد: مجموعه هاي تابعه ش��هرداري 
تهران، برخي از وظايف حاكميتي و دولتي را انجام 
مي دهند كه مي توان به سامان سراها، گرمخانه ها، 
مددسراها و مراكز نگهداري معتادان متجاهر اشاره 
كرد. به دليل حضور گروه هاي خاص و داراي بيماري، 
پشتيباني جدي و تمهيدات قرنطينه براي اين گونه 
مراكز ضرورت دارد. انتظار مي رود وزارت بهداشت و 
درمان در اين خصوص اقدام و براي ساير بخش هاي 
عمومي پر ازدحام شهري از قبيل مترو و شركت هاي 
اتوبوسراني و تاكسيراني، خدمات پزشكي و امكانات 
پاكسازي را تأمين كند تا از انتش��ار آلودگي تا حد 
امكان جلوگيري شود. نوري با اشاره به اينكه عدم 
توجه جدي به اين مهم، در روزهاي آينده پيامدهاي 
اسف باري را ايجاد خواهد كرد، گفت: به شهرداري 
تهران نيز تأكيد مي شود نسبت به تعطيلي موقت 
فعاليت هاي پرتردد فرهنگي، اجتماعي غير ضرور 
و مراكز ورزشي تحت پوشش خود، پاكسازي مراكز 
خدماتي، س��رويس هاي بهداشتي عمومي سطح 
شهر، گندزدايي و ضدعفوني مكان هاي استقرار و 
اسكان كارگران فصلي اقدام كند. نوري اضافه كرد: 
همچنين كنترل و جمع آوري حيوانات ولگرد شهري 
و جلوگيري از انتقال و سرايت احتمالي بيماري در 
مراكز نگهداري حيوانات، كنترل مضاعف امور رفت 
و روب و ضدعفوني كردن ماشين هاي جمع آوري 
زباله و جلوگيري از جداس��ازي پس��ماند خشك، 
فراهم كردن تمهيدات نظارتي در فرآيند جمع آوري 
پسماندهاي پزش��كي و حمل و نقل و دفع آنها به 
ويژه براي بيمارس��تان هاي محل استقرار بيماران 
مبتلا به ويروس كرونا، از ديگر اقداماتي اس��ت كه 
شهرداري موظف به انجام آنها است. تذكر ديگر در 
خصوص ويروس كرونا مربوط به شهربانو اماني عضو 

كميسيون حمل و نقل بود. 
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دولتمردان اقدامات جديدي براي تنظيم بازار كالاها در دستور كار قرار دادند

اولتيماتوم به كاسبان »كرونا« 
تعادل| گروه صنعت |

»سه شنبه 6 اسفندماه 98؛ صف مشتريان براي خريد 
كالا طولاني تر از روزهاي ماقبل بود.« برخي ها خانه هاي 
خ��ود را به انبار تبديل كرده اند و بازار را ملتهب نش��ان 
مي دهند. برخي دليل اين رفتار مردم را نگراني از شيوع 
»كرونا ويروس« عنوان كردند كه ش��وك اول آن باعث 
افزايش مصرف و تقاضاي كاذب در بازار ش��ده و شوك 
ديگرش اين اس��ت كه به س��وداگري در بازار دامن زده 
است. اما هجوم مردم به فروش��گاه ها براي خريد كالا، 
دولتمردان را به واكنش واداشت. به طوري كه سخنگوي 
دولت در نشست مش��ترك با متوليان وزارت صمت و 
توليدكنندگان، با تاكيد بر اينكه بايد كنترل و نظارت را 
بالا برد، عنوان كرد كه كاسبان كرونا و هراس مردم حتما 
به دام خواهند افتاد. از طرفي، متوليان وزارت صمت اين 
اطمينان را ب��ه مردم دادند كه موجودي انبارها دو برابر 
تقاضاي مردم است و خريد بيش از نياز به  ضرر آنها است. 
در اين ميان ام��ا، دو اقدام ديگر در حوزه توليدو واردات 
ازس��وي مقامات بالادستي براي نظم بخشيدن به بازار 
كالاهاي بهداشتي مورد نياز دراين شرايط در دستور كار 
قرار گرفته است. در اقدام نخست، وزير صمت، از صدور 
مجوز براي واردات ماسك هاي تنفسي خبر داده وگفته 
اس��ت: به بانك مركزي ابلاغ شده كه واردات ماسك در 
اولويت اول دريافت ارز قرار گيرد و در كنار آن مجوز موقت 
براي تغيير خطوط توليدي برخي كارخانه ها نيز صادر 
شده است. در سوي ديگر، سخنگوي دولت هم عنوان 
كرده كه ارز دولتي براي توليدكنندگان دارو و تجهيزات 

پزشكي در سال آينده نيز تخصيص خواهد يافت. 
صاحبان فروشگاه هاي زنجيره اي سه شنبه 6 اسفندماه 
روز متفاوتي را سپري كردند. ازدحام مشتريان و صف هاي 
طولاني ب��راي خريد كالا آنها را از همان س��اعات اوليه 
صبح غافلگير كرده ب��ود. به طوري كه به گفته برخي از 
فروشندگان »از صبح )سه شنبه 6 اسفندماه( صف مردم 
براي خريد كاهش نيافته و مدام در حال پركردن قفسه ها 
هستند«. اما چرا مردم به فروشگاه ها هجوم بردند و دليل 
اين رفت و آمد دايم مشتريان براي خريد چه چيزي بود؟ 
چه چيزي مردم را نگران و روانه فروش��گاه هاي و هايپر 
اس��تار و مگامال ها كرده بود؟  برخي اما علت اين رفتار 
مردم را »نگراني بابت ش��يوع كرونا« و ش��ايعاتي از اين 
دست كه قرار است »تهران قرنطينه شود«، عنوان كردند. 
اما علت هر كدام از اين موارد باشد؛ شايد توجيه كننده 
رفتار مردم براي خريد آن هم اين گونه  نباشد. البته اين 
براي نخستين بار نيست كه مردم به فروشگاه ها هجوم 
مي برند و در خريدن كردن از هم سبقت مي گيرند. اين 
نگراني ها، باعث شد تا متوليان امر با تشريح اقداماتي كه 
در دستور كار خود قرار داده اند، اين اطمينان را به مردم 
بدهند كه كالا به انداره نياز و حتي بيش از مصرف وجود 
دارد . در همين حال، امير خسرو فخريان رييس اتحاديه 
فروشگاه هاي زنجيره اي در واكنش به خريد بيش از اندازه 
و ذخيره سازي برخي از كالاها توسط مردم در اظهاراتي 
گفته بود: »م��ردم از ترس اينكه اين كالاه��ا در آينده 
موجود نباشد، ميزان خريد خود را از حد نرمال افزايش 
داده اند؛ مردم نگران تأمين اين محصولات نباشند؛ زيرا 
ميزان توليد آنها در كشور بالا و انبارها مملو از كالاست و 

همچنان در دسترس همه خواهد بود.

    كالا به اندازه كافي هست
از س��وي ديگر، متوليان وزارت صم��ت به بروز چنين 
وضعيتي در بازارها واكنش نشان دادند. به طوري كه قائم 
مقام وزارت صمت با اشاره به وارد شدن تقاضاي مضاعف 
مردم براي خريد كالاهاي اساسي به بازار به دليل نگراني 
از ويروس »كرونا« عنوان كرده كه بخشي از اين نگراني 

باعث هجوم مردم به فروشگاه ها براي خريد، بخشي از 
سرمايه و نقدينگي را حبس مي كند و ممكن است برخي 
كالاها قابل نگهداري نباش��د؛ زيرا بخش��ي از مايحتاج 
عمومي مردم، مواد غذايي و فاسدش��دني است و بايد 
بدانند تاريخ مصرف آن مي گذرد. حسين مدرس خياباني 
افزود: مجموعه كالاهايي كه براي برگزاري نمايشگاه هاي 
بهاره تدارك ديده شده بود به مرور در بازار توزيع مي شود، 
اين يك فضاي هيجاني است كه در هيچ ويروسي كه در 
دنيا شيوع يافته، وجهه سياس��ي غالب نبوده است. اما 
يكي از مقامات امريكايي از محل ش��يوع ويروس كرونا 
اعلام مي كند كه به دنبال توقف اقتصاد چين است، اين 
نشان مي دهد كه بخشي از نگراني مردم براي مقابله با اين 
ويروس و كنترل و مديريتي كه بايد در اين حوزه صورت 
گيرد، كاملًا طبيعي است، ولي فشار رسانه هاي بيروني 

و فضاي مجازي، به اين تلاطم و نگراني دامن مي زند.
م��درس خياباني در عين ح��ال اين خب��ر را داد كه به 
»اصناف، فروشگاه هاي زنجيره اي، ميادين ميوه و تربار و 
واحدهاي صنفي« ابلاغ كرده ايم كه بدون محدوديت كالا 
توزيع كنند و وزير صنعت نيز به شركت بازرگاني دولتي 
و شركت پشتيباني امور دام دستور و ابلاغ شده كه كالا 
را بدون محدوديت و به ميزان تقاضاي بازار، عرضه كنند. 
البته به اين مقام مسوول در وزارتخانه، نگراني مضاعفي 
نيز در اين رابطه از سوي فضاي مجازي به جامعه تزريق 
مي شود كه بخشي از آن جنبه سياس��ي دارد. اما مردم 
بدانند كه كالاهاي اساسي به اندازه كافي ذخيره سازي 
شده و تدارك خوبي براي نمايشگاه هاي بهاره ديده شده 
بود كه به دليل تجمعات ناش��ي از آن، وزارت بهداشت 
اجراي آن را ملغي اعلام كرد. او همچنين تاكيد كرد كه 
مجموعه دولت نيز وزارت بهداشت را كمك مي كند كه 
بيماري را كنترل كند، ضمن اينكه مجموعه ستاد تنظيم 
بازار و وزارت صمت نيز همراهي كامل دارد و طرح هاي 
ويژه نظارتي ما نيز از اول اس��فندماه كليد خورده كه به 
هر حال مانور و گشت هاي نظارتي را هم با قدرت پيش 
خواهيم برد. او در اينجا اين موضوع را نيز مورد اشاره قرار 
داد كه به بهانه كرونا بخشي از كالاهاي خاص خريداري 
مي شود، اين در حالي اس��ت كه در مورد »ليموترش و 
سير«، اگرچه به گفته معاون وزير بهداشت خيلي تأثيري 
در پيشگيري از اين بيماري ندارد، اما كالاها به اندازه كافي 
تدارك ديده شده است. او اين نكته را نيز مطرح كرد كه 
مردم بايد نگران باشند كه اين كالاها تاريخ مصرف دارند، 

پس تقاضاي خريد خود را به مرور وارد بازار سازند.

    رصد شبكه هاي توزيع
از سوي ديگر، عباس تابش معاون وزير صمت نيز از آغاز 
رصد ش��بكه هاي توزيع كالا به ويژه بعد از هجوم مردم 
به فروشگاه ها براي خريد كالاهاي اساسي خبر داد. به 
گفته او، كالاهايي كه مش��مول اعلام موجودي باشند، 
تحت نظارت هس��تند. به گفته او، طرح ويژه نظارت بر 
بازار ايام پاياني سال، نوروز و ماه مبارك رمضان به منظور 
رصد بازار و به ويژه مبارزه با احتكار و كم فروش��ي اقلام 
بهداشتي، صورت مي گيرد و در قالب آن، ۵۰ خودروي 
متحدالشكل سازمان حمايت در سطح بازار و ۵۰ گشت 
ويژه سازمان تعزيرات در سطح شهر تهران همزمان با 
سراسر كشور، كار نظارت و رصد بازار را از توليد تا عرضه 

بر عهده خواهند داشت.
تابش افزود: روز دوشنبه در مكاتبه اي با سازمان غذا و دارو 
صورت گرفته كه محوريت تنظيم بازار اقلام بهداشتي 
در اين روزها، با س��ازمان غذا و دارو، با همه امكانات در 
خدمت س��ازمان غذا و دارو خواهي��م بود؛ ضمن اينكه 
توليد ش��وينده ها و محصولات بهداشتي مورد نياز نيز 
با هماهنگي هاي صورت گرفته ب��ا توليدكنندگان به 

صورت شبانه روزي انجام مي شود. او در عين حال تاكيد 
كرد كه مردم هم مي توانند از طريق تلفن ۱۲۴، سامانه 
آپ و سامانه قيمت تخلفات را گزارش كنند؛ ضمن اينكه 
نگراني نيز بابت وفور كالا وجود ندارد و كالاهاي اساسي 

و ضروري، بيش از دو برابر نياز كشور موجودي دارند. 
اما همين خريدهاي خارج از قاعده، قيمت ها را در بازار 
دچار نوسان كرده است. به طوري كه رييس اتاق اصناف 
تهران با بيان اينكه كالا به اندازه كافي موجود است، اما 
مي گويد كه در برخي كالاها به رغم ذخاير كافي نوسان 
قيمت وجود دارد. قاسم نوده فراهاني مي افزايد: اگرچه 
در ماه هاي اخير زحمات بسيار زيادي براي تنظيم بازار 
شب عيد كشيده شده اما چند مساله در حال بر هم زدن 
اين بازار است. او يكي از عوامل برهم زدن اين بازار، را » 
قيمت ارز و افزايش نرخ آن در روزهاي اخير« مي داند 
و موضوع دوم از نگاه او، بازرس��ي هاي مختلفي است 
كه امني��ت بازار را به هم مي زند. او در اينجا به ذكر يك 
نمونه مي پردازد و مي گويد: هم اكنون در سطح كشور 
با كمبود ش��كر مواجه هس��تيم؛ اما پيش از اين اعلام 
شده بود كه يك ميليون و 6۰۰ هزار تن شكر موجود 
است اما نمي دانم اين شكر كجاست و اگر موجود است 

توزيع شود؟ 

    مجوز واردات براي برخي اقلام 
از س��وي ديگر، وزارت صم��ت در اقدامي، تصميم به 
برگزاري يك نشست مشترك با توليدكنندگان اقلام 
بهداشتي و درماني از جمله ماسك و مواد ضد عفوني 
با حضور سخنگوي دولت پرداخت. وزير صمت در اين 
نشس��ت بيان كرد: ذخيره كالاهاي اساسي به اندازه 
كافي است، ظرفيت هاي توليدي هم به اندازه كفايت و 
به صورت افزايشي است. براساس آمار اعلامي از سوي 
رضا رحماني، در ۱۰ ماهه امس��ال ۲۰ درصد افزايش 
توليد انجام شده و در حوزه واردات نيز بيش از سال قبل 
وارادات صورت گرفته كه مجموعه اين اقدامات نشانگر 
اين است ذخاير كالايي كش��ور مناسب است. او درباه 
شيوع »كرونا ويروس« و تمهيداتي كه براي تنظيم بازار 
اقلام درماني و بهداشتي مورد نياز آن انديشيده شده، 

افزود: فضا سازي درباره كروناويروس روي اقلام خاصي 
كه در درمان آن مورد نياز است اثر مي گذارد، به عنوان 
مثال قيمت ليموترش افزايش يافت. به گفته رحماني، 
اين فضا س��ازي ها براي ايجاد تاثيرات منفي در بازار و 
ايجاد فرصت براي سودجويي توسط دشمنان است كه 
به همين علت رصد مداوم و بيش از پيش بازار ضرورت 
دارد. وزير صمت تاكيد كرد كه ذخاير كالاهاي اساسي 
و استراتژيك در كشور كافي و حتي در مواردي بيش از 
نياز مصرف است، مثلا شكر به اندازه كافي ذخيره داريم 
و هر قدر مردم نياز دارند، بايد عرضه شود. حتي گندم 
هم براي اطمينان بيشتر، واردات كرده ايم. او در ادامه با 
اشاره به اينكه ۷۰ واحد فعال توليد كننده مواد شوينده 
با ۲۵۰ هزار تن توليد و ۱۰۰ ميليون تن ظرفيت داريم، 
گفت: مردم مطمئن باشند كه اقلام بهداشتي شوينده 
به حد كفايت هس��ت و نگذاريم با فضاسازي بي مورد 
جو بازار كشور به هم بخورد. او گفت: توليد شوينده ها و 
ضدعفوني كننده ها را در همين يكي، دو هفته دو برابر 
كرديم، برخي كارخانه ها اعلام كرده اند كه توليد شان 
سه شيفته شده است. رحماني تاكيد كرد كه بايد جلوي 
احتكار و امتنان از عرضه به خصوص در كالاهايي كه 
مورد نياز براي جلوگيري از كرونا ويروس است، گرفته 
شود. وزير صمت در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
با اشاره به تلاش بانك مركزي براي كاهش قيمت ارز 
براي عبور از اين شرايط گفت: مجوز واردات براي برخي 
اقلام بهداشتي مثل ماسك را داده ايم و ارز مورد نياز آن را 
در گروه يك كالايي براي تامين نياز مردم قرار داده ايم.

    تداوم ارز يارانه اي براي توليد دارو 
در همين حال، س��خنگوي دولت نيز كه در جلس��ه 
مش��ترك با توليدكنندگان و وزي��ر صنعت، معدن و 
تجارت، حضور داشت در اظهاراتي بيان كرد: براي تامين 
اقلام مورد نياز جهت مقابله با ويروس كرونا آمادگي لازم 
را داش��ته و مطمئن هستيم به همت وزارت صنعت و 
تكنولوژي هايي كه در حوزه توليد در اختيار است، توان 
پاسخگويي به نياز جامعه ايران و فراتر از آن نيز وجود 
دارد. سخنگوي دولت با تاكيد بر اينكه ارز دولتي براي 

توليدكنندگان دارو و تجهيزات پزشكي در سال آينده 
نيز تخصيص خواهد يافت، گفت: كاسبان كرونا در دام 
خواهند افت��اد. او مهم ترين داروي ضد كرونا را اعتماد 
داشتن دانست وگفت: اعتماد به نظام پزشكي و توليد 
است و آدم ها با كنش هاي شخصي، رفتارهاي اقتصادي 
و خريدهاي خود به اين چرخه كمك مي كنند. ربيعي 
همچنين با بيان اينكه اقدامات جدي و س��ختگيرانه 
خواهيم داشت، گفت: هدف اصلي ضمن همه اقدامات 
ايجاد آرام��ش در جامعه بوده كه با آرامش و اعتماد به 
نظام بهداش��تي و دولت مي توانيم از اين مرحله عبور 
كنيم. سخنگوي دولت همچنين با بيان اينكه شوك 
اول كرونا باعث افزايش مصرف و تقاضاي كاذب در بازار 
شده است، نكته ديگر آن است كه در حوزه سوداگري 
بايد كنترل و نظارت را بالا برد؛ البته همه توليدكنندگان 
اعلام آمادگي كردند تا بازار را كنترل كرده و توليدات 
ايراني كه در اين حوزه با اس��تانداردهاي بالا روانه بازار 
مي ش��وند را تقويت كنيم. ربيعي با بي��ان اينكه طي 
روزهاي آينده اشباع بازار را خواهيم داشت، گفت: در 
بسياري از كالاها همچون محصولات ضدعفوني كننده 
به سمت اشباع بازار پيش خواهيم رفت؛ اين در حالي 
اس��ت كه مجوز ۲۴ ساعته نيز براي تغيير خط برخي 
توليدكنندگان، صادر ش��ده اس��ت. البته سخنگوي 
دولت با بيان اينكه زنجي��ره توليد نيز در برخي موارد 
دچار مش��كل اس��ت، گفت: اما به هر حال تعهد داده 
شده است كه افزايش قيمتي در ضدعفوني كننده ها و 
شوينده ها نخواهيم داشت و به مردم اطمينان خواهيم 
داد ك��ه هيچ گونه افزايش قيمت��ي در ماه هاي آينده 

نخواهيم داشت.
به گفته ربيعي، توليدكنندگاني كه مواد اوليه مورد نياز 
صنايع پايين دستي را خارج از چارچوب مي فروشند، 
حتما مورد بدترين برخورده��اي قضايي قرار خواهند 
گرفت؛ ضمن اينكه كاسبان كرونا و هراس مردم حتما به 
دام خواهند افتاد. او همچنين با بيان اينكه ارز دولتي براي 
توليدكنندگان دارو و تجهيزات پزشكي در سال 99 ادامه 
خواهد داش��ت، گفت: در سهميه الكل توليدكنندگان 

صنايع پايين دستي بايد تجديدنظر شود.

در جلسه هيات مديره فدراسيون فاوا با قائم مقام وزير صمت تاكيد شد

ميز »آي سي تي« فعال مي شود
جلسه هيات مديره فدراسيون فناوري اطلاعات و ارتباطات 
ايران با حس��ين مدرس خياباني، قائم مقام وزير صمت در 
امور بازرگاني برگزار ش��د. در اين نشس��ت، بر فعال سازي 
ميز ict در سازمان توس��عه تجارت تاكيد شد. به گزارش 
روابط عمومي فدراس��يون فاوا، محمدرضا طلايي رييس 
هيات مديره فدراسيون فاوا در ابتداي نشست به معرفي و 
اقدامات اين تشكل عضو اتاق بازرگاني ايران پرداخت و سپس 
به درخواس��ت هاي اين فدراسيون از وزارت صمت اشاره و 
عنوان كرد: اكن��ون ما خواهان تصويب آيين نامه صادرات 
نرم افزار هستيم. آيين نامه اي كه بيش از ۴سال است كه براي 
به نتيجه رسيدن آن با سازمان توسعه تجارت و آقاي مهدي 
پور، معاون دفتر توسعه صادرات خدمات سازمان توسعه 
تجارت هم��كاري كرديم. براي تنظيم اين آيين نامه تمام 

نهادهاي ذي ربط مورد مشورت قرار گرفتند. 
طلايي در ادام��ه عنوان كرد: ص��ادرات نرم اف��زار حدود 
۴۰۰ ميليون دلار اس��ت. اما نرم افزار يك نوع كالا نيست، 
بلكه خدمات اس��ت. در چنين ش��رايطي گم��رك براي 
صادركنندگان نرم اف��زار پروانه صادراتي صادر نمي كند و 
پروانه مشخصي در اين زمينه ارايه داده نمي شود. در سوي 
ديگر به دليل اينكه پروانه صادراتي مش��خصي نداريم با 
سازمان امور مالياتي با مشكل مواجه مي شويم. از همين رو 
اين آيين نامه فضاي صادرات نرم افزار را قانونمند خواهد كرد 
و در سوي ديگر با توسعه صادرات اين بخش مي توان نسبت 

به ارز آوري صادرات نرم افزار نيز اميدوار بود.
او اف��زود: علاوه بر اين، آيين نامه مذكور افرادي كه در حال 
حاضر مشغول تهيه اپليكيشن هستند و هرچند به شكل 
خرد درآمد ارزي دارند را نيز در بر مي گيرد. وي همچنين 
تاكيد كرد: توليد كنندگان نرم افزار به رغم اينكه از مواد اوليه 
خاصي در كشور استفاده نمي كنند ولي مي توانند ارز آوري 
داشته باشند. طلايي به بحث مجوز صدور پروانه توليد نرم 
افزار پرداخت و گفت: مجوز اين كار از سوي وزارت صمت 

صادر مي شود و اين كار بر مبناي آيين نامه اي است كه سال ها 
قبل تهيه و تنظيم شده و با شرايط روز همخواني ندارد. در اين 
آيين نامه بيشتر آمار كميتي از افراد و كارمندان و متخصصان 
داراي مدرك مطرح است. در صورتي كه امروزه افرادي كه 
حتي ديپلم هم ندارند توانايي توليد و حتي صادرات نرم افزار 
را دارند. ولي اين افراد نمي توانند پروانه توليد كسب كنند 
و همين موضوع باعث شده كه توليدات زيرزميني در اين 
شرايط ش��كل بگيرد. رييس هيات مديره فدراسيون فاوا 
همچنين درخواست كرد كه كارگروهي مشترك بين اتاق 
بازرگاني و وزارت صمت تشكيل شود تا اين آيين نامه مورد 

بازنگري قرار گيرد.
رييس كميسيون فاواي اتاق بازرگاني، همچنين اظهار كرد: 
با همكاري سازمان توسعه تجارت در حال تهيه آيين نامه اي 
براي ساماندهي حضور در بازارهاي بين المللي هستيم كه 
تا پايان سال جاري يا ابتداي سال آينده نهايي خواهد شد. 
سپس كارگروه مشتركي بين اتاق بازرگاني و سازمان توسعه 
تجارت و معاونت علمي فناوري رياس��ت جمهوري ايجاد 
مي شود تا يك برنامه اجرايي براي توسعه صادرات و حضور 
در بازارهاي خارجي تنظيم ش��ود. از پذيرش هيات هاي 
اجرايي گرفته تا اعزام هيات به خارج از كشور در اين برنامه 

گنجانده مي شود.
وي در آخر به بحث تهيه آيين نامه صنايع خلاق توسط اتاق 
بازرگاني، معاونت علمي و سازمان توسعه تجارت پرداخت 
و گفت: اين موضوع نيز به زودي نهايي خواهد ش��د و اگر 
اين بخش نيز عملياتي شود حدود ۲ ميليارد دلار ارزآوري 

خواهد داشت.
مسعود شنتيايي عضو هيات مديره فدراسيون فاوا نيز به 
بخش چالش هاي توليد كنندگان س��خت افزار در حوزه 
ict پرداخت و گفت: تا زماني كه در اين بخش حمايتي از 
توليد صورت نگيرد نمي توان انتظاري در خصوص صادرات 
آن داش��ت. در حال حاضر بخشي از تجهيزات وارد كشور 

مي شود. اما بخش ديگري كه در داخل كشور طراحي و توليد 
مي شود كه محصولات حاصل از آن به طور حداقلي مي تواند 
در كشورهاي همسايه مورد استفاده قرار گيرد. وي در ادامه 
گفت: در س��ال ۱۳98 قانون اس��تفاده حداكثري از توان 
توليد داخل به تصويب رسيد كه نياز است به نحو احسنت 
اجرايي شود. وجه تمايز اين قانون با قانون هاي پيش از آن در 

ضمانت هاي اجرايي است.

    ميز ICT فعال شود
در ادامه حس��ين مدرس خيابان��ي، قائم مقام وزير صمت 
درخصوص آيين نامه صادرات نرم افزار گفت: ما براي تصويب 
اين آيين نامه نياز به نشان دادن رويه هاي طي شده داريم. 
بايد مشخص شود اين آيين نامه بناست چه مانعي از سر راه 
بردارد و نبود چنين آيين نامه چه ضرري خواهد داش��ت. 
اين كار در تصويب آيين نامه بسيار كمك خواهد كرد، زيرا 
در جلسات شوراي عالي صادرات اگر توجيه لازم براي طرح 
وجود نداشته باشد و با همه نهادهاي مربوطه مشورت صورت 
نگرفته باشد، دوباره وارد گردش كاري خواهد شد كه روند 
تصويب آيين نامه را طولاني تر خواهد كرد. از همين رو يك 
طرح توجيهي بايد به اين آيين نامه پيوست و ضرورت ها و 

مزيت هاي آن نيز مشخص شود.
وي در خصوص بازنگري در صدور پروانه توليد نرم افزار نيز 
عنوان كرد: من نيز معتقدم بايد در مورد مشخصه هاي صدور 
پروانه ها بازنگري صورت گيرد. دنيا ديگر به دنبال اعداد و ارقام 
و كميت نيست. از اين رو مي توان شرايط را ضابطه مند كرد. 
بنابراين جلسه اي با واحد مربوطه در وزارت صمت با حضور 
نمايندگاني از سمت من، س��ازمان توسعه تجارت و اتاق 
بازرگاني براي بازنگري اين آيين نامه هماهنگ خواهد شد. 
وي در ادامه عنوان كرد: ميز »آي سي تي« در سازمان توسعه 
تجارت بايد فعال تر وارد عمل شود تا در خصوص موضوعات 

مرتبط كار كارشناسي صورت گيرد.
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صرفه جويي ۹ ميلياردي
در سوخت 

رييس ستاد مبارزه با قاچاق با بيان اينكه قرار است 
تمام كالاها را با راه اندازي ۲۳ سامانه، زير پوشش 
سامانه ها ببريم، گفت: با سدكردن قاچاق سوخت، 
حدود 9 ميلي��ارد ليتر صرفه جويي در س��وخت 
داشتيم. علي مويدي خرم آبادي در گفت وگو با مهر 
در مورد اينكه با توجه به بازداشت يكي از مهره هاي 
اصلي قاچاق س��وخت در هفته هاي گذشته، آيا 
اين روند در حوزه هاي ديگر نيز در دستور كارقرار 
گرفته است، اظهار داش��ت: خوشبختانه اتفاقات 
جديدي كه در حوزه رهگي��ري در حال رخ دادن 
است همچون طرح رهگيري س��يگار، مويد اين 
مساله است كه س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز با 
تمام توان و با به كارگيري ظرفيت تمام دستگاه ها 
به سمتي حركت مي كند كه در هيچ نوع كالايي 
شاهد قاچاق نباشيم. رييس ستاد مركزي مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز افزود: به عنوان مثال در حوزه لوازم 
خانگي، بحث شناسه دار كردن كالاها را داريم كه 
پس از اين فراين��د، اگر كالايي در اين حوزه بدون 
شناسه باشد، مورد برخورد قرار مي گيرد. وي ادامه 
داد: در س��تاد بر اين موضوع متمركز هستيم كه 
تمام كالاها را با راه اندازي ۲۳ سامانه، زير پوشش 
س��امانه ها ببريم تا بحث قاچاق خود به خود و به 
صورت گام به گام رفع شود. مويدي با بيان اينكه 
در بحث سوخت اتفاق بزرگي افتاده است، گفت: 
در دو سال و نيم گذشته نزديك به 9 ميليارد ليتر 
صرفه جويي از مسير سوخت داشتيم. سامانه هايي 
را در وزارت نفت و دستگاه هاي مرتبط با تأمين و 
توزيع سوخت، راه اندازي كرديم كه نيل به قاچاق 
را كاهش مي دهد. اين مساله نشان مي دهد هم در 
وزارت نفت و دستگاه هاي مرتبط با هدايت ستاد 
در جهت نظم بخش��ي به بحث سوخت توفيقات 
خوبي حاصل ش��ده اس��ت. رييس ستاد مركزي 
مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز افزود: بخش كوچكي 
خروج سوخت داريم كه با تكميل سامانه ها و نهايي 
شدن اقداماتي كه در جدار مرز انجام مي دهيم، به 
حداقل خواهد رسيد. وي در پاسخ به اين سوال كه 
چگونه جلوي خروج سوخت به صورت لوله كشي 
را خواهيد گرفت، اظهار داشت: قاچاق سوخت از 
اين طريق نسبت به گذشته كاهش يافته است اما 
به هر حال افرادي هستند كه با اين اقدامات درصدد 
هستند منافعي به دس��ت آورند كه البته در حال 
مقابله هستيم. البته بايد تاكيد كنم قاچاق سوخت 
از اين طريق حجم قابل توجهي هم نيست. از سوي 
ديگر حميدرضا دهقانی نيا سخنگوی ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچ��اق کالا و ارز گفت: ب��ا اجرای طرح 
رهگيری س��يگارت، ريسک عرضه سيگار قاچاق 
افزايش و رصد پذير کردن کليه فرآيندهای توليد 

تا عرضه فراهم می شود. 

مرزها را قرنطينه کنيد
رييس اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و کش��اورزی 
ته��ران در نامه ای به مع��اون اول رييس جمهوری 
خواستار قرنطينه مرزی ش��د. مسعود خوانساری 
در نام��ه ای ب��ه اس��حاق جهانگيری مع��اون اول 
رييس جمهوری خواس��ت که برای حفظ جريان 
صادرات، نسبت به ايجاد قرنظينه مرزی با همکاری 
وزارت خارج��ه، راه و ب��ا نظارت س��ازمان جهانی 
بهداش��ت اقدام کنند. او در اي��ن نامه با بيان اينکه 
قرنطينه برای رانندگان هم قابل اجراس��ت، تاکيد 
کرده است: قطع صادرات خسارت جدی به اقتصاد 
مل��ی آن هم در م��اه پايانی س��ال وارد می کند.  به 
گزارش ايرنا از روز جمعه برخی کش��ورها از جمله 
آذربايجان، افغانستان، کويت، پاکستان و ارمنستان 
مرزهای خود را برای تامين سلامت با ايران بسته اند 
و عراق ني��ز ورود و خروج اتباع ايران��ی و عراقی را 

ممنوع کرده است.

شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری در نظر دارد از طریق مناقصه عمومی دو مرحله ای کالای مشروحه ذیل را از طریق شرکت های تامین کننده داخلی خریداری نماید.
1-  شرح مختصر کالای مورد نیاز :

IN LET LINE SIZE / WT: 300/22.23MM   HP\A,B کنترل ولو آنتی سرج مربوط به ردیف 
OUT LET LINE SIZE/ WT: 350/15.88MM
MODEL NO : 37-41312
SIZE BODY: 6”
CV: 195

اطلاعات تکمیلی متعاقبا به همراه فرم مناقصه ارسال میگردد. 
1- محل تحویل کالا : شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری- اداره تدارکات و امور کالا

2- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : ضمانت نامه بانکی به مبلغ -130/000/000ریال
3-شرایط متقاضی: توانایی ارائه تضمین شرکت در مناقصه و تضمین انجام تعهدات قرارداد طبق ضوابط جاری شرکت ملی نفت ایران داشتن شخصیت حقیقی / حقوقی شماره اقتصادی توانایی مالی ارائه سوابق کاری و همچنین 
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پايان پرونده سياستمدار كهنه كار مصري

سازمان بهداشت جهاني: منتظر همه گيري كرونا باشيد 

حسني مبارك درگذشت

وحشت بازارها از سرعت شيوع كرونا

گروه جهان|
 حس��ني مب��ارك رييس جمهوري پيش��ين مصر، 
سه ش��نبه درگذش��ت. او ك��ه ح��دود 30 س��ال 
رييس جمهوري مصر بود در هنگام مرگ ۹۱ س��ال 
داشت. مبارك ۲0۱۱ در نتيجه اعتراض هايي كه در 

كشورش شكل گرفت از قدرت بركنار شد. 
يورونيوز نوشته، بهار عربي در مصر با الهام از انقلاب در 
كشور همسايه، تونس شكل گرفت و حوادث خونيني 
را در اين كش��ور رقم زد. مردم مصر كه از فقر، فساد، 
بيكاري و حكومت استبدادي در اين كشور به ستوه 
آمده بودند، هفته ها دس��ت به اعتراض زدند. مبارك 
در يك س��خنراني كه اول فوري��ه ۲0۱۱ ميلادي از 
تلويزيون پخش شد، اعلام كرد كه در انتخابات ديگر 
نامزد نخواهد شد. اما تقاضاي معترضان استعفاي او 
بود كه در نهايت حسني مبارك پس از مقاومت اوليه 
در برابر اين درخواست، از س��مت خود كنار رفت. با 
انتشار خبر كناره گيري او، صدها هزار نفر از اين خبر 
در قاهره و ساير ش��هرهاي مصر استقبال كردند. در 
قاهره، پايتخت مصر مردم با تكان دادن پرچم و به صدا 
درآوردن بوق ماشين ها خوشحالي خود را از استعفاي 

مبارك نشان دادند.
حس��ني مبارك پس از خلع يد ش��دن از قدرت، در 
دادگاه محاكمه و به جرم سركوب و كشتار معترضان 
به زندان محكوم ش��د. حكم زندان او در نهايت نقض 
شده و او سه سال پيش در حالي كه وضعيت جسمي 
مناسبي هم نداش��ت، آزاد شد. حسني مبارك كه از 
س��ال ۱۹۸۱ رهبري پرجمعيت ترين كشور عربي را 
بر عهده داشت، تا زمان مرگ در بخش مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان بستري بود و به تازگي نيز جراحان او 

را عمل كرده بودند. 
حس��ني مبارك در س��ال ۱۹۲۸ در روستاي »كفر 
المصيلح« از توابع استان »المنوفيه« مصر به دنيا آمد، 
تحصيلات مقدماتي خود را در همان روستاي خود به 
پايان رساند. مبارك با وجود اينكه خانواده اش فقير 
بود توانست به دانشكده افسري برود و در سال ۱۹۴۹ 

از اين دانش��گاه فارغ التحصيل شد و يك سال بعد به 
نيروي هوايي مصر ملحق ش��د و تحصيلات تكميلي 
خود را در آكادمي نظامي شوروي سابق سپري كرد. 

  از اوج تا سرنگوني 
حس��ني مبارك در آغاز سال ميلادي ۱۹۷3به عنوان 
فرمانده نيروي هوايي مصر و معاون وزير دفاع در جنگ 
رمضان )يوم كيپور( با اسراييل نقشي محوري داشت. 
در اين جنگ، نيروهاي مصري در عملياتي غافلگيرانه به 
نيروهاي اسراييل كه بخشي از شبه جزيره سينا را اشغال 

كرده بودند، حمله كردند. نقش او در جنگ باعث شد 
تا دو سال بعد هنگامي كه انور سادات رييس جمهوري 
وقت مصر، براي تعيين معاون خود تحت فش��ار بود، 
مبارك را به اين س��مت برگزيند. حسني مبارك پس 
از ترور انور سادات در سال ۱۹۸۱ به رياست جمهوري 
رس��يد. او در دوران رياس��ت جمهوري خود به يكي از 
مهره هاي عمده در روند صلح خاورميانه تبديل شد و در 

تمام اين مدت متحد امريكا باقي ماند.
مدت زمامداري حس��ني مبارك يكي از طولاني ترين 
حكومت هاي منطقه اي به شمار مي آيد و پس از حكومت 

سرهنگ معمر قذافي  ديكتاتور مقتول ليبي، سلطان 
قابوس بن سعيد سلطان پادشاه فقيد عمان، علي عبدالله 
صالح ديكتاتور مخلوع يمن و محمد علي پاشا در مصر 

داراي پنجمين حكومت طولاني در جهان عرب بود.
دست كم در دوران رياست جمهوري مبارك، شش بار 
به جان او سوء قصد ش��د. خطرناك ترين سوءقصد در 
سال ميلادي ۱۹۹۵رخ داد، زماني كه او براي شركت در 
اجلاس سران كشورهاي آفريقايي به اتيوپي رفته بود 
و در آديس آبابا، به ليموزين او حمله شد. مبارك نيز در 
مبارزه با اين جنبش هزاران نفر را دستگير و جنبش آنها 

را به شدت سركوب كرد. در سال ۱۹۹۹ميلادي، حسني 
مبارك در يك همه پرس��ي با تنها يك نامزد و براي بار 
چهارم به عنوان رييس جمهوري مصر انتخاب شد. او در 
سال ۲00۵ با اعمال يك سري تغييرات در متمم هاي 
قانون اساسي كش��ور، پيروزي بي چون و چراي حزب 
حاكم را تضمين و از حضور رس��مي حزب اسلام گراي 
اخوان المس��لمين در امور سياس��ي مصر جلوگيري 
كرد. در س��ال ۲0۱0 ميلادي انتخابات پارلماني مصر 
با انتقادات زيادي روبرو شده و بسياري دولت را متهم 
به تقلب در اي��ن انتخابات كردند. در ۲۵ ژانويه س��ال 
۲0۱۱ مي��لادي هزاران معترض ب��ه دولت مبارك به 
خيابان هاي قاهره ريخته و با پليس درگير شدند. اين 
روز اغلب به عنوان آغاز »بهار عرب« در مصر ش��ناخته 
شده است. در يازدهم فوريه سال ۲0۱۱ و به دنبال سه 
هفته اعتراض هاي گسترده عليه دولت مصر، حسني 
مبارك از قدرت كناره گيري كرده و دولت را به دس��ت 

ارتش مصر سپرد.
انقلاب س��ال ۲0۱۱ مصر تنها به حكومت سي س��اله 
حسني مبارك در اين كشور پايان نداد، بلكه پرونده هاي 
بسياري را در اين كش��ور گشود كه براي سال ها بسته 
بودند و كس��ي جرات و اجازه نزديك ش��دن به آنها را 
نداشت. حسني مبارك به همراه دو فرزندش در تاريخ 
سيزدهم آوريل سال ۲0۱۱ به اتهام فساد، سوءاستفاده 
از قدرت، و كشتار معترضان دس��تگير شدند. در دوم 
ژوئن س��ال ۲0۱۲، دادگاه قاهره، حسني مبارك را به 
حبس ابد محكوم و به زندان منتقل كرد. در ماه مي سال 
۲0۱۵، دادگاه تجديدنظر با تبرئه حس��ني مبارك در 
اتهاماتي چون فساد او را تنها به سه سال زندان محكوم و 
اعلام كرد روزهاي پيشين او در زندان بخشي از مجازات 
او محسوب خواهند شد. حسني مبارك موارد اتهامي 
ديگري نيز داش��ت كه در نهايت كنار گذاشته شدند. 
پيشتر در اوايل ماه مارس، او از اتهام مسووليت در مرگ 
ش��هروندان تظاهرات كننده مصري نيز تبرئه شد. او 
سرانجام سه شنبه بيست و پنجم فوريه ۲0۲0 ميلادي 

بر اثر وخامت شديد وضعيت جسماني درگذشت.

گروه جهان|
 گس��تردگي پرش��تاب آلودگي به ويروس جديد كرونا 
سازمان بهداشت جهاني )WHO( را به نگراني انداخته 
است. س��ازمان بهداش��ت جهاني از جامعه بين المللي 
خواسته، خود را آماده مقابله با همه گيري احتمالي بيماري 
»كوويد۱۹« بر اثر ابتلا به وي��روس كرونا كند. تدروس 
آدهانوم رييس سازمان بهداشت جهاني، به ويژه افزايش 
ناگهاني شمار مبتلايان در ايران، ايتاليا و كره جنوبي را 
عميقا نگران كننده خوانده اس��ت. سرعت شيوع كرونا 

واكنش شديد بازارها را هم به دنبال داشته است. 
به گزارش خبرگزاري فرانسه، تنها ايتاليا تا دوشنبه از بيش 
از ۲00 مبتلاي جديد با پنج فوتي خبر داده است. اتريش، 
كرواسي، افغانس��تان ، بحرين، كويت، عمان، عربستان 
و عراق نيز مواردي از ابت��لا را گزارش كرده اند. ايتاليا در 
مدتي  كوتاه تبديل به بزرگ ترين كانون اين بيماري در 
اروپا شده است. از جمعه تا دوشنبه در اين كشور پنج نفر در 
پي آلودگي به ويروس جديد كشته شده اند. آمار بيماران 
»كرونا مثبت« نيز به ۲۱۹ نفر رسيده است. موارد مرگ 
و مير به خصوص در بيمارهايي گزارش شده كه سنشان 

بالا بود و بيماري هاي زمينه اي داشتند.
 مقام ه��اي ايتالياي��ي پ��س از مش��اهده اولي��ن موارد 
مرگ و مير بر اثر كرونا اقدامات س��خت گيرانه اي اتخاذ 
كردند. ۱0منطقه، از جمله در لومباردي و ونتو قرنطينه 
شد. مراس��م كارناوال در ونيز، مس��ابقات بزرگ فوتبال 
و گردهمايي ه��اي بزرگ ديگر همه لغو ش��د. مدارس و 
دانشگاه ها در تمامي مناطق كرونازده به حال تعطيل در 

آمد و بسياري از اماكن و سينماها بسته شد. روبرتو اسپرانزا 
وزير بهداش��ت ايتاليا، از برگزاري جلس��ه اي اضطراري 
در رم با حضور همتايان خود در كش��ورهاي همسايه، از 
جمله ينس اشپان وزير بهداش��ت آلمان، خبر داد. وزير 
بهداشت آلمان گفته، در صورتي كه انتقال اين بيماري 
در آلمان بيش از اين شود ممكن است تدابير احتياطي 
بيشتري اتخاذ ش��ود. در موريتاني نيز ده ها مسافر كه از 
لومباردي و ونتوي ايتاليا مي  آمدند مجبور شدند ساعت ها 
در يك هواپيما منتظر بمانند. به علاوه، در ليون فرانسه 
به مس��افران يك اتوبوس عازم از ميلان به اين دليل كه 
راننده علائم باليني مش��كوك بروز داده بود اجازه پياده 

شدن داده نشد. 
چين كه آغازگر اين بيماري بود و آمار فوتي هايش تا حالا 
از ۱۵0 به دوهزار و ۵۹۲ نفر رسيده براي اولين بار در تاريخ 
خود پ��س از انقلاب فرهنگي برگزاري كنگره ملي خلق 
كه براي اوايل مارس برنامه ريزي شده را لغو كرده است. 
افزايش جهشي بيماران »كرونا مثبت« در كره جنوبي از 
۱۶۱ به ۷۶3 نفر نيز باعث ش��ده كه بسياري از كشورها 

سفرهاي خود به اين كشور را به شدت محدود كنند.
شيوع پرسرعت كرونا دولت امريكا را هم نگران كرده 
اس��ت. در حالي كه ترامپ گفته كرونا در امريكا كاملا 
تحت كنترل است، دولتش از كنگره خواسته تا مبلغ 
۲.۵ميليارد دلار را براي مقابله با ش��يوع اين ويروس 
خطرناك تصويب كند. دفتر مديريت و بودجه كاخ سفيد 
گفته اين مبلغ بودجه تهيه واكسن، درمان و تجهيزات 

محافظتي را هدف قرار مي دهد.

   بازارها ي پر التهاب
گس��ترش ويروس كرونا در بيش از 30 كشور باعث شد تا 
پس از س��قوط قابل توجه ارزش بازارهاي سهام در اروپا و 
امريكا شاخص سهام آسيا و اقيانوسيه نيز در روز سه شنبه 
با كاهش شديد مواجه شود و اقتصاددانان از احتمال ورود 
اقتصاد جهان به دوره پرالتهاب خبر دهند. اقتصاددانان بانك 
»جي پي مورگان« پيش بيني كرده اند كه تاثير تب آلود كرونا 
موجب مي شود كه رشد اقتصاد جهاني در سه ماهه نخست 
۲0۲0 به يك درصد كاهش پيدا كند. اولين نشانه هاي قابل 
استناد اين پيش بيني روزهاي دوشنبه و سه شنبه با كاهش 

شاخص بازارهاي بورس در سراسر دنيا آشكارتر شد.
جوزپه كونته نخست وزير ايتاليا، نيز هشدار داده: »تاثيرات 
اقتصادي كرونا بسيار شديد خواهد بود. در حال حاضر، 
ما مي توانيم تاثيرات منفي آن را ببينيم. البته در وضعيتي 
نيس��تيم كه بتوانيم پيش بيني كنيم چ��ه اتفاقي رخ 

خواهد داد.« 
دويچه وله نوشته: گسترش پرش��تاب كرونا باعث شده تا 
بار ديگر ترس و اضطراب بر صاحبان س��هام و اوراق بهادار 
سايه افكن شود. قيمت شاخص هاي بازارهاي بورس از جمله 
دكس در آلمان تنزلي چشمگير داشت و بهاي نفت نيز به 
شكل محسوسي كاهش يافت. تقريبا هيچ يك از بازارهاي 
بورس در اروپا در برابر شيوع سريع ويروس كرونا به ويژه در 
ايتاليا مصون نماندند. بازارهاي بورس در كشورهاي آسيايي 

نيز شاهد روندي مشابه بودند.
شركت هواپيمايي لوفت هانزا و همچنين شركت هاي 
خودروسازي آلمان از بازندگان بزرگ بازار بورس بودند. 

گفته شده، ارزش سهام و اوراق بها دار شركت لوفت هانزا 
بيش از هش��ت درص��د كاهش يافت و ش��ركت هاي 
خودروسازي بي ام و، دايملر و فولكس واگن كه بازار چين 
براي آنها بسيار مهم است، شاهد زيان هايي سنگين در 
بازارهاي بورس بودند. به موزات اين روند، بازار خودرو در 
چين كه يكي از بزرگ ترين بازار ها براي خودروهاي ژاپني 
و آلماني محسوب مي شود، شاهد بحراني چشمگير بوده و 
ميزان فروش خودرو در چين در دو هفته نخست ماه فوريه 

در مجموع شاهد كاهشي ۹۲ درصدي بود. 
صندوق جهاني پول در اين ميان پيش بيني هاي خود در 
مورد رشد اقتصادي چين را اصلاح كرده است. اريك نيلسن 
رييس شركت يوني كرديت، نيز از كاهش رشد اقتصادي 
چين سخن گفته است. طبق ارزيابي هاي او، اقتصاد چين 
پس از رش��د ۶ درصدي در س��ه ماهه پاياني سال گذشته 
ميلادي تنها سه درصد در س��ه ماهه آغازين سال ۲0۲0 

رشد خواهد كرد.

به گفته نيلس��ن، اقتصاد چين در س��ال هاي اخير تأثير و 
اهميتي روزافزون بر اقتصاد جهاني داشت و ترديدي نيست 
كه كاهش رشد اقتصاد چين و وضعيت كنوني در اين كشور 
بر ديگر كشورهاي جهان نيز تأثير خواهد گذاشت. صنعت 
توريسم از جمله عرصه هايي است كه گسترش ويروس كرونا 
تأثيري مس��تقيم بر آن داشته است. تازه ترين پژوهش ها 
حاكي از آن است ك تنها صنعت توريسم در آسيا به خاطر 
شيوع كرونا نزديك به ۱۱۵ميليارد دلار زيان كرده است. 
كارشناس��ان بانك هلندي آي ان جي گزارشي در اين باره 
تحت عنوان »تعطيلات در جهنم« منتشر كرده اند كه طبق 
آن سفر هاي توريستي از خارج به چين و از چين به خارج 
تقريبا به كل به تعليق درآمده است. از يك سو طول مي كشد 
تا محدوديت هاي مسافرتي برداشته شوند و از سوي ديگر 
نيز خود گردشگران به مراتب محطاطانه تر عمل كرده و خود 
مي كوشند ضريب خطر را پايين نگداشته و از سفر به چين يا 

از چين به خارج خودداري كنند.

دريچه

كوتاه از منطقه

درخواست IMF از لبنان
 براي ارايه طرح مالي

گروه جهان| هيات صندوق بين المللي پول از دولت 
لبنان خواس��ته طرح و برنامه مالي تهي��ه كند تا اين 
صندوق بر اساس آن مشورت هاي لازم را براي اجراي 
آن، ارايه دهد. به گ��زارش جمهوريت، هيات صندوق 
در پايان سفر دوروزه خود به لبنان و ديدار با مقام هاي 
اين كشور، پيشنهاد طرح و برنامه با توجه به مشكلات 
و موضوع ه��اي زير را مطرح كرد: افزايش كس��ري در 
بودجه دولت و روش يافتن راه حل براي اين مس��اله، 
كاهش بدهي عمومي و سود بدهي ها و روش كنترل آن، 
كسري در ميزان پرداخت ها )حساب هاي خارجي( و 
روش كنترل آن، اوضاع بخش بانكي پس از بحران اخير 
و گزينه هاي برخورد با اين مساله. دولت لبنان طرح و 
برنامه مالي خود را ظرف يك  هفته تا ۱0روز آينده تهيه 
و به صندوق بين المللي پ��ول ارايه خواهد كرد تا نظر 
اين سازمان بين المللي  را در مورد اين طرح بداند. اين 
در حالي است كه جنبش هاي حزب الله و امل تصميم 
گرفته اند ك��ه زير بار توصيه هاي از پيش تهيه ش��ده 
صندوق نروند اما با شنيدن مشورت هاي اين صندوق 
مخالف نيستند. موضع اين دو جنبش در اين موضوع، 
فقط به  دلايل سياسي نيس��ت، بلكه آنها مي دانند كه 
طرح ها و راه حل هاي صندوق بين المللي پول، روشن 
و مش��خص اس��ت. اين صندوق پيش از اينكه به حل 
ريش��ه اي بحران توجه كند، درخواس��ت خواهد كرد 
ماليات جديدي تصويب شود، حقوق كارمندان دولت 
كاهش يابد و نظام حقوق بازنشستگي و بيمه دولتي كم 
شود. تمام اين پيشنهادها و درخواست ها، طبقه فقير 

جامعه لبنان را فقيرتر خواهد كرد.

قرارداد نظامي ۳ ميليارد دلاري 
هند و امريكا

گروه جهان| دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
سه شنبه در بيانيه اي مشترك با نارندرا مودي نخست وزير 
هند، اعلام كرد دهلي نو و واش��نگتن قرارداد نظامي به 
ارزش 3 ميلي��ارد دلار براي فروش بالگردهاي آپاچي و 
ساير تجهيزات نظامي امريكايي امضا كردند. به گزارش 
تايمز آو اينديا، ترامپ در اين مراس��م با اشاره به نتايج 
س��فرش به هند گفته در اين س��فر توافق نامه اي براي 
فروش تجهيزات پيش��رفته امريكايي به هند از جمله 
بالگردهاي آباچي و »ام اچ۶0« به ارزش سه ميليارد دلار 
امضا شد كه با اين اقدام همكاري دفاعي بين دو كشور 
ارتقا مي يابد. او در اين باره گفته: »در اين مذاكرات من و 
مودي بر تعهد دو كشور براي محافظت از شهروندان در 
برابر تروريسم تاكيد كرديم.« ترامپ با اشاره غير مستقيم 
به مساله شركت هواوي چين و اينترنت پر سرعت نسل 
۵ گفته است: »در طول گفت وگوي ما در مورد اهميت 
شبكه اينترنت پر سرعت نسل ۵ مذاكره شد. ما بر لزوم 
اس��تفاده از اين فناوري نوظهور به عنوان ابزاري براي 
آزادي، پيشرفت، رونق، و جلوگيري از سركوب و سانسور 
تاكيد كرديم.« رييس جمهوري امريكا در خصوص توافق 
تجاري با هند گفته: »ما در زمينه توافقنامه تجارت جامع 
پيشرفت كرده ايم. تيم هاي ما پيشرفت چشمگيري در 
توافقنامه تجارت جامع داشته اند. از زمان آغاز به كار دولت 
من، صادرات امريكا به هند تقريباً ۶0درصد و صادرات 
انرژي بيش از ۵00درصد رشد داشته است.« امريكا و هند 
همچنين سه توافقنامه در زمينه سلامت روان، ايمني 
محصولات پزشكي و همكاري بين شركت نفت هند و 

اكسون موبيل امضا كردند. 

مذاكرات صلح ليبي در ژنو نيز 
شكست خورد

گروه جهان| طرف هاي درگير در جنگ داخلي ليبي 
پس از چند دور شكست در مذاكرات صلح از جمله در 
روسيه و آلمان، اعلام كردند كه از شركت در مذاكرات 
صلح زيرنظر سازمان ملل در ژنو نيز خودداري مي كنند. 
ابتدا اعضاي پارلمان شرق ليبي در طبرق كه در كنترل 
ژنرال خليفه حفتر، فرمانده نيروهاي موسوم به ارتش 
شرق ليبي قرار دارد، اعلام كردند در مذاكرات صلح با 
سياس��تمداران دولت وفاق ملي ليبي به رهبري فائز 
السراج در ژنو سوييس حضور نخواهند يافت. نيروهاي 
وابسته به ژنرال حفتر از فروردين گذشته به بهانه مبارزه 
با گروه هاي تروريستي به طرابلس حمله كرده و چند 
ماهي است كه كشورهاي تاثيرگذار در تحولات ليبي 
براي پايان دادن به بحران اين كش��ور فعال ش��ده اند. 
قرار بود مذاكرات سياس��ي براي پايان دادن به بحران 
ليبي چهارشنبه )امروز( در ژنو تحت نظارت سازمان 
ملل انجام ش��ود. با اين وجود رويترز گزارش داده اين 
دسته از سياس��تمداران مخالف دولت رسمي ليبي با 
اعلام اينكه سازمان ملل متحد به عنوان ميانجي اين 
مذاكرات تاكنون همه اعضاي هيات ۱3نفره پيشنهادي 
آنها را تاييد نكرده اس��ت، بقيه اعضاي تاييد شده نيز 
حاضر نيستند در اين مذاكرات شركت كنند. نيروهاي 
حفتر پيشتر نيز به رغم موافقت براي حضور در ژنو و نيز 
شركت در مذاكرات شكست خورده صلح در مسكو و 
برلين، همچنان به پيشروي هاي نظامي براي به دست 
گرفتن كنترل طرابلس پايتخت ادامه دادند كه ضربه اي 
جدي به اقدامات سازمان ملل براي پايان دادن به جنگ 

داخلي در ليبي وارد كرده است. 

ريچارد گرنل سفير امريكا 
در آلمان باقي مي ماند

گ�روه جهان|ريچارد گرنل سفير امريكا در آلمان و 
از چهره هاي مورد اعتماد ترامپ، كماكان به فعاليت 
خود در اين سمت ادامه مي دهد. به گزارش دويچه وله، 
مقام هاي امريكايي اعلام كردند خبرهاي منتشرشده 
مبني بر عوض شدن س��فير ايالات متحده در برلين 
درست نبوده است. به گفته اين مقام ها، دونالد ترامپ 
در بيان اين موضوع دچار اشتباه شده است. بنا بر اين 
گزارش، دونالد ترامپ پيش از س��فر خود به هند، به 
پرسش هاي خبرنگاران در برابر كاخ سفيد پاسخ داد. در 
اين ميان از ترامپ درباره گرنل هم سوال شد كه پيش تر 
از سوي او به عنوان سرپرست موقت اداره اطلاعات ملي 
امريكا منصوب شده بود. رييس جمهوري امريكا هم در 
پاسخ گفت كه فرد ديگري را به عنوان سفير در برلين 
منصوب خواهد كرد. ترامپ افزوده بود كه چند نامزد 
را براي اين پست در نظر دارد كه همگي تخصص لازم 
را دارند و او بزودي مشخصا نام فرد مورد نظر را مطرح 
خواهد ك��رد. به همين دليل، خبره��ا و گزارش هاي 
متعددي درباره كنار رفتن گرنل از مقام سفير امريكا در 
آلمان منتشر شد. اما مقام هاي امريكايي اينك موضوع را 
تدقيق كرده اند. به گفته آنان، ترامپ مي خواسته بگويد 
كه او بزودي مي خواهد سرپرست دايم اداره اطلاعات 
ملي امريكا را معرف��ي كند و پس از آن گرنل دوباره به 
عنوان سفير به برلين باز خواهد گشت. ريچارد گرنل 
جنجالي و ديپلمات وفادار به ترامپ بارها بدون رعايت 
قواعد ديپلماتي��ك و اغلب در توييتر مس��ائلي را كه 
معمولا پشت درهاي بسته عنوان مي شوند، به عرصه 

عمومي كشانده بود. 

ترفند دولت فرانسه 
براي تصويب لايحه جنجالي 
گروه جهان| ادوارد فيليپ نخس��ت وزير فرانسه، در 
ديدار با نمايندگان حزب حاكم »جمهوري به پيش« 
بر عزم دولت براي تصويب لايحه جنجالي اصلاح قانون 
بازنشستگي حتي با استفاده از تبصره سوم ماده ۴۹ قانون 
اساسي تاكيد كرده است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
نخست وزير فرانسه ضمن انتقاد از كارشكني مخالفان 
دولت در مجلس ملي از نمايندگان حزب حاكم خواست 
كه در برابر منتقدان مقاومت كنند. تبصره س��وم ماده 
۴۹ قانون اساسي فرانسه به نخست وزير اجازه مي دهد 
تا براي تصويب يك��ي از لوايح مورد نظر خود از مجلس 
ملي درخواست راي اعتماد مجدد كند. در صورت راي 
اعتم��اد اكثريت نمايندگان به دول��ت آن لايحه بدون 
بحث و بررسي و راي گيري تصويب مي شود. پارلمان از 
هفته پيش كار بررسي لايحه اصلاح قانون بازنشستگي 
را آغاز كرده است. با اين حال روند بررسي اين لايحه در 
مجلس ملي به دليل شمار زياد اصلاحيه هاي پيشنهادي 
مخالفان دولت به كندي پيش مي رود. اين در حالي است 
كه امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانس��ه، به دنبال 
تصويب لايحه اصلاح قانون بازنشستگي در مجلس ملي 
پيش از دور اول انتخابات شهرداري ها در روز ۱۵ مارس 
است. احتمال استفاده دولت از ساز و كار پيش بيني شده 
در تبصره سوم ماده ۴۹ قانون اساسي با انتقاد مخالفان 
دولت روبرو شده است. هواداران ماكرون، احزاب مخالف را 
به دليل ارايه هزاران اصلاحيه به كارشكني در دموكراسي 
و بحث در مجلس ملي متهم مي كنند. در مقابل منتقدان 
دولت تاكيد مي كنند چاره اي جز به استفاده از اين ابزار 

براي به تعويق انداختن بررسي لايحه دولت ندارند.
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خطر دوقطبي شدن 
در انتظار افغانستان

گ�روه جهان| نپذيرفتن نتيج��ه چهارمين دوره 
انتخابات رياست جمهوري افغانستان كه اشرف غني 
برنده آن اعلام ش��ده فضاي سياس��ي اين كشور را 
ملته��ب كرده و به اعتقاد تحليلگ��ران اگر وضعيت 
همين گونه پيش برود، خطر دوقطبي شدن دولت، 
ثبات افغانستان را تهديد مي كند. محمد اشرف غني 
رييس جمهوري فعلي و عبدالله عبدالله رييس اجرايي 
دولت وحدت ملي كه بازنده انتخابات شده است، هر 
دو تيم هاي جداگانه اي را براي مراسم تحليف تعيين 
كرده و گفته اند كه بزودي مراسمي تحليف خود را 
برگزار مي كنند. اگر اين اتفاق بيفتد، گام نخست دو 
قطبي شدن قدرت در افغانستان برداشته مي شود و 
اين كار تهديدي جدي براي ثبات اين كشور خواهد 
بود. شايد به همين دليل است كه رويترز گزارش داده 
دولت امريكا در آستانه امضاي توافق صلح با طالبان 
از اش��رف غني خواسته كه مراسم تحليف خود را به 
تعويق بيندازد. نتيجه انتخابات رياس��ت جمهوري 
ششم مهرماه افغانس��تان، اعلام شد اما عبدالله تيم 
رقيب اشرف غني نتيجه را تقلبي و كودتاي انتخاباتي 
خواند و از پذيرش آن خودداري كرد. او خود را برنده 
اعلام كرد و در اين راس��تا در چندين استان شمال 
و شمال شرق افغانس��تان كه نفود بيشتري داشت، 
استانداران جديدي را با استفاده از هواداران مردمي 
خود انتخاب كرد. نيروهاي دولتي تاكنون از مداخله 
در اين تنش ها برحذر ش��ده اند و در جريان معرفي 
استانداران استان هاي سرپل، جوزجان و بغلان كه از 
طرف عبدالله انتخاب و معرفي شدند، مداخله نكرده اند 
و هواداران عبدالله به زور استانداران خود را وارد دفاتر 
اس��تانداري كردند. اما نهادهاي امنيت��ي و دفاعي 
افغانستان به معترضان هشدار داده اند كه اگر از حمله 
به نهادهاي دولتي و آس��يب رساندن به دارايي هاي 
عمومي خودداري نكنند، با آنها برخورد جدي صورت 
خواهد گرفت. كارشناسان بر اين باورند كه نيروهاي 
دولتي بايد به طور جدي از مداخله در تنش بين دو 
نامزد خودداري كند تا اعتبار ملي آنان خدشه دار نشود. 
آنها هشدار مي دهند كه اگر نيروهاي دولتي به حمايت 
از هر تيمي وارد ميدان شوند، تهديدي جدي متوجه 
اعتبار اين نيروها خواهد بود. احمد سعيدي كارشناس 
مسائل سياسي با هشدار نسبت به شرايط پيچيده 
پيش رو مي گويد: »خلاف س��ال ۱3۹3، در اين دور 
هيچ يك از طرفين قصد عقب نشيني ندارند و به جاي، 
جان كري »زلمي خليل زاد« براي پادرمياني وارد شده 
و مي خواهد از خود جان كري ديگري بسازد.« تلاشي 

كه مشخص نيست نتيجه اي داشته باشد. 

رد پيشنهاد تركيه
 درباره ادلب از سوي روسيه

روسيه پيشنهادات تركيه درخصوص ادلب از سوي 
روسيه را رد كرده اس��ت. به گزارش قدس  عربي، 
مذاكرات روسيه و تركيه درباره ادلب بدون نتيجه 
پايان يافته اس��ت. منابع آگاه اعلام كردند سطح 
تنش در اين مذاكرات بسيار شديد بوده است. گفته 
شده، پس از رد اين پيشنهاد، تركيه پيشنهادي 
جايگزين داده مبني بر اينكه شهر ادلب در كمربند 
امنيتي تحت نظارت گشتي هاي مشترك روسيه 
و تركيه قرار بگيرد بدون اينكه نيروهاي س��وري 
دخالت كنند. تركيه گفت��ه، در مقابل، آنكارا هم 
توجهي به عمليات نظامي روس��يه و س��وريه در 
جنوب استان ادلب نمي كند؛ اما تيم مذاكره كننده 
روسيه اين پيشنهاد را هم رد و اصرار كرده است كه 
موضوع ادلب و جنوب استان دو موضوع جداگانه 

است و نبايد آن را يك موضوع قرار داد. 

تعليق پرواز فرودگاه هاي 
دبي و شارجه به منامه 

سازمان حمل ونقل هوايي بحرين از تعليق دو روزه 
كليه پروازهايي كه از فرودگاه هاي بين المللي دبي 
و شارجه به مقصد اين كشور انجام مي شود، خبر 
داده اس��ت. امور هواپيمايي بر همكاري با همه 
مقامات ذي ربط براي انجام اقدامات جلوگيري از 
ويروس كرونا تاكيد دارد و از همه مسافراني كه به 
فرودگاه بين المللي بحرين وارد مي شوند آزمايش 
مربوطه انجام مي ش��ود و در صورت بروز علائم 
بيماري بلافاصله به مراكز تعيين ش��ده منتقل 
مي ش��وند. فرودگاه هاي امارات عربي متحده از 

پرتردد ترين فرودگاه هاي منطقه هستند.

دستگيري رييس سابق راديو و 
تلويزيون عربستان 

نيروهاي امنيتي سعودي »داود الشريان« فعال 
رسانه اي، مجري و رييس پيشين سازمان راديو 
و تلويزيون عربستان را دستگير كردند. آناتولي 
به نقل از حس��اب توييت��ري زندانيان عقيدتي 
نوشته الش��ريان كه از ابتداي ماه جاري )فوريه( 
ناپديد شده بود توسط نيروهاي امنيتي سعودي 
دستگير شده است. الش��ريان سپتامبر ۲0۱۹ 
از رياس��ت س��ازمان راديو و تلويزيون عربستان 
بركنار شده بود. الشريان بارها به مسائلي مانند 
فرار دختران سعودي از اين كشور، مواد مخدر و 
خدمات اجتماعي پرداخته بود كه با انتقاد بخشي 

از سعودي ها مواجه شده بود.

كرونا به عمان هم رسيد
مقامات عمان تايي��د كردند كه دو م��ورد ابتلا به 
كرونا در اين كش��ور مشاهده شده است. به گزارش 
اس��پوتنيك، دو زن عماني تس��ت كروناي مثبت 
داشته اند، اما حال عمومي آنها خوب است. كرونا از 
دسامبر در شهر ووهان چين شيوع يافته و از آن زمان 
تاكنون در بيش از 30 كشور جهان ديده شده است.
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عكسروز

چهرهروز

نصب مجسمه عباس كيارستمي زير تك درخت معروف 
احمد عرب بيگي، هنرمند مجسمه ساز از آماده شدن مجسمه عباس كيارستمي براي نصب در زير تك درخت معروف خبر داد. احمد 
عرب بيگي درباره مجسمه عباس كيارستمي گفت: خوشبختانه ساخت مجسمه زنده ياد عباس كيارستمي تمام شده و قرار است 
بزودي در زير تك درخت معروف نصب شود. او اظهار كرد: از همان ابتدا زماني كه مهدي شادي زاده ساخت مجسمه اين كارگردان 
بزرگ را به من پيشنهاد كرد با علاقه زياد پذيرفتم. در ابتدا يك سري طرح زدم و بعد از برنامه ريزي و همفكري طرح نهايي مورد تاييد 
قرار گرفت. تمامي كارها و حتي ايده هم توسط مهدي شادي زاده انجام شد كه به نظر من انتخاب مناسبي براي اين مجسمه بود. اين 

مجسمه ساز افزود: مجسمه ساخته شد كه اين مجسمه شامل دو دست، دوربين عكاسي و يك عينك است.

بازارهنر

تنها اميد تماشاخانه هاي خصوصي در آستانه ورشكستگي
در ش��رايطي ك��ه گروه ه��اي تئاتري 
و تماش��اخانه هاي خصوصي چش��م 
اميدش��ان به همين يك ماه آخر سال 
بود تا ركود چند ماه قبل ش��ان جبران 
شود، تعطيلي هاي اخير بسياري از اين 
تماشاخانه ها را در آستانه ورشكستگي 
ق��رار داده و حمايت وي��ژه دولت تنها 
راه باقي مانده آنها ب��راي رهايي از اين 

وضع اس��ت. در چند ماه گذشته برخي اتفاق هاي 
سياس��ي، اجتماعي و حتي ش��رايط جوي تاثير 
زيادي بر فضاي هنري داشته و در اين ميان تئاتر 
بيش از همه آسيب ديده است. از نيمه هاي پاييز كه 
حوادث مختلف يكي پس از ديگري باعث كم شدن 
تماشاگر سالن هاي تئاتر يا تعطيلي آنها شد، شيوع 
»كروناويروس« تير خلاصي بود بر پيكره تئاتر، به 
ويژه بر گروه هايي كه بدون كوچك ترين حمايت 
مالي از س��وي دولت، نمايش هاي��ي را براي اجرا 
آماده كرده بودند. اين گروه ها و نيز تماشاخانه هاي 
خصوصي اميد داشتند كه شبِ عيدي فروش گيشه 
و سالن ها رونقي پيدا كند و اوضاع شان كمي سامان 
يابد، اما حالا برنامه ريزي و پول صرف ش��ده براي 
توليد تئاتر توس��ط اين گروه ها نه تنها به خسران 
تبديل شده، بلكه از برخي سالن هاي خصوصي خبر 
مي رسد كه در آستانه تعطيلي و اعلام ورشكستگي 

هس��تند. البته صاحبان س��الن هاي 
خصوصي با تعطيلي اين هفته  تئاتر به 
دليل شيوع كرونا كاملا موافق هستند، 
اما در ش��رايطي ك��ه در خبرها آمده 
خسارت فيلم هاي سينمايي در حال 
اكران جبران مي ش��ود، ضروري است 
براي تئاتر هم م��ورد توجه قرار گيرد؛ 
تئاتري ها بر اين باورند كه اين وظيفه 
جز از اداره كل هنرهاي نمايشي و وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامي برنمي آيد. مصطفي كوشكي، 
مدير تماشاخانه مستقل تهران از جمله مديراني 
است كه معتقدند، »سالن ها و گروه هاي تئاتري در 
معرض ورشكستگي عجيبي قرار دارند.« او به ايسنا 
مي گويد: آن چه در حال حاضر با آن روبرو هستيم 
يك وضعيت ريشه دار است، چون با توجه به دولتي 
بودن تئاتر، هميشه سكوتي وجود داشته كه انگار 
حق ب��ر اين بوده تا براي ما تصميم گرفته ش��ود و 
ما هم بگوييم چش��م! او مي گويد: در همين تئاتر 
مستقل تهران تمام برنامه هاي آموزشي، اجراها، 
پلاتوها و كافه ها تعطيل شده و در مدت يك هفته 
بيش از يكصد ميليون تومان ضرر كرده ايم، ضمن 
اينكه آخر ماه هم بايد اجاره بهاي ملك داده شود و 
اگر حمايتي صورت گيرد يك مُسكن خواهد بود 

تا مشكلات اين چند ماه پشت سر گذاشته شود. 

تاريخنگاري

پاسخ گورباچف به امام خميني)ره( 
هفتم اسفند 1367، ادوارد شواردنادزه وزير امور خارجه اتحاد جماهير شوروي پاسخ 
ميخاييل گورباچف رييس جمهوري كشورش به نامه 11 دي ماه 1367 امام را در 
حسينيه جماران در حضور امام خواند. امام در نامه خود گورباچف را از فروپاشي نظام 
كمونيستي در شوروي آگاه كرده بود. روز يازدهم دي ماه 1367 هجري شمسي، 
حضرت امام خميني بنيانگذار پيام مهم و تاريخي خود را خطاب به گورباچف صدر 
هيات رييسه شوروي سابق صادر كردند. نامه تاريخي امام)ره( در شرايطي خطاب به 
رهبر شوروي سابق نگاشته شده بود كه تحليلگران سياسي نظاره گر تجديدنظرطلبي 
و آغاز تحولات دنياي كمونيسم بوده ولي قادر به اظهارنظر در اين باره نبودند. رهبر 
انقلاب اسلامي نه تنها اظهارنظر صريح درباره تحولات جهان كمونيست كرد بلكه 
تاكيد كردند كه از اين پس كمونيس��م را بايد در موزه هاي تاريخ سياس��ي جهان 
جس��ت وجو كرد. در اين نامه پيش بيني شده بود كه نظام كمونيستي شوروي به 
زودي دچار فروپاشي مي شود.  گورباچف در پيام خود خظاب به امام)ره( مي نويسد: 
پيام جنابعالي خطاب به دبيركل كميته مركزي حزب كمونيست اتحاد شوروي از 
مفاهيم فراوان سرشار است. تمامي اعضاي هيات رهبري شوروي متن پيام جنابعالي 
را مطالعه كردند. شكي نيست كه ما در موارد عمده  اي اتفاق نظر داريم اما مواردي هم 
است كه ما اختلاف نظر داريم. اما اين مهم نيست. در پيام شما ملاحظات عميق راجع 
به سرنوشت بشريت دارد. ما در مهم ترين مورد اتفاق نظر داريم يعني انسان ها بايد 
ياور يكديگر باشند تا بشريت فناناپذيري به خود بگيرد. چنانچه انسان ها متحد نشوند 
خطر فاجعه براي بشريت وجود دارد، چون امكانات بالقوه براي به وجود آوردن چنين 
فاجعه توسط خود انسانها ايجاد شده است. گورباچف در بخش ديگري از پاسخش 
به امام خميني)ره( مي نويسد كه در سياست بين المللي، ما پيرو يك اصل اساسي 
هستيم يعني اصل احترام به آزادي انتخاب براي هر انسان و هر ملت. نتيجتاً كشور ما 
و تمامي ملت ما از انقلاب بزرگ شما حُسن استقبال كرده است. استبداد شاهنشاهي 
در ايران مردم خود را اس��تثمار كرده و از روش هاي واقعا بربريت استفاده مي كرده 
و ش��رافت و آبروي ملت خود را پايمال كرده براي جلب رضايت نيروهاي خارجي. 
انقلاب شما انتخاب ملت شما بوده است و ما از اين انتخاب هميشه پشتيباني كرده و 

مي كنيم. گورباچف در پيام خود مي  نويسند: ملت ما نيز انتخاب خود را به عمل آورده 
و اين در سال 1917 بود. در رهگذر ما هم مشكلات بزرگي بود و هم موفقيت هاي 
چشمگيري بوده هم اشتباهات وخيمي بوده است و نقض حقوق بشر هم بوده كه 
ما اين اشتباهات خود را اصلاح مي كنيم و آن را محكوم مي كنيم. علي رغم تمامي 
مشكلات ما از دستاوردهاي خود توانستيم دفاع كنيم چون انتخاب مردم راست 
بوده است. مي  خواستم به استحضارتان برسانم كه مساله آزادي انتخاب در دستور 
روز زندگي بين المللي كنوني نيز هست. ما براي خود سوالي داريم چرا كه راه براي 
ادامه رهگذر پيدا كنيم: آيا اين راه ما راه كهنه و دگماتيك باشد يا راه جديد و انقلابي. 
انتخاب ما به نفع راه دوم است، ما در كشورمان انقلاب داريم، اما يك انقلاب مسالمت  
آميز بدون سنگرها و بدون توسل به زور، ما مي خواستيم كه حضرت  امام بدانند كه 
در كشور ما روند تجديد و بازسازي ادامه دارد. بازسازي اقتصادي و سياسي، تجديد 

ارزيابي هاي ما و طرز تفكر ما و تجديد نظرياتي كه ما قبلًا داشتيم.

نمايشگاه كتاب تهران بعد از ماه رمضان
دبير شوراي سياست گذاري و سخنگوي 
سي وسومين نمايشگاه بين المللي كتاب 
تهران از تغيير زمان برگزاري اين رويداد 
فرهنگي خب��ر داد و گف��ت: با مصوبه 
شوراي سياست گذاري، سي وسومين 
نمايشگاه كتاب تهران بعد از ماه مبارك 
رمضان برگزار خواهد شد. در پي اعلام 
بررس��ي تعويق زمان برگزاري س��ي و 

سومين نمايشگاه بين المللي كتاب تهران به منظور 
پيشگيري از ش��يوع ويروس كرونا، ايوب دهقانكار 
گفت: با عنايت به اينكه هدف از برگزاري نمايشگاه 
كتاب تهران ايجاد فضايي آرام و دلنشين، محيطي 
فرهنگي براي دوستداران و علاقه مندان به كتاب و 
كتاب خواني و از سوي ديگر تقويت چرخه اقتصادي 

نشر كشور است، با لحاظ شرايط فعلي 
جامعه، شوراي سياست گذاري تاريخ 
۲6 فروردي��ن 99 را براي اجراي بهينه 
نمايش��گاه كتاب مناس��ب ندانست و 
براس��اس مصوبه ش��ورا، زمان برپايي 
سي وسومين نمايشگاه كتاب تهران به 
بعد از ماه مبارك رمضان موكول شد.او 
با اش��اره به همكاري و مشاركت ده ها 
سازمان و نهاد در برپايي نمايشگاه كتاب تهران گفت: 
به رغم آغاز شدن فعاليت هاي اجرايي سي وسومين 
نمايشگاه بين المللي كتاب تهران از هفته هاي پيش، 
اين معاونت در اقدام��ات آتي خود تابع تصميمات 
وزارت بهداش��ت و ساير دس��تگاه هاي تخصصي 

ذي ربط خواهد بود. 

هفت فيلم اكران نوروز ۹۹ مشخص شدند
تركيب هفت فيل��م اكران س��ينماها در 
نوروز 99 در حالي معرفي شد كه تنها سه 
فيلم »شناي پروانه«، »خوب، بد، جلف۲؛ 
ارتش س��ري« و »پسركشي« از جشنواره 
سي وهشتم فيلم فجر در آن حضور دارند. 
محسن اميريوسفي رييس شوراي صنفي 
نمايش و عضو شوراي اكران نوروزي سازمان 
سينمايي درباره فيلم هاي اكران نوروزي 

گفت: در جلس��ه امروز دوش��نبه ۵ اسفندماه مقرر شد 
فيلم س��ينمايي »بازيوو« به كارگرداني اميرحس��ين 
قهرايي در س��رگروه باغ كتاب، »لاله« ب��ه كارگرداني 
اس��دالله نيك نژاد در سرگروه ماندانا، »شناي پروانه« به 
كارگرداني محمد كارت در سرگروه مگامال، »لامينور« 
به كارگرداني داريوش مهرجويي در س��رگروه كورش، 
»پسركش��ي« به كارگرداني محمده��ادي كريمي در 
سرگروه ايران مال، و »زن ها فرشته اند۲« به كارگرداني 
آرش معيريان در سرگروه ايران به عنوان فيلم هاي اكران 
نوروز 99 روي پ��رده بروند. او اف��زود: »خوب بد جلف؛ 
ارتش سري« به كارگرداني پيمان قاسم خاني هم پيش 
از اين در س��رگروه آزادي نمايش خود را آغاز كرده است 
كه جزو همين تركيب اكران نوروزي محسوب مي شود. 
 به گفته اميريوس��في س��رگروه فيلم ها هم به صورت 
قرعه كشي معين شده و هنوز تاريخ قطعي آغاز اكران نوروز 
99 مشخص نشده است. او به مهر گفت: در جلسه اي كه 

امروز برگزار شد محمدمهدي طباطبايي نژاد 
مدير اداره ارزش��يابي و نظارت س��ازمان 
سينمايي، منوچهر شاهسواري مديرعامل 
خانه سينما، محمود اربابي نماينده رييس 
سازمان سينمايي، محمدرضا فرجي و من به 
عنوان رييس شوراي صنفي نمايش حضور 
داشتيم و مقرر شد براي فيلم هاي »آيند« و 
»به زودي« در سرگروه ها هفته آينده جلسه 
قرعه كش��ي برگزار خواهد شد. اميريوسفي همچنين 
يادآور شد: ۲ فيلم ديگر به عنوان فيلم هاي رزرو انتخاب 
شده اند كه در صورت نرسيدن هر كدام از اين فيلم ها آن 
۲ فيلم جايگزين مي شوند كه نام اين دو فيلم فعلًا نزد ما 
محفوظ است. اين عضو شوراي اكران نوروزي در پاسخ به 
اين سوال كه چرا فيلم سينمايي »ديدن اين فيلم جرم 
است« كه براي دومين سال پياپي متقاضي اكران نوروز 
بوده است، در تركيب فيلم هاي امسال هم غايب است، 
گفت: فيلم هاي زيادي متقاضي اكران نوروزي بودند اما 
اين فيلم جزو انتخاب هاي ما در ش��وراي اكران نوروزي 
نبود. رييس شوراي صنفي نمايش در پايان درباره اولويت 
فيلم هاي جش��نواره فيلم فجر در اكران نوروزي اظهار 
كرد: فيلم هاي اكران نوروزي در اولويت بودند و بر اساس 
همين هم فيلم ها انتخاب شدند ولي ما سعي كرديم با 
عدالت با دفاتر پخش برخورد كنيم و نوع فيلم ها را هم در 

نظر داشته باشيم.

میراثنامه

جلوگيري از بازديدهاي گروهي در موزه ها و مراكز گردشگري
وزير ميراث  فرهنگي، گردشگري و صنايع  دستي در نامه اي به دو معاون ميراث  
فرهنگي و گردش��گري خود دس��تور داد تا »از پذيرش بازديدهاي گروهي در 
موزه ها و مراكز گردش��گري دولتي و خصوصي خودداري ش��ود.« در متن نامه 
علي اصغر مونسان - وزير ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي - خطاب به 
محمدحسن طالبيان - معاون ميراث فرهنگي - و ولي تيموري - معاون گردشگري 
- آمده اس��ت: »به منظور مقابله با بيماري كرونا در سطح كش��ور، الزامي است 
ضمن رعايت دقيق پروتكل هاي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براي 
پيشگيري از شيوع اين بيماري، به كليه موزه هاي كشور اعم از دولتي و خصوصي، 
مراكز تاريخي و فرهنگي، پايگاه هاي ملي و جهاني، مراكز گردش��گري و س��اير 
زيرمجموعه هاي ذي ربط اعلام شود از پذيرش بازديدهاي گروهي )دانش آموزي، 
دانشجويي و...( خودداري كنند. بديهي است تمهيدات لازم براي عوامل و كاركنان 
مجموعه هاي يادشده از قبيل ماسك، مواد ضدعفوني كننده و... در نظر گرفته شود 
و همچنين نسبت به نصب علائم هشداردهنده براي بازديدكنندگان اقدام شود.« 
اين دستور در حالي مطرح مي شود كه صبح يكشنبه، چهارم اسفند نخست مدير 
اداره كل موزه ها اعلام كرد »موزه ه��ا و اماكن تاريخي زيرنظر وزارتخانه ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع  دستي در استان هايي كه در معرض تهديد كرونا 
قرار دارند تا پايان هفته تعطيل ش��دند«، اما چند س��اعت بعد مسوولان وزارت 
ميراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي، در تصميم جديدي اعلام كردند 
»تصميم گيري نهايي براي تعطيل شدن يا نشدن موزه هاي زيرنظر اين وزارتخانه  
را به س��تاد كرونا در وزارت بهداشت محول مي كنند.« اين در شرايطي است كه 
براي جلوگيري از ش��يوع ويروس كرونا، در كنار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 

كه در اطلاعيه اي اعلام كرد برنامه هاي هنري و س��ينمايي در سراس��ر كشور تا 
پايان هفته تعطيل هستند، خبرهايي از تعطيلي دانشگاه ها و مدرسه ها در برخي 
استان ها منتشر شد. همچنين برخي استان ها برنامه هاي ورزشي خود را تا پايان 
هفته تعطيل كردند. در عين حال مقام هاي كشورهايي مانند ايتاليا نيز از تعطيلي 
سينماها، موزه ها، مدرسه ها و دانشگاه هاي اين كشور به مدت حداقل يك هفته 
براي جلوگيري از شيوع بيشتر ويروس كرونا خبر دادند و حتي طرح روز رايگان 
موزه ها در يكش��نبه هر هفته نيز در همه  موزه هاي دولتي ايتاليا از سوي وزارت 

فرهنگ اين كشور لغو شده است.

ايستگاه

دادگاه نيويورك غول 
هاليوود را مقصر شناخت

در حال��ي ك��ه بيش از 
۲3۰ نف��ر در ايتاليا به 
وي��روس جدي��د كرونا 
آلوده ش��دند و تاكنون 
7 ت��ن ج��ان باخته اند، 
براي پيشگيري از شيوع 
اي��ن وي��روس نيمي از 
سينماهاي ايتاليا بسته 

شدند. به گزارش هاليوود ريپورتر، در تلاش براي 
مهار شيوع ويروس جديد كرونا در ايتاليا از جمله 
در مناطق شمالي اين كشور از جمله پيدمونت، 
لومباردي، ونتو و فرولي؛ مقامات محلي برگزاري 
رويدادهاي جمعي را تا يكم مارس ممنوع كردند. 
اين شامل تعطيلي مدرسه ها، موزه ها، كنسرت ها 
و سينماها هم مي شود. در عين حال نخست وزير 
ايتاليا هشدار داد كه ش��يوع بيماري و وحشت 
متعاقب آن مي تواند تاثير بسيار شديدي بر اقتصاد 
ايتاليا كه در حال حاضر شكننده هم هست، داشته 
باش��د. از آنجا كه بالاترين فروش س��ينماهاي 
ايتالي��ا در منطقه لاتزيو اس��ت، اثرات تعطيلي 
اين صنعت س��رگرمي مي توان��د ويران كننده 
باشد. فروش سينماها ۴۴ درصد نسبت به آخر 
هفته پيش كاهش داشته و در مقايسه با همين 
آخر هفته در س��ال پيش كاهشي 3۰ درصدي 
را تجربه كرده اس��ت. انجمن ملي سينماداران 
ايتاليا كه دربرگيرنده ۸۵۰سينما يا 1۸3۰ پرده 
سينماس��ت، ارايه كننده به ترتيب ۴۵درصد و 
۴۸درص��د از محصولات اين كش��ور اس��ت كه 
در پاسخ به ش��يوع بيماري تعطيل شده اند. در 
عين حال چندين برنام��ه اكران فيلم كه از قبل 
برنامه ربزي ش��ده بود به تعويق افتاده كه شامل 
فيلم جورجيو دريتي با عنوان »راه پنهان« كه در 

برليناله ديده شد، مي شود. 

در حالي كه پس از پنج روز 
بررسي، دادگاه نيويورك 
ينس��تين  وا ه��اروي 
تهيه كننده رسواي هاليوود 
را براي اتهامات آزار و تجاوز 
جنسي گناهكار شناخت، 
رييس انجمن بازيگران از 
اين حكم اس��تقبال كرد. 

به گزارش ورايتي، هاروي واينستين ديروز دوشنبه 
براي اتهامات آزار و تجاوز جنسي درجه سوم گناهكار 
شناخته شد اما از اتهامات ديگر از جمله سوءاستفاده 
جنسي تبرئه شد. اين حكم محكوميت كه براي پرونده 
ميريام هيلي و جسيكا مان صادر شده مي تواند موجب 
شود اين تهيه كننده سرشناس هاليوودي بقيه عمرش 
را در زندان سپري كند. در حالي كه وكيل مدافع وي 
درخواست تجديد نظر كرد، قاضي اين پرونده با اين 
درخواست مخالفت كرد. واينستين در نيويورك براي 
پنج جرم شامل دو مورد سوءاستفاده جنسي محاكمه 
شد. هيات منصفه به اين نتيجه رسيد كه واينستين به 
دو زن تجاوز كرده و هر مورد مي تواند 1۰ سال حبس 
را در پي داشته باشد. ميزان محكوميت واينستين 
11 مارس مشخص خواهد شد. او مي تواند براي آزار 
جنسي به ۵ تا ۲۵ سال و براي تجاوز جنسي درجه 
س��وم به 1۸ ماه تا ۴ س��ال حبس محكوم شود. وي 
هنوز براي بررسي اتهامات جنسي دو زن ديگر بايد 
در لس آنجلس محاكمه شود. متخصصان حقوقي با 
صدور اين حكم گفتند اين دادگاه پيامي براي قربانيان 
داش��ت و آن اينكه پرونده هاي پيچيده و سخت هم 
مي توانند به پيروزي برسند. واينستين پس از صدور 
حكم با دستبند راهي زندان شد. او تا 11 مارس كه 

زمان حكم اعلام شود در زندان مي ماند. 

نيمي از سينماهاي ايتاليا 
براي كرونا بسته شدند

AFC  ايران  را  نقره داغ كرد

پرسپوليس خواهان ۳ بر صفر شدن نتيجه بازي با سپاهان 

فدراس��يون فوتب��ال ايران ب��ه اتهام 
صدور مجوز حرفه اي نادرس��ت براي 
نمايندگان��ش به منظ��ور حضور در 
ليگ قهرمانان آس��يا، از س��وي AFC مبلغ 1۲۰ 
هزار دلار جريمه شد. كنفدراسيون فوتبال آسيا 
اعلام كرد فدراسيون فوتبال ايران به علت صدور 
مجوز حرفه اي نادرس��ت ب��راي تيم هاي ايران به 
منظور حضور در فصل ۲۰19 ليگ قهرمانان آسيا 
)فصل گذش��ته(، از س��وي كنفدراسيون فوتبال 
آسيا مش��مول جريمه 1۲۰ هزار دلاري شد. در 
اين حكم آمده اس��ت: فدراس��يون فوتبال طبق 
بندهايي از قوانين اخلاق و انضباطي AFC مبلغ 
1۲۰ هزار دلار جريمه شد. فدراسيون فوتبال بايد 
در 3۰ روز آينده اقدامات غيرقانوني خود را حل و 
فصل كند. در صورت تكرار چنين تخلفي، مجازات 
شديدتري براي فدراسيون فوتبال در نظر گرفته 
خواهد شد. فدراس��يون هاي عضو AFC بايد هر 

س��ال مجوز حرفه اي نمايندگان خود را بررسي و 
صادر كنند. در سال ۲۰19 فدراسيون فوتبال اين 

مجوز را براي تيم هاي استقلال، پرسپوليس، سايپا 
و ذوب آهن صادر كرد.

مس��وول حقوقي باشگاه پرس��پوليس مي گويد اين 
باشگاه درباره بازي با س��پاهان خواستار اجراي ماده 
1۲ انضباطي اس��ت كه همان سه بر صفر اعلام شدن 
نتيجه مسابقه است. مهدي خواجه وند درباره وضعيت 
حقوقي ديدار س��پاهان و پرسپوليس كه برگزار نشد، 
اظهار كرد: موضوع بس��يار ساده اس��ت و ما با موضوع 
حقوقي پيچي��ده اي مواجه نيس��تيم. تيم ها تكليف 
دارند در زمان مقرر در زمين بازي حاضر باشد تا بازي 
برگزار ش��ود. در ماده ۸ آيين نامه مس��ابقات سازمان 
ليگ، كاملا مشخص شده كه تيم ها از چه زماني بايد 
در زمين مسابقه حاضر شوند و چگونه تيم ها بايد گرم 
كنند و داور چطور بايد سوت آغاز بازي را بزند. اين ماده 
كاملا مشخص است و نيازي به تفسير ندارد. در براي 
بازي سپاهان و پرس��پوليس هم سازمان ليگ زماني 
را مشخص كرده بود و پرس��پوليس در زمان مقرر در 
زمين مس��ابقه حاضر شد و سپاهان هم اين تكليف را 
داشت و متاسفانه با وجود اينكه همه عوامل مثل ناظر 
بازي و داوران در زمين مسابقه حاضر بودند، سپاهان 
در زمين مسابقه حاضر نمي شود. به همين خاطر اين 
موضوع مشمول ماده 6۲ قانون انضباطي خواهد شد. 

يعني بايد نتيجه اي كه در اين ماده انضباطي پيش بيني 
شده، اعلام شود. او افزود: درباره حاضر نشدن در زمين، 
سپاهاني ها توجيهاتي داش��تند كه به نظر من افكار 
عمومي را قانع نكرد و به نوعي لوث ش��ده است. اينكه 
تيمي در هتل بماند و اميدوار باشد كه بازي لغو شود، 
كار درستي نيست. در يك برنامه تلويزيوني مديرعامل 
باشگاه سپاهان صراحتا عنوان كرد كه تا ساعت 1۵:3۰ 
تيمش در هتل منتظر بود تا بازي لغو ش��ود. بعد از آن 
توضيحات ديگري هم عنوان شد كه قابل قبول نبود. 
مسوول حقوقي باشگاه پرسپوليس درباره اينكه كميته 
انضباطي در ابلاغي از اين باشگاه توضيح خواسته، به 

ايسنا گفت: ما پاسخ مناسب را تهيه و ارسال كرديم. در 
آيين نامه مس��ابقات ماده 1۲ هم وجود دارد كه در آن 
شرايط غير قابل پيش بيني را در نظر گرفته است و آن 
زماني كه گفته مي ش��ود داور مي توانست بازي را نگه 
دارد، براي ماده 1۲ است. اين درحالي است كه موضوع 
تيم سپاهان مشمول ماده 1۲ نيست. البته خروج ما از 
زمين هم به دستور ناظر بازي بود. او ادامه داد: مسووليت 
تماشاگران بر عهده تيم ميزبان است. اگر فرض كنيد 
ما اين توجيه را بپذيريم كه هواداران س��پاهان اجازه 
ندادند اين تيم به ورزشگاه بيايد، اگر اين گونه باشد كه 
اگر تيمي نخواهد مس��ابقه را انجام بدهد به ۵۰ نفر از 
هوادارانش مي گويد كه مقابل هتل شان تجمع كنند 
تا به ورزشگاه نروند. درباره موضوع باشگاه سپاهان كه 
فرمانده نيروي انتظامي استان اصفهان صراحتا عنوان 
كرد كه هر زماني مي خواستند، پليس مقدمات حركت 
اتوبوس سپاهان را فراهم مي كرد. او در پايان در پاسخ 
به اين سوال كه درخواست باشگاه پرسپوليس از كميته 
انضباطي براي ديدار برابر سپاهان چيست؟ گفت: ما 
خواستار اجراي ماده 6۲ انضباطي هستيم و در اين ماده 
صراحتا عنوان شده كه بازي بايد سه بر صفر اعلام شود.

ورزشي
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